
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 918
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Θ. Θεοχάρη, Ν.

Δένδια και Σ. Αναστασιάδη, σελ. 850, 867
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά, το 11ο Δηµοτικό
Σχολείο Αγίων Αναργύρων, το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Ιλίου,
το Γυµνάσιο Οινοφύτων, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Οβρυάς
Αχαΐας, το Ιδιωτικό Γενικό Λύκειο Διαµαντόπουλου, Ολλανδοί
µαθητές από το Γυµνάσιο της Νεχελένια, το 7ο Γυµνάσιο Τρι-
κάλων, το 2ο και το 16ο Δηµοτικό Σχολείο Τρικάλων και το
7ο Γυµνάσιο Βόλου, σελ. 850, 855, 860, 863, 870, 877, 895,
899, 908, 913

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  850, 853, 854, 860, 863,
865, 870, 872, 873, 874, 876, 877, 879, 881, 883, 885, 886,
893, 895, 902, 903, 904, 906, 907, 913

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 877, 883, 893
6. Κατάθεση Εκθέσεως Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής:  Η Ει-

δική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας κα-
ταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελικής
Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτών, σελ. 875

7. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν. 3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, την 6/11/2018:
Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Εθνικής  Άµυ-
νας Παναγιώτη Καµµένο. Ποινική δικογραφία που αφορά
στον τέως Υπουργό Εξωτερικών Νικόλαο Κοτζιά. Ποινική δι-
κογραφία που αφορά στον τέως Υπουργό Εξωτερικών Νικό-
λαο Κοτζιά. Ποινική δικογραφία που αφορά στον
Πρωθυπουργό Αλέξιο Τσίπρα και στον τέως Υπουργό Εξω-
τερικών Νικόλαο Κοτζιά και ποινική δικογραφία που αφορά
στον Πρωθυπουργό Αλέξιο Τσίπρα και στον τέως Υπουργό
Εξωτερικών Νικόλαο Κοτζιά, σελ. 913

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 9 Νοεµβρίου 2018, σελ. 849
2. Συζήτηση επίκαιρης ερώτησης προς τον Υπουργό Αγρο-

τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Μειωµένη ελαιοπα-
ραγωγή για τρία (3) συνεχή χρόνια σε πολλές περιοχές της
Κρήτης», σελ. 850

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των

τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της
Οδηγίας 2014/50/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014, σχετικά µε τις ελάχι-
στες προϋποθέσεις για την προαγωγή της κινητικότητας των
εργαζοµένων µεταξύ των κρατών-µελών µε τη βελτίωση της
απόκτησης και της διατήρησης δικαιωµάτων συµπληρωµατι-
κής συνταξιοδότησης (L128/1 της 30-4-2014)», σελ. 853 - 914

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:  Ο Υπουργός Οικονοµικών, ο
Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, οι Υπουργοί Εσωτερικών, Ψηφιακής Πολιτικής,

Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, Εθνικής  Άµυνας, Παι-
δείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Προστασίας του
Πολίτη, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, Υγείας, Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδοµών και
Μεταφορών, Μεταναστευτικής Πολιτικής, Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής  Άµυ-
νας, Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Οικονοµικών, Υγείας, Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής καθώς και οι Υφυπουργοί Ψηφιακής Πολιτικής
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, Παιδείας,  Έρευνας και
Θρησκευµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφο-
ρών κατέθεσαν στις 7/11/2018 σχέδιο νόµου: «Κύρωση: α)
της από 29 Ιουνίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
«Παράταση µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά Λέρο,
Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο» (Α’ 115), β) της από 24 Ιουλίου 2018
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Σύσταση ειδικού λογα-
ριασµού για την αρωγή πληγέντων από τις πυρκαγιές που ξέ-
σπασαν σε περιοχές της Επικράτειας στις 23 και 24 Ιουλίου
2018 (Α’ 135), γ) της από 26 Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµοθετι-
κού Περιεχοµένου « Έκτακτα µέτρα για την στήριξη των πλη-
γέντων και την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές που
έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24
Ιουλίου 2018» (Α’ 138) και δ) της από 10 Αυγούστου 2018
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Επείγοντα µέτρα για
την εκτέλεση πράξεων κατεδάφισης και την αποκατάσταση
ζηµιών από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018»
(Α’ 149)», σελ. 857

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 876 - 879
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σελ. 879 - 896
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Αθήνα, σήµερα στις 8 Νοεµβρίου 2018, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.37’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 9 Νοεµβρίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 125/5-11-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Επικρατείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νίκης Κεραµέως προς
τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Αναξιοκρατικές και βαθιά κοµµατικές οι επιλογές συντονιστών
εκπαιδευτικού έργου».

2. Η µε αριθµό 117/30-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αργολίδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό Επικρατείας, µε
θέµα: «Άµεση αντιµετώπιση των προβληµάτων της εξαγωγικής
εταιρείας αγροτικών προϊόντων της Αργολίδας GERFA – Γ.Ν.
Φραγκίστας – δύο χιλιάδες παραγωγοί, τετρακόσιοι και επτακό-
σιοι εργαζόµενοι στον αέρα».

3. Η µε αριθµό 121/1-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, µε θέµα: «Μεικτή διεπιστηµονική επιτροπή εµπειρογνω-
µόνων».

4. Η µε αριθµό 134/6-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Ελλείψεις εκπαιδευτικών στα γυµνάσια,
λύκεια και επαγγελµατικά λύκεια (ΕΠΑΛ) της Περιφερειακής Ενό-
τητας Χαλκιδικής».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 126/5-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κοζάνης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Κασαπίδη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Μετεγκατά-
σταση οικισµού Ακρινής Δήµου Κοζάνης».

2. Η µε αριθµό 135/6-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Για τη λειτουργία του Τµήµατος Διοίκησης
Επιχειρήσεων στη Λευκάδα».

3. Η µε αριθµό 119/1-11-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης κ. Αριστείδη Φωκά προς τον

Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ελεύ-
θερη διακίνηση ναρκωτικών ουσιών στο Αριστοτέλειο Πανεπιστή-
µιο Θεσσαλονίκης».

4. Η µε αριθµό 102/26-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αργολίδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Να γίνει ρύθµιση πενήντα δόσεων από τη
ΔΕΗ στους ΤΟΕΒ Ιρίων - Δρεπάνου - Ασίνης και τους άλλους
ΤΟΕΒ».

5. Η µε αριθµό 114/30-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Άµεση λήψη µέτρων προστασίας των εργαζοµένων
στο εργοστάσιο της «ΛΑΡΚΟ» στη Λάρυµνα Φθιώτιδας για την
αποφυγή εργατικών ατυχηµάτων».

6. Η µε αριθµό 113/30-10-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Μεγάλες ελλείψεις διδακτικού προ-
σωπικού στη Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση Πειραιά».

7. Η µε αριθµό 90/23-10-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αι-
κατερίνης Ιγγλέζη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ελλείψεις σε διδακτικό προσωπικό
στη Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση στο Νοµό Χαλκιδικής».

8. Η µε αριθµό 74/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Ο σχεδιασµός για τη ναυτική εκπαίδευση».

9. Η µε αριθµό 53/11-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Ενίσχυση του Λιµενικού Σώµατος εν όψει θέσπι-
σης ΑΟΖ και εξόρυξης υδρογονανθράκων και φυσικού αερίου».

10. Η µε αριθµό 20/3-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, µε θέµα: «Συνεχίζεται η τουρκική προκλητικότητα στο Αι-
γαίο».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2023/1-10-2018 ερώτηση του Βουλευτή Ηλείας
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Γιάννη
Κουτσούκου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Ο χάρτης της Τριτοβάθµιας Εκπαίδευσης
στην Ηλεία». 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΓ’

Πέµπτη 8 Νοεµβρίου 2018



2. Η µε αριθµό 1326/6-9-2018 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Αθη-
νών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Γεωρ-
γίου - Δηµητρίου Καρρά προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Απίστευτη αναλγησία της ΔΕΗ σε βάρος
καταναλωτών της, που συνοδεύεται και από αφάνταστη ταλαι-
πωρία τους στα καταστήµατα της ΔΕΗ».

3. Η µε αριθµό 1048/30-8-2018 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Να επιλυθεί το πρόβληµα που έχει
προκύψει για τους επί πτυχίω φοιτητές του τµήµατος Πολιτικών
Δοµικών Έργων της Σχολής Εφαρµογών του ΤΕΙ Κρήτης». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσουµε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πρέπει να σας πω ότι παρακολουθείτε ειδική συνεδρίαση που
λέγεται κοινοβουλευτικός έλεγχος, όπου προσέρχονται οι Βου-
λευτές και ρωτούν τους αρµόδιους Υπουργούς για διάφορα θέ-
µατα και οι Υπουργοί απαντούν. Γι’ αυτό και βλέπετε να είναι
άδεια τα έδρανα, διότι αυτή είναι η διαδικασία. Αν ήταν δέκα Βου-
λευτές σήµερα εδώ, θα είχαµε δέκα ερωτήσεις. 

Σήµερα είναι εδώ ο κ. Κεγκέρογλου ο οποίος θα κάνει ερώ-
τηση, την οποία βεβαίως θα ακούσετε, όπως και την απάντηση
του Υπουργού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Β’
Αθηνών κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης ζητεί άδεια ολιγοήµε-
ρης απουσίας στο εξωτερικό από 8 Νοεµβρίου έως 10 Νοεµ-
βρίου 2018. 

Επίσης ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Νικόλαος - Γεώργιος Δένδιας ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας στο εξωτερικό από 13 Νοεµβρίου έως 14 Νοεµβρίου
2018 για προσωπικούς λόγους. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση

των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Στο σηµερινό δελτίο υπήρχαν προγραµµατισµένες διάφορες
επίκαιρες ερωτήσεις, οι οποίες δεν θα συζητηθούν για λόγους
που θα αναφέρω ευθύς αµέσως. 

Η πρώτη µε αριθµό 123/5-11-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Θεσπρωτίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βα-
σιλείου Γιόγιακα προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Εφαρµογή επέ-
κτασης χορήγησης εξωιδρυµατικού επιδόµατος», δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του Βουλευτή. 

Η δεύτερη µε αριθµό 75/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα:
«Προστασία πληρωµάτων από εγκατάλειψη πλοίου εσωτερικών
πλόων», δεν θα συζητηθεί. 

Η τρίτη µε αριθµό 1/1-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Αντωνίου Γρέγου προς την Υπουργό Πολιτισµού
και Αθλητισµού, µε θέµα: «Περί του Μουσείου Μακεδονικού Α-
γώνα και λοιπών φορέων, συλλόγων και σωµατείων της Μακεδο-
νίας και του άρθρου 6 της συµφωνίας Ελλάδας - Σκοπίων», δεν
θα συζητηθεί.

Η δεύτερη µε αριθµό 133/6-11-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υ-

πουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Άµεση λύση στο
πρόβληµα που οι ίδιοι δηµιουργήσατε και δεν διενεργούνται εξε-
τάσεις για απόκτηση άδειας οδήγησης», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κ. Σπίρτζη,
καθώς είναι µάρτυρας σε δικαστήριο.

Η τέταρτη µε αριθµό 118/1-11-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθη-
νών του Ποταµιού κ. Σπυρίδωνος Λυκούδη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Περικοπή στα δροµολόγια
του µετρό από και προς το αεροδρόµιο», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κ. Σπίρτζη,
καθώς είναι µάρτυρας σε δικαστήριο.

Η τρίτη µε αριθµό 120/1-11-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυ-
σή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών,
µε θέµα: «Λιµάνι των Σκοπίων καθίσταται η Θεσσαλονίκη βάσει
της Συµφωνίας των Πρεσπών», δεν θα συζητηθεί λόγω ανειληµ-
µένων υποχρεώσεων του Υπουργού Εξωτερικών, κ. Γεωργίου
Κατρούγκαλου.

Η πρώτη µε αριθµό 124/5-11-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Σταύρου Καλαφάτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Στις τελευ-
ταίες θέσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση η Ελλάδα στη φτώχεια και
στην παιδική φτώχεια», δεν θα συζητηθεί λόγω ανειληµµένων
υποχρεώσεων της Αναπληρώτριας Υπουργού Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Θεανώς Φω-
τίου.

Αρχίζουµε λοιπόν µε τη µε αριθµό 1815/24-9-2018 ερώτηση
του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Μειωµένη ελαι-
οπαραγωγή για τρία συνεχή χρόνια σε πολλές περιοχές της Κρή-
της».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων κ. Αραχωβίτης.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν µπω στην ερώτηση –δεν ζήτησα τον λόγο προηγουµένως,

κύριε Πρόεδρε-, θα αφιερώσω λίγα δευτερόλεπτα για να ανα-
φερθώ στην απαξίωση του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Τη Δευτέρα είχαµε δεκαπέντε ερωτήσεις σε πέντε Υπουργεία
και δεν εµφανίστηκε κανείς Υπουργός, κανείς Αναπληρωτής
Υπουργός, κανείς Υφυπουργός. Τα Υπουργεία, ξέρετε, έχουν και
τους τρεις.

Σήµερα οι ερωτήσεις είναι οκτώ προς πέντε Υπουργεία και
εδώ είναι, προς τιµήν του, µόνο ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης κ. Αραχωβίτης. Υπάρχει µία πλήρης απαξίωση του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου από πλευράς της Κυβέρνησης και µάλιστα µε
δικαιολογίες που το τεκµηριώνουν, όπως είναι ο φόρτος εργα-
σίας.

Θεωρώ ότι –και το γνωρίζω για να το λέω- ο κ. Σπίρτζης έπρε-
πε να είναι σήµερα στην ερώτηση που του κάνω. Υπάρχουν χι-
λιάδες πολίτες, που περιµένουν στην ουρά να δώσουν εξετάσεις
για την απόκτηση διπλώµατος ή για την αναβάθµισή του ή για
την ανανέωσή του. Είναι επαγγελµατίες άνθρωποι οι οποίοι δεν
µπορούν να δουλέψουν. Γιατί; Γιατί δεν µπορεί να συνεννοηθεί
ο κ. Σπίρτζης µε τους ανθρώπους που έχουν σχέση µε το σύ-
στηµα εξετάσεων, προκειµένου οι εξετάσεις και οι εκδόσεις
αδειών οδήγησης να γίνονται απρόσκοπτα.

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, ειδικά τον κ. Σπίρτζη να δώσει τέλος
σε αυτή την αγωνία. Χθες είχαν πανελλαδική κινητοποίηση εδώ
στην Αθήνα και δεν βλέπω να ιδρώνει το αυτί κανενός.

Έρχοµαι τώρα, κύριε Πρόεδρε, στην ερώτηση η οποία αφορά
όλη τη χώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με συγχωρείτε
που διακόπτω, κύριε Κεγκέρογλου. Είπα προηγουµένως ότι ο κ.
Σπίρτζης δήλωσε πως είναι µάρτυρας σε δικαστήριο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Έχει τον κ. Μαυραγάνη. Και εγώ
προσωπικά δεν έχω βάλει ποτέ θέµα στο να έρχεται ο Υφυπουρ-
γός. Διότι ως Υφυπουργός «φορτωνόµουνα» το 80% του κοινο-
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βουλευτικού ελέγχου του Υπουργείου. Άρα δεν θα διαµαρτυρό-
µουν γι’ αυτό. Δεν έχω διαµαρτυρηθεί ποτέ. Είναι εκπροσώπηση
του Υπουργείου ούτως ή άλλως.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να παρακαλέσω να ενηµερωθεί ο Πρόεδρος της

Βουλής και να ενεργήσει τα δέοντα γι’ αυτό το θέµα.
Όσον αφορά στο θέµα µας τώρα, στην ερώτηση, θα ήθελα να

πω ότι είναι ένα σοβαρό πρόβληµα και αφορά όλη την Ελλάδα
αλλά όχι καθολικά, αφορά συγκεκριµένες περιοχές της χώρας,
σηµαντικές ελαιοπαραγωγικές περιοχές από τη Μυτιλήνη µέχρι
τη Λέσβο, µέχρι την Κρήτη. Και, βεβαίως, τα τρία, τέσσερα τε-
λευταία χρόνια µπορεί να διαφοροποιούνται και οι περιοχές. Σε
ορισµένες, όµως, περιοχές όπως στον Νοµό Ηρακλείου έχουµε,
δυστυχώς, καθολική χαµηλή παραγωγή για συνεχόµενα χρόνια.
Αυτό σηµαίνει τεράστια µείωση του εισοδήµατος των ελαιοπα-
ραγωγών, αδυναµία συνέχισης της καλλιέργειας και βέβαια αδυ-
ναµία επιβίωσης.

Τα στοιχεία συνολικά, παραδείγµατος χάριν για τον Νοµό Ηρα-
κλείου, δείχνουν ότι από σαράντα πέντε µε πενήντα χιλιάδες τό-
νους που είναι η αναµενόµενη παραγωγή, έχουµε για δύο, τρία
χρόνια περίπου τη µισή. Δηλαδή είκοσι τέσσερις χιλιάδες τόνοι
ήταν το 2016 - 2017 και κοντά εκεί πέρυσι, έναντι των πενήντα ή
σαράντα πέντε όπως σας είπα προηγουµένως. 

Αυτό το αποτέλεσµα της µειωµένης παραγωγής έχει ως αίτια,
βεβαίως, τα καιρικά φαινόµενα, τη λειψυδρία, την ανοµβρία, τον
συνδυασµό όλων αυτών. Και, βεβαίως, έχουν επηρεαστεί πάρα
πολύ και από τις αστοχίες του προγράµµατος δακοκτονίας, που
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, δυστυχώς, καθυστέρησε
και πέρυσι και φέτος και πρόπερσι και για να πάρει την έγκριση
για τα ποσά αλλά και για να προχωρήσουν οι διαγωνισµοί.

Ο συνδυασµός όλων αυτών, λοιπόν, φέρνει το µειωµένο απο-
τέλεσµα στην παραγωγή και όλα χτυπούν στο κεφάλι των ελαι-
οπαραγωγών και στις οικογένειές τους. Γι’ αυτό έχουµε ρωτήσει
τον Υπουργό, να εξετάσει το ενδεχόµενο και τη δυνατότητα να
στηριχθούν αυτοί οι άνθρωποι, να δούµε, δηλαδή, να αντιµετω-
πίζεται αυτό το πρόβληµα της µείωσης για δύο τρία συνεχή χρό-
νια του εισοδήµατός τους. Για τρία χρόνια σε συγκεκριµένες,
βεβαίως, περιοχές και όχι καθολικά στην Ελλάδα, όπως είπα.

Θεωρώ ότι το πρόβληµα αντιµετωπίζεται, αν το Υπουργείο
προβεί στις απαραίτητες ενέργειες και πρωτοβουλίες. Αυτό ρω-
τάµε τον Υπουργό, δηλαδή, εάν προτίθεται, εάν έχει τη βούληση,
τη θέληση να το πράξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, θα ξεκινήσω από το θέµα των ερωτήσεων.
Γνωρίζετε, και νοµίζω ότι η κριτική σας είναι άδικη, ότι το προ-
ηγούµενο διάστηµα οι ερωτήσεις όντως απαντιόντουσαν στο σύ-
νολό τους, όντως οι Υπουργοί, οι Υφυπουργοί, η Κυβέρνηση δεν
άφηνε ερώτηση να πέσει κάτω, κατά το κοινώς λεγόµενο. Όµως
πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι βρισκόµαστε στον Νοέµβριο και
ήδη συζητάµε µια σειρά από επείγοντα νοµοσχέδια, αλλά και νο-
µοσχέδια τα οποία έχουν θετικό αποτύπωµα για την κοινωνία,
όπως το σηµερινό µε τα αναδροµικά. Επίσης έχουµε τον προ-
ϋπολογισµό. Οπότε ο φόρτος εργασίας είναι απόλυτα τεκµηριω-
µένος. Δεν χάθηκε ο κόσµος. Ναι καταλαβαίνω ότι οι ερωτήσεις
είναι κοινοβουλευτικός έλεγχος, είναι η δουλειά των Βουλευτών.
Ωστόσο, αυτή την περίοδο ζητούµε λίγο την κατανόησή σας.

Τώρα σχετικά µε την ερώτησή σας, είναι γεγονός ότι φέτος
ήταν µία δύσκολη χρονιά για όλη την Ελλάδα για την ελαιοπα-
ραγωγή. Αυτό οφείλεται ακριβώς στις καιρικές συνθήκες οι
οποίες ήταν ιδιαίτερα ανώµαλες και δηµιούργησαν προβλήµατα
µη καλυπτόµενα από τον οργανισµό ασφάλισης των αγροτών,
τον ΕΛΓΑ. Τα προβλήµατα, λοιπόν, τα οποία καλύπτονται, οι άµε-
σες ζηµιές που προξενήθηκαν στις καλλιέργειες και καλύπτονται
από τον οργανισµό του ΕΛΓΑ, προχωρούν κανονικά.

Τα µη καλυπτόµενα αίτια είναι µία δεύτερη κατηγορία, όπου
προφανώς σ’ αυτή αναφέρεστε.

Να σας απαντήσω στο πρώτο σας ερώτηµα ότι τα προηγού-
µενα δύο χρόνια, για το 2016 και για το 2017, οι αποζηµιώσεις

που έχουν καταβληθεί στην ευρύτερη περιοχή της Κρήτης ανέρ-
χονται σε 9.630.000 ευρώ στους ασφαλιστικά ενήµερους παρα-
γωγούς. Για δε το 2018 για την Κρήτη το εκτιµητικό έργο έχει
ήδη ολοκληρωθεί και προχωρούµε στη σύνταξη πορισµάτων και
στην κατάθεση των αποζηµιώσεων στους δικαιούχους, στους
ασφαλιστικά ενήµερους παραγωγούς.

Εδώ θέλω να τονίσω ότι ο χρόνος καταβολής των αποζηµιώ-
σεων από το ζηµιογόνο αίτιο, από τη ζηµιά µέχρι τον λογαρια-
σµό, έχει µειωθεί πάρα πολύ. Δηλαδή έχουµε κατεβάσει τους
χρόνους πληρωµής, τον χρόνο από την απόκριση του ΕΛΓΑ έως
τον χρόνο που ο παραγωγός παίρνει τα χρήµατά του από τον ορ-
γανισµό, τον δηµόσιο και αλληλέγγυο Οργανισµό Ασφάλισης,
τον ΕΛΓΑ, σε πολύ σύντοµους χρόνους.

Τα προηγούµενα χρόνια, όντως, και για την Κρήτη έχουν κα-
ταγραφεί αυτά τα φαινόµενα που οφείλονται σε µειωµένη παρα-
γωγή, σε ακαρπία, που οδηγούν στο τέλος, πράγµατι, σε απώ-
λεια εισοδήµατος του παραγωγού. Όµως αυτές είναι ζηµιές µη
καλυπτόµενες από τον ΕΛΓΑ, σύµφωνα µε τον κανονισµό του. 

Αυτές οι ζηµιές θα µπορούσαν, λοιπόν, να καλυφθούν από το
πρόγραµµα των κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων, τα γνωστά
µας ΠΣΕΑ. Θα µπορούσαν, όµως τι λέει ο κανονισµός; Ο κανονι-
σµός που διέπει τη χορήγηση των ΚΟΕ, των κρατικών οικονοµι-
κών ενισχύσεων, λέει δύο πράγµατα: Πρώτον, ότι θα πρέπει να
υπάρχει ένα κατώφλι ζηµιάς σε επίπεδο νοµού, περιφερειακής
ενότητας και δεύτερον, ότι θα πρέπει να οφείλεται σ’ ένα ζηµιο-
γόνο αίτιο. 

Δεν έχουµε, δυστυχώς, το δεύτερο µε την αυστηρή έννοια του
όρου, γιατί, όπως γνωρίζετε καλά, όταν υποβληθεί ένα αίτηµα
ΠΣΕΑ, αυτό πάει προς έγκριση -για να µη θεωρηθεί έµµεση ενί-
σχυση στην παραγωγή-, προς έλεγχο στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.
Εκεί πρέπει να τεκµηριώσουµε ότι οφείλεται σ’ ένα και µόνο ένα
ζηµιογόνο αίτιο, γεγονός που δεν το είχαµε. Όπου το είχαµε, ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι έχουν υποβληθεί οι φάκελοι και από το 2015,
το 2016, το 2017 προχωρούµε και µάλιστα έχουν καταβληθεί για
τα πρώτα χρόνια και τα χρήµατα από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό. Όµως εκεί που δεν έχουµε µια δυσµενή καιρική συνθήκη
αλλά έχουµε συνδυασµό, καταλαβαίνετε ότι αυτό δεν µπορεί να
ενταχθεί στα ΠΣΕΑ.

Να τονίσω εδώ ότι και για τη φετινή χρονιά, που δεν έχει τε-
λειώσει ακόµα η συγκοµιδή, γίνεται καταγραφή και µέχρι τη λήξη
της περιόδου ο ΕΛΓΑ παρακολουθεί και καταγράφει τα αίτια και
τις παραγωγές. Θέλω να τονίσω, όµως, ότι εφόσον συντρέχουν
οι προϋποθέσεις, και οι ελληνικές και οι κοινοτικές, στα πλαίσια
που αναφέραµε, θα υποβληθεί ο φάκελος από τα συναρµόδια
Υπουργεία προς έγκριση. 

Πάµε τώρα στο κοµµάτι του ΕΛΓΑ. Έχω αναφερθεί ξανά,
απαντώντας σε ερώτηση για το κοµµάτι του ΕΛΓΑ όσον αφορά
τον κανονισµό του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να συνεχίσω για δύο λεπτά
ακόµα στην πρωτολογία µου.

Ο βασικός κανονισµός του ΕΛΓΑ είναι της δεκαετίας του 1980.
Είχατε την ευκαιρία, κύριε συνάδελφε, το 2010 µε τον ν.3877/
2010, όταν µετατράπηκε ο ΕΛΓΑ σε οργανισµό της γενικής κυ-
βέρνησης λόγω των µνηµονίων τότε, να προχωρήσετε στην ανα-
µόρφωση του κανονισµού ασφάλισης. Δεν έγινε αυτό. Δεν έγινε
το 2010. Τώρα έχει ξεκινήσει η διαδικασία. Ήδη γνωρίζετε ότι
έχει βγει σε διαβούλευση και έχουν κατατεθεί προτάσεις και από
αγρότες και από φορείς τους για την αλλαγή του κανονισµού. 

Εδώ, λοιπόν, θα καταθέσω και στα Πρακτικά το πρακτικό
17/21-9-2018, όπου συζητήθηκε στο διοικητικό συµβούλιο του
κανονισµού το επόµενο βήµα, που είναι ποιο; Όπως γνωρίζετε,
υπάρχει µια διαδικασία µέχρι να αλλάξει ο κανονισµός. Ξεκίνησε
η διαδικασία και συζητήθηκε για την ανάθεση και την επικαιρο-
ποίηση αναλογιστικής µελέτης. Γιατί είναι απαραίτητα αυτά τα
στάδια;

Αυτά τα στάδια είναι απαραίτητα για τις καλλιέργειες και τις
νέες καλύψεις που θα µπουν, να αναπροσαρµοστούν αναλόγως
και τα ασφάλιστρα, έτσι ώστε να έχει βιωσιµότητα και ο οργανι-
σµός. 
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Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά το πρακτικό του Διοικητικού
Συµβουλίου του ΕΛΓΑ, για να είναι στη διάθεση κάθε ενδιαφερό-
µενου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Σταύρος Αραχωβίτης καταθέτει για τα Πρακτικά τo προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Έχετε και πάλι τον λόγο, κύριε Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το 2010 η αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου

του ΕΛΓΑ έδωσε τη δυνατότητα από εκεί και πέρα ο οργανισµός
χωρίς δανεισµό, να ανταποκρίνεται σε µεγάλο βαθµό στις περι-
πτώσεις που οι ζηµιές αποζηµιώνονται, στην καταβολή των απο-
ζηµιώσεων, την έγκαιρη εκτίµηση και όλο αυτό το αποτέλεσµα
το οποίο αναγνωρίσατε ότι υπάρχει. 

Αυτό το έργο έγινε στο πλαίσιο µιας Κυβέρνησης που είχε ζωή
είκοσι έξι µήνες. Εσείς είστε τώρα τέσσερα χρόνια και ζητάτε τα
ρέστα που δεν έχετε κάνει µία τροποποίηση σε αυτό το θεσµικό
πλαίσιο του 2010; Ζητάτε τα ρέστα;

Εδώ, λοιπόν, επειδή παραδεχθήκατε τα στοιχεία, ότι υπάρχει
πρόβληµα, θα πρέπει να πούµε ότι εκτός από τις καιρικές συν-
θήκες, εκτός από την καρπόδεση, την ανθοφορία -και αφήστε τις
γενικότερες αποζηµιώσεις για άλλα θέµατα, εδώ µιλάµε για την
ελαιοπαραγωγή-, υπάρχει η αστοχία του προγράµµατος δακο-
κτονίας για τρία συνεχή χρόνια. Είναι ένα αποτυχηµένο πρό-
γραµµα, δεν το υλοποιείτε έγκαιρα, δεν κάνετε την απαραίτητη
υποστήριξη στις περιφέρειες και τις αφήνετε στο έλεος του
Θεού προκειµένου να κάνουν τη δακοκτονία. Δεν γίνεται έτσι. Η
αποκέντρωση σηµαίνει και υποστήριξη, όχι εµπόδια. Και το
Υπουργείο βάζει εµπόδια όταν αργεί να δώσει τις εγκρίσεις, όταν
αργεί να κάνει τις προµήθειες. Δείτε τις ηµεροµηνίες. Έπρεπε
να έχουν ξεκινήσει οι ψεκασµοί κι εσείς δεν είχατε ξεκινήσει την
προµήθεια των φυτοπροστατευτικών. Αν είναι δυνατόν!

Μην αθωώνετε εαυτούς ούτε τους προηγούµενους ούτε πιθα-
νόν τους προ-προηγούµενους. Όπου υπήρχαν λάθη και παρα-
λείψεις να χρεωθούν.

Σήµερα, όµως, το θέµα µας δεν είναι αυτό, να κάνουµε αντι-
παράθεση για το τι έγινε και τι δεν έγινε. Το θέµα µας σήµερα
είναι, αν έχετε τη βούληση να συγκροτήσετε, όπως σας προτείνω
τώρα, µια επιστηµονική επιτροπή από ανθρώπους του Υπουρ-
γείου -έχει αξιολογότατους επιστήµονες το Υπουργείο-, από τα
πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ επίσης και από ανθρώπους που είναι
στον χώρο τον κοινωνικοοικονοµικό των ελαιοπαραγωγών, προ-
κειµένου να δούµε την εξέλιξη της παραγωγής τα τρία τέσσερα
τελευταία χρόνια, να δούµε τα επιστηµονικά αίτια της µείωσης
της παραγωγής για συνεχόµενα χρόνια -γιατί το πρόβληµα δεν
υπάρχει µια χρονιά, εδώ έχουµε συνεχόµενα χρόνια- και από εκεί
και πέρα να δούµε µε ποιον τρόπο θα το αντιµετωπίσουµε είτε
µε ΠΣΕΑ είτε µε τροποποίηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ είτε µε
ειδική ρύθµιση. 

Επιτέλους όταν το κράτος είναι υπεύθυνο για την αποτυχία
ενός προγράµµατος ή για τη µειωµένη παραγωγή, δεν περιλαµ-
βάνεται στον κανονισµό του ΕΛΓΑ κι ούτε και νοµίζω ότι εσείς θα
το περιλάβετε ποτέ, αν κάνετε τροποποίηση τώρα. Δεν θα το κά-
νετε. Δεν θα το πράξετε.

Έχετε, λοιπόν, τη βούληση, κύριε Υπουργέ, να συγκροτήσετε
αυτή την επιστηµονική επιτροπή, για να δούµε τι, πραγµατικά,
υπάρχει ως αίτιο και να δούµε τι µπορεί να γίνει στη συνέχεια για
την αποζηµίωση αυτών των ανθρώπων;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και πάλι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε ότι η παρελθοντο-
λογία δεν µου αρέσει και δεν µου ταιριάζει. Ωστόσο να κατηγο-
ρούµε µια Κυβέρνηση γιατί στα τρία προηγούµενα χρόνια δεν

κατάφερε να αλλάξει ό,τι δεν έχει αλλάξει δεκαετίες, όταν ο βα-
σικός κανονισµός είναι της δεκαετίας του 1980, του 1988 συγκε-
κριµένα, νοµίζω ότι αυτό είναι υπερβολικό. Είχατε όλα τα χρόνια
να τον αλλάξετε και αυτό ο ελληνικός λαός το γνωρίζει. Και δεν
ξεχνάει ο ελληνικός λαός, να είστε σίγουροι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν φταίει ο κανονισµός. Εσείς
φταίτε που κάνατε µετά αλλαγές.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εµείς, όπως κατέθεσα και στα Πρακτικά και µπο-
ρείτε να το διαβάσετε, ήδη έχουµε ξεκινήσει τη διαδικασία.
Όπως επίσης µπορείτε να ρωτήσετε και τους αγρότες, έχουµε
και διά ζώσης και διαµέσου της πλατφόρµας του ΕΛΓΑ ξεκινήσει
τον διάλογο, γιατί πρέπει να γίνει ένας κανονισµός που να διαρ-
κέσει άλλα τριάντα χρόνια µπροστά. Λειτουργούµε µε όραµα, και
έτσι ακριβώς θα γίνει.

Για το πρόγραµµα της δακοκτονίας, που είπατε, νοµίζω ότι αδι-
κείτε την Κρήτη, ειδικά την Κρήτη, γιατί στην Κρήτη όσον αφορά
τη δακοκτονία η σύµβαση έχει γίνει τριετής. Άρα για τρία χρόνια
όλα ήταν στην ώρα τους. Ο εργολάβος ήταν εκεί, όπως οι προ-
µήθειες, οι γεωπόνοι. Τα πάντα ήταν στην ώρα τους.

Άρα δεν µπορούµε να πούµε ότι υπήρχε αστοχία του προ-
γράµµατος και επιστηµονικά, αν θέλετε, και πολιτικά και τεχνικά.

Όµως, κάθε πρόγραµµα, όταν έχεις να κάνεις µε ένα έµβιο ον,
εξαρτάται και από άλλες συνθήκες και αυτό σας το λέω και ως
γεωπόνος. Σε ακραίες καιρικές συνθήκες, ευνοϊκές για τον δάκο,
µπορείς να έχεις ένα ποσοστό επιτυχίας. Δεν µπορείς να έχεις
απόλυτα το 100%, µπορείς να έχεις ένα ποσοστό. Και µην αδι-
κούµε τους συναδέλφους στην Κρήτη, µην αδικούµε όλους αυ-
τούς που δούλεψαν στο πρόγραµµα της δακοκτονίας, µόνο για
µικροπολιτικούς λόγους. Επιτρέψτε µου την παρατήρηση.

Όσον αφορά αυτό που είναι και το ζητούµενο και περιµένουν
να ακούσουν και περισσότερο οι αγρότες: Ήδη το Υπουργείο
από 7 Σεπτεµβρίου του 2018 -και θα το καταθέσω στα Πρακτικά-
έχει στείλει επιστολή στη Γενική Διεύθυνση Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, στον Γενικό Διευθυντή κ. Πλέβα,
όπου τεκµηριώνει ότι υπήρχαν στη χώρα µας ανώµαλα καιρικά
φαινόµενα και ακραία καιρικά φαινόµενα, άκαιρες βροχοπτώ-
σεις, υψηλές θερµοκρασίες. Είχαµε πληµµυρικά φαινόµενα,
όπου είχαµε ζητήµατα και στους βοσκοτόπους, γιατί είναι και η
κτηνοτροφία που έχει πληγεί. Είχαµε µια σειρά από επιπτώσεις.
Τους παρουσιάζουµε χρονοσειρά µε µετεωρολογικά δεδοµένα
και ζητάµε τη συνδροµή της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αυτό το έχουν κάνει και άλλες χώρες, όπως η Γερµανία, και
ζητάµε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να αναγνωρίσει ότι όντως
υπάρχουν τέτοιες ζηµιές στη χώρα µας, που είναι µη καλυπτό-
µενες, αλλά οφείλονται σε ζητήµατα κλιµατολογικής αλλαγής.

Αυτή την επιστολή από 7 Σεπτεµβρίου του 2018, που κατατέ-
θηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή διά του κ. Κασίµη, του Γενικού
Γραµµατέα Αγροτικής Πολιτικής και Διαχείρισης Κοινοτικών
Πόρων, την καταθέτω στα Πρακτικά προς ενηµέρωση δικιά σας,
του ελληνικού Κοινοβουλίου, αλλά και του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Σταύρος Αραχωβίτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα συγκροτήσετε επιστηµονική
επιτροπή; Πείτε το. Είναι πολύ σηµαντικό.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ναι, βεβαίως, θα συγκροτήσουµε επιτροπή και
µάλιστα επιτροπή όχι µόνο από υπηρεσιακούς του Υπουργείου,
αξιόλογους επιστήµονες, αλλά και σε συνεργασία µε το Γεωπο-
νικό Πανεπιστήµιο. Ο ΕΛΓΑ, το Υπουργείο και το Γεωπονικό Πα-
νεπιστήµιο ήδη δουλεύουν µαζί, από κοινού. Το πόρισµα αυτό, η
τεκµηρίωση, είναι προϊόν αυτής της συνεργασίας και η επιτροπή
αυτή προχωράει το έργο της.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώθηκε η

συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Ενσωµάτωση
στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2014/50/ΕΕ του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014,
σχετικά µε τις ελάχιστες προϋποθέσεις για την προαγωγή της κι-
νητικότητας των εργαζοµένων µεταξύ των κρατών-µελών µε τη
βελτίωση της απόκτησης και της διατήρησης δικαιωµάτων συµ-
πληρωµατικής συνταξιοδότησης (L128/1 της 30.4.2014)».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 5 Νοεµβρίου 2018, η συζήτηση του νοµοσχεδίου να γίνει σε
µία ενιαία συνεδρίαση επί της αρχής, των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Το Σώµα συµφωνεί;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μεϊκόπουλος. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Σα-

χινίδη.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Δεν συµφωνούµε σε όλα. Για τις τρο-

πολογίες θα πρέπει να συζητήσουµε ξεχωριστά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εάν είχε εκφρα-

στεί η άποψή σας στη Διάσκεψη των Προέδρων, θα το είχα πει. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τώρα κατατέθηκαν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Για την τροπολο-

γία µιλάτε ή για το νοµοσχέδιο; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Για την τροπολογία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συγγνώµη για την

τροπολογία θα γίνει συζήτηση, θα δοθεί χρόνος. Εγώ µιλάω για
το νοµοσχέδιο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Για το νοµοσχέδιο συµφωνούµε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν γνωρίζουµε

πώς θα γίνει η διαδικασία µε τις τροπολογίες, αν θα γίνει ξεχω-
ριστή συζήτηση ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όπως γίνεται συ-
νήθως, δηλαδή…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κανονικά θα δοθεί ο λόγος στους
Βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα διανεµηθούν
οι τροπολογίες, οι Υπουργοί θα τις υποστηρίξουν και, βεβαίως,
τα κόµµατα διά των Εκπροσώπων τους θα µιλήσουν. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Διά των εκπροσώπων τους; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σε πρώτη φάση.

Αν υπάρξει λόγος, το Προεδρείο θα κρίνει. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ζητούν και οι Βουλευτές να πάρουν

τον λόγο, επειδή είναι σηµαντικές οι τροπολογίες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αν υπάρξει λόγος,

θα εγγραφούν και θα πάρουν τον λόγο. Έτσι γίνεται κάθε φορά. 
Όπως είπα και προηγουµένως, τον λόγο έχει ο εισηγητής του

ΣΥΡΙΖΑ κ. Μεϊκόπουλος για δεκαπέντε λεπτά. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα εγγραφής των οµιλητών. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, να ρωτήσω κάτι επί

της διαδικασίας; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τώρα έδωσα τον

λόγο, κυρία Μάρκου, µετά θα έχετε τον λόγο. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός η ελεύθερη µετα-

κίνηση του ανθρώπινου δυναµικού στην Ευρωπαϊκή Ένωση εδώ
και πάρα πολλά χρόνια, οπότε ήταν και φυσικό επακόλουθο να
τεθεί το θέµα της προστασίας των δικαιωµάτων των εργαζοµέ-
νων σε ασφαλιστικά ζητήµατα, καθώς πολλές φορές στον εργα-
σιακό τους βίο έρχονται αντιµέτωποι µε νοµοθεσίες και διαφο-

ρετικά ασφαλιστικά συστήµατα που εφαρµόζονται στις διάφορες
χώρες. 

Ειδικότερα τα τελευταία χρόνια της οικονοµικής κρίσης µε το
µεταναστευτικό κύµα να έχει φουντώσει εντός των συνόρων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης -και το οποίο, µάλιστα, αφορά και πάρα
πολλούς από τους συµπολίτες µας- έγινε πρόδηλη η ανάγκη να
βελτιωθούν οι διαδικασίες που αποσκοπούν στην απόκτηση και
τη διατήρηση των δικαιωµάτων της συµπληρωµατικής τους συν-
ταξιοδότησης. 

Και για να το διευκρινίσω από την αρχή, όταν λέµε συµπληρω-
µατική σύνταξη, εννοούµε την παροχή που δικαιούται ένας ερ-
γαζόµενος, ο οποίος έχει ενταχθεί σε κάποιο επαγγελµατικό
σύστηµα που χορηγεί συµπληρωµατική συνταξιοδοτική παροχή
λόγω αποχώρησης και η οποία, βέβαια, χορηγείται βάσει κανό-
νων που ήδη έχουν θεσπιστεί, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθε-
σία και πρακτική και εφόσον ο εργαζόµενος έχει εκπληρώσει
τους όρους απόκτησής της, ώστε να µπορεί να υπαχθεί στο συν-
ταξιοδοτικό πρόγραµµα του συστήµατος. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση προκειµένου να βελτιωθούν οι διαδικα-
σίες για την απόκτηση και τη διατήρηση των δικαιωµάτων της
συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης, έχει εκδώσει οδηγίες µε θε-
τικό πρόσηµο για τον κόσµο της εργασίας, µε τελευταία την οδη-
γία 2014/50, τις διατάξεις της οποίας καλούµαστε σήµερα να
ενσωµατώσουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Πέραν, όµως, των όσων αναφέρονται στην ενσωµάτωση αυτής
της οδηγίας, θα ήθελα να σταθώ και σε δύο στοιχεία που δεν
αναφέρονται σε αυτή, αλλά περιλαµβάνονται στο παρόν νοµο-
σχέδιο και αποτελούν δικές µας πρωτοβουλίες. 

Συγκεκριµένα έχουν µπει επιπλέον η εφαρµογή των ελάχιστων
προϋποθέσεων για την απόκτηση δικαιωµάτων συµπληρωµατι-
κής συνταξιοδότησης και στους εργαζόµενους που αλλάζουν
επαγγελµατικό κλάδο εντός της ελληνικής επικράτειας. 

Δεύτερον, στην περίπτωση που ο εργαζόµενος δεν επιθυµεί
να διατηρήσει ή να µεταφέρει τα θεµελιωµένα δικαιώµατά του
στη συµπληρωµατική συνταξιοδότηση, καθορίστηκε ανώτατο
όριο εφάπαξ καταβολής 2.000 ευρώ. Παράλληλα, επίσης, καθί-
σταται υποχρεωτική η παροχή ενηµέρωσης και συµβουλών για
πιθανή επένδυση του ποσού για συνταξιοδοτικές παροχές.

Επιγραµµατικά να αναφερθώ στα επιµέρους άρθρα του νοµο-
σχεδίου.

Όπως αναφέρεται στο πρώτο άρθρο, σκοπός της οδηγίας
είναι η θέσπιση των ελάχιστων ορίων για την προστασία των συν-
ταξιοδοτικών δικαιωµάτων της συµπληρωµατικής συνταξιοδότη-
σης των µετακινούµενων εργαζοµένων, η βελτίωση της ενηµέ-
ρωσης που παρέχεται στους εργαζόµενους σχετικά µε τις συνέ-
πειες της κινητικότητας και τις επιλογές που έχουν όσον αφορά
τα θεµελιωµένα δικαιώµατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησής
τους και η διευκόλυνση του δικαιώµατος για την κινητικότητα των
εργαζοµένων µέσω της βελτίωσης, της απόκτησης και της δια-
τήρησης δικαιωµάτων συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης σε
όσους τη δικαιούνται, καθώς και η µείωση των εµποδίων για ορι-
σµένα ζητήµατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης όπως οι
όροι απόκτησης συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων και οι όροι διατή-
ρησης των αδρανοποιηµένων συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων. 

Στο δεύτερο άρθρο, γίνεται αναφορά στα πεδία εφαρµογής
των διατάξεων που θα ισχύσουν αναδροµικά από την 21η Μαΐου
2018 στα συστήµατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης, που
παρέχουν συµπληρωµατικές παροχές και στους εργαζόµενους
- µέλη των συστηµάτων αυτών, οι οποίοι λόγω λήξης της σχέσης
εργασίας τους µετακινούνται σε άλλα κράτη - µέλη, ενώ επιπλέον
περιλαµβάνει και τους εργαζόµενους - µέλη που αλλάζουν απα-
σχόληση εντός της ελληνικής επικράτειας. 

Στο σηµείο αυτό να επισηµάνω ότι αναφερόµαστε σε συντα-
ξιοδοτικά συστήµατα που σχετίζονται µε την απασχόληση. Συνε-
πώς µιλάµε -και να το ξεκαθαρίσουµε- για επαγγελµατικά ταµεία
προαιρετικής ασφάλισης, τα οποία στη χώρα µας είναι έντεκα. 

Οι συµπληρωµατικές, λοιπόν, συνταξιοδοτικές παροχές προ-
βλέπονται ενδεικτικά σε ατοµικές ή συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας ή άλλες παρόµοιες συµφωνίες, σε εσωτερικούς κανονι-
σµούς των επιχειρήσεων, σε καταστατικά ταµείων επαγγελµατι-
κής ασφάλισης. Σηµειώνουµε ότι εξαιρούνται από την εφαρµογή
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του παρόντος νοµοσχεδίου ο πρώτος πυλώνας του ασφαλιστι-
κού συστήµατος υποχρεωτικής κύριας και επικουρικής ασφάλι-
σης, που καλύπτεται από τον κανονισµό 883/2004, τα συστήµατα
συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης τα οποία έχουν κλείσει, µε
αποτέλεσµα να µη δέχονται νέα µέλη, τα επαγγελµατικά ταµεία
συνταξιοδότησης, τα οποία υπόκεινται στον έλεγχο εποπτικών ή
δικαστικών αρχών για τη διαφύλαξη ή αποκατάσταση της οικο-
νοµικής τους κατάστασης, συµπεριλαµβανοµένης και της διαδι-
κασίας εκκαθάρισης. Πρέπει να τονίσω, βεβαίως, ότι αίρεται η
εξαίρεση αυτή µετά το πέρας των παραπάνω διαδικασιών, όπως
επίσης εξαιρούνται και τα συστήµατα εγγυήσεων σε περίπτωση
αφερεγγυότητας, η κατ’ αποκοπήν αµοιβή του εργοδότη προς
τον εργαζόµενο, που πραγµατοποιείται στο πέρας της εργασια-
κής σχέσης, όπου ο εργαζόµενος θεωρείται ως απασχολούµενος
µε σύµβαση έργου και η αµοιβή του προσδιορίζεται µε βάση την
απόδοση του παραγόµενου προϊόντος.

Στο άρθρο 3, δίνονται οι ορισµοί των εννοιών που αναφέρονται
στις προς ψήφιση διατάξεις.

Στο άρθρο 4, έχουµε την εισαγωγή δύο βασικών αρχών. Έ-
χουµε την αρχή της ίσης µεταχείρισης και την αρχή της διασυ-
νοριακής πληρωµής. Αυτό σηµαίνει ότι τα θεµελιωµένα συντα-
ξιοδοτικά δικαιώµατα ενός εργαζοµένου που µεταβαίνει σε ένα
άλλο κράτος – µέλος, προστατεύονται µε τον ίδιο τρόπο που
προστατεύονται και σε όσους παραµένουν στο ίδιο κράτος -
µέλος και επίσης ότι οι δικαιούχοι µπορούν να λάβουν τις παρο-
χές τους σε οποιοδήποτε κράτος - µέλος και αν βρίσκονται.

Στο άρθρο 5, θεσπίζεται η πολύ λογική και δίκαιη διατήρηση
των αδρανοποιηµένων συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων των εργα-
ζοµένων, δηλαδή των θεµελιωµένων συνταξιοδοτικών δικαιωµά-
των που διατηρούνται στο σύστηµα στο οποίο αυτά αποκτή-
θηκαν και όπου η αξία αυτών των δικαιωµάτων υπολογίζεται στο
χρονικό σηµείο λήξης της σχέσης εργασίας στην οποία αφο-
ρούν, σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία. 

Συγκεκριµένα καθορίζεται πως ο υπολογισµός αλλά και η δια-
χείριση των δικαιωµάτων του εργαζόµενου, θα είναι ίδια µε αυτή
των ενεργών ασφαλισµένων είτε µε την εξέλιξη των συνταξιοδο-
τικών παροχών είτε µε άλλα δίκαια µέσα, όπως µε τη διασφάλιση
της ονοµαστικής αξίας των αδρανοποιηµένων συνταξιοδοτικών
δικαιωµάτων όταν αυτά αποκτώνται ως δικαίωµα σε ονοµαστικό
ποσό, µε τα αδρανοποιηµένα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα επεν-
δυόµενα είτε σε σταθερό είτε σε κυµαινόµενο επιτόκιο µε την
προσαρµογή της αξίας των αδρανοποιηµένων συνταξιοδοτικών
δικαιωµάτων στο ποσοστό του πληθωρισµού ή της µεταβολής
του επιπέδου των µισθών. 

Στο άρθρο 5, θεσπίζεται το δικαίωµα του εργαζοµένου να επι-
λέγει ή να διατηρήσει τα δικαιώµατά του στο σύστηµα συµπλη-
ρωµατικής συνταξιοδότησης ή το σύστηµα να του καταβάλει
εφάπαξ ποσό ισοδύναµο µε την αξία των θεµελιωµένων συντα-
ξιοδοτικών δικαιωµάτων του, στον βαθµό που η αξία αυτή δεν
υπερβαίνει σε ύψος ένα συγκεκριµένο ποσό.

Σήµερα αυτό το ποσό ορίζεται στα 2.000 ευρώ και αναπρο-
σαρµόζεται ετησίως µε τον µέσο ετήσιο δείκτη τιµών κατανα-
λωτή της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής, αρχής γενοµένης από
το 2020. 

Έρχοµαι στο άρθρο 6. Εδώ γίνεται αναφορά στην υποχρέωση
που έχουν τα συστήµατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης να
ενηµερώνουν, κατόπιν γραπτής αίτησης του δικαιούχου, τόσο τα
ενεργά µέλη τους όσο και τα πρώην ενεργά µέλη κατά µέγιστο
µια φορά τον χρόνο για τις συνέπειες που θα επιφέρει η λήξη
της εργασιακής τους σχέσης, όπως και το κατά πόσον θα επη-
ρεάσει τα συµπληρωµατικά συνταξιοδοτικά τους δικαιώµατα η
µετακίνησή τους σε άλλο κράτος-µέλος. 

Τέλος στο άρθρο 7 του νοµοσχεδίου, γίνεται αναφορά στη δυ-
νατότητα που έχει ο εργαζόµενος, ο οποίος αλλάζει επαγγελµα-
τικό αντικείµενο, να µεταφέρει τα δικαιώµατά του σε άλλο ταµείο
επαγγελµατικής ασφάλισης στον χώρο της νέας του εργασίας,
σύµφωνα µε τις διατάξεις της υπουργικής απόφασης που αφορά
τη διατήρηση και τη µεταφορά των συνταξιοδοτικών του δικαιω-
µάτων. 

Πρόκειται, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περί ασφα-
λιστικών ρυθµίσεων οι οποίες υπακούουν στην κοινή λογική. Αν

θέλουµε να συνοψίσουµε την εν λόγω κύρωση σε δύο βασικά
πλεονεκτήµατα, αυτά συνιστούν τα εξής: Πρώτον, ίση µεταχεί-
ριση και διασυνοριακές πληρωµές. Δηλαδή για να το πούµε πάρα
πολύ απλά, τα θεµελιωµένα δικαιώµατα κάποιου ο οποίος αφήνει
ένα συνταξιοδοτικό καθεστώς και µεταβαίνει σε άλλο κράτος-
µέλος, προστατεύονται µε τον ίδιο τρόπο που προστατεύονται
και σε όσους παραµένουν. Επίσης µπορούν να λάβουν τις παρο-
χές τους σε οποιοδήποτε κράτος- µέλος και αν βρίσκονται. 

Το δεύτερο βασικό πλεονέκτηµα της εν λόγω κύρωσης θα συ-
νιστά την απόκτηση και τη διατήρηση δικαιωµάτων συµπληρω-
µατικής σύνταξης. Όσον αφορά την απόκτηση, τα δικαιώµατα
αποκτώνται αµετάκλητα από τη στιγµή της θεµελίωσης. Αν, δη-
λαδή, ένα καθεστώς θέλει να απαιτήσει περίοδο παραµονής για
την απόκτηση του δικαιώµατος, δεν µπορεί να θεσπίσει περισ-
σότερο από τρία έτη και αν θέλει να θεσπίσει ελάχιστη ηλικία,
δεν µπορεί αυτή η θέσπιση να υπερβαίνει το εικοστό πρώτο έτος
της ηλικίας. 

Οι εισφορές δεν χάνονται ποτέ. Αν ο ασφαλισµένος αποχωρή-
σει προτού θεµελιώσει δικαίωµα για λήψη παροχής, οι εισφορές
αυτές επιστρέφονται. Όσον αφορά τη διατήρηση, ο ασφαλισµέ-
νος έχει το δικαίωµα να διατηρεί τα κεκτηµένα του δικαιώµατα,
εκτός αν συµφωνήσει να του δοθούν ως καταβολή κεφαλαίου.
Αν τα διατηρήσει, πρέπει να κατοχυρώνονται όπως όσων συνε-
χίσουν να υπάγονται στο ίδιο καθεστώς. Η κατοχύρωση φυσικά
ποικίλει ανάλογα µε τη φύση του καθεστώτος και την πρακτική
που ακολουθεί µε βάση το καταστατικό του. 

Όπως, λοιπόν, είπα και στην αρχή, πρόκειται για ρυθµίσεις που
υπακούουν στην κοινή λογική. Καλώ το Σώµα να υπερψηφίσει
την εν λόγω κύρωση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Κυρία Μάρκου, πριν σας δώσω το λόγο ως εισηγήτρια της

Νέας Δηµοκρατίας, είχατε ζητήσει τον λόγο επί διαδικαστικού
θέµατος. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, λύθηκε το
θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει η κ.
Μάρκου, εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, για δεκαπέντε
λεπτά. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πιστή στην παράδοση και στον σεβασµό που δείχνει πάντα

στις κοινοβουλευτικές διαδικασίες η Κυβέρνηση προχώρησε
νύχτα στην κατάθεση δύο τροπολογιών για µείζονα και έκτακτα
ζητήµατα. 

Η πρώτη αφορά τους επιτηρητές στα οστρακοαλιευτικά. Ναι,
καλά άκουσε ο κόσµος, που ίσως µας παρακολουθεί. Τα οστρα-
κοαλιευτικά έπρεπε να έρθουν νύχτα! 

Θα µου επιτρέψετε όµως να τοποθετηθώ, κυρίως, στη δεύτερη
τροπολογία, που αφορά φυσικά ένα από τα θέµατα των ηµερών,
την επιστροφή των αναδροµικών στους ένστολους, στους για-
τρούς, στους πανεπιστηµιακούς και άλλους κλάδους των ειδικών
µισθολογίων, από τις περικοπές που έγιναν το 2012 και τις οποίες
το Σ.τ.Ε. έκρινε ως αντισυνταγµατικές. 

Κι όµως δεν είναι συµµόρφωση στις δικαστικές αποφάσεις, δή-
λωσε χθες ο Πρωθυπουργός, είναι πολιτική επιλογή. Έχουµε
εδώ ακόµη µια απόδειξη του απύθµενου θράσους, του πρωτο-
φανούς κυνισµού µε τον οποίο αντιλαµβάνεστε και διαχειρίζεστε
την εξουσία! Αν είναι δυνατόν να υποκρίνεστε ότι δήθεν τους κά-
νετε χατίρι, ότι πρέπει να σας χρωστούν χάρη, ότι µε κάποιον
τρόπο σάς είναι υπόχρεοι και φυσικά θα κληθούν να σας ξεπλη-
ρώσουν κάποια στιγµή για το καλό που τους κάνετε. 

Επιστρέφονται χρήµατα που το ανώτατο δικαστήριο έκρινε ότι
έπρεπε να επιστραφούν. Αυτό έχει γίνει. Μιλάµε για χρήµατα που
η Νέα Δηµοκρατία έχει ήδη επιστρέψει κατά 50% το 2014 και ο
Κυριάκος Μητσοτάκης έχει δεσµευτεί από τον Ιανουάριο του
2018 ότι η επόµενη κυβέρνηση, της Νέας Δηµοκρατίας, θα απο-
δώσει και τα υπόλοιπα. 

Είναι χρήµατα που εν τέλει βγαίνουν από την υπερφορολό-
γηση, την εσωτερική στάση πληρωµών, τις παρακρατηµένες επι-
στροφές φόρου, τις αυξηµένες ασφαλιστικές εισφορές. Είναι
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χρήµατα από την τσέπη των Ελλήνων πολιτών και έχετε το θρά-
σος να τα παρουσιάζετε ως χριστουγεννιάτικο «µποναµά»! Δεν
έχετε πλέον ούτε ένα ψήγµα ντροπής!

Βέβαια η στιγµή δεν είναι τυχαία. Είναι ξεκάθαρο για ποιον
λόγο γίνονται όλα αυτά τώρα, για ποιον λόγο ανακοινώθηκαν στη
χθεσινή επικοινωνιακή φιέστα στην εκδήλωση της Πολεµικής Αε-
ροπορίας. Είναι επειδή σας έπιασε ξαφνικά ο πόνος για τα Σώ-
µατα Ασφαλείας και τις Ένοπλες Δυνάµεις; Όχι φυσικά. Ο συµ-
βολισµός είναι ξεκάθαρος. Θα κάνετε τα πάντα για να περισώ-
σετε τον εκλεκτό σας εταίρο, το άγος και το άχθος της πρώτη
φορά Αριστεράς. Μέχρι και τον Υπουργό των Εξωτερικών απο-
πέµψατε µέσω καταγγελιών για χρηµατισµό από σκοτεινά κέν-
τρα, που τελικά έγιναν ή δεν έγιναν; Κάποιοι τις άκουσαν ή δεν
τις άκουσαν; Δεν έχουµε καταλάβει. 

Όµως αυτό δεν είναι αρκετό. Μετά και τις έντονες αποδοκιµα-
σίες που δέχονται τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ σε όλη την Ελλάδα,
έπρεπε να κάνετε κάτι πιο δραστικό. Ο πανικός σας µπροστά
στην επερχόµενη εκλογική συντριβή είναι πλέον εµφανής. Το
«λεφτόδεντρο» γέννησε ξαφνικά 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν
δεν µπορείτε –υποτίθεται- να καλύψετε τη δαπάνη για να πάνε
όλα τα παιδιά στους παιδικούς σταθµούς. 

Το «λεφτόδεντρο» γέννησε και δέκα χιλιάδες θέσεις εργασίας
στο δηµόσιο, όπως µας είπε χθες ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος,
αλλά µετά το 2020. «Οπότε πρέπει να κρατήσετε τον ΣΥΡΙΖΑ
στην Κυβέρνηση». Αυτό είναι το συµφραζόµενο της ξεδιάντρο-
πης συναλλαγής µε τους ψηφοφόρους. Την ίδια στιγµή που κο-
ροϊδεύετε τους συνταξιούχους να κάνουν αιτήσεις ηλεκτρονικά
στον ΕΦΚΑ, για τα δικά τους αναδροµικά που µάλλον δεν θα τα
δώσετε ποτέ, την ίδια στιγµή που καταργείτε τον νόµο Κατσέλη
για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά, τα κυβερνητικά µέσα ενηµέ-
ρωσης µάς ενηµερώνουν ότι έρχεται µπαράζ θετικών µέτρων
µέχρι το τέλος του χρόνου. Πόση κοροϊδία πια; 

Ας πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Θα κάνετε τα πάντα,
θα ξεπουλήσετε κάθε ιδεολογία, θα τινάξετε τη χώρα στον αέρα,
αν χρειαστεί, µόνο και µόνο για να µείνετε λίγο ακόµα γαντζωµέ-
νοι στις καρέκλες. Οι πολίτες πλέον δεν αγοράζουν το σανό που
πουλάτε. Γνωρίζουν ποιοι προχώρησαν στην επιστροφή των ανα-
δροµικών σεβόµενοι τις δικαστικές αποφάσεις και ποιοι παριστά-
νουν όψιµα τους ευεργέτες του λαού, τάζοντας λαγούς µε
πετραχήλια λίγο πριν από την έξοδο. Γνωρίζουν ποιοι, πραγµα-
τικά, µπορούν να πάνε τη χώρα µπροστά και ποιοι µας οδηγούν
κάθε µέρα όλο και πιο κάτω, όλο και πιο πίσω. 

Η ήττα έρχεται και η φαρσοκωµωδία που έχετε στήσει θα
λάβει επιτέλους τέλος. Όπως είπα, ο Κυριάκος Μητσοτάκης έχει
δεσµευτεί για την επιστροφή αυτών των χρηµάτων ήδη από τον
Ιανουάριο του 2018. Οπότε, προφανώς, η Νέα Δηµοκρατία θα
ψηφίσει θετικά στην τροπολογία. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας παρακαλώ! 
Θα ήθελα να πω και δυο κουβέντες για τον κύριο κορµό του

νοµοσχεδίου που συζητούµε σήµερα και είναι η ενσωµάτωση στο
εθνικό δίκαιο της οδηγίας 2014/50/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου που σκοπό έχει τη βελτίωση, τους
όρους απόκτησης και διατήρησης δικαιωµάτων των εργαζοµέ-
νων στα λεγόµενα συστήµατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότη-
σης, δηλαδή αυτά που δίνουν συνταξιοδοτικές παροχές πέρα
από αυτές των δηµοσίων συστηµάτων κοινωνικής ασφάλισης. 

Η οδηγία αφορά εργαζόµενους, που είτε αλλάζουν απασχό-
ληση µέσα στην ίδια χώρα είτε έχουν µετακινηθεί για επαγγελ-
µατικούς λόγους σε άλλο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Άρα αυτή την περίοδο τουλάχιστον αφορά πολύ περισ-
σότερους Έλληνες, που έχουν βρει εργασία σε χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και µπορούν να αποκτήσουν και να διατηρή-
σουν δικαιώµατα συµπληρωµατικής σύνταξης. 

Επειδή µάλιστα είναι αµφίβολο ότι θα µπορέσουµε να ζητή-
σουµε αποζηµίωση από τις ξένες χώρες για τη χρήση του ελλη-
νικού ταλέντου και της διάνοιας, όπως πρότεινε ένας συνά-
δελφος της Συµπολίτευσης πριν από λίγες µέρες, ας ελπίσουµε
ότι η οδηγία θα αποτελέσει, τουλάχιστον, έναν πρόσθετο λόγο
να επιστραφούν στην πατρίδα τους, προφανώς µε µια άλλη κα-
τάσταση και µε µια άλλη καλύτερη προοπτική από αυτή που προ-

παγανδίζει και προωθεί η σηµερινή Κυβέρνηση. 
Με την οδηγία αυτή αναγνωρίζουµε δυο πραγµατικότητες: Η

µια είναι η αύξηση της κινητικότητας των εργαζοµένων τόσο µε-
ταξύ διαφορετικών κλάδων απασχόλησης, όσο και µεταξύ δια-
φορετικών κρατών-µελών που η Ευρωπαϊκή Ένωση, συνεπής
στην αρχή της ελεύθερης κυκλοφορίας των εργαζοµένων, θέλει
να διευκολύνει. Η άλλη πραγµατικότητα που αναγνωρίζεται, είναι
η ολοένα µεγαλύτερη σηµασία της συµπληρωµατικής σύνταξης
σε πολλά κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εποµένως βλέ-
πουµε και εδώ µια τάση να αναπτυχθούν ο δεύτερος και ο τρίτος
πυλώνας των συνταξιοδοτικών συστηµάτων, όπως πρέπει να
γίνει στη χώρα µας. 

Η Νέα Δηµοκρατία έχει δεσµευτεί για αυτό και προφανώς δεν
θέλει να εξαφανίσει τα δικαιώµατα της επικουρικής ασφάλισης
ούτε να την υποβαθµίσει, όπως κινδυνολογούσατε στην επι-
τροπή. 

Διαβάστε, λοιπόν, πρώτα το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας και θα σας λυθούν σίγουρα οι απορίες.

Θέλω να σταθώ λίγο στον ρόλο των κοινωνικών εταίρων, στα
συστήµατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης και η δυνατό-
τητα συµβολής τους στην εφαρµογή της οδηγίας, όπως επιση-
µαίνεται στο προοίµιο. Επίσης στα άρθρα 4 και 5 δίνεται η δυ-
νατότητα στα κράτη-µέλη να επιτρέπουν στους κοινωνικούς εταί-
ρους, όπως είναι οι οργανώσεις εργαζοµένων και εργοδοτών, να
θεσπίζουν µε συλλογική σύµβαση διαφορετικές διατάξεις, εάν
αυτές έχουν τουλάχιστον ισοδύναµο αποτέλεσµα στην προστα-
σία της εργασιακής κινητικότητας. Στην αιτιολογική έκθεση του
παρόντος σχεδίου αναφέρεται ότι συµπληρωµατικές συνταξιο-
δοτικές παροχές µπορεί να προβλέπονται και σε συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας ή σε εσωτερικούς κανονισµούς επιχειρήσεων.
Εντός του κειµένου του νόµου, όµως, δεν γίνεται καµµία τέτοια
αναφορά.

Ο εισηγητής µας στην επιτροπή κ. Γιόγιακας σας κάλεσε να
µας εξηγήσετε, γιατί αφαιρέσατε από το νοµοσχέδιο κάθε ανα-
φορά στους κοινωνικούς εταίρους. Δεν µας απαντήσατε αλλά
υπερηφανευτήκατε ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό θα µπορούσαν τα
συνδικάτα να ζητήσουν στις διαπραγµατεύσεις µε τους εργοδό-
τες, να διαµορφώσουν όρους συµπληρωµατικής ασφάλισης. Εάν
αυτό θέλετε, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν διατηρήσατε αυτά που
έγραφε η οδηγία για τον ρόλο των κοινωνικών εταίρων; Μπορεί
να γίνει αυτό που λέτε, εφόσον δεν προβλέπεται ρητά από τον
νόµο; Πρόκειται για µια διαφορά, που έρχεται σε αντίθεση µε το
πνεύµα και το γράµµα της οδηγίας και για την οποία θα θέλαµε
έστω και τώρα να δώσετε σαφείς εξηγήσεις.

Δεν θα αναφερθώ στις βασικές προβλέψεις του νοµοσχεδίου.
Μίλησε αναλυτικά ο εισηγητής µας στην επιτροπή. Το θέµα,
όµως, για το οποίο ζητήθηκαν επίσης διευκρινίσεις και πάλι δεν
δόθηκαν, είναι για το ύψος του εφάπαξ ποσού που θα µπορού-
σαν να παίρνουν οι µισθωτοί, ίσου µε την αξία των αποκτηµένων
συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων που δεν µπορεί να ξεπερνά τις
2000 ευρώ. Αναφερθήκατε και σε αυτό, κύριε Υπουργέ, ως δική
σας προσθήκη, εφόσον η οδηγία σάς επιτρέπει να το κάνετε. Το
ερώτηµα είναι πώς και γιατί προέκυψε το πλαφόν των 2000 ευρώ.
Βασίστηκε σε κάποια στοιχεία και εάν ναι, ποια είναι αυτά και
ποιο είναι το πλαφόν που ισχύει σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες που
έχουν ενσωµατώσει την οδηγία;

Όπως είπαµε και στην επιτροπή, η Νέα Δηµοκρατία υπερψη-
φίζει το νοµοσχέδιο όχι µόνο γιατί η χώρα µας ανταποκρίνεται -
µε αρκετή καθυστέρηση είναι αλήθεια- σε µια ευρωπαϊκή της
υποχρέωση, αλλά και γιατί λειτουργεί προς όφελος των εργαζο-
µένων και τελικά όλων των νέων που σήµερα αναζητούν την τύχη
τους στο εξωτερικό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την Νέα Δηµοκρατία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες
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και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 11ο Δηµοτικό Σχολείο
Αγίων Αναργύρων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στον ειδικό αγορητή της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Κωνσταντόπουλο.

Έχετε τον λόγο, κύριε Κωνσταντόπουλε, για δεκαπέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο
ενσωµατώνεται στην εθνική έννοµη τάξη η οδηγία 2014/50/ΕΕ,
σχετικά µε την προαγωγή της κινητικότητας των εργαζοµένων
µεταξύ των κρατών-µελών και τη βελτίωση της απόκτησης και
διατήρησης δικαιωµάτων συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης.

Θα έλεγα ότι πρόκειται, πραγµατικά, για πολύ σηµαντικές δια-
τάξεις, καθώς θέτουν ρυθµίσεις για την προστασία των συντα-
ξιοδοτικών δικαιωµάτων των µετακινούµενων εκτός της Ένωσης
εργαζοµένων, ακόµη και αν αλλάζουν επάγγελµα και κλάδο απα-
σχόλησης. Οι ρυθµίσεις αυτές, αγαπητοί συνάδελφοι, ουσια-
στικά καταργούν ένα αντικίνητρο -θα έλεγα- ετών για πολλούς,
που ενώ θα ήθελαν να πάνε σε µια χώρα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και να εργαστούν σε άλλο κλάδο, είχαν έναν φόβο, τον φόβο
για την απώλεια µέρος των δικαιωµάτων τους µε τη συµπληρω-
µατική ασφάλιση. Αυτό ήταν ένας ανασταλτικός παράγοντας.

Κατανοούµε, λοιπόν, όλοι πόσο σηµαντικό είναι αυτό στην πα-
ρούσα συγκυρία που βρίσκεται η χώρα τα τελευταία δέκα χρό-
νια, κατά τα οποία σχεδόν πεντακόσιες χιλιάδες άνθρωποι, θα
έλεγα νέοι άνθρωποι, έχουν µεταναστεύσει στο εξωτερικό για
ανεύρεση εργασίας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, στην επιτροπή ειπώθηκαν πολλά και
διάφορα, ανάλογα -θα έλεγα- µε την ιδεολογική τοποθέτηση του
κάθε οµιλητή. Θα σταθώ σε δύο σηµεία, που κρίνω ότι έχουν ιδι-
αίτερη σηµασία και θα πρέπει να διευκρινιστούν στην Ολοµέλεια.

Πρώτον, ο Υπουργός κ. Πετρόπουλος είπε ότι τόσο τα ΤΑΠΙΤ,
το Ταµείο Πρόνοιας Ιδιωτικού Τοµέα, καθώς και το ΕΤΕΑΕΠ, το
Ενιαίο Ταµείο Επικουρικής Ασφάλισης και Εφάπαξ Παροχών όσο
και ο ΛΕΠΕΤΕ ήταν κάποτε κραταιά ταµεία που έδιναν τεράστιες
συντάξεις. Μας είπε ότι κολακεύονταν οι εργαζόµενοι, όµως έχα-
σαν, γιατί ήταν µόνοι τους, ενώ µε τον νόµο Κατρούγκαλου θα
είµαστε όλοι µαζί και δεν θα χάσουµε, αλλά θα ενισχυθούν κιό-
λας.

Να τα ξεκαθαρίσουµε, όµως, αυτά τα πράγµατα, διότι έτσι δη-
µιουργείται µια σύγχυση και µάλιστα -θα έλεγα- µεγάλη, αν ανα-
λογιστούµε ότι ο Υφυπουργός είχε διατελέσει στο παρελθόν και
σύµβουλος του συνδικάτου των υπαλλήλων της Εθνικής και γνω-
ρίζει καλύτερα. Διότι στο µείζον θέµα που έχει προκύψει µε τον
ΛΕΠΕΤΕ, για τον οποίο έχουµε απευθύνει ερώτηση τόσο στον κ.
Τσακαλώτο όσο και στην κ. Αχτσιόγλου, υπάρχουν δεκαεξίµισι
χιλιάδες συνταξιούχοι που επιβαρύνονται µε δικαστικά έξοδα για
να διεκδικήσουν τα οφειλόµενά τους. 

Ο ΛΕΠΕΤΕ δεν είναι ένα επαγγελµατικό Ταµείο ούτε έχει σχέ-
ση µε την επικουρική ασφάλιση. Γι’ αυτό και το 2015, ενώ υπήρχε
εντολή από τους δανειστές να συγχωνευτούν όλα τα επικουρικά
ταµεία κάτω από το ΕΤΕΑΕΠ, υπήρξε ζήτηµα µε το ΛΕΠΕΤΕ,
γιατί δεν µπορούσε να ενταχθεί. 

Και θα αναρωτηθεί κάποιος γιατί δεν µπορούσε να ενταχθεί.
Γιατί είναι ένας λογαριασµός επικούρησης του προσωπικού της
Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος, που θεσµοθετήθηκε το 1949 µε
απόφαση του Γενικού Συµβουλίου της Εθνικής, ύστερα από συµ-
φωνία µε τη συνδικαλιστική εκπροσώπηση των εργαζοµένων της
τράπεζας και ήταν επί εξήντα οκτώ χρόνια βιώσιµος. Ήταν δη-
λαδή µια πρωτοβουλία της τράπεζας για να διασφαλιστεί η ερ-
γασιακή ειρήνη και να προσελκύσει στελέχη. Οι συνταξιούχοι της
Εθνικής δεν παίρνουν επικουρική. Υπήρχε αυτή η ενίσχυση που
διασφάλιζε η τράπεζα. Και για να είµαστε απόλυτα ακριβείς,
µόνο όσοι διορίστηκαν στην τράπεζα µετά τον Ιανουάριο του
2005, εξαιρέθηκαν από την ενίσχυση αυτή του ΛΕΠΕΤΕ και παίρ-
νουν σήµερα επικουρική. Ο ΛΕΠΕΤΕ µέχρι το 2008 είχε και πλε-
όνασµα. Δηλαδή κάθε χρόνο οι εισφορές που έδινε η τράπεζα
αλλά και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, ήταν περισσότερες από τα χρή-
µατα που έδινε ο ΛΕΠΕΤΕ.

Το θέµα, λοιπόν, τώρα είναι τι έγιναν αυτά τα πλεονάσµατα.

Κλείνω, λοιπόν, µε το θέµα και µε µια υπενθύµιση. Έχουµε ζητή-
σει από την Κυβέρνηση, να αναλάβει πρωτοβουλίες για να αντι-
µετωπιστεί το πρόβληµα στη βάση του.

Δεύτερον, σχολιάσατε κύριε Υπουργέ, τον προβληµατισµό για
τους µετανάστες που θα έχουν κάρτα εργασίας στην Ελλάδα
αλλά όχι στην Ευρώπη και µας είπατε ότι, για παράδειγµα, η Με-
γάλη Βρετανία δεν έχασε και δίνει πλήρη δικαιώµατα. Εδώ θα
θέλαµε να µας δώσετε σαφείς εξηγήσεις: Ένας µετανάστης µε
πράσινη κάρτα στην Ελλάδα θα µπορεί να φύγει από εδώ και να
δουλέψει µε τα ίδια δικαιώµατα σε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης; Είναι µια απορία όχι µόνο δική µου αλλά πολλών. 

Σας ερωτώ γιατί έχει δηµιουργηθεί µια σύγχυση. Όπως σύγ-
χυση, θα έλεγα, έχει δηµιουργηθεί και µε τα αναδροµικά των
συντάξεων, ύστερα από την πρόσφατη απόφαση του Μονοµε-
λούς Πρωτοδικείου Θεσσαλονίκης. Όµως και εδώ υπάρχει µια
διγλωσσία της Κυβέρνησης. Βγαίνει η Υπουργός σε ραδιοφωνικό
σταθµό και λέει ότι έχει στηθεί από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
επιχείρηση παραπλάνησης και παραπληροφόρησης σε ό,τι
αφορά τα αναδροµικά και ότι θεωρεί ότι η απόφαση του Μονο-
µελούς Πρωτοδικείου Θεσσαλονίκης θα πέσει µε έφεση. Βγαίνει
ο Υφυπουργός και λέει ότι το Σ.τ.Ε. έκρινε ότι µόνο οι συνταξι-
ούχοι που προσέφυγαν στη δικαιοσύνη, θα λάβουν τα αναδρο-
µικά που δικαιούνται, σε ό,τι αφορά τις συντάξεις τους. Παρ’ όλα
αυτά στην ιστοσελίδα του ΕΦΚΑ άνοιξαν ηλεκτρονική αίτηση, για
όσους θέλουν να υποβάλουν για την αναδροµική καταβολή, µε
το πρόσχηµα ότι µε την υποβολή τους διακόπτεται η παραγραφή
για ένα εξάµηνο. 

Και εδώ έρχεται κάποιος και αναρωτιέται, ένας συνταξιούχος
έχει πέντε χρόνια, προκειµένου να προσφύγει δικαστικώς και δεν
το έχει κάνει έως σήµερα. Να προσφύγει ή όχι; 

Είπατε εσείς ότι δεν θα τους αφήσουν να ασκήσουν αγωγή,
αλλά θα τα πληρώσουν όλα εφόσον κριθεί οριστικά το ζήτηµα
στο Συµβούλιο της Επικρατείας.

Εδώ νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει µια επιχείρηση παρα-
πληροφόρησης και δηµιουργείται µια σύγχυση. Δηλαδή τι να πι-
στέψουν οι συνταξιούχοι και πώς να κινηθούν; 

Ταυτόχρονα, κύριοι Υπουργοί, σήµερα φέρνετε τροπολογία
για τα αναδροµικά στους ένστολους και στους δικαιούχους των
ειδικών  µισθολογίων. Συµφωνούµε µε την καταβολή των ανα-
δροµικών στους δικαιούχους, όµως συµφωνούµε απρόσκοπτα
και όχι επιλεκτικά. Γιατί; Επικαλείστε απόφαση του Σ.τ.Ε., αλλά
στην πραγµατικότητα επικαλείστε κάτι που δεν θα υλοποιηθεί.
Περιορίζετε, θα έλεγα αυθαίρετα, τα αναδροµικά στο 2016, επι-
καλούµενοι τον νόµο Κατρούγκαλου.

Σας έχουµε τονίσει κατ’ επανάληψη, κύριε Υπουργέ, τα κακώς
κείµενα του νόµου Κατρούγκαλου, γιατί εδώ φαίνεται ότι δεν
έχετε ολοκληρωµένο σχέδιο, για το πώς θα αντιµετωπίσετε το
«τσουνάµι» των δικαστικών αποφάσεων που έρχεται.

Φυσικά, εµείς, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη δεν σηµαίνει ότι
επειδή συναινούµε στην παρούσα τροπολογία, για να πάρουν οι
άνθρωποι τα χρήµατά τους, συναινούµε και στον νόµο Κατρούγ-
καλου. Γνωρίζουµε όλοι καλά και έχουµε δηλώσει κατ’ επανά-
ληψη ότι θα πρέπει ο νόµος Κατρούγκαλου να καταργηθεί στη
βάση του.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, για πρώτη φορά βλέπω, θα έλεγα, να
επικαλείται κάποιος το Γενικό Λογιστήριο και να αναφέρεται το
Γενικό Λογιστήριο αθροιστικά, χωρίς να τεκµηριώνεται τι θα
πάρει ο καθένας. Τι θα πάρουν οι δικαστικοί, τι θα πάρουν οι για-
τροί, τι θα πάρουν οι στρατιωτικοί. Γι’ αυτό µίλησα για πλήρη
σύγχυση. 

Άλλο θέµα. Περικοπές συντάξεων. Μας είπε ο Πρωθυπουργός
στη ΔΕΘ και εξήγγειλε ότι οι συντάξεις δεν θα κοπούν, παρ’ ότι
πρόκειται για ψηφισµένη από το Κοινοβούλιο µνηµονιακή απαί-
τηση. Βγαίνουν οι θεσµοί και λένε: «Δική σας ιδέα, δική σας και
η απόφαση. Εµάς µας ενδιαφέρει να πιάσετε τους στόχους».
Άρα οι θεσµοί ενδιαφέρονται µόνο για τους στόχους. 

Περιµένουµε τώρα, λοιπόν, την επόµενη έκτακτη συνεδρίαση
του Eurogroup η οποία θα γίνει στις 19 Νοεµβρίου, και πολύ πι-
θανό να περιµένουµε έως την τελευταία συνεδρίασή του που θα
γίνει στις 3 του Δεκέµβρη, για να δούµε τι µέλλει γενέσθαι. 

Σας θυµίζω, κύριε Υπουργέ, και πάλι ότι έχουµε καταθέσει
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πρόταση νόµου για την ακύρωση της µείωσης των συντάξεων,
για την κατάργηση, λοιπόν, του νόµου Κατρούγκαλου και την
επαναθεµελίωση του ασφαλιστικού συστήµατος βάσει των επι-
καιροποιηµένων αναλογιστικών µελετών. Τι αποµένει; Κύριε Υ-
πουργέ, αποµένει να κάνετε πράξη την πρότασή µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανέρχοµαι στην υπό συζή-
τηση οδηγία και τη σηµασία της, µια οδηγία που αφορά στην
προστασία της απόκτησης και διατήρησης συνταξιοδοτικών δι-
καιωµάτων. 

Θα αναφέρω δύο πολύ σηµαντικά σηµεία. Πρώτον, τα συντα-
ξιοδοτικά δικαιώµατα αποκτώνται αµετάκλητα, από τη στιγµή
που συµπληρώνονται τρία χρόνια απασχόλησης και οι εισφορές
των εργαζοµένων δεν χάνονται ποτέ, ενώ ως ελάχιστο όριο ηλι-
κίας για να µπορέσει να υπαχθεί στο συνταξιοδοτικό σύστηµα
ένας εργαζόµενος, είναι τα εικοσιένα έτη.

Δεύτερον, αν ένας εργαζόµενος αποχωρήσει και δεν θεµελιώ-
σει συνταξιοδοτικό δικαίωµα κατά τη λήξη της εργασιακής του
σχέσης, του επιστρέφονται οι εισφορές που κατέβαλε, αν τον
επενδυτικό κίνδυνο έφερε ο εργοδότης, ενώ αν ο ίδιος έφερε
τον επενδυτικό κίνδυνο, του επιστρέφονται είτε οι εισφορές που
κατέβαλε είτε η σωρευµένη αξία των επενδύσεων που προέκυψε
απ’ αυτές τις εισφορές. Είναι δίκαιο θα έλεγα.

Έρχοµαι στα άρθρα. Το νοµοσχέδιο αποτελείται από εννέα
άρθρα. Στο άρθρο 1 καθορίζεται ο σκοπός της ενσωµάτωσης
της οδηγίας και στο άρθρο 2 το πεδίο της εφαρµογής της. Ανα-
λυτικά, θα έλεγα, ορίζεται ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου
εφαρµόζουν τα συστήµατα που παρέχουν, σύµφωνα µε τη νοµο-
θεσία, συµπληρωµατική συνταξιοδότηση στους εργαζόµενους-
µέλη τους, όπως οι οµαδικές ασφαλιστικές συµβάσεις και στους
εργαζόµενους που λόγω λήξης της σχέσης εργασίας τους µετα-
κινούνται σε άλλα κράτη-µέλη, καθώς και στους εργαζόµενους
που αλλάζουν απασχόληση εντός της ελληνικής επικράτειας.
Ορίζονται εδώ οι τοµείς που εξαιρούνται από το πεδίο εφαρµο-
γής του νοµοσχεδίου, όπως τα συστήµατα κοινωνικής ασφάλι-
σης του κανονισµού ΕΚ 883/2004 και τα συστήµατα συµπληρω-
µατικής συνταξιοδότησης που έχουν ήδη κλείσει και δεν µπο-
ρούν να εγγραφούν σ’ αυτά νέα µέλη.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να σηµειωθεί ότι οι διατά-
ξεις της οδηγίας δεν εφαρµόζονται στις παροχές αναπηρίας.
Αυτό είναι πολύ σηµαντικό και πρέπει να το δούµε.

Στο άρθρο 3, περιλαµβάνονται οι ορισµοί των εννοιών στις
οποίες αναφέρεται το νοµοσχέδιο. Στο άρθρο 4, αναφέρονται οι
όροι σύµφωνα µε τους οποίους οι εργαζόµενοι αποκτούν δικαιώ-
µατα σε συµπληρωµατική συνταξιοδότηση. Το άρθρο 5, αναφέ-
ρεται στα αδρανοποιηµένα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα. Ορίζεται,
δηλαδή, ότι οι εργαζόµενοι που αποχωρούν, διατηρούν τα θεµε-
λιωµένα δικαιώµατά τους για συµπληρωµατική συνταξιοδότηση
και συνταξιοδοτική παροχή. Ορίζεται ταυτόχρονα ο τρόπος του
προσδιορισµού της αξίας των δικαιωµάτων αυτών. 

Πολύ σηµαντικό είναι το άρθρο 6, που διευκολύνει την ενηµέ-
ρωση των εργαζοµένων, σχετικά µε τις συνέπειες που µπορεί να
έχει η κινητικότητά τους στα δικαιώµατά τους για συµπληρωµα-
τική συνταξιοδότηση. Συγκεκριµένα ορίζεται ότι οι εργαζόµενοι
πρέπει ανά τακτά διαστήµατα να έχουν πλήρη εγγραφή και σαφή
ενηµέρωση για τους όρους και την αξία των δικαιωµάτων τους
σε συµπληρωµατική συνταξιοδότηση, καθώς και για τη δυνατό-
τητα καταβολής σε αυτούς εφάπαξ ισοδύναµου ποσού. Με
αυτόν τον τρόπο οι εργαζόµενοι έχουν δικαίωµα σε πληροφο-
ρίες, για το πόσο µπορεί να επηρεάσει τα συνταξιοδοτικά τους
δικαιώµατα µια πιθανή µετακίνησή τους σε άλλο κράτος-µέλος.

Με το άρθρο 7, διασφαλίζεται ότι περιπτώσεις εργαζοµένων
που αλλάζουν επαγγελµατική δραστηριότητα –και αυτό είναι
πολύ σηµαντικό- και ταµείο επαγγελµατικής ασφάλισης υπάγον-
ται στις κείµενες νοµοθετικές διατάξεις και στις καταστατικές
διατάξεις κάθε ταµείου. Αν δε ο αποχωρών εργαζόµενος ζητήσει
τη µη µεταφορά των δικαιωµάτων του στο νέο ταµείο, τα δικαιώ-
µατά του παραµένουν και θα λάβει την παροχή που δικαιούται,
όταν συµπληρώσει τις σχετικές προϋποθέσεις. Αυτό είναι πολύ
σηµαντικό. 

Τέλος στο άρθρο 8, τίθεται εξουσιοδοτική διάταξη για την έκ-
δοση κοινής υπουργικής απόφασης για την εφαρµογή των δια-

τάξεων αυτών και στο άρθρο 9, ορίζεται η έναρξη ισχύος του
νόµου αναδροµικά από 21-5-2018. Για την καθυστέρηση αυτή,
κύριε Υπουργέ, δεν ακούσαµε λέξη. 

Ολοκληρώνοντας να υπογραµµίσω ότι η οδηγία αυτή έρχεται
να θυµίσει σε όλους, πως στο πλαίσιο της Ένωσης µπορούµε σή-
µερα να µιλάµε για ελεύθερη κυκλοφορία εργαζοµένων. Πρέπει
να µας γίνει συνείδηση ότι θα πρέπει πλέον να µιλάµε για την Ευ-
ρώπη των λαών κι όχι των αριθµών. Επίσης στο πλαίσιο της Ένω-
σης καταφέρνουµε να αποκτούµε αυτή τη θεµελιώδη προστασία
των κεκτηµένων ή την απόκτηση δικαιωµάτων που απορρέουν
από τη σχέση εργασίας. Η ελεύθερη κυκλοφορία των εργαζοµέ-
νων εντός της Ένωσης αποτέλεσε µια από τις τέσσερις ακρογω-
νιαίες λίθους, θα έλεγα, της εσωτερικής αγοράς, µέρος της
αρχικής Συνθήκης της Ρώµης το 1957, παράλληλα µε την ελεύ-
θερη κυκλοφορία των εµπορευµάτων και των υπηρεσιών καθώς
και των κεφαλαίων µε δυο λέξεις, δηλαδή, το ευρωπαϊκό όραµα,
αυτό το οποίο η δηµοκρατική παράταξη υπηρέτησε µε υπευθυ-
νότητα και επιµονή. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είπα ότι πεντακόσιες χιλιάδες Έλληνες
και Ελληνίδες έφυγαν για το εξωτερικό, έφυγαν για την Ευρώπη
είτε για άλλες χώρες του κόσµου. Θα πρέπει να προβληµατι-
στούµε ιδιαίτερα. Μιλάµε για το brain drain όλοι µας. Έφυγαν
διακόσιες πενήντα χιλιάδες µορφωµένοι άνθρωποι, οι οποίοι
είχαν µεταπτυχιακά, διδακτορικά, αυξηµένα προσόντα.

Στόχος όλων µας, κύριε Υπουργέ και αγαπητοί συνάδελφοι,
θα είναι ένας. Να γυρίσει αυτή η γενιά πίσω. Να γυρίσουν αυτά
τα νιάτα πίσω. Γιατί, πραγµατικά, αυτά τα νιάτα είναι που θα αλ-
λάξουν τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Οικο-

νοµικών, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης, οι Υπουργοί Εσωτερικών, Ψηφιακής Πολιτι-
κής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, Εθνικής Άµυνας, Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Προστασίας του Πο-
λίτη, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Υ-
γείας, Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Πολιτισµού και Αθλητισµού,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Υποδοµών και Μεταφορών, Με-
ταναστευτικής Πολιτικής, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης, Οικονοµικών, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής καθώς και οι Υφυπουργοί
Ψηφιακής Πολιτικής Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Οικονοµικών και Υποδοµών και Με-
ταφορών κατέθεσαν στις 7-11-2018 σχέδιο νόµου: “Κύρωση: α)
της από 29 Ιουνίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
«Παράταση µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά Λέρο,
Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο» (Α’ 115), β) της από 24 Ιουλίου 2018
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Σύσταση ειδικού λογαρια-
σµού για την αρωγή πληγέντων από τις πυρκαγιές που ξέσπασαν
σε περιοχές της Επικράτειας στις 23 και 24 Ιουλίου 2018 (Α’ 135),
γ) της από 26 Ιουλίου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
«Έκτακτα µέτρα για την στήριξη των πληγέντων και την αποκα-
τάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές που έπληξαν περιοχές της
Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου 2018» (Α’ 138) και δ)
της από 10 Αυγούστου 2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
«Επείγοντα µέτρα για την εκτέλεση πράξεων κατεδάφισης και
την αποκατάσταση ζηµιών από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης
Ιουλίου 2018» (Α’ 149)”.

Παραπέµφθηκε στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Προχωρούµε µε τον επόµενο ειδικό αγορητή, τον κ. Ιωάννη

Σαχινίδη του Λαϊκού Συνδέσµου Χρυσή - Αυγή.
Παρακαλώ, κύριε Σαχινίδη, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε

λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κανονικά η σηµερινή συνεδρίαση θα έπρεπε να ξεκινήσει µε

την τήρηση ενός λεπτού σιγής στη µνήµη του εθνοµάρτυρα Κων-
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σταντίνου Κατσίφα, ο οποίος κηδεύεται σήµερα. 
Σήµερα είναι µια µέρα κατάνυξης, περισυλλογής και τιµής της

µνήµης του εθνοµάρτυρα Κωνσταντίνου Κατσίφα. Κηδεύεται
στην ιδιαίτερη πατρίδα του στους Βουλιαράτες της Βορείου
Ηπείρου και όχι της Νότιας Αλβανίας όπως έχουν πει κάποια στε-
λέχη σας. 

Έχετε πρόβληµα, όταν εµείς οι εθνικιστές αναφερόµαστε στη
Βόρεια Ήπειρο, αλλά δεν έχετε απολύτως κανένα πρόβληµα να
αποκαλείτε τα Σκόπια «Βόρεια Μακεδονία». Υπήρξε µια προσπά-
θεια, δυστυχώς, σκύλευσης της µνήµης του εθνοµάρτυρα από
την πρώτη στιγµή. Το ανθελληνικό σας µίσος συνεχίστηκε µε την
κατάθεση ερώτησης δεκατεσσάρων Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ -µε
αριθµό πρωτοκόλλου 3096 και ηµεροµηνία 6-11-2018- προς το
Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, που έχει τίτλο «ψευδή και πα-
ραπλανητικά ρεπορτάζ για το επεισόδιο», και όχι δολοφονία,
«του Κωνσταντίνου Κατσίφα στο χωριό Βουλιαράτες της Αλβα-
νίας», και όχι της Βορείου Ηπείρου.

Σήµερα το πρωί, όµως, αυτή η προκλητικότητα και το ανθελ-
ληνικό µίσος συνεχίζεται από την πλευρά των Αλβανών. Όσοι θέ-
λησαν να µεταβούν στην Βόρειο Ήπειρο για να παραστούν στην
κηδεία του εθνοµάρτυρα, δυστυχώς η ενηµέρωση που έχουµε
από τους ελέγχους -και µάλιστα έχει παίξει και σε όλα τα πρωινά
ρεπορτάζ και ειδήσεις- είναι ότι γίνονται αυστηρότατοι έλεγχοι,
σταµατούν αυτοκίνητα και λεωφορεία και όποιος -ακούστε καλά-
έχει µαζί του ελληνική σηµαία, του απαγορεύεται η πρόσβαση
για να παραστεί στην κηδεία του εθνοµάρτυρα.

Απαιτούµε, ως Χρυσή Αυγή, άµεσα την αντίδραση της ελληνι-
κής Κυβέρνησης µε κάθε προβλεπόµενο τρόπο προς τους «κα-
λούς µας γείτονες», όπως εσείς τους αποκαλείτε. 

Κωνσταντίνος Κατσίφας: Αθάνατος! Η µνήµη σου όπως και η
µνήµη των υπολοίπων εθνοµαρτύρων θα οδηγεί τους εθνικούς
µας αγώνες. 

Να περάσουµε στο σηµερινό σχέδιο νόµου. Στις αντεθνικές
επιδιώξεις σας είναι και η κατάργηση-απαξίωση των εθνικών συ-
νόρων. Αποτελεί τον διακαή πόθο του κατεστηµένου των Βρυ-
ξελλών και των ιδρυµάτων τύπου Σόρος που το στηρίζουν όπως
και τον δικό σας και διευκολύνεται πρώτιστα από την κατά το δυ-
νατόν πιο µαζική και ανεξέλεγκτη µετακίνηση πληθυσµών, είτε
αυτοί οι πληθυσµοί αφορούν σε Αφρικανούς και Ασιάτες λαθρο-
µετανάστες, οι οποίοι κατά εκατοντάδες χιλιάδες επιχειρούν να
εισβάλλουν στην Ευρώπη, είτε πρόκειται για Ευρωπαίους πολί-
τες, οι οποίοι αναγκάζονται να µεταναστεύσουν σε άλλο κράτος
για οικονοµικούς λόγους. 

Αφ’ ενός, λοιπόν, οι ιθύνοντες της Ευρωπαϊκής Ένωσης επι-
χειρούν να υπονοµεύσουν τις εθνικές κοινωνίες µέσω της αλίευ-
σης του πληθυσµού τους και αφ’ ετέρου, υποκριτικά, προσπα-
θούν, δήθεν, να µετριάσουν τις καταστροφικές για τα εθνικά
κράτη και τους λαούς τους οικονοµικές πολιτικές, συντάσσοντας
νοµοθετήµατα που, όµως, κατά βάση είναι αποσπασµατικά, πρό-
χειρα, αναποτελεσµατικά και ανεφάρµοστα όπως η παρούσα
οδηγία. 

Η οδηγία, λοιπόν, 2014/50 εν προκειµένω η οποία ενσωµατώ-
νεται στην εγχώρια νοµοθεσία µε το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου,
υποτίθεται ότι αποσκοπεί στο να ρυθµίσει το πλαίσιο επί του
οποίου προάγεται η κινητικότητα των εργαζοµένων ανάµεσα στα
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τις ελάχιστες απαιτού-
µενες προϋποθέσεις, ώστε να βελτιωθεί η απόκτηση και η δια-
τήρηση δικαιωµάτων συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης.

Στα εννέα άρθρα που περιλαµβάνει το υπό ψήφιση σχέδιο
νόµου, ορίζεται το πεδίο εφαρµογής της οδηγίας, παρατίθενται
οι σχετικοί ορισµοί, προσδιορίζονται οι απαιτούµενοι όροι και
προϋποθέσεις για την απόκτηση συµπληρωµατικών συνταξιοδο-
τικών δικαιωµάτων, ενώ θεσπίζεται και η δυνατότητα των αποχω-
ρούντων εργαζοµένων, να επιλέξουν είτε τη διατήρηση συµπλη-
ρωµατικού συνταξιοδοτικού δικαιώµατος είτε τη δυνατότητα κα-
ταβολής προς αυτούς αντίστοιχου ποσού εφάπαξ κατά τη λήξη
της εργασιακής τους σχέσης.

Είναι γεγονός ότι το θέµα στο οποίο αφορά το υπό ψήφιση
σχέδιο νόµου και ειδικότερα η δυνατότητα κατοχύρωσης συµ-
πληρωµατικών συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων των Ελλήνων ερ-
γαζοµένων σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη, αποτελεί πλέον ζήτηµα

ιδιαίτερα σηµαντικό για την ελληνική κοινωνία και αυτό συµβαί-
νει, δυστυχώς, λόγω της µετανάστευσης εκατοντάδων χιλιάδων
συµπατριωτών µας προς τρίτα κράτη, η οποία έλαβε χώρα τα τε-
λευταία δέκα και πλέον έτη όπου εφαρµόζετε στην πατρίδα µας
µνηµονιακές πολιτικές.Ανοίγοντας µια παρένθεση, θα πρέπει να
επισηµάνουµε πως αποτελεί κατά µια έννοια τραγική ειρωνεία το
να ενδιαφέρεται για τα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα των Ελλήνων
του εξωτερικού η ίδια Κυβέρνηση, που έχει εξοντώσει οικονοµικά
και πολλές φορές και βιολογικά τους εν Ελλάδι συνταξιούχους,
συµπατριώτες µας.

Είναι εξάλλου πρόσφατη η δήλωση του κ. Τσίπρα στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης και η παρόµοια του Υπουργού, του κ.
Τσακαλώτου, οι οποίοι ουσιαστικά εναπόθεσαν τις ελπίδες τους
και τις προσδοκίες τους για τη διάσωση του εγχώριου συνταξιο-
δοτικού και ασφαλιστικού συστήµατος στο Χάροντα και στην
προσµονή να αποδηµήσουν εις Κύριον µια ώρα αρχύτερα οι συν-
ταξιούχοι, που λαµβάνουν υψηλές συντάξεις. 

Εκατοντάδες χιλιάδες, λοιπόν, συµπολίτες µας µετανάστευσαν
αναγκαστικά, λόγω των πολιτικών που έχετε ασκήσει εσείς και οι
προκάτοχοί σας, προκειµένου να αποφύγουν την πλήρη οικονο-
µική εξαθλίωση και να µπορούν να θρέψουν τις οικογένειές τους. 

Ως εκ τούτου, είναι λογικό να µας απασχολεί, ως πολιτεία, το
όποιο καθεστώς επί του οποίου πρόκειται να αποκτήσουν συν-
ταξιοδοτικά δικαιώµατα σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη. Πλην όµως
πρώτιστης προτεραιότητα για την εκάστοτε κυβέρνηση θα
έπρεπε να αποτελεί αφενός µεν το να σταµατήσει η αιµορραγία
του πληθυσµιακού δυναµικού της χώρας µας και η φυγή της νε-
ολαίας µας στο εξωτερικό και αφετέρου, να µπορέσουµε, ως
κράτος, να δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις επιστροφής των
ως άνω συµπατριωτών µας στην Ελλάδα και επανένταξης τους
στο δυναµικό της εγχώριας παραγωγής και οικονοµίας.

Δυστυχώς, όµως, η Κυβέρνηση πράττει ακριβώς το αντίθετο.
Όχι µόνο δεν δηµιουργεί συνθήκες επαναπατρισµού των παιδιών
µας, αλλά απεναντίας, εξωθεί ακόµα περισσότερο συµπατριώτες
µας να φύγουν από την πατρίδα. Δεν θα µπορούσε εξάλλου να
γίνει αλλιώς, εφόσον η πιστή εφαρµογή των µνηµονίων, στην
οποία και έχετε εναποθέσει όλη την πολιτική σας που ασκείτε,
στην ουσία καθιστά απαγορευτική τη δυνατότητα της ανάπτυξης
οποιασδήποτε επαγγελµατικής δραστηριότητας στην Ελλάδα.

Δεν έχετε κανένα δικαίωµα να µας στερήσετε τα όνειρα, να
δούµε τα παιδιά µας και τα εγγόνια µας να δραστηριοποιούνται
επαγγελµατικά στην Ελλάδα και να κάνουν οικογένειες. Είναι
δώρον άδωρον λοιπόν και σίγουρα όχι εθνικά επωφελές το να
ενσωµατώνουµε στην εθνική µας νοµοθεσία υποδείξεις, κανόνες,
οδηγίες και νοµοθετήµατα των ίδιων γραφειοκρατικών µηχανι-
σµών και των ίδιων καιροσκόπων, οι οποίοι επέβαλαν τις εθνο-
κτόνες µνηµονιακές πολιτικές στην πατρίδα µας και υπήρξαν οι
ηθικοί και φυσικοί αυτουργοί της οικονοµικής εξόντωσης και εξα-
θλίωσης των Ελλήνων πολιτών και της δηµιουργίας όλων εκείνων
των συνθηκών που εξανάγκασαν εκατοντάδες χιλιάδες συµπολι-
τών µας να µεταναστεύσουν, όπως ανέφερα και πριν, σε άλλα
κράτη και όχι µόνο εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η Χρυσή Αυγή είναι προφανές ότι καταψηφίζει την επίµαχη
κοινοτική οδηγία, πλην όµως έχουµε διαχρονικά αποδείξει ότι
πάντοτε, η στάση µας συνοδεύεται και από συγκεκριµένες προ-
τάσεις, οι οποίες είναι και αποτελεσµατικές και εφαρµόσιµες.

Εν προκειµένω, τις αναφέραµε στις συνεδριάσεις των επιτρο-
πών, τις επαναλαµβάνουµε, όµως, για να ακουστούν και στην
Ολοµέλεια. Η πολιτική µας στάση επί του θέµατος τίθεται ευ-
θέως απέναντι στη γραφειοκρατική και υπερσυγκεντρωτική λο-
γική, που έχετε εσείς απέναντι στους Έλληνες πολίτες. Πρό-
κειται για µια στάση εθνική, η οποία βασίζεται στο δόγµα της
ύπαρξης εθνικά κυρίαρχων κρατών, απαλλαγµένων από κάθε εί-
δους δέσµευση και υποχρέωση προς αυτό το µόρφωµα, το
οποίο εσείς αποκαλείτε Ευρωπαϊκή Ένωση.

Ως Χρυσή Αυγή, θεωρούµε ότι αντί της επιχειρούµενης µε το
υπό ψήφιση σχέδιο νόµου ενσωµάτωσης στην εγχώρια νοµοθε-
σία της ως άνω ευρωπαϊκής οδηγίας, εθνικά επωφελέστερη,
αλλά και αποτελεσµατικότερη, θα ήταν στην πράξη, η σύναψη
διµερών-διακρατικών συµφωνιών ανά περίπτωση και λαµβανο-
µένων υπόψη των ιδιαιτέρων συνθηκών και των σχέσεων µας µε
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κάθε κράτος είτε αυτό είναι µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε
όχι. 

Με τον τρόπο αυτό και µέσω σύναψης συµφωνιών σε διµερές
διακρατικό επίπεδο, θα διασφαλίζονταν αποτελεσµατικότερα το
σύνολο των δικαιωµάτων και όχι µόνο των συνταξιοδοτικών, αλλά
και των εργασιακών και των ασφαλιστικών, των Ελλήνων πολι-
τών, οι οποίοι επέλεξαν να διαβιούν και να εργάζονται σε τρίτα
κράτη. 

Έτσι, θα είχαµε την ευχέρεια και τη δυνατότητα ως κράτος να
εξυπηρετήσουµε και ταυτόχρονα να διαφυλάξουµε ευχερέστερα
τα εθνικά µας συµφέροντα, εφόσον θα ενεργούσαµε υπό την
αρχή της αµοιβαιότητας και ταυτόχρονα, θα είχαµε τη δυνατό-
τητα να αποφεύγαµε να αναλάβουµε δεσµεύσεις, οι οποίες, εν-
δεχόµενα, θα είχαν δυσµενείς συνέπειες, πάσης φύσεως, για τη
χώρα µας και την εθνική µας οικονοµία είτε τώρα είτε στο µέλ-
λον. 

Διότι, για παράδειγµα, υπάρχουν κράτη, στα οποία εργάζονται
αρκετές χιλιάδες Ελλήνων και βρίσκονται εκτός Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως τα αραβικά κράτη της µέσης Ανατολής. Υπάρ-
χουν επίσης χώρες είτε ευρωπαϊκές είτε όχι, στις οποίες διαβιούν
και εργάζονται εκατοντάδες χιλιάδες Ελλήνων, όπως η Γερµανία,
οι Ηνωµένες Πολιτείες, η Αυστραλία, οι οποίες είναι και εκτός
ευρωπαϊκής ηπείρου. Ελάχιστοι εκ των υπηκόων των ως άνω
χωρών, όµως, ζουν και εργάζονται στην πατρίδα µας. 

Υπάρχουν, όµως, και οι αντίστροφες περιπτώσεις χιλιάδων
ξένων υπηκόων, προερχόµενων από χώρες, στις οποίες δεν δια-
µένουν και δεν εργάζονται Έλληνες µετανάστες, όπως για πα-
ράδειγµα η Βουλγαρία, η οποία είναι και µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή όπως η Αλβανία, η οποία είναι πιθανόν να γίνει στο
άµεσο µέλλον, οι οποίοι διαµένουν µόνιµα και εργάζονται εντός
της ελληνικής επικράτειας, ως οικονοµικοί µετανάστες. 

Είναι, λοιπόν, προφανές ότι δεν θα εξυπηρετούσε ούτε τα
εθνικά µας συµφέροντα ούτε τους Έλληνες οικονοµικούς µετα-
νάστες το να ισχύει ένα ενιαίο νοµοθετικό πλαίσιο για περιπτώ-
σεις εντελώς ανόµοιες και αντιφατικές µεταξύ τους, όπως αυτές
που προανέφερα. 

Στην πράξη, θα δηµιουργούνταν προβλήµατα, τα οποία θα
µπορούσαν να ζηµιώσουν ιδιαίτερα την εθνική µας οικονοµία,
ιδίως εάν δοθεί η δυνατότητα σε εκατοντάδες χιλιάδες Βούλγα-
ρους ή Αλβανούς υπηκόους, οι οποίοι εργάζονται εντός της ελ-
ληνικής επικράτειας, στο άµεσο µέλλον να αποκτήσουν οποιεσ-
δήποτε αξιώσεις και απαιτήσεις είτε κύριας είτε συµπληρωµατι-
κής συνταξιοδοτικής ή ασφαλιστικής φύσεως κατά των εγχώριων
ασφαλιστικών φορέων και µάλιστα δια βίου, ακόµη και αν έχουν
αποχωρήσει από την Ελλάδα. 

Τουναντίον, όµως, θα λειτουργούσε προς όφελος των Ελλή-
νων πολιτών, οι οποίοι διαβιούν και εργάζονται σε τρίτα κράτη
ως µετανάστες, αλλά και υπέρ της εθνικής µας οικονοµίας, το
να κρίνουµε, να διαπραγµατευόµαστε, να συµφωνούµε και να νο-
µοθετούµε σε διµερές-διακρατικό επίπεδο κατά περίπτωση και
κατόπιν εκτιµήσεως των ιδιαιτέρων συνθηκών, παραγόντων και
ιδιοµορφιών του εκάστοτε κράτους, απαλλαγµένοι ως κράτος
από τους περιορισµούς των γραφειοκρατιών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και µε µόνο γνώµονα το συµφέρον του κράτους µας και
του λαού µας. Αυτό σηµαίνει εθνική πολιτική! Αυτό σηµαίνει
εθνική διακυβέρνηση της πατρίδας µας! Αυτό σηµαίνει εθνικά
κυρίαρχο κράτος!   

Η, µε ραγδαίους ρυθµούς, εθνική αφύπνιση των κρατών-εθνών
της Ευρώπης και η απεξάρτηση και απεµπλοκής τους από το διε-
φθαρµένο και σαθρό οικοδόµηµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι
πλέον προ των πυλών είτε αρέσει στους αριστερούς και φιλελεύ-
θερους υποτακτικούς των Βρυξελλών είτε όχι.  

Το όραµα µίας Ευρώπης εθνικιστικής και η ευθεία στροφή των
ευρωπαϊκών κοινωνιών, εθνών και κρατών προς την κοσµοθεω-
ρία του εθνικισµού, µπορεί αυτή τη στιγµή να φαντάζει απλά ως
εφιάλτης για όλους εσάς τους εθνοµηδενιστές, όµως στο πολύ
κοντινό µέλλον θα αποτελεί την πολύ σκληρή πραγµατικότητα
στην οποία θα αναγκαστείτε να ζήσετε όλοι σας. 

Η Χρυσή Αυγή καταψηφίζει στο σύνολο το υπό ψήφιση σχέδιο
νόµου. 

Κρίνω σκόπιµο να κάνω αναφορά σε µία και µόνο από τις τρο-

πολογίες -στις υπόλοιπες θα αναφερθεί ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος- στην τροπολογία, την οποία κατέθεσαν τρεις Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ από τον Νοµό Ηµαθίας, µε γενικό αριθµό
1797 και ειδικό 142. Ποιος είναι ο τίτλος αυτής της τροπολογίας;
Ο τίτλος είναι: «Ρύθµιση ζητηµάτων αποδοχής οφειλών επιχει-
ρήσεων ΟΤΑ».

Θα ήθελα απλά, όταν θα πάρει τον λόγο ο ένας εκ των τριών
υπογραφόντων Βουλευτών του Νοµού Ηµαθίας, να µας διευκρι-
νίσει εάν η παρούσα τροπολογία είναι φωτογραφική. Για ποιο
λόγο την υπογράφουν τρεις Βουλευτές του Νοµού Ηµαθίας;
Ποιον δήµο αφορά από το νοµό τους; 

Τι λέει αυτή η τροπολογία; Έχοντας υπόψιν ότι ένας από τους
βασικούς λόγους –και αυτά δεν είναι λόγια της Χρυσής Αυγής-
που η πατρίδα µας µπήκε στα µνηµόνια, ήταν η κακοδιαχείριση,
από πλευράς δήµων. Και έρχεστε εσείς σήµερα, µε αυτήν την
κατάπτυστη τροπολογία –που δεν πιστεύω να γίνει δεκτή από το
Υπουργείο- να ξεπλύνετε όλους αυτούς, που διαχειρίστηκαν χρή-
µατα µέσω των επιχειρήσεων των δήµων.

Ακούστε τι λέει στη σελίδα 3: «Τα συνυπόχρεα µε την υπό εκ-
καθάριση πρόσωπα απαλλάσσονται από κάθε αστική, ποινική ή
άλλη ευθύνη για την καταβολή των οφειλών αυτών». Σίγουρα µας
κάνετε πλάκα! Ένας, δηλαδή, που ήταν στο διοικητικό συµβούλιο
και έκανε µία κακοδιαχείριση –ενώ τα χρέη αυτά θέλετε να τα πε-
ράσετε στους δήµους και αυτό ως ένα µέρος θα πρέπει να ισχύ-
σει- εσείς τον απαλλάσσετε από ποινικές ευθύνες. Για ποιο λόγο; 

Κάποιον, δηλαδή, που καταχράστηκε χρήµατα των δηµοτών,
έρχεστε εσείς σήµερα µε την υπογραφή τριών Βουλευτών από
τον συγκεκριµένο Νοµό, να τον απαλλάξετε; Θα ήθελα την προ-
σοχή σας, κύριε Υπουργέ. Και δεν πιστεύω σε καµµία περίπτωση
να θελήσετε να κάνετε τέτοιες κατάπτυστες τροπολογίες δεκτές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ.
Και προχωρούµε στον επόµενο ειδικό αγορητή.
Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και σε αυτό το νοµοσχέδιο βλέπουµε την κοινή στρατηγική

των άλλων κοµµάτων στις αξιώσεις του κεφαλαίου. Αυτή σας
ένωσε στα µνηµόνια και στα αντεργατικά, αντιλαϊκά µέτρα, που
τσάκισαν τους εργαζόµενους, τους συνταξιούχους και συνολικά
τον λαό.

Αυτή η στρατηγική σας ανέτρεψε και συνεχίζει να ανατρέπει
τον όποιο κοινωνικό χαρακτήρα της ασφάλισης έχει αποµείνει,
ανοίγει διάπλατα το δρόµο στην ιδιωτική ασφάλιση µε τα επαγ-
γελµατικά ταµεία ή όπως αλλιώς και εάν ονοµάζονται τα διάφορα
συµπληρωµατικά συστήµατα ασφάλισης. 

Ο Υπουργός µάλιστα, στην επιτροπή διαφήµιζε αυτήν την πο-
ρεία, τονίζοντας ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση το σύστηµα των
επαγγελµατικών ταµείων είναι ιδιαίτερα ανεπτυγµένο και κατα-
λαµβάνει σηµαντικά δικαιώµατα που απολαµβάνουν οι εργαζό-
µενοι. 

Αναφέρθηκε επίσης στο ν.3029, που δηµιούργησε τα επαγγελ-
µατικά ταµεία και ότι δήθεν τα συνδικάτα µπορούν να διαπραγ-
µατευτούν µε τους εργοδότες συµπληρωµατική ασφάλιση. Και
κάλεσε ιδιαίτερα τους ναυτεργάτες να προχωρήσουν στην
ίδρυση επαγγελµατικού ταµείου. Το παρουσιάζει, δηλαδή, σαν
εργαλείο των εργαζοµένων και των οργανώσεών τους. Σε αυτή
την γραµµή είναι και αυτή η οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ενσωµατώνεται, λοιπόν, αυτή η οδηγία και ισχυρίζεται η Κυ-
βέρνηση ότι έρχεται να λύσει διαδικαστικά ζητήµατα των συστη-
µάτων συµπληρωµατικής κοινωνικής ασφάλισης σε συντάξεις και
υγεία για τη µεταφορά δικαιωµάτων  από χώρα σε χώρα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης στο πλαίσιο της ελεύθερης κίνησης του ερ-
γατικού δυναµικού.

Όλα τα συστήµατα συµπληρωµατικής κοινωνικής ασφάλισης
οργανώνονται και αναπτύσσονται από επιχειρηµατικούς οµίλους
και ασφαλιστικές εταιρείες. Σε αυτά εντάσσονται τα επαγγελµα-
τικά ταµεία. Σε αυτά, µε µία έννοια, εντάσσονται και τα επικου-
ρικά, ασχέτως εάν είναι ενταγµένα στα κρατικά συστήµατα
κοινωνικής ασφάλισης, τη στιγµή που διέπονται από το κεφαλαι-
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οποιητικό σύστηµα.
Στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το ατοµικό πανευρωπαϊκό προϊόν κοι-

νωνικής ασφάλισης αναπτύσσεται ενιαία, είναι µέσο συµπληρω-
µατικής ασφάλισης, το πουλάνε στους εργαζόµενους κυρίως
διάφοροι χρηµατιστηριακοί επιχειρηµατικοί όµιλοι, τράπεζες,
ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες. 

Η Κοµισιόν, θεωρώντας και αυτό το πανευρωπαϊκό προϊόν κοι-
νωνικής ασφάλισης εµπόρευµα, προβλέπει την πώλησή του και
από τα κρατικά ασφαλιστικά ταµεία. Η επιλογή συµπληρωµατι-
κής κοινωνικής ασφάλισης είναι ατοµική.

Από το 1990 και κυρίως τα τελευταία χρόνια στις συνθήκες
της καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης η πολιτική για τη διαχεί-
ρισή της από τις πολιτικές δυνάµεις του κεφαλαίου έβαλε στο
στόχαστρο το κρατικό ασφαλιστικό σύστηµα, το δηµόσιο ασφα-
λιστικό σύστηµα. Οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, η Ευρωπαϊκή Ένωση
και οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας και των
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, οι διάφορες εφεδρείες τους και δυνάµεις στο
εργατικό κίνηµα, µε κοινή γραµµή υπερασπίστηκαν αυτές τις µε-
ταρρυθµίσεις, όπως ονόµασαν τις µεγάλες ανατροπές, το τσά-
κισµα των ασφαλιστικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κατσώτη, να
σας παρακαλέσω, επειδή θα φύγει το σχολείο, να κάνουµε µία
διακοπή δύο λεπτών, για να ανακοινώσω το σχολείο και να συνε-
χίσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
δεκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Ιλίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τα επιχειρήµατα που χρησιµοποιήθη-

καν ήταν η αδυναµία βιωσιµότητας του συστήµατος, το δηµο-
γραφικό πρόβληµα της χώρας, το µεγάλο µισθολογικό κόστος
και άλλα επιχειρήµατα, προκειµένου να κερδίσουν την ανοχή, αν
όχι τη στήριξη, των εργαζοµένων. Έτσι προωθήθηκαν βήµα-βήµα
οι κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ, που δεν
διαφέρουν από το µοντέλο Πινοσέτ, που προκρίνει ως συνέχεια
των ανατροπών η Νέα Δηµοκρατία. 

Μοναδικός στόχος όλων αυτών των λεγόµενων αναδιαρθρώ-
σεων είναι η πάγια αξίωση του κεφαλαίου για απαλλαγή του κρά-
τους και της εργοδοσίας από την υποχρέωση να πληρώνουν
εισφορές στην ασφάλιση, ώστε να µειωθεί παραπέρα η τιµή της
εργατικής δύναµης.

Οι αλλεπάλληλοι εφαρµοστικοί νόµοι των µνηµονίων τσάκισαν
κύριες και επικουρικές συντάξεις και όλες τις άλλες παροχές,
που δίνονται ακόµα από τα ασφαλιστικά ταµεία, όπως η ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη, κάποιες υπηρεσίες πρόνοιας που θα
έπρεπε, βέβαια, να είναι αποκλειστικά δωρεάν και δηµόσιες,
χωρίς καµµία επιχειρηµατική δράση σε αυτούς τους τοµείς.

Αυτήν την περίοδο εργαζόµενοι και συνταξιούχοι, που ήταν
ασφαλισµένοι σε ταµεία ,που κατά µία έννοια ήταν επαγγελµα-
τικά –κατά µία έννοια, το τονίζω- είδαν την κατάρρευσή τους,
όπως το ταµείο της Εθνικής, το ταµείο υγείας της Αγροτικής και
βέβαια του φαρµάκου, που µετατράπηκε από επικουρικό σε
επαγγελµατικό. Αυτήν την περίοδο αποκαλύφθηκε πλήρως ότι
το κεφάλαιο, όταν έχει ανάγκες, ανατρέπει κάθε τι που του στε-
ρεί κεφάλαιο και κέρδος. 

Τίποτα δεν µπορεί να διασφαλιστεί, όπως αποδείχθηκε, µε την
εξουσία του κεφαλαίου για τους εργαζόµενους. Αυτή η πολιτική,
που τη στηρίζετε όλοι σας, που αποτελεί µέρος της ενιαίας στρα-
τηγικής σας, που είναι η ικανοποίηση των αναγκών του κεφα-
λαίου για αύξηση του ποσοστού κέρδους και της ανταγωνιστικό-
τητας, τσακίζει την πλειοψηφία του λαού.

Υπενθυµίζουµε ότι η αντιασφαλιστική επίθεση ξεκίνησε το
1992 µε τους νόµους Σιούφα, συνεχίστηκε επί Πετραλιά-Ρέππα,
επιχειρήθηκε να δοθεί το τελικό χτύπηµα µε τον νόµο Γιαννίτση

το 2002, που είχε ξεκινήσει ήδη η εφαρµογή στρατηγικής της Λι-
σαβώνας για την ανταγωνιστικότητα. Το εµπόδισε το ταξικό ερ-
γατικό κίνηµα, βέβαια οι Ολυµπιακοί Αγώνες, που ήταν ενόψει,
και ο φόβος για συνεχείς κινητοποιήσεις, σε συνδυασµό µε την
ένταξη στην ΟΝΕ. 

Βέβαια, είχαµε τη συνέχεια µε τον νόµο Κουτρουµάνη-Λοβέρ-
δου, τις µεγάλες ανατροπές του Βρούτση και βέβαια, την ταφό-
πλακα του νόµου Κατρούγκαλου. Όλες αυτές οι ανατροπές ήταν
στην ίδια κατεύθυνση, στην προώθηση των τριών πυλώνων, µε
στήριξη ιδιαίτερα του τρίτου, τον οποίο αφορά ιδιαίτερα η οδη-
γία, που ενσωµατώνεται σήµερα.

Από τη δεκαετία του 1990 είχαν φανεί έντονα σηµάδια δυσκο-
λιών αναπαραγωγής του κεφαλαίου και άρχισαν αν επιβάλλουν
στρατηγική αντεργατικών καπιταλιστικών αναδιαρθρώσεων και
στην ασφάλιση πάντα στο όνοµα της εξασφάλισης της βιωσιµό-
τητας του συστήµατος, αλλά στην πραγµατικότητα για να απαλ-
λαχθούν οι καπιταλιστές και το κράτος από τις εισφορές, για να
ενισχύσουν παραπέρα την κερδοφορία τους.

Να υπενθυµίσουµε τη µακροχρόνια κλοπή των αποθεµατικών
που δίνονταν για κεφάλαιο στους επιχειρηµατικούς οµίλους, εξα-
ναγκάζοντας τα ταµεία να δανείζονται µε τραπεζικό επιτόκιο ,για
να ανταπεξέλθουν, εποµένως να τα βουλιάζουν διπλά. Επίσης,
και τα κουρέµατα για το κακό χρέος που τα έσπρωξαν ακόµα πιο
βαθιά στην αδυναµία. Ταυτόχρονα, η ανεργία, αλλά και το τσά-
κισµα των µισθών, που στερεί τεράστιους πόρους από τα ασφα-
λιστικά ταµεία.

Για όλα ευθύνονται, η Ευρωπαϊκή Ένωση, καπιταλιστές, κρά-
τος και κυβερνήσεις. Την άθλια πραγµατικότητα, που έχετε δια-
µορφώσει όλοι µαζί από κοινού, τη συνοδεύετε από διάφορες
µελέτες των επιτελείων, που προβάλλουν έντονα δύο ζητήµατα:
Το ένα είναι η βιωσιµότητα των ασφαλιστικών συστηµάτων µα-
κροπρόθεσµα. Κάνετε µάλιστα και διάφορες µελέτες για να το
αποδείξετε και αξιοποιείτε επίσης το δηµογραφικό πρόβληµα,
δηλαδή τη µείωση των γεννήσεων, σε συνδυασµό µε την αύξηση
του προσδόκιµου ζωής, που σηµαίνει για τα αστικά επιτελεία µεί-
ωση του εργατικού δυναµικού και αύξηση των συνταξιούχων. Δη-
λαδή της αναλογίας εργαζόµενων-συνταξιούχων που αυξάνει,
όπως λέτε, τις συνταξιουχικές δαπάνες και τις δαπάνες της ια-
τροφαρµακευτικής περίθαλψης και υπηρεσιών πρόνοιας για την
τρίτη ηλικία, µειώνοντας, όµως, τα έσοδα των ασφαλιστικών τα-
µείων, που θα βουλιάξουν.

Έτσι, αφενός έχετε τσακίσει όλα τα ασφαλιστικά δικαιώµατα
µε τους αντιασφαλιστικούς νόµους, αφετέρου έχετε τσακίσει τα
έσοδα, τα αποθεµατικά και γενικότερα τα οικονοµικά των τα-
µείων. 

Όλα τα επιτελεία της αστικής τάξης σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης, αλλά και στα κράτη-µέλη, ισχυρίζονται, ότι επειδή υ-
πάρχουν τα παραπάνω προβλήµατα -επισηµαίνουµε ότι είναι
αποκλειστικά δηµιούργηµα των ίδιων αυτά τα προβλήµατα- και
επειδή, ταυτόχρονα, η επιστήµη έχει αυξήσει το όριο ζωής, δη-
µιουργώντας, όµως, άθλιους όρους ζωής µε την ολοένα και αυ-
ξανόµενη ένταση της εκµετάλλευσης στην εργατική τάξη και στα
φτωχά λαϊκά στρώµατα, όπως οι µισθοί πείνας, οι πολλαπλές
µορφές ευέλικτων εργασιακών σχέσεων, η αδήλωτη εργασία, η
τεράστια ανεργία, λόγω αύξησης της παραγωγικότητας ή της οι-
κονοµικής κρίσης, όλα αυτά δυσκολεύουν τη δηµιουργία οικογέ-
νειας και τη γέννηση παιδιών. 

Άρα, τι λέτε; Λέτε ότι πρέπει να εφαρµόζετε συνεχώς αντια-
σφαλιστικά µέτρα. Και αυτό κάνετε διαρκώς τα τελευταία χρόνια,
αυξάνοντας τα ηλικιακά όρια συνταξιοδότησης -δουλειά ως τα
βαθιά γεράµατα, ως τον θάνατο!- για να ελαχιστοποιούνται τα
ποσά για συντάξεις και να αυξάνονται τα έσοδα από τις εισφορές
των εργαζοµένων στα ταµεία για περισσότερα χρόνια. 

Η µείωση των συντάξεων είναι σε τέτοιο επίπεδο, που εκτιµούν
αυτά τα επιτελεία και ο ΣΕΒ, µε αλλεπάλληλες µελέτες, αλλά και
η Ένωση Ασφαλιστικών Εταιρειών και άλλα διάφορα κρατικά επι-
τελεία, ότι δεν θα µπορούν να καλύπτουν τις ανάγκες των εργα-
ζοµένων. 

Και τι προτείνουν; Προτρέπουν τους εργαζόµενους να ενδια-
φερθούν οι ίδιοι, ατοµικά για τη ζωή τους µετά τον εργασιακό
βίο, δηλαδή για τα γεράµατα, και να απευθυνθούν σε συµπλη-
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ρωµατικά συστήµατα ασφάλισης, ιδιωτικά, κεφαλαιοποιητικά, για
να έχουν κάποιο σηµαντικό συµπλήρωµα, όπως λένε, στη σύν-
ταξη - «φιλοδώρηµα» που θα πάρουν από το κρατικό ασφαλιστι-
κό σύστηµα. 

Λένε, µάλιστα, ότι για να αυξηθούν οι θέσεις εργασίας, χρει-
άζεται µείωση έως κατάργηση των ασφαλιστικών εισφορών της
εργοδοσίας ή του κράτους και µείωση της φορολογίας του κε-
φαλαίου. 

Όµως και αυτό είναι απάτη, γιατί αύξηση των θέσεων εργα-
σίας θα υπάρχει σε αυτό το σύστηµα, αν υπάρξει καπιταλιστική
ανάπτυξη, αν η συντριπτική πλειοψηφία των ελάχιστων νέων θέ-
σεων εργασίας είναι ευέλικτες, µε µισθούς πείνας, άρα µε µηδε-
νικά έσοδα για τα ασφαλιστικά ταµεία. Όµως, αυτή η απαίτηση
των καπιταλιστών συµβάλλει στην αύξηση του ποσοστού κέρ-
δους. Και αυτοί, αυτό ακριβώς θέλουν. 

Τελευταία, µάλιστα, προκειµένου να τεκµηριώσετε την ανα-
γκαιότητα των συµπληρωµατικών ασφαλιστικών συστηµάτων, µι-
λάτε για αποταµίευση από τους εργαζόµενους. Όµως, επειδή οι
µισθοί είναι της πείνας και δεν θέλετε να τους αυξήσετε, γιατί
έτσι µειώνονται τα κέρδη τους και η ανταγωνιστικότητα, προτεί-
νετε, η µείωση των εισφορών των εργαζοµένων, να προέλθει
µέσα από νοµοθετικές ρυθµίσεις, έτσι ώστε να δουν οι εργαζό-
µενοι ότι παίρνουν κάτι παραπάνω ως καθαρό µισθό. 

Αυτή την προοπτική, βέβαια, υπηρετούν και τα προγράµµατα
επιχορήγησης των εισφορών των εργαζοµένων κατά 100% συν
το 50% της λεγόµενης «εισφοράς του εργοδότη», που πραγµα-
τοποιεί ο ΟΑΕΔ αυτή την περίοδο. Αυτή είναι η απαίτηση των ερ-
γοδοτών, για να µειωθεί ακόµη παραπέρα το λεγόµενο «εργασια-
κό κόστος». 

Τι λέτε; Λέτε, «Αυτά τα ελάχιστα παραπάνω χρήµατα, που θα
παίρνετε µε αυτές τις µειώσεις που έχετε, να τα αποταµιεύσετε
και να τα επενδύσετε στα συµπληρωµατικά συστήµατα ασφάλι-
σης, δηλαδή σε επιχειρηµατικούς οµίλους, για να εξασφαλίσετε
τα γεράµατά σας», λες και αυτοί έχουν έγνοια για τα γεράµατα
των εργαζοµένων!

Με όλα τα παραπάνω, χτυπιέται συνεχώς το δηµόσιο ασφαλι-
στικό σύστηµα, το υποχρεωτικό, το αναδιανεµητικό, οι παροχές
σε συντάξεις, η ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και κάποιες υπη-
ρεσίες πρόνοιας, που έχουν παραµείνει ακόµα. Αυξάνεται η
κλοπή του παραγόµενου από την εργατική τάξη πλούτου, αφού
απαλλάσσει το κράτος και την εργοδοσία από την υποχρέωση
να πληρώνουν εισφορές. Μόνο οι εργαζόµενοι πληρώνουν, λοι-
πόν, γιατί και οι λεγόµενες «εργοδοτικές εισφορές» είναι µέρος
του µισθού τους.

Το ΚΚΕ διεκδικεί τη µείωση της φορολογίας των εργαζοµένων
και, ταυτόχρονα, απαιτεί την αύξηση της φορολογίας του κεφα-
λαίου, που και αυτή βγαίνει από τους ίδιους τους εργαζόµενους. 

Επίσης, διεκδικούµε να κατευθύνεται ο κρατικός προϋπολογι-
σµός στην κάλυψη των κοινωνικών και λαϊκών αναγκών και όχι
στις επενδύσεις των καπιταλιστών και τις ανάγκες των νατοϊκών
εξοπλισµών. 

Με την πολιτική σας, αλλά και µε αυτό το σχέδιο νόµου, ενι-
σχύετε τους καπιταλιστικούς επιχειρηµατικούς οµίλους. Τα χρή-
µατα που βάζουν οι εργαζόµενοι στην ιδιωτική ασφάλιση, αλλά
και σε όλες τις µορφές συµπληρωµατικής ασφάλισης, δεν δια-
σφαλίζουν τη συµπληρωµατική σύνταξη, γιατί οι επιχειρηµατικοί
όµιλοι -έτσι λειτουργεί ο καπιταλισµός- παθαίνουν και ζηµιές,
«φουντάρουν», δηλαδή κλείνουν, ενώ οι περιοδικές οικονοµικές
κρίσεις φέρνουν επίσης τέτοια αποτελέσµατα. Ας θυµηθούµε την
ασφαλιστική εταιρεία «ΑΣΠΙΣ», αλλά και άλλες, που έχουµε ανα-
φέρει και παραπάνω. 

Με αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο, το ΚΚΕ θέτει ξανά στους ερ-
γαζόµενους, στον λαό, τη θέση του για αποκλειστικά δηµόσια
κοινωνική ασφάλιση, δηλαδή η εργοδοσία και το κράτος να πλη-
ρώνουν και όχι οι εργαζόµενοι, γιατί τα έσοδα συνολικά προέρ-
χονται από αυτούς.

Είναι γνωστό ότι οι επιχειρηµατικοί όµιλοι συµµετέχουν στα
κρατικά έσοδα µε ένα 5% και ενθυλακώνουν όσα ληστεύονται
από τους εργαζόµενους και τα άλλα λαϊκά στρώµατα. Οι θεωρίες
περί δηµογραφικού και µείωση των γεννήσεων, αλλά και του ερ-
γατικού δυναµικού και της αύξησης των συνταξιούχων, λόγω αύ-

ξησης του προσδόκιµου ζωής, είναι απάτη και σκόπιµη επιχειρη-
µατολογία, προκειµένου να µην µειώνονται, αλλά αντίθετα να αυ-
ξάνονται, τα κέρδη σε βάρος της ζωής της εργατικής τάξης. 

Το ζήτηµα για µας είναι ταξικό. Εµπόδιο για τη ζωή µε ευηµε-
ρία για όλους, αποτελεί η καπιταλιστική ιδιοκτησία, που πρέπει
να καταργηθεί και να αντικατασταθεί από την κοινωνική. Οι ερ-
γαζόµενοι πρέπει να παλέψουν για το δηµόσιο σύστηµα ασφάλι-
σης, το αναδιανεµητικό όπως έχουµε πει. 

Το νοµοσχέδιο αποτελεί ένα ακόµα εργαλείο των ασφαλιστι-
κών εταιρειών για την αύξηση των πελατών τους, όπως χαρακτη-
ρίζουν τους ασφαλισµένους. Αποτελεί παραπέρα υπονόµευση
όσων έχουν αποµείνει. Δεν υπάρχει διασφάλιση, όσο κι αν πα-
ρουσιάζεται ως τέτοια. Υπάρχει, όπως είπα, πείρα στη χώρα µας.
Για παράδειγµα, υπάρχει το Ταµείο του φαρµάκου -το είπαµε και
στις επιτροπές- που από όταν ιδρύθηκε, από όταν έγινε από επι-
κουρικό, επαγγελµατικό, µείωσε τις συντάξεις και τις παροχές
των εργαζοµένων κατά 80%.

Στον ισχυρισµό σας ότι η οδηγία διασφαλίζει τα δικαιώµατα
των εργαζοµένων στα πλαίσια της ελεύθερης κίνησης των εργα-
ζοµένων, που είναι µια από τις τέσσερις ελευθερίες της Συνθή-
κης του Μάαστριχτ, απαντούµε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση αυτό
που διασφαλίζει είναι την κυριαρχία του κεφαλαίου, την κερδο-
φορία του, µε την όλο και µεγαλύτερη εκµετάλλευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάω στην τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω. 
Η Κυβέρνηση επιχειρεί να παρουσιάσει την τροπολογία ως

αποτέλεσµα της πολιτικής της, που οδήγησε, δήθεν, στην κανο-
νικότητα, ενώ αποδεικνύεται ότι αποδίδει ένα µέρος των αναδρο-
µικών, των κλεµµένων δηλαδή, των εργαζοµένων και των συντα-
ξιούχων. Επίσης, επιχειρεί από τη µια να καταλαγιάσει την οργή
των εργαζοµένων και των συνταξιούχων για τις µεγάλες περικο-
πές, από την άλλη να κλείσει το δρόµο στη διεκδίκηση των απω-
λειών των εργαζοµένων και όλων των συνταξιούχων. 

Η Κυβέρνηση οφείλει να αποσύρει την παράγραφο 3 του άρ-
θρου 6, αλλιώς εκβιάζει τους Βουλευτές, ώστε να ψηφιστεί αυτή
η διάταξη, η οποία είναι απαράδεκτη. Θεωρούµε ότι πρέπει να
πάρετε θέση άµεσα γι’ αυτή την παράγραφο και να αποσυρθεί
άµεσα από την Κυβέρνηση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν κατάλαβα. Την ψηφίζετε ή όχι;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Είπαµε: Ζητάµε να αποσυρθεί η παρά-

γραφος 3. Κατά τα άλλα, λέµε γι’ αυτή την τροπολογία, ότι δεν
λύνει οριστικά ούτε καλύπτει τις απώλειες που είχαν οι εργαζό-
µενοι και οι συνταξιούχοι όλη αυτή την περίοδο, που αυτά διεκ-
δικούν. Και οι αποφάσεις δεν είναι για ένα µέρος επιστροφής
αυτών των αναδροµικών, αλλά υπάρχουν και άλλα, τα οποία δεν
καλύπτονται από αυτή την τροπολογία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ποια είναι η παράγραφος;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Είναι η παράγραφος 3 του άρθρου 6.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής των ΑΝΕΛ κ. Παπαχριστόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θεωρώ σκόπιµο να θυµίσω ότι όπως έλεγε ο «µεγάλος» F.Α.

Hayek: Η δηµοκρατία δεν είναι αυτοσκοπός, αλλά µέσο, ένα
ωφελιµιστικό στρατήγηµα, που συντελεί στη διασφάλιση του υψί-
στου πολιτικού στόχου, της οικονοµικής ελευθερίας. Είναι το
ευαγγέλιο του νεοφιλελευθερισµού στο αντίβαρο του κοινωνικού
κράτους. 

Δεν είναι, βέβαια, τώρα το θέµα µας η συνταγµατική αναθεώ-
ρηση, αλλά είναι το σύνταγµα της αγοράς, που αφορούσε γενιές
και γενιές µέχρι τώρα και το σύνταγµα της κοινωνίας. 

Ακούστηκαν πολλά για την ενσωµάτωση στην ελληνική νοµο-
θεσία αυτής της οδηγίας.

Κατ’ αρχάς, χαιρετίζω το γεγονός ότι, µε ελάχιστες εξαιρέσεις,
υπάρχει σύµπνοια, υπάρχει οµοφωνία και από το Κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και από πολλά κόµµατα της ελάσ-
σονος Αντιπολίτευσης.

Είναι ένα θέµα, που πιστεύω ότι σωστά το χαιρετήσαµε όλοι.
Και τα επτά του άρθρα. Νοµίζω ότι είναι µια θετική συµβολή η
προσαρµογή σ’ αυτήν την οδηγία του 2014 του Ευρωπαϊκού Κοι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΓ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 861



νοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014.
Δεν έχω να πω πολλά γι’ αυτό, καθώς σήµερα, κατά τη γνώµη

µου, είναι µια µέρα ειδική. Και λέω «ειδική», γιατί ίσως είναι από
τις λίγες φορές, που οι υποσχέσεις, που δεν ήταν ούτε υπερβο-
λικές ούτε ανεξέλεγκτες, γίνονται πράξη. Θέλω απλά να θυµίσω
ότι πριν από λίγο καιρό η Κυβέρνηση στο Βελλίδειο -µέσω του
Πρωθυπουργού, βέβαια- δεσµεύθηκε για έντεκα συγκεκριµένες
πραγµατικότητες, καινούριες, µετά την έξοδο από τα µνηµόνια. 

Θέλω να τις θυµίσω: Ήταν η µείωση του ΕΝΦΙΑ, η µείωση των
ασφαλιστικών εισφορών των ελεύθερων επαγγελµατιών, η µεί-
ωση κατά 4% της φορολογίας των επιχειρήσεων, η επιδότηση
του ενοικίου, η ενίσχυση και η µονιµοποίηση του προγράµµατος
«Βοήθεια στο Σπίτι» -και αυτό έχει δροµολογηθεί για τρεις χιλιά-
δες άτοµα- και η ενίσχυση της ειδικής αγωγής.

Αν σε κάποιους δεν λένε τίποτα, είναι αυτό που είπα πριν: Κοι-
νωνικό κράτος, σύνταγµα για την κοινωνία, καθώς και αυτά που
έλεγε ο Χάγεκ, ότι η δηµοκρατία είναι ένα τίποτα, ένα προπέτα-
σµα, που τη χρησιµοποιούµε για την οικονοµική ελευθερία και ο
νεοφιλελευθερισµός.

Επίσης, στην ειδική αγωγή έχουµε τεσσερισήµισι χιλιάδες άµε-
σες προσλήψεις -µερικές ξεκινούν κιόλας- κατάργηση του φόρου
επιτηδεύµατος για συνεταιρισµούς, αγρότες κ.λπ., επιδότηση
των ασφαλιστικών εισφορών για νέους µισθωτούς κάτω των εί-
κοσι πέντε χρόνων, αλλαγή του ΦΠΑ, όχι υπερβολική, αλλά πραγ-
µατοποιήσιµη και εκκίνηση των διαδικασιών για την αύξηση του
κατώτατου µισθού και την κατάργηση του υποκατώτατου.

Ακόµα µια δέσµευση -και γι’ αυτό λέω ότι είναι µια ειδική µέρα
σήµερα- ήταν η καταβολή όλων των αναδροµικών σε τρεις, τέσ-
σερις κατηγορίες ειδικών µισθολογίων. Και επειδή έχουν ακου-
στεί κάµποσα γι’ αυτήν την τροπολογία, θέλω να πω δύο κουβέ-
ντες. 

Πιστεύω, πραγµατικά, ότι οι δικαστικές αποφάσεις πρέπει να
εφαρµόζονται για όλους. Δεν θέλω να παραβλέψω το γεγονός
ότι ο παράνοµος τρόπος µείωσης συντάξεων, µισθών δεν αφορά
µόνο αυτούς, αλλά ένα µεγάλο κοµµάτι των Ελλήνων και είναι
ένα ποσό γύρω στα 11,5 δισεκατοµµύρια. 

Με ειλικρίνεια, η Κυβέρνηση ξεκινάει από αυτούς -και θα
δούµε γιατί- και δεσµεύεται στον βαθµό που θα µπούµε σε κα-
νονικότητα -γιατί πράγµατι, αυτήν τη στιγµή ένα µεγάλο κοµµάτι
Ελλήνων πολιτών είναι κάτω από το όριο της φτώχειας- για όλες
τις δικαστικές αποφάσεις από τα χείλη Υπουργών, όχι άµεσα,
γιατί θα κατέρρεε η οικονοµία.

Μια ειδική κατηγορία, λοιπόν, είναι κάποιοι που πετάνε καθη-
µερινά. Θα είδατε χθες την παραβίαση που έγινε, όπου κάποιοι
πέταξαν, παίζοντας κορώνα-γράµµατα τη ζωή τους. Κάποιοι λι-
µενικοί, επίσης, παίζουν κορώνα-γράµµατα τη ζωή τους. Κάποιοι
στρατιωτικοί βοηθήσαν άµεσα, αµεσότατα για τη διακίνηση χι-
λιάδων µεταναστών, για το οποίο πήραµε εύσηµα. Νοµίζω, λοι-
πόν, ότι όλοι αυτοί δικαιούνται -τη στιγµή που είναι και ειδικό
µισθολόγιο- να αµειφθούν γι’ αυτό. Είναι τα 820 εκατοµµύρια που
έχει αυτή η τροπολογία και που θα διατεθούν.

Και κάνω έκκληση στους υπόλοιπους, που πραγµατικά µπορεί
να αισθάνονται ότι αδικούνται, να κάνουν λίγη υποµονή.

Η πρώτη νοµοθετική ρύθµιση είναι η σηµερινή. Δεν είναι η µο-
ναδική. Θέλω εδώ να διαβεβαιώσω για το εξής: Σήµερα είναι η
πρώτη ηµέρα –γι’ αυτό λέω ότι είναι εξαιρετική ηµέρα- και θα
ακολουθήσουν είκοσι τρεις νοµοθετικές ρυθµίσεις για ό,τι ανέ-
φερα πριν, για έντεκα δεσµεύσεις. Είκοσι τρεις, οι οποίες θα τε-
λειώσουν στο τέλος του Νοεµβρίου. Όποιος µιλάει για λόγια, να
το ξανασκεφθεί. Γίνονται πράξη. 

Επειδή καθηµερινά αναδεικνύονται ασήµαντα πράγµατα, θέλω
να εστιάσω σ’ ένα σηµείο, που αφορά ενάµισι εκατοµµύριο Έλ-
ληνες πολίτες. Θέλω να τους διαβεβαιώσω, λοιπόν, ότι στο πρώ-
το δεκαήµερο του Δεκεµβρίου θα καταργηθεί µε νοµοθετική
ρύθµιση αυτό που προβλέπει την κατάργηση της προσωπικής
διαφοράς και συνεπώς, κατοχυρώνεται οριστικά και αµετάκλητα
η µη µείωση των συντάξεων. 

Το τι ακούω καθηµερινά ή ακούµε όλοι σε διάφορα κανάλια,
είναι απίστευτο. Γίνεται η τρίχα τριχιά! Απίστευτα πράγµατα!
Όµως, για κάτι που αφορά ενάµισι εκατοµµύριο συνταξιούχους
δεν ακούµε κιχ! Αυτό, βέβαια, δεν θα γίνει µέσα στον Νοέµβριο,

θα γίνει το πρώτο δεκαπενθήµερο του Δεκεµβρίου. Όλα τα υπό-
λοιπα, ένα προς ένα, θα νοµοθετηθούν. Όσες υποσχέσεις δόθη-
καν από την Κυβέρνηση, µέσω του Πρωθυπουργού στο Βελλί-
δειο, θα γίνουν πράξη. 

Θέλω εδώ να θυµίσω το εξής, γιατί ακούω διάφορες φωνές
και απίστευτα πράγµατα, ότι «εµείς τα είχαµε πει, αλλά δεν τα
κάνατε». Έχω µπροστά µου ένα δηµοσίευµα µιας εφηµερίδας,
που δεν είναι αριστερή. Είναι η «Die Welt», η οποία µάλιστα έκανε
κριτική τους πρώτες µήνες της διακυβέρνησης και έλεγε ότι
υπάρχουν 800 δισεκατοµµύρια ευρώ καταθέσεις Ελλήνων σε
τράπεζες, οικονοµικούς παραδείσους, τα πάντα και τα ονόµαζε
«χαρτί και καλαµάρι». 

Η χώρα παρελήφθη για πολλοστή φορά χρεοκοπηµένη. Η
χώρα παρελήφθη µε ανεργία γύρω στο 28%, µε ένα έλλειµµα
που έφτανε το 15% και σήµερα είναι πλεόνασµα, µικρό αλλά πλε-
όνασµα. Η ανεργία έχει πέσει επτά µονάδες και κατεβαίνει κι
άλλο. Υπήρχε µια απίστευτη ύφεση 5,5%. Σήµερα µικρή η ανά-
πτυξη, ανάπτυξη όµως. Τα λέω αυτά για τις «Σειρήνες», που κα-
θηµερινά αλαλάζουν στα κανάλια, στις εφηµερίδες, στις ψεύτι-
κες ειδήσεις. 

Με ήρεµο τρόπο, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση, οριστικά και αµε-
τάκλητα, προσπαθεί να βγάλει τη χώρα απ’ αυτόν τον λάκκο, που
ήταν για πάρα πολλά χρόνια, όπου τα χρήµατα πήγαιναν σε οι-
κονοµικούς παραδείσους, σε περίεργες off-shore, κ.λπ.. 

Ακόµη, επειδή συµβαίνει να είµαι επί µήνες ολόκληρους στην
εξεταστική επιτροπή για τα σκάνδαλα, µε στοιχεία θέλω να σας
θυµίσω κάποια πράγµατα. Κατά τη γνώµη µου, είναι ιστορική
µέρα η σηµερινή, διότι κάτι ξεκινά. Δεσµεύτηκε η Κυβέρνηση και
κάνει πράξη αυτά που λέει. Επί έναν χρόνο και µήνες –έχουµε
ξεχάσει τον λογαριασµό- ζήσαµε απίστευτα πράγµατα. Είδαµε,
για παράδειγµα, τι έγινε µε το νοσοκοµείο «ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ»,
που µόνο το κτήριο κόστιζε 200 εκατοµµύρια, χωρίς τα είκοσι
πέντε χειρουργεία, χωρίς τις τριάντα οκτώ µονάδες εντατικής
θεραπείας, που µια χρειάζοµαι και δεν τη βρίσκω, χωρίς την αι-
µοκάθαρση, χωρίς τις ηµερήσιες, χωρίς τις εφηµερίες κλπ., ένα
στην κυριολεξία κοινωφελές ίδρυµα, που έδινε ειδικότητα, που
ο χρόνος των γιατρών ήταν χρόνος ΕΣΥ, που σχεδόν είχε δηµό-
σιο χαρακτήρα. Και δεν αναφέροµαι στο τι λέω εγώ, αλλά στο τι
έλεγε ο Γιώργος Σούρλας, δικός σας άνθρωπος, Γενικός Γραµ-
µατέας Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων στο Υπουργείο Δικαιοσύνης:
Αλλιώς το είχα φανταστεί και πρέπει να πληρώσουν οι άνθρωποι
που το κατάντησαν έτσι. 

Αυτό το νοσοκοµείο, το «Ερρίκος Ντυνάν», για όσους δεν το
ξέρουν, µε απίστευτες µεθοδεύσεις, που τις ζήσαµε από κοντά,
πουλήθηκε στην Τράπεζα Πειραιώς για 18 εκατοµµύρια ευρώ,
όσο κάνει ένα πολύ καλό συγκρότηµα στην Εκάλη. Η τιµή του θα
έπρεπε να είναι 0,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Ακούω, µάλιστα και διάφορες επιχειρηµατολογίες: «Οι προ-
σφορές είναι πενήντα, είναι εξήντα. Τι µας λέτε; Εµείς πήραµε
εκατόν δεκαπέντε». Θα τους θυµίσω ότι η αγορά έχει κανόνες.
Όταν απαξιώνεις κάτι, το µηδενίζεις κιόλας. Και ένα κόσµηµα
πραγµατικά, έγινε αυτό που έγινε. 

Τρεις ειδικοί ορκωτοί λογιστές, που τους εκλέξαµε οµόφωνα
στην επιτροπή, χωρίς αντίρρηση καµµία, βρήκαν µία τρύπα µε-
ταξύ τυρού και αχλαδίου ύψους 89 εκατοµµυρίων ευρώ στο
ΚΕΕΛΠΝΟ. Δεν µπορεί να δικαιολογηθεί από πουθενά. 

Ζούµε µία πραγµατικότητα, από την οποία πιστεύω ότι πρέπει
να φύγουµε. Και σήµερα είναι µία ιστορική -κατά τη γνώµη µου-
ηµέρα, γιατί κάτι δείχνει να φεύγει και να αλλάζει. 

Δεν θέλω να πω περισσότερα. Απλώς, θέλω να θυµίσω ότι ο
ίδιος ο Γιώργος Σούρλας, τον οποίο επικαλούµαι, έλεγε ότι µε
τον τρόπο που χειρίζονταν κάποιοι κυβερνητικοί τα θέµατα της
υγείας ζηµίωναν κάθε χρόνο τη χώρα κατά 12 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Δεν τα λέω εγώ. Τα λέει ο Σούρλας. Ψάξτε να τα βρείτε!
Και µάλιστα, εντοπίζει και την περίοδο. 

Θέλω ακόµα να θυµίσω -γιατί κάποιοι προσπαθούν να ρίξουν
στάχτη στα µάτια- ότι οι ίδιες οι Ηνωµένες Πολιτείες επέβαλαν
πρόστιµο ύψους 350 εκατοµµυρίων δολαρίων σε επτά πολυεθνι-
κές εταιρείες, ανάµεσα στις οποίες είναι και µία επίµαχη, που θα
τη δούµε λίγο αργότερα, οι οποίες δέχτηκαν ότι δωροδοκούσαν
στην Ελλάδα κρατικούς αξιωµατούχους και γιατρούς. 
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Θα ήθελα, τελειώνοντας -δεν θέλω να σπαταλήσω πολύ χρό-
νο- να πω ότι χρειάστηκε να περάσουν -και έχει µεγάλη σηµασία,
γιατί άκουσα πολλές δυνατές κραυγές τον τελευταίο καιρό περί
σκευωρίας, ποινικοποίησης της πολιτικής ζωής και διάφορα
άλλα, ακραίες εκφράσεις που δεν µου έρχεται να τις ξαναπώ, ει-
λικρινά σας το λέω- δεκατρία χρόνια από τότε που ο Μισέλ Ζο-
σεράν στη «LE MONDE» δήλωνε ότι δωροδοκούσε κρατικούς
αξιωµατούχους για τις φρεγάτες. 

Και χρειάστηκε µία Ανακρίτρια Διαφθοράς να χαλάσει τον
κόσµο -και την αναφέρω, είναι η κ. Ζαµανίκα- για να πάρει τα δια-
κόσιες πενήντα χιλιάδες έγγραφα, που αφορούσαν τη θητεία του
κ. Παπαντωνίου, που εύχοµαι να εκτελέσει το τεκµήριο της
αθωότητας. Υπήρχε λυσσώδης αντίσταση τότε για την καινούρ-
για εισαγγελέα διαφθοράς, που αν δεν υπήρχε αυτή, αν δεν
υπήρχε η ανακρίτρια και ένας τολµηρός δηµοσιογράφος, ο κ.
Παπαντωνίου θα κυκλοφορούσε ελεύθερος. 

Και τελειώνοντας, θέλω να θυµίσω τις κραυγές πολλών -που
είχαν ξανά το ίδιο στυλ πριν τρεις, τέσσερις µέρες- στις 27 Ιου-
νίου του 2017 στην προκαταρκτική επιτροπή για τον κ. Παπαν-
τωνίου. Δεν θέλω να αναφέρω ονόµατα. Οι ίδιοι άνθρωποι -ολό-
ιδιοι, τους έχω µπροστά µου, ξέρετε, τα γραπτά µένουν- έλεγαν:
«Θέατρα πολιτικής δηµαγωγίας», έλεγε ο ένας. Ο άλλος έλεγε:
«Επιλεκτική ποινικοποίηση της πολιτικής ζωής». Αυτοί οι άνθρω-
ποι σήµερα έχουν σιωπήσει και λένε: «Εµείς τα λέγαµε». Τώρα,
που υπάρχει δικαστική συνδροµή σε πέντε χώρες και ανοίγονται
όλοι οι λογαριασµοί, τώρα που διασταυρώθηκαν τα πάντα,
σιωπή! Τότε, όµως, κελαηδούσαν. Και το να το κάνουν αυτό κά-
ποιοι του ΠΑΣΟΚ, θα πεις «Το καταλαβαίνω, δικός τους άνθρω-
πος ήταν, τον υπερασπίζονται». 

Ω του θαύµατος, όµως, έχω µπροστά µου το τι έλεγαν τέσσε-
ρις Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας εκείνη την εποχή. Δεν θα
αναφέρω τα ονόµατά τους ούτε είναι η πρόθεσή µου να στοχο-
ποιήσω κανέναν. Φωνακλάς είµαι. Λαϊκιστής, όµως, δεν είµαι. Θα
σας πω τι έλεγαν: «Φιάσκο!» έλεγε ο ένας. Το ξανακούσατε πριν
δυο µέρες;

Ένας άλλος µάλιστα, µας εγκαλούσε και έλεγε: Μην γράψετε
τη λέξη «παραπέµπει», γιατί θα θιγεί ο κ. Παπαντωνίου. Θα γρά-
ψετε «διαβιβάζει».

Ένας άλλος είπε: Ποτέ δεν µπήκαµε στη λογική της παραπλά-
νησης. 

Έχω µπροστά µου τον τρόπο, που µας αντιµετώπισαν τότε,
που εµείς δεν καθυστερήσαµε καθόλου και την υπόθεση αυτή τη
στείλαµε -και καλά κάναµε- στη δικαιοσύνη κατευθείαν, µε απο-
τέλεσµα αυτό που είδατε πρόσφατα.

Εγώ κάνω έκκληση και λέω και στα δύο µεγάλα κόµµατα -το
πρώην µεγάλο και το άλλο-,γιατί -και είµαι ο πρώτος που θα το
πω -υπάρχουν έντιµοι άνθρωποι: Δεν είναι προς το συµφέρον της
χώρας, κυρίως όµως δεν είναι και προς το δικό σας συµφέρον
να το συγκαλύπτετε. Κρατήστε αποστάσεις, γιατί θα εκτεθείτε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Οινοφύτων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει για δύο λεπτά ο Αναπληρωτής Υπουργός Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Νεκτάριος Σαντορινιός, για να
υποστηρίξει την τροπολογία για τη συµπλήρωση διατάξεων του
άρθρου 1 του π.δ. 33/2018 για τη σύνθεση του πληρώµατος των
οστρακαλιευτικών σκαφών κατά τη µεταβατική περίοδο από 10-
10-2018 µέχρι 31-7-2019.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ναυ-

τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρόκειται για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1795 και ειδικό

140. Το π.δ. 33/2018 -δεν αναφέρω τον τίτλο για λόγους συντο-
µίας- ορίζει ότι στη σύνθεση του πληρώµατος των οστρακαλιευ-
τικών πρέπει, εκτός των άλλων, να υπάρχει και ένας επιτηρητής.
Ως επιτηρητής νοείται ο κάτοχος άδειας πτυχίου επιτηρητή της
Σχολής Δυτών Καλύµνου.

Με αυτή τη ρύθµιση, άλλαξε το καθεστώς, που ίσχυε από το
1998, σύµφωνα µε την οποία νοείτο ως επιτηρητής ο κάτοχος
αδείας δύτη ή µαθητευόµενου δύτη του άρθρου 4 του Γενικού
Κανονισµού Λιµένων 10, ο οποίος είχε και ατοµική επαγγελµατική
άδεια αλιείας. Η ρύθµιση αυτή, η οποία είναι ορθή, ανταποκρί-
νεται στην ανάγκη ασφαλούς διενέργειας της οστρακαλιείας,
προκάλεσε όµως αρκετές διαµαρτυρίες, γιατί η Σχολή Δυτών Κα-
λύµνου λειτουργεί για περιορισµένο χρόνο και έχει τη δυνατό-
τητα να βγάζει περιορισµό αριθµών ατόµων, που µπορούν να
έχουν αυτήν την άδεια του επιτηρητή.

Εποµένως, για την τρέχουσα αλιευτική περίοδο και µέχρι να
δοθεί η δυνατότητα σε περισσότερους οστρακαλιείς να αποκτή-
σουν αυτήν τη δυνατότητα, προσθέτουµε µετά την παράγραφο
3 του άρθρου 1 του πδ 33/2018 την εξής παράγραφο: «4. Από 1
Οκτωβρίου 2018 µέχρι 31 Ιουλίου 2019 ο επιτηρητής της παρα-
γράφου 2 µπορεί να αντικαθίσταται από κάτοχο βεβαίωσης επι-
τυχούς φοίτησης της Σχολής Δυτών Καλύµνου και, αν δεν υπάρ-
χει τέτοιος, από κάτοχο άδειας δύτη ή από µαθητευόµενο δύτη».

Όπως καταλαβαίνετε, αυτό επιλύει ένα ζήτηµα της τρέχουσας
αλιευτικής περιόδου, διότι διαφορετικά τα οστρακαλιευτικά δεν
θα µπορούσαν να βγουν για δουλειά. Έχουµε σκοπό, µετά τη
λήξη της περιόδου λειτουργίας της Σχολής Δυτών Καλύµνου, να
δηµιουργηθούν τοπικά κλιµάκια πιστοποίησης επιτηρητών,
ούτως ώστε να αποφευχθεί η ταλαιπωρία γι’ αυτούς τους επαγ-
γελµατίες.

Παρακαλώ να γίνει δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του κόµµατος «Το Ποτάµι» κ. Μαυ-

ρωτάς για δεκαπέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μάλλον θα είµαι συντοµότερος. Στο πρώτο κοµµάτι της οµι-

λίας µου θα αναφερθώ στην κύρωση που έχουµε και στο δεύ-
τερο στις τροπολογίες.

Το παρόν νοµοσχέδιο αφορά στη βελτίωση των δικαιωµάτων
συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης για την προαγωγή της κινη-
τικότητας των εργαζοµένων µεταξύ των κρατών -µελών. Τι ση-
µαίνει αυτό στην πράξη; Ότι το πεδίο εφαρµογής της οδηγίας
αφορά στα συστήµατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης, που
έχουν συσταθεί, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία και προσφέρουν συµ-
πληρωµατικές συνταξιοδοτικές παροχές για τους εργαζοµένους,
όπως οι οµαδικές ασφαλιστικές συµβάσεις ή τα συστήµατα που
λειτουργούν σε διανεµητική βάση και έχουν συµφωνηθεί µε έναν
ή περισσότερους κλάδους ή τοµείς, τα κεφαλαιοποιητικά συστή-
µατα ή οι υποσχέσεις συνταξιοδότησης, που υποστηρίζονται από
λογιστικά αποθέµατα ή οποιεσδήποτε συλλογικές ή άλλες συγ-
κρίσιµες συµφωνίες.

Επί της αρχής, λοιπόν, είναι θετικό να µιλάµε για τα δικαιώ-
µατα συµπληρωµατικής σύνταξης και είναι ευκαιρία να µιλή-
σουµε για την ενίσχυση του δεύτερου πυλώνα ασφάλισης, δηλα-
δή της επαγγελµατικής ασφάλισης.

Στη βάση των ανωτέρω, το εν λόγω νοµοσχέδιο, η κύρωση δη-
λαδή, αφορά κατά βάση όσους είναι ασφαλισµένοι σε ταµεία
επαγγελµατικής ασφάλισης, που στην Ελλάδα δεν ξεπερνούν τα
δεκαπέντε, µε τα τέσσερα να είναι υποχρεωτικής ασφάλισης.

Το Ποτάµι, κατά την ψήφιση του ασφαλιστικού νόµου το 2016,
ήταν το µόνο κόµµα που είχε αναφερθεί ρητά στην ανάγκη ενί-
σχυσης του δεύτερου πυλώνα ασφάλισης, της επαγγελµατικής
ασφάλισης, αλλά και του τρίτου πυλώνα, που θεωρούµε ότι θα
µπορούσε να υπάρξει.

Το παρόν νοµοσχέδιο εποµένως, αφορά λίγους δυνητικά δι-
καιούχους και θα ήταν προτιµότερο να αφορούσε περισσότε-
ρους. Όµως, είναι καλό, γιατί µας δείχνει ουσιαστικά το δρόµο.
Σε µια Ευρώπη που, όλο και θα αυξάνει η κινητικότητα των ερ-
γαζοµένων, όχι µόνο από χώρα σε χώρα, αλλά και από τοµέα σε
τοµέα, από κλάδο σε κλάδο, σκόπιµο θα είναι αυτή η κινητικό-
τητα να συνοδεύει και τα συνταξιοδοτικά τους δικαιώµατα. Άρα,
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όπως είπαµε και στις επιτροπές, είµαστε σαφώς θετικοί.
Πάµε στις τροπολογίες. Είναι αγαπηµένη σας συνήθεια, ακόµα

και σε κυρώσεις, να καταθέτετε τροπολογίες. Ακούσαµε προ-
ηγουµένως τον κ. Σαντορινιό να αναφέρεται στην τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1795 και ειδικό 140 για τα οστρακοαλιευτικά σκά-
φη, το προσωπικό τους και τη Σχολή Δυτών Καλύµνου. 

Μου έκανε εντύπωση, τώρα στο πλαίσιο των διαφόρων συγ-
χωνεύσεων ιδρυµάτων, σχολών και τµηµάτων, πώς και δεν έβα-
λαν τη Σχολή Δυτών Καλύµνου στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου, ώστε
να αναβαθµιστεί κιόλας. Είναι κάτι που θα έπρεπε να το είχατε
σκεφθεί µε τις διετείς δοµές, που ετοιµάζονται. Δίνω κάποιες
ιδέες, τώρα που έχετε πάρει αµπάριζα τις συγχωνεύσεις. 

Πάµε στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1796 και ειδικό 141,
που έχει να κάνει µε τη ρύθµιση, που δίνει τη δυνατότητα της
εφάπαξ καταβολής ποσού που προκύπτει από τα αναδροµικά,
µε βάση όσα ίσχυαν στις 31-7-2012, σύµφωνα µε τις δικαστικές
αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. Εφαρµόζονται δη-
λαδή οι δικαστικές αποφάσεις και αφορά σε ένστολους, για-
τρούς, πανεπιστηµιακούς, µουσικούς και δικαστικούς, καθώς και
τους αντίστοιχους συνταξιούχους.

Τα αναδροµικά αυτά αφορούν διαφορετικές περιόδους, που
υπάρχουν µέσα στην τροπολογία. Για τους ένστολους είναι η πε-
ρίοδος από 1-8-2012 µέχρι 31-12-2016, για τους γιατρούς του
ΕΣΥ από 13-11-2014 µέχρι 31-12-2016, για τους πανεπιστηµια-
κούς και τους ερευνητές από 1-1-2015 µέχρι 31-12-2016, δηλαδή
δύο χρόνια, όπως και για τους µουσικούς στις κρατικές ορχή-
στρες, ενώ για τους δικαστικούς από 1-8-2012 µέχρι 30-6-2014.

Το συνολικό κόστος είναι 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Θα θέ-
λαµε να δούµε στη συγκεκριµένη διάταξη πώς αυτά τα 1,4 δισε-
κατοµµύρια ευρώ κατανέµονται στις διάφορες κατηγορίες.
Νοµίζουµε ότι είναι κάτι που λείπει από αυτή τη νοµοθετική ρύθ-
µιση.

Μάλιστα, µετά την προχθεσινή εξαγγελία της συµφωνίας του
Πρωθυπουργού µε τον Αρχιεπίσκοπο, επειδή αυτό που έµεινε
ουσιαστικά είναι η απελευθέρωση δέκα χιλιάδων θέσεων στο δη-
µόσιο, φαίνεται ότι γενικά έχει ανοίξει η όρεξη της Κυβέρνησης
για προσλήψεις. Το ακούσαµε και από τον Κυβερνητικό Εκπρό-
σωπο κ. Τζανακόπουλο.

Πώς είχαµε, λοιπόν, την «Κάθοδο των Μυρίων» του Ξενοφώ-
ντα, που είχαν φθάσει στα παράλια και φώναζαν «θάλαττα - θά-
λαττα»; Το νέο έργο θα είναι η «Πρόσληψις των Μυρίων», που
στο τέλος θα φωνάζουν «διορισµός-διορισµός». Οι Μύριοι, λοι-
πόν, από την «Κύρου Ανάβασις», τώρα σε µία προσπάθεια «Αλέξη
ανάκαµψις».

Αυτά τα λέω, γιατί από την έως τώρα, πρακτική σας φάνηκε
και στις προκηρύξεις για τους γενικούς γραµµατείς των Υπουρ-
γείων, που ήταν φωτογραφικές και κάποιες σας έπιασαν και «µε
την γίδα στην πλάτη» από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τις επανα-
προκηρύξαµε, φαίνονται και οι προθέσεις. Ενώ το δηµόσιο έχει
ελλείψεις προσωπικού στην πρώτη γραµµή και πλεονάσµατα στα
µετόπισθεν, εσάς σας ενδιαφέρουν κυρίως τα µετόπισθεν και
πώς θα δηµιουργήσετε µία εκλογική πελατεία, όπως φορείς που
δηµιουργούνται, θέσεις µετακλητών. Και τελικά τι γίνεται; Ξεζου-
µίζονται οι φιλότιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι –και ευτυχώς που υπάρ-
χουν, γιατί αλλιώς δεν θα λειτουργούσε το κράτος- και αδιαφο-
ρούν οι υπόλοιποι, αφού καµµία αξιολόγηση δεν υπάρχει, καθώς
είναι θέµα «τζιζ» για τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση.

Ζούµε, λοιπόν, τις ηµέρες του «ευλογηµένου δηµοσίου» και
όποτε ζούµε τέτοιες ηµέρες, η µυρωδιά των εκλογών αιωρείται
στον αέρα.

Να πούµε και γι’ αυτήν καθ’ αυτήν την τροπολογία. Ασφαλώς
και πρέπει να εφαρµόζονται οι δικαστικές αποφάσεις, αλλά να
αναρωτηθούµε, ο τρόπος που γίνεται, µε την εφ’ άπαξ καταβολή,
είναι κάτι που το αντέχει η οικονοµία µας και δεν θα οδηγηθούµε
σε έναν δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό ή δεν θα εκπέµψουµε τα
λάθος µηνύµατα προς το εξωτερικό; Αύριο, µεθαύριο θα έρθουν
και οι συνταξιούχοι πάλι µε δικαστικές αποφάσεις. Το ίδιο θα κά-
νουµε; Και καθ’ότι ζούµε τις ηµέρες του «ευλογηµένου δηµο-
σίου» υπάρχει και ο δύσµοιρος ιδιωτικός τοµέας, ιδιωτικοί υπάλ-
ληλοι, ελεύθεροι επαγγελµατίες, µικροµεσαίες επιχειρήσεις, η
µεσαία τάξη γενικότερα. Πότε αυτοί θα δουν κάτι; Διότι το µόνο

που βλέπουν είναι µία υπερφορολόγηση, για να κάνετε εσείς
µετά το κοµµάτι σας µε επιδόµατα και αναδροµικά. Παρεµπι-
πτόντως, έχουµε τώρα και τη λήξη του νόµου Κατσέλη, ο οποίος
από 1-1-2019 τελειώνει και θα πρέπει να φέρετε κάτι για να τον
αντικαταστήσει. Θα περιµένουµε να δούµε τι είναι αυτό. 

Μπορείτε, βέβαια, να πείτε ότι τουλάχιστον έτσι µε τα αναδρο-
µικά, το 1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ, µε τα 820 εκατοµµύρια ευρώ
που θα πέσουν στην αγορά, θα πάρει λίγη ανάσα και ο εµπορικός
τοµέας, όµως έτσι όπως τα έχετε καταφέρει, η µικροµεσαία επι-
χειρηµατικότητα, η ιδιωτική πρωτοβουλία, που θα έπρεπε να
είναι η ατµοµηχανή της οικονοµίας µας και της ανάπτυξης, δεν
έχει πια κίνητρο να παράξει, γιατί από ένα σηµείο και µετά δου-
λεύει µόνο για να πληρώνει φόρους και εισφορές σε ένα αδη-
φάγο κράτος. Χωρίς όµως την µεσαία επιχειρηµατικότητα, χωρίς
τη µεσαία τάξη, καµµία ανάπτυξη δεν είναι βιώσιµη. Το ΑΕΠ θα
είναι καθηλωµένο, αν δουλεύει µόνο η κρατικοδίαιτη επιχειρηµα-
τικότητα ή η επιχειρηµατικότητα των πολιτών. Αυτά όµως θα τα
πούµε και στον προϋπολογισµό.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας το εξής. Να
ξέρετε ότι µε αυτόν τον πολύ επικοινωνιακό τρόπο που κάνετε
αυτή την πολιτική των επιστροφών ή των παροχών µε πανηγυρι-
κές εξαγγελίες κ.λπ., µπορεί να ευχαριστείτε κάποιους, αλλά κά-
ποιους άλλους, τους αουτσάιντερς του κρατικοδίαιτου συστή-
µατος, νοµίζω ότι τους ανεβάζετε στα κάγκελα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Προχωρούµε µε τον ειδικό αγορητή της Ένωσης Κεντρώων κ.
Μεγαλοµύστακα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, θα
ξεκινήσω την οµιλία µου διαβάζοντας προσεκτικά τον τίτλο του
σχεδίου νόµου που συζητάµε σήµερα και είναι: «Ενσωµάτωση
στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2014/50/ΕΕ του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014,
σχετικά µε τις ελάχιστες προϋποθέσεις για την προαγωγή της κι-
νητικότητας των εργαζοµένων µεταξύ των κρατών-µελών µε τη
βελτίωση της απόκτησης και της διατήρησης δικαιωµάτων συµ-
πληρωµατικής συνταξιοδότησης (L128/1 της 30.4.2014)».

Εποµένως, είναι µία ευρωπαϊκή οδηγία του 2014. Σήµερα
έχουµε 2018 και αν διανύσουµε ακόµη έναν µήνα, τον Δεκέµβρη,
θα έχουµε 2019. Φέρνετε ένα πολύ θετικό νοµοσχέδιο, που φυ-
σικά δεν το δηµιουργήσατε εσείς, αλλά το έφερε η Ευρωπαϊκή
Ένωση, µε τεσσεράµισι χρόνια καθυστέρηση.

Δεν ήσασταν και τα τεσσεράµισι χρόνια εσείς, αλλά έχετε κλει-
σµένα τρία. Έχουµε δει εδώ µέσα να ψηφίζετε νοµοσχέδια, τα
οποία δεν αποτελούν για εµάς σε καµµία περίπτωση ορθό νοµο-
θετείν και τέτοιου είδους νοµοσχέδια σαν το σηµερινό βλέπουµε
ότι τα καθυστερείτε και τα φέρνετε µετά από καιρό, ίσως και τε-
λευταία στιγµή πριν από τις εκλογές.

Και γιατί χαρακτηρίζουµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο θετικό; Γιατί
µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προστατεύεται η ελεύθερη κυ-
κλοφορία των εργαζοµένων εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δη-
λαδή να µπορούν να µετακινούνται από χώρα σε χώρα για
αναζήτηση εργασίας και να µην κινδυνεύουν να τα χάσουν όλα
ή µέρος των κεκτηµένων τους, βάσει βέβαια της εθνικής νοµο-
θεσίας. Κάποια από τα κεκτηµένα αυτά είναι η σύνταξη ή οι πα-
ροχές ανεργίας. Με αυτό το σχέδιο νόµου, αν ψηφιστεί, θα µπο-
ρεί ο µετακινούµενος εργαζόµενος να απολαµβάνει επαρκή δι-
καιώµατα συνταξιοδότησης, όπου κι αν βρίσκεται. Αυτό το νοµο-
σχέδιο αφορά κατά βάση όσους είναι ασφαλισµένοι στα ταµεία
επαγγελµατικής ασφάλισης.

Εµείς, στην Ένωση Κεντρώων, δεν θα µπορούσαµε να είµαστε
αντίθετοι σε ένα τέτοιου είδους νοµοσχέδιο. Ωστόσο, θα περι-
µέναµε από εσάς, από µια κυβέρνηση αριστεράς, που όπου στα-
θεί και όπου βρεθεί φωνάζει ότι νοιάζεται για τον λαό, νοιάζεται
για την κοινωνία, σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο να φέρει τροπολο-
γίες, που βοηθούν αυτούς που έχουν φύγει να επιστρέψουν πί-
σω, που βοηθούν αυτούς που έχουν µείνει στη χώρα µας να ξε-
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κινήσουν να παράγουν. Δεν γίνεται, όµως, αυτό. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο δεκατεσσάρων σελίδων και οι τροπολογίες που έχουν
έρθει είναι είκοσι τρεις και είναι εντελώς άσχετες µε αυτό το νο-
µοσχέδιο. Θα µιλήσω σε λίγο για τις τροπολογίες αυτές.

Πρώτα, θέλω να µιλήσω λίγο για το brain drain. Είναι ένα φαι-
νόµενο που ελπίζουµε, κατά κάποιον τρόπο, να καταπολεµηθεί
ή να το ελαφρύνουµε µε αυτό το σχέδιο νόµου. Θα θέλαµε νο-
µοθετήµατα, τα οποία ελαφρύνουν τις νέες επιχειρήσεις, τους
νέους επιστήµονες. Γιατί την τελευταία δεκαετία έχουν φύγει
πεντακόσιες χιλιάδες Έλληνες στο εξωτερικό για εύρεση εργα-
σίας και µάλιστα, σύµφωνα µε µελέτες, οι διακόσιες πενήντα χι-
λιάδες από αυτούς είναι επιστήµονες, είναι άνθρωποι στους
οποίους έχει επενδύσει το ελληνικό κράτος, άνθρωποι, που οι οι-
κογένειές τους και το κράτος τούς σπούδασε, µόχθησαν, ταλαι-
πωρήθηκαν, ξοδεύτηκαν, πήραν το πτυχίο τους και τώρα φεύ-
γουν έξω γιατί βλέπουν ότι δεν υπάρχει ελπίδα. Δεν υπάρχει ελ-
πίδα στην Ελλάδα. Δυστυχώς, εσείς είχατε ως σύνθηµα ότι «η
ελπίδα έρχεται», αλλά εσείς είστε αυτοί που τη στερήσατε από
τους Έλληνες. Είναι φανερό αυτό. Αν περπατήσετε στους δρό-
µους, θα το καταλάβετε και µόνοι σας.

Η Ελλάδα µας έχει χάσει το 1/4 της παραγωγικότητάς της και
έχουµε χάσει, επίσης, ένα πολύ σηµαντικό µέρος των παραγω-
γικών δυνατοτήτων µας. Τι κάνετε γι’ αυτό; Έχετε προγράµµατα
που δήθεν θα υλοποιήσετε. Αυτό είναι το τραγικό στην όλη υπό-
θεση, ότι δεν κάνετε τίποτα από αυτά που δεσµεύεστε ή έχετε
δεσµευτεί ότι θα κάνετε. Οι Έλληνες έχουν απαξιώσει εντελώς
το πολιτικό σύστηµα και εσείς είστε ανάµεσα στους θύτες γι’
αυτό το έγκληµα, µαζί µε τους προηγούµενους, που µας έφτα-
σαν σε αυτήν τη δύσκολη και δεινή οικονοµική κατάσταση.

Άκουσα προσεκτικά τους συναδέλφους, τους υπόλοιπους
αγορητές των κοµµάτων και τους δύο οµιλητές από τις δύο
άκρες του Κοινοβουλίου -χωρίς να τους βάζω σε καµµία περί-
πτωση στην ίδια κατηγορία- να λένε ότι η Ευρώπη είναι κακή, ότι
η Ευρώπη φταίει για όλα, ότι δεν θα έπρεπε να βρισκόµαστε στην
Ευρώπη, ξεχνώντας µάλλον όλα αυτά τα θετικά, που έχουν συµ-
βεί τα τελευταία χρόνια, όλες αυτές τις ελευθερίες, όλες αυτές
τις οικονοµικές ενισχύσεις, µέσω των επιδοτήσεων, όλα αυτά τα
ορθά νοµοθετικά πλαίσια, που έχουν συσταθεί και έχουµε υιοθε-
τήσει εµείς. Το γεγονός ότι οι πολιτικοί µας µέχρι σήµερα δεν
έχουν χρησιµοποιήσει σωστά τα εφόδια, που τους παραχωρεί η
Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν σηµαίνει ότι φταίει η Ευρώπη. Σίγουρα
έχει κάνει λάθη και αυτή. Σίγουρα δεν έχει λάβει ως δεδοµένες
τις συνθήκες, που επικρατούν αυτήν τη στιγµή στην Ελλάδα και
έχει γίνει πιο πιεστική από ό,τι θα έπρεπε. Ωστόσο, δεν φταίει για
όλα η Ευρώπη. Πρέπει να αναζητήσουµε τις ευθύνες σε αυτούς
που µας κυβερνούσαν και µας κυβερνούν µέχρι σήµερα.

Άκουσα και τους συνοµιλητές συναδέλφους από τα δύο κόµ-
µατα που κυβερνούσαν µέχρι σήµερα, πριν αναλάβει η συγκυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Ο ένας λέει ότι έδωσαν τα αναδροµικά
που τους αναλογούσαν, ενώ αυτοί είχαν κόψει πριν τους µισθούς
και τις συντάξεις -δεν καταλαβαίνω καν γιατί αναφέρθηκε αυτό-
και άλλος είπε ότι εµείς ζητάµε να µην µειωθούν οι συντάξεις,
όταν έχουν µειώσει τόσες πολλές φορές, όχι µόνο τις συντάξεις,
αλλά και τους µισθούς και αυτό έχει αντίκτυπο στην ελληνική οι-
κονοµία και κατά συνέπεια, στην ελληνική κοινωνία, καθώς οι νέοι
άνθρωποι -και όχι µόνο- δυσκολεύονται και για τον βιοπορισµό
τους, αλλά και για να δηµιουργήσουν. Διότι αυτό είναι το ζητού-
µενο για τους νέους ανθρώπους. Να δηµιουργήσουν οικογένεια,
να δηµιουργήσουν επιχειρήσεις, να δηµιουργήσουν το δικό τους
µέλλον, αλλά και των παιδιών τους. Και έτσι µόνο θα υπάρχει µια
ανάκαµψη και στο δηµογραφικό, που πολλές φορές έχουµε πει
ότι είναι ένα από τα βασικά προβλήµατα της χώρας.

Πάµε τώρα να δούµε τι λέτε εσείς, της συγκυβέρνησης. Η τρο-
πολογία που φέρνετε, σε καµµία περίπτωση δεν είναι µια δίκαιη
τροπολογία, γιατί δεν δίνονται ούτε όλα τα αναδροµικά -καθώς
υποστηρίζετε ότι από τον νόµο Κατρούγκαλου και έπειτα δεν
χρειάζεται να επιστραφούν αυτά τα ποσά, γιατί είναι ένα νέο µει-
ωµένο µισθολόγιο, που εσείς βέβαια, ορίζετε- και δεν συµπερι-
λαµβάνει όλες τις οµάδες και φυσικά, αυτό δεν θα µπορούσε να
γίνει. Δεν θέλω να λαϊκίσω, αλλά δεν θα µπορούσε να γίνει, γιατί
θα κατέρρεε η ελληνική οικονοµία µε αυτά τα 12 δισεκατοµµύ-

ρια, που υπολογίζεται ότι χρειάζονται, για να δοθούν τα αναδρο-
µικά σε όλους. 

Το µεγάλο αρνητικό, όµως, στην όλη υπόθεση είναι ότι κάποιοι
Βουλευτές της συγκυβέρνησης τάζουν ή πουλούν φρούδες ελ-
πίδες στους πολίτες, µε µόνο σκοπό να έχουν κάποιο πολιτικό
όφελος. Δεν γίνεται να λέµε ή να ακούγεται από αυτό το Βήµα
ότι πρέπει να περιµένουν αυτοί, που έχουν αδικηθεί. Τι να περι-
µένουν; Να δοθούν τα αναδροµικά και στους υπόλοιπους συν-
ταξιούχους; Ας απαντήσει κάποιος Υπουργός ή Βουλευτής της
συγκυβέρνησης υπεύθυνα, αν θα µπορέσει ποτέ η οικονοµία της
Ελλάδας να ανταποκριθεί σε αυτό το αίτηµα των πολιτών, που
είναι πολύ δίκαιο. Ας απαντήσετε, όµως, µε ειλικρίνεια και ας µην
κρύβεστε πίσω από το δάχτυλό σας. Επικοινωνήστε την πληρο-
φορία στον κόσµο. Αυτό είναι που χρειάζεται. Έχετε στερήσει
την ελπίδα από τους Έλληνες πολίτες και αυτό εξαιτίας της πο-
λιτικής, που ακολουθείτε µέχρι σήµερα.

Ακούσαµε χτες τον κ. Τζανακόπουλο να λέει γι’ αυτήν την προ-
ώθηση συµφωνίας µε την εκκλησία -η οποία βλέπουµε ότι έχει
πάρα πολλές αντιδράσεις, καθώς µάλλον εσείς της συγκυβέρ-
νησης είστε «µετρ» στο να φέρνετε κακές συµφωνίες σε αυτό το
Κοινοβούλιο- ότι δέκα χιλιάδες θέσεις εργασίας στο δηµόσιο θα
ανοίξουν, πουλώντας έτσι ελπίδα, όχι όµως το 2019, γιατί δεν
έχουµε το δηµοσιοοικονοµικό περιθώριο. 

Τι λέτε δηλαδή; Ότι «αργότερα εµείς θα είµαστε υπεύθυνοι
που θα ανοίξουν οι επόµενες δέκα χιλιάδες θέσεις»; Κοροϊδεύετε
τον κόσµο; Κάνετε το ίδιο ακριβώς πράγµα που έκαναν αυτοί
τους οποίους κατηγορείτε. Περιπαίζετε τον ελληνικό λαό. Γι’
αυτό δεν µας παίρνει κανείς στα σοβαρά και φταίτε εσείς. Δεν
µπορείτε να υπόσχεστε τα πάντα, χωρίς να µπορείτε να υλοποι-
ήσετε τίποτα από αυτά.

Δεν καταλαβαίνω πού στηρίζετε αυτήν την αισιοδοξία σας.
Λέτε ότι τους επόµενους δύο µήνες θα δίνετε στον κόσµο. Γιατί
περιµένατε αυτήν τη στιγµή; Μακάρι να δώσετε αυτά που πήρατε
εσείς, µε τον τρόπο που νοµοθετείτε, µε την υπερφορολόγηση,
µε την αύξηση, σε πολλές περιπτώσεις, των εισφορών, µε την
πολιτική, που σε καµµία περίπτωση δεν είναι εκεί για να βοηθήσει
τον Έλληνα πολίτη. 

Τι κάνετε µε τον νόµο Κατσέλη, ο οποίος λήγει; Γιατί δεν απαν-
τάτε στις ερωτήσεις, που σας έχουµε κάνει; Τι είναι αυτό που θα
χαρίσει την ελπίδα στον Έλληνα πολίτη, όταν εσείς µιλάτε µε µι-
σόλογα, όταν εσείς κοροϊδεύετε τον Έλληνα, καθώς δεν υλοποι-
είτε τίποτα απ’ αυτά, που έχετε δεσµευτεί ότι θα κάνετε;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Προχωράµε στην κ. Παπανάτσιου, η οποία θα υποστηρίξει την

υπ’ αριθµόν 1796 τροπολογία, «Καταβολή εφάπαξ χρηµατικών
ποσών προς ένστολους, δικαστικούς λειτουργούς, ιατρικό προ-
σωπικό, διδακτικό προσωπικό, καλλιτεχνικό και λοιπό προσωπικό
και τους συνταξιούχους των ανωτέρω κατηγοριών προσωπικού».

Κυρία Παπανάτσιου, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λαµβάνοντας υπόψη µας την εκτέλεση του προϋπολογισµού

του 2018 και στο πλαίσιο της χρηστής διαχείρισης και της δηµο-
σιονοµικής νοµιµότητας που το Σύνταγµα µάς επιβάλλει και
επειδή έχουµε τον δηµοσιονοµικό χώρο, ερχόµαστε σήµερα µε
την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1796 και ειδικό 141 και προτεί-
νουµε µε τα άρθρα 1 έως 5 την καταβολή εφάπαξ χρηµατικού
ποσού. 

Με το άρθρο 1 προτείνουµε την καταβολή εφάπαξ χρηµατικού
ποσού στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων των Σωµάτων Ασφα-
λείας για όσο χρόνο αυτά ήταν εν ενεργεία, κατά το χρονικό διά-
στηµα από 1-8-2012 µέχρι και 31-12-2016. Καταβάλλεται εφάπαξ
χρηµατικό ποσό, που αντιστοιχεί στη διαφορά µεταξύ των µηνι-
αίων αποδοχών ,που θα δικαιούνται να λάβουν, µε βάση τις
ισχύουσες κατά την 31-7-2012 µισθολογικές διατάξεις και των
µηνιαίων αποδοχών, που πράγµατι τούς κατεβλήθησαν µε βάση
το άρθρο 86 του ν. 4307/2014. Γι’ αυτήν την κατηγορία στο πρώ-
το άρθρο των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµά-
των Ασφαλείας το χρονικό διάστηµα είναι από 1-8-2012 µέχρι 31-
12-2016. 
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Στο άρθρο 2 προτείνουµε την καταβολή εφάπαξ χρηµατικού
ποσού στο ιατρικό προσωπικό του ΕΣΥ, γιατρούς δηµόσιας
υγείας ΕΣΥ, επικουρικούς γιατρούς και ειδικευµένους γιατρούς
για όσο χρόνο ήταν αυτοί εν ενεργεία από το χρονικό διάστηµα
από 13-11-2014 έως 31-12-2016. 

Στο άρθρο 3 προτείνεται η καταβολή εφάπαξ χρηµατικού
ποσού στα µέλη ΔΕΠ, ΕΕΠ, ΕΔΙΠ των πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ
και στο λοιπό προσωπικό. Το χρηµατικό ποσό για τους συγκεκρι-
µένους υπολογίζεται µε αναφορά στο χρονικό διάστηµα από 1-
1-2015 έως και 31-12-2016.

Με το άρθρο 4 προτείνεται η καταβολή εφάπαξ χρηµατικού
ποσού στα µέλη του µόνιµου καλλιτεχνικού προσωπικού της
Κρατικής Ορχήστρας Αθηνών, της Κρατικής Ορχήστρας Θεσσα-
λονίκης και της Ορχήστρας της Εθνικής Λυρικής Σκηνής και το
χρηµατικό ποσό που καταβάλλεται εφάπαξ, όπως είπαµε, υπο-
λογίζεται µε αναφορά στο χρονικό διάστηµα από 1-1-2015 έως
31-12-2016.

Επίσης, έχουµε την καταβολή εφάπαξ χρηµατικού ποσού
στους δικαστικούς λειτουργούς και τα µέλη του κυρίου προσω-
πικού του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους για το διάστηµα
από 1-8-2012 έως 30-6-2014.

Με το άρθρο 6 προβλέπεται, κατ’ εφαρµογή της αρχής της
ίσης µεταχείρισης, αλλά και εν όψει της ασφαλιστικής µεταρρύθ-
µισης του ν.4387/2016, η καταβολή αντίστοιχου εφάπαξ χρηµα-
τικού ποσού για τους συνταξιούχους του δηµοσίου, που προέρ-
χονται από τις παραπάνω κατηγορίες προσωπικού για το χρονικό
διάστηµα µέχρι την ένταξή τους στο πεδίο εφαρµογής του
ν.4387/2016. 

Η προκαλούµενη δαπάνη για την εφαρµογή των προτεινόµε-
νων διατάξεων ανέρχεται στο ποσό του 1,4 δισεκατοµµυρίου
ευρώ σε µικτούς όρους και σε 800 εκατοµµύρια ευρώ µε καθα-
ρούς όρους. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Παναγιώτης
Ρήγας έχει τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άκουγα επί ώρα αρκετούς από
εσάς να επιχειρηµατολογείτε σε ό,τι έχει να κάνει µε τις τροπο-
λογίες και τα θετικά µέτρα, τα οποία φέρνει η Κυβέρνηση αυτήν
την περίοδο, µε έναρξη τη σηµερινή µέρα. Είµαι αναγκασµένος,
λοιπόν, να σας θυµίσω ορισµένα πράγµατα. 

Η έξοδος της χώρας από τη µέγγενη της µνηµονιακής λιτότη-
τας αποτελεί το εναρκτήριο λάκτισµα για το πέρασµα στη µετα-
µνηµονιακή εποχή και την επιστροφή στην κανονικότητα. Ήρθε
επιτέλους η στιγµή, που η Ελλάδα ανακτά οριστικά και πλήρως
την οικονοµική της κυριαρχία και ανεξαρτησία, τη στιγµή που η
ευθύνη για τις πολιτικές που επιλέγονται επιστρέφει στα χέρια
της εκλεγµένης Κυβέρνησης από τον λαό και όχι σε τεχνοκράτες
ξένους, που µας επιβάλλουν την άποψή τους. Δυστυχώς, έχει
διαψευστεί στην πολιτική εκτίµηση την οποία κάνει η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση όλη αυτή την περίοδο. 

Αγωνιστήκαµε τα τελευταία τρία χρόνια και κρατήσαµε τη
χώρα µε κόστος και προσωπικό ο καθένας από εµάς, αλλά και
πολιτικό, θα σας έλεγα, ενδεχοµένως. Αλλά ένα είναι το κυ-
ρίαρχο. Επιµείναµε και το αποτέλεσµα θα φανεί, προκειµένου να
µην πέσει η χώρα στον γκρεµό της ανεξέλεγκτης χρεοκοπίας,
κρατώντας παράλληλα την ίδια την κοινωνία όρθια. Τώρα έφτασε
η στιγµή για να αρχίσουν να δρέπουν τους καρπούς των κόπων
και των θυσιών τους εκατοµµύρια Ελλήνων, που έβαλαν πλάτη
στα δύσκολα. 

Η χώρα µας γυρίζει σελίδα. Περνάµε σε µια νέα περίοδο, που
τη θέση της λιτότητας θα παίρνει κάθε µέρα και περισσότερο η
κοινωνική δικαιοσύνη, όπου η δηµοκρατία θα επικρατήσει και
πάλι της επιβολής, όπου η σταθερότητα, η ασφάλεια και η σιγου-
ριά θα αντικαταστήσουν την αβεβαιότητα και την αγωνία. 

Το τίµηµα της µνηµονιακής περιόδου ήταν πολύ βαρύ και ίσως
όχι αναγκαίο. Εγώ θα έλεγα καθόλου αναγκαίο. Όλα αυτά ανή-
κουν πλέον στο χθες. Είναι στο χέρι όλων να µην επαναλάβουµε
τα λάθη του παρελθόντος, να βάλουµε οριστικό τέλος σε όλες
αυτές τις παθογένειες, που ταλαιπώρησαν τη χώρα για δεκαε-
τίες. Δεν είναι δυνατόν να βρίσκουµε γυψοσανίδες και πίσω απ’
αυτές, όλα αυτά τα αµαρτωλά, τα οποία συνέβαιναν. Την ευθύνη
την είχατε εσείς, που κυβερνούσατε τα προηγούµενα χρόνια τη
χώρα. 

Η µεταµνηµονιακή Ελλάδα πρέπει και θα είναι µια άλλη χώρα.
Μαζί µε την έξοδο από τα µνηµόνια και την επιτροπεία, πρέπει
να σηµάνει ανάσταση των προσδοκιών του ελληνικού λαού και
κυρίως των κοινωνικών στρωµάτων, που πλήρωσαν βαρύ τίµηµα.
Το ζητούµενο αυτή την ώρα είναι να δροµολογηθεί σε στέρεες
βάσεις η ανάπτυξη. Για να γίνει αυτό πρέπει να υπάρχει δίκαιη
και κοινωνικά ισορροπηµένη αναδιανοµή του παραγόµενου
πλούτου. Ξηµερώνει µια άλλη µέρα. 

Την ώρα που οι προηγούµενες κυβερνήσεις, λοιπόν, µείωσαν
κατά δεκαεφτά φορές µισθούς και συντάξεις, εµείς καταφέραµε
να αντισταθούµε κι όχι απλώς να µην µειωθούν οι µισθοί και οι
συντάξεις, αλλά να αρχίσει σιγά-σιγά η αποκατάσταση, ιδίως σε
εκείνους που επλήγησαν περισσότερο από τη λαίλαπα των κυ-
βερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την τροπολογία που ψηφίζουµε σήµερα,
επιστρέφουµε εφάπαξ στους ενστόλους και όχι µόνο, αλλά και
στους καθηγητές των Ανωτάτων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων, το χρηµατικό ποσό το οποίο εσείς την προηγούµενη
περίοδο είχατε κόψει. 

Δεν είναι µία, κατά τη γνώµη µας -και το λέω ευθέως- επιβολή
του Συµβουλίου της Επικρατείας. Δεν είναι µόνο νοµικό το θέµα,
αλλά είναι µια πολιτική επιλογή, την οποία κάνουµε αρχίζοντας
από αυτές τις κατηγορίες. 

Διάβαζα τις περασµένες µέρες δηµοσιεύµατα, σύµφωνα µε τα
οποία η Αντιπολίτευση µάς λέει –και το είπατε και σήµερα, δη-
λαδή- ότι έχουµε και προχωρούµε σε παροχολογία. Κοιτάξτε, θα
πρέπει κάποτε η Αντιπολίτευση -µιλάω για τη Νέα Δηµοκρατία,
αλλά δεν απαλλάσσει βέβαια και τους υπόλοιπους- να καθορίσει
ποια είναι η θέση της και να βγει και να πει ανοιχτά στον κόσµο
τι πλέον προτείνει. Βρίσκεται σε στρατηγικό αδιέξοδο, όπως
αυτό φαίνεται και από την αδυναµία της να αρθρώσει µια εναλ-
λακτική πρόταση, που να µην περιέχει σκληρές αντικοινωνικές
ιδέες, όπως η κατάργηση του οκτάωρου ή του ασφαλιστικού συ-
στήµατος τύπου Πινοσέτ. Γι’ αυτό προτιµά να καταθέτει ερωτή-
σεις µέσα στη Βουλή, για το αν θα καταργηθεί το «Μακεδονία
ξακουστή», γι’ αυτό ακούµε αγωνίες για το µήπως ο ΣΥΡΙΖΑ κα-
ταργήσει τα Χριστούγεννα. 

Σας ενόχλησε πάρα πολύ η συµφωνία, η οποία έγινε χθες και
ήταν µια εξαιρετική συµφωνία, έντιµη συµφωνία, µε σεβασµό,
από τη µεριά του Πρωθυπουργού της χώρας, της Κυβέρνησης
και του Μακαριοτάτου Αρχιεπισκόπου Αθηνών. 

Θα παρακαλούσα, ωστόσο, κάποια στιγµή οι κυρίες και κύριοι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να βάλουν στην άκρη όλη τη
διασπορά των fake news και να µας απαντήσουν τι εννοούν όταν
κάνουν λόγο για προεκλογικές παροχές του ΣΥΡΙΖΑ. Είχαµε πει
από την πρώτη στιγµή ως Κυβέρνηση ότι τα αναδροµικά προς
το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων θα καταβληθούν. Αυτό
ακριβώς κάνουµε. Από πού προκύπτει, λοιπόν, η παροχολογία;
Εκτός εάν η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης θεωρούν προ-
εκλογική περίοδο όλη την τετραετία, γιατί αυτό λένε εδώ και τέσ-
σερα χρόνια. Η µόνιµη επωδός είναι το αίτηµα για προσφυγή
στις κάλπες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η ψήφιση της σηµερινής, λοιπόν, τροπολογίας είναι µια κίνηση

σεβασµού και αναγνώρισης προς όλο το προσωπικό των Ενό-
πλων Δυνάµεων, διότι σε µια περίοδο κατά την οποία οι βαθµοί
της οικονοµικής ελευθερίας και ανεξαρτησίας της χώρας µας
ήταν ελαττωµένοι, η διατήρηση του αξιόµαχου και η ενίσχυση
του αποτρεπτικού ρόλου τους ήταν που εξασφάλισαν τη σταθε-
ρότητα και δεν επέτρεψαν σε οποιονδήποτε ξένο παράγοντα να
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διανοηθεί πως το status quo της περιοχής µπορεί να αλλάξει. 
Οι άνδρες και οι γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων έχουν αφιε-

ρώσει ένα µεγάλο µέρος της ζωής τους στην υπηρεσία της πα-
τρίδας. Το απέδειξαν και όλη την περίοδο του προσφυγικού.
Επωµίσθηκαν όλο αυτό, το οποίο µε τιµή έκαναν αυτήν την πε-
ρίοδο και -για µένα είναι σηµαντικό- συνεχίζουν να το κάνουν
αγόγγυστα και τηρώντας, τιµώντας, τον κοινωνικό τους ρόλο.
Δεν έγκειται, λοιπόν, η προσφορά τους στην εκπλήρωση της υπε-
ράσπισης της εδαφικής ακεραιότητας, όπως σας είπα, αλλά και
στον κοινωνικό τους ρόλο, τη στήριξη της καθηµερινότητας του
Έλληνα πολίτη. 

Συνηθίζω να λέω ότι είναι δύο οι πυλώνες. Ο ένας  είναι ο πυ-
λώνας για τις Ένοπλες Δυνάµεις της ειρηνικής αντιµετώπισης
των πραγµάτων, της αποτρεπτικής τους ισχυρής δύναµης, αλλά
ο δεύτερος πυλώνας, ο πολύ βασικός κι αυτός, είναι η συνει-
σφορά τους στο κοινωνικό σύνολο της χώρας, µια και είναι
µέρος της ίδιας κοινωνίας όλοι αυτοί, οι οποίοι µε αυτόν τον
τρόπο υπερασπίστηκαν όλη αυτήν τη δύσκολη περίοδο και επω-
µίστηκαν δύσκολα καθήκοντα. Με το πλήθος των δράσεων συµ-
βάλλουν στη διάσωση, στις αεροδιακοµιδές, στην πρόληψη και
καταστολή δασικών πυρκαγιών. Τους ευχαριστούµε και τους το
αναγνωρίζουµε.

Σας καλώ όλους να ψηφίσετε την τροπολογία και θα ψηφίζετε
από δω και πέρα συνεχείς τροπολογίες, οι οποίες είναι µέτρα
ελάφρυνσης και στήριξης των κοινωνικών οµάδων, που αγόγγυ-
στα, αλλά µε «αίµα» -θα έλεγα- την προηγούµενη περίοδο βοή-
θησαν και κατάφερε η χώρα να βγει από το αδιέξοδο. Και αυτό
εµείς τους το επιστρέφουµε. Δεν κρύβουµε τα χρήµατα. Δεν τα
στέλνουµε σε offshore, αγαπητοί συνάδελφοι. Τα δίνουµε σε αυ-
τούς οι οποίοι υπέφεραν, αλλά σήµερα µπορούν να οραµατίζον-
ται µια άλλη προοπτική για την ίδια τους τη ζωή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σάββας Ανα-
στασιάδης ζητεί άδεια απουσίας στο εξωτερικό, συγκεκριµένα
στην Αλβανία, στις 8 Νοεµβρίου 2018. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο έχει τώρα η Υπουργός κ. Όλγα Γεροβασίλη.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θυµίσω ότι εξαιτίας της
οικονοµικής κρίσης οι προηγούµενες κυβερνήσεις επέλεξαν το
’10 και το ’12 να συµφωνήσουν σε δύο µνηµόνια, τα οποία υπο-
τίθεται ότι θα έβγαζαν τη χώρα από τη δίνη της οικονοµικής κρί-
σης.

Σαν κύριο µέτρο σε αυτά τα δύο µνηµόνια δεν ήταν οι διαρ-
θρωτικές αλλαγές, αυτές οι οποίες υποτίθεται ότι θα ερχόντου-
σαν για να αλλάξει εικόνα η χώρα, αλλά στα αλήθεια ήταν πε-
ρικοπές συντάξεων και µισθών και απολύσεις δηµοσίων υπαλλή-
λων. Εκεί στηρίχθηκαν και για αυτό απέτυχαν. Απέτυχαν και σή-
µερα και οι εµπνευστές αυτών των µνηµονίων έχουν αποφανθεί
ότι πραγµατικά ήταν µια λάθος συνταγή. 

Αυτά τα µέτρα, λοιπόν, οριζόντια φτωχοποίησαν µεγάλη µε-
ρίδα και των µισθωτών και των συνταξιούχων και φυσικά είναι
µέτρα που ξέρουµε ποιων κοµµάτων την υπογραφή φέρουν. 

Επίσης, αφού ψήφισαν τις µειώσεις µετά προχώρησαν στη
Βουλή και ψήφισαν και αναδροµικές µειώσεις και περικοπές,
ώστε να αναγκαστούν οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι να επιστρέ-
ψουν και µέρος από τις προηγούµενες αποδοχές τους. Μέσα σε
αυτούς φυσικά ήταν δηµόσιοι υπάλληλοι, δηµόσιοι λειτουργοί,
αµειβόµενοι και µε ειδικά µισθολόγια, µεταξύ αυτών και τα στε-
λέχη των Σωµάτων Ασφαλείας, της Αστυνοµίας και της Πυροσβε-
στικής.

Η επιλογή η κύρια µεταρρύθµιση να είναι οι περικοπές των
αµοιβών των εργαζοµένων και των συνταξιούχων δεν ήταν τυ-
χαία. Ήταν µια συνειδητή επιλογή µε ιδεολογικό υπόστρωµα, ένα
ιδεολογικό υπόστρωµα το οποίο υποστηρίζεται και σήµερα ως
κύρια θέση της Νέας Δηµοκρατίας, δηλαδή ότι οι δηµόσιες υπη-
ρεσίες µπορούν να µην παρέχονται από το δηµόσιο, αλλά να πα-

ρέχονται από τον ιδιωτικό τοµέα απαξιώνοντας µε κάθε δυνατό
τρόπο σε όλα αυτά τα χρόνια τις υπηρεσίες του δηµοσίου.

Σε αυτά τα χρόνια, λοιπόν, εµείς στη θητεία εντός του τελευ-
ταίου µνηµονίου δεν αγγίξαµε µισθούς, δεν αγγίξαµε κύριες συν-
τάξεις, προσπαθήσαµε µε νύχια και µε δόντια να εφαρµόσουµε
διαρθρωτικές αλλαγές και τελικά στον αντίποδα της λογικής των
προηγουµένων µνηµονίων εµείς καταφέραµε να στηρίξουµε το
κράτος, να στηρίξουµε τις υπηρεσίες κυρίως του κοινωνικού
κράτους στα µέτρα βεβαίως του δυνατού µέσα στα στενά δηµο-
σιονοµικά πλαίσια. Ωστόσο κάθε δυνατότητα την εξαντλήσαµε,
κάθε µικρή ρωγµή την εξαντλήσαµε για να στηρίξουµε το κοινω-
νικό κράτος και τις υπηρεσίες του κράτους. 

Σήµερα, λοιπόν, µπορούµε, έχουµε δυνατότητες, οι δηµοσιο-
νοµικές δυνατότητες το επιτρέπουν και η Κυβέρνηση προχωρά
µε τη σηµερινή τροπολογία στην αποκατάσταση µέρους αυτών
των αδικιών για τους εργαζοµένους των ειδικών µισθολογίων
στους οποίους βεβαίως, όπως σας είπα, περιλαµβάνονται και
στα στελέχη των Σωµάτων Ασφαλείας και προχωράµε στην επι-
στροφή των αναδροµικών κρατήσεων που έγιναν από το 2012,
έχοντας πια τη δυνατότητα που µας δίνει η οριστική έξοδος από
τα µνηµόνια.

Η οριστική έξοδος από τα µνηµόνια ήταν η προϋπόθεση για
να µπορούµε να το κάνουµε. Η πολιτική βούληση, όµως, είναι
αυτή που µας επιβάλει να το κάνουµε και σήµερα να είναι ένα
πρώτο θετικό µέτρο µετά την έξοδο από τα µνηµόνια που ψηφί-
ζεται στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη αποκαθι-
στούµε µια αδικία σε βάρος 53.000 στελεχών της Ελληνικής
Αστυνοµίας και 9.600 στελεχών της Πυροσβεστικής, αλλά και
5.000 συνταξιούχων και των οικογενειών τους.

Βεβαίως, όλοι ξέρουµε -θέλω να το επισηµάνω- ότι πρόκειται
για κατηγορία εργαζοµένων µε ιδιαίτερα δύσκολη αποστολή και
ειδικές συνθήκες στην εκτέλεση του έργου τους. Ξεκινάµε σή-
µερα µε αυτόν τον νόµο, ψηφίζουµε το πρώτο θετικό δηµοσιο-
νοµικό µέτρο µετά το οριστικό τέλος των µνηµονίων, µε σταθερά
βήµατα, χωρίς να τίθενται σε κίνδυνο οι δηµοσιονοµικοί στόχοι.

Είµαστε αποφασισµένοι, το αποδεικνύουµε, να αποκαταστή-
σουµε βήµα – βήµα όλες τις αδικίες που επέβαλαν οι δηµοσιο-
νοµικοί περιορισµοί και τα µνηµόνια στη χώρα µας, ανεξάρτητα
εάν αυτοί που έφεραν τα µνηµόνια στη χώρα κουνούν και σή-
µερα το δάχτυλο.

Θα κάνουµε πράξη κάθε µέτρο που εξαγγέλθηκε από την Κυ-
βέρνηση, που βελτιώνει τη ζωή των Ελλήνων πολιτών, των Ελλή-
νων εργαζοµένων και των οικογενειών τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία Υ-
πουργέ.

Ο Υπουργός κ. Κωνσταντίνος Γαβρόγλου έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα επαναλάβω πολλά από όσα είπαν οι συνάδελφοι προ-

ηγουµένως. Θα προσθέσω ότι η πορεία προς την κανονικότητα
είναι κάτι το εξαιρετικά σύνθετο, δεν θα γίνει από τη µία µέρα
στην άλλη, αλλά το πολύ σηµαντικό είναι ότι τα βήµατα που γί-
νονται κατοχυρώνουν αυτή την πορεία προς την κανονικότητα.

Όσον αφορά το Υπουργείο Παιδείας, ο Πρωθυπουργός στη
Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης ανακοίνωσε και το θέµα των ανα-
δροµικών των πανεπιστηµιακών, αλλά και τον διορισµό τεσσερά-
µισι χιλιάδων εκπαιδευτικών για την ειδική εκπαίδευση. Σε λίγες
µέρες η Κυβέρνηση ανακοίνωσε ότι σε βάθος τριετίας θα προσ-
ληφθούν, για πρώτη φορά µετά από δέκα χρόνια, δεκαπέντε χι-
λιάδες εκπαιδευτικοί, τεσσεράµισι χιλιάδες το 2019, πέντε
χιλιάδες διακόσιοι πενήντα το 2020, πέντε χιλιάδες διακόσιοι πε-
νήντα το 2021. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Όπως ξέρετε, έχουµε ένα πολύ µεγάλο ποσοστό αναπληρω-

τών καθηγητών, οι οποίοι τα χρόνια αυτά της κρίσης έδωσαν τον
καλύτερό τους εαυτό και στήριξαν το εκπαιδευτικό µας σύστηµα
και πρέπει και εµείς να δούµε µε ποιον καλύτερο τρόπο, πάντα
µέσα στο πλαίσιο των αποφάσεων του Συµβουλίου της Επικρα-
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τείας, θα µπορέσουµε να καταλήξουµε στο σύστηµα προσλή-
ψεων. 

Βεβαίως, δεν έλειψαν και τα ευτράπελα, θα έλεγα, δηµοσιεύ-
µατα ότι όλα αυτά είναι παροχολογία, ότι όλα αυτά δεν έχουν
υλική βάση. Τα είπαν πριν τη δηµοσίευση του προϋπολογισµού,
όταν είδαν ότι στον προϋπολογισµό προβλέπεται το κονδύλι. Δεν
εξέφρασαν ούτε ένα στοιχείο αυτοκριτικής. 

Το ίδιο, όπως είδατε, έγινε και µετά την ιστορικής σηµασίας
συµφωνία ανάµεσα στην Εκκλησία και την πολιτεία. Γράφτηκαν
πράγµατα που ούτε καν ως αστείο µπορεί κανείς να τα εκλάβει,
ως προς τα σύµβολα, ως προς τα Χριστούγεννα κ.λπ..

Σε ό,τι πάµε να κάνουµε για να λύσουµε ιστορικές εκκρεµότη-
τες, σε ό,τι πάµε να κάνουµε για να κατοχυρώσουµε την κανονι-
κότητα, βρίσκουµε µπροστά µας σε µέρος του δηµόσιου λόγου
ένα µπαράζ δήθεν αντιρρήσεων, αλλά που, κατά τη γνώµη µας,
εκφράζει έναν ανείπωτο πανικό από την πλευρά όσων νόµιζαν
ότι δεν θα τα βγάλουµε πέρα. 

Σήµερα, λοιπόν, µε την καταβολή των αναδροµικών στους κα-
θηγητές των πανεπιστηµίων και στους καθηγητές των ΤΕΙ, όπως
και στο ειδικό εκπαιδευτικό προσωπικό, µαζί και το εργαστηριακό
διδακτικό προσωπικό, λύνουµε µία αδικία από τις πολλές που
έχει υποστεί αυτός ο τόπος και από τις πολλές που έχουν υπο-
στεί διαφορετικές κοινωνικές κατηγορίες. Το ίδιο γίνεται και για
τους ερευνητές και τους ειδικούς λειτουργικούς επιστήµονες
των ερευνητικών µας κέντρων. 

Νοµίζουµε πάλι ότι είναι ένα στέρεο βήµα προς την κανονικό-
τητα, είναι ένα στέρεο βήµα που θα µας βοηθήσει και στη συγ-
κρότηση του ενιαίου χώρου έρευνας και εκπαίδευσης, στο
µεγάλο µεταρρυθµιστικό σχέδιο που έχουµε µε τη συζήτηση για
τη νέα αρχιτεκτονική των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων
µας και τις συνέργειες ανάµεσα στα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ. 

Είναι πραγµατικά µία ακόµη, µικρή ενδεχοµένως, αλλά σηµαν-
τική, ψηφίδα σε αυτό το νέο µωσαϊκό που απεικονίζει µία νέα
πραγµατικότητα και για την τριτοβάθµια εκπαίδευσή µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Ο Υπουργός κ. Φώτης Κουβέλης έχει τον λόγο. 
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βεβαίως υπάρχουν οι αποφάσεις

του Συµβουλίου της Επικρατείας, όπως και η απόφαση του Ειδι-
κού Δικαστηρίου του άρθρου 88 παράγραφος 2 του Συντάγµα-
τος, που δέχθηκε ότι κατά παράβαση του Συντάγµατος περιεκό-
πησαν οι συγκεκριµένες αποδοχές.

Θα µπορούσε, όµως, η Κυβέρνηση παρά την ύπαρξη αυτών
των αποφάσεων, να παρατείνει τον χρόνο καταβολής του συγ-
κεκριµένου ποσού, το οποίο καταβάλλεται για να αποκαταστήσει
µία υπαρκτή αδικία, όπως αδικία την κατέγραψε και µάλιστα µε
τον χαρακτήρα της αντισυνταγµατικότητας και το Συµβούλιο της
Επικρατείας, αλλά και το Ειδικό Δικαστήριο του άρθρου 88 του
Συντάγµατος.

Υπάρχει, όµως, ο κατάλληλος δηµοσιονοµικός χώρος και έτσι
πράγµατι η Κυβέρνηση, ενώ θα µπορούσε να παρατείνει, εάν θέ-
λετε, την καταβολή σε άλλο χρόνο αυτού του συγκεκριµένου
ποσού, έρχεται σήµερα να την καταβάλλει. Και το κάνει αυτό
διότι –επαναλαµβάνω- µέσα από συγκεκριµένη οικονοµική πολι-
τική επιλέγει -επειδή υφίσταται ο δηµοσιονοµικός χώρος- να απο-
καταστήσει αυτή την αδικία.

Θα έλεγα –παραφράζοντας, όµως, τη σχετική έκφραση- ότι
δεν είναι µόνο νόµιµο αυτό που γίνεται, είναι και ηθικό. Και είναι
νόµιµο και ιδιαίτερα ηθικό έναντι µιας κατηγορίας ενστόλων εν
προκειµένω, των ανδρών και γυναικών των Ενόπλων Δυνάµεων,
της Αστυνοµίας, του Λιµενικού Σώµατος και της Ελληνικής Ακτο-
φυλακής, εάν λάβουµε υπ’ όψιν µας ποιες υπηρεσίες προσφέ-
ρουν, µε ποια πραγµατική αυτοθυσία και προσήλωση στο καθή-
κον.

Και η πράξη αυτή της Κυβέρνησης, όπως εκφράζεται µε τη
συγκεκριµένη ρύθµιση του νόµου, µε τη συγκεκριµένη τροπολο-
γία, έρχεται εκτός από την τήρηση της νοµιµότητας να ανταπο-

κριθεί και σε µία διαδικασία αποκαταστατική που πράγµατι ανα-
φέρεται σε αυτό το ηθικό στοιχείο, που λίγο πριν ανέφερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επ’ ευκαιρία αυτής της τροπο-
λογίας, ας αντιληφθούµε όλοι τι κάνουν αυτοί οι άνδρες και οι
γυναίκες που υπηρετούν στις Ένοπλες Δυνάµεις, στην Αστυνο-
µία, στο Λιµενικό Σώµα και στην Ελληνική Ακτοφυλακή. Ας πε-
ριοριστώ σε αυτό που αφορά στο Υπουργείο Ναυτιλίας.

Υπολείπονται για την κάλυψη των οργανικών θέσεων περίπου
χίλιες πεντακόσιες θέσεις. Δηλαδή, µε χίλιες πεντακόσιες θέσεις
λιγότερες αυτοί οι άνδρες και οι γυναίκες προστατεύουν τα σύ-
νορα της χώρας και εκτελούν πολλαπλά καθήκοντα που έχουν
σχέση µε τη θάλασσα, µε τη ναυσιπλοΐα. Θα σας έλεγα ότι γι’ αυ-
τούς τους άνδρες και τις γυναίκες του Λιµενικού Σώµατος και
της Ελληνικής Ακτοφυλακής, δεν υπάρχουν ωράρια, δεν υπάρ-
χουν υπερωριακές αποζηµιώσεις. Και όµως, χωρίς πικρία, αλλά
µε πλήρη συνείδηση των όσων προσδιόρισαν την οικονοµική
πραγµατικότητα της χώρας, συνέχισαν και συνεχίζουν να επιτε-
λούν το καθήκον µε ιδιαίτερη αφοσίωση.

Θέλω µε άλλα λόγια να πω ότι αυτό που σήµερα συµβαίνει µε
την τροπολογία, αποκαθιστά µια αδικία. Βεβαίως, εναρµονίζεται
µε τις αποφάσεις των δικαστηρίων και βεβαίως υπηρετεί τη νο-
µιµότητα. Ταυτόχρονα, όµως, υπηρετεί και αναδεικνύει τη συγ-
κεκριµένη επιλογή ότι όλες εκείνες οι αδικίες που υπήρξαν στο
παρελθόν συνεπεία της οικονοµικής κατάστασης της χώρας, να
αποκατασταθούν.

Κατά τούτο, νοµίζω ότι η υπερψήφιση της τροπολογίας απ’
όλους τους Βουλευτές είναι πράξη υποχρέωσης –επαναλαµ-
βάνω- όχι µόνο έναντι της νοµιµότητας και όπως αυτή προσδιο-
ρίζεται από τις δικαστικές αποφάσεις, αλλά και έναντι της ηθικής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει η Υπουργός κ. Μυρσίνη Ζορµπά.
ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, στα ειδικά µισθολόγια εντάσσονται και το

µόνιµο καλλιτεχνικό προσωπικό της Κρατικής Ορχήστρας Αθη-
νών, της Κρατικής Ορχήστρας Θεσσαλονίκης και της Ορχήστρας
της Εθνικής Λυρικής Σκηνής εποµένως µε τον ν.4093/2012 προ-
βλέφθηκαν, µεταξύ άλλων, µειώσεις στις αποδοχές τους και σή-
µερα ερχόµαστε να αποκαταστήσουµε αυτό το έλλειµµα. 

Φυσικά άρχισαν να εκδίδονται αποφάσεις ανωτάτων δικαστη-
ρίων, µε τις οποίες κρίνονταν αντισυνταγµατικές οι περικοπές.
Στη συνέχεια επιχειρήθηκε µία µερική συµµόρφωση προς το πε-
ριεχόµενο των συγκεκριµένων αποφάσεων µέσω της αναδροµι-
κής αναµόρφωσης των ειδικών µισθολογίων και της αποκατά-
στασής τους στο 50%. Στη συνέχεια αρκετοί δικαιώθηκαν αφού
κρίθηκε ότι η διοίκηση όφειλε να τους αποκαταστήσει πλήρως
και όχι µερικώς, όπως είχε πράξει. Βέβαια για κάθε κατηγορία
ισχύουν διαφορετικά χρονικά διαστήµατα, δεδοµένου ότι κατέ-
φυγαν στα δικαστήρια σε διαφορετικές ηµεροµηνίες. 

Ωστόσο, πιστεύουµε ότι η καταβολή των ποσών στους αµει-
βόµενους µε ειδικά µισθολόγια καλλιτέχνες πρέπει να εναρµονι-
στεί και γι’ αυτό σήµερα καταθέτουµε αυτήν την τροπολογία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυριά Υ-

πουργέ.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Παύλος Πολάκης.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια µέρα δικαίω-

σης, είναι µια µέρα που αποδεικνύουµε στην πράξη ότι αυτά που
λέµε τα κάνουµε, ότι το πρώτο από τα µέτρα που ανακοίνωσε ο
Πρωθυπουργός στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης το υλοποι-
ούµε. 

Θα σας θυµίσω πόσες Κασσάνδρες στον δηµόσιο λόγο και στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης ακούσαµε το προηγούµενο χρονικό
διάστηµα, δηλαδή ότι δεν µπορεί να γίνει. Και σήµερα ακούστη-
καν κάποιες τέτοιες φωνές απ’ ό,τι είδα από τους εισηγητές, ότι
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«θα υπάρξει δηµοσιονοµικός εκτροχιασµός», «θα στείλουµε
λάθος µήνυµα στις αγορές» κ.λπ.. 

Λοιπόν, ακούστε να δείτε, κύριοι συνάδελφοι, εµείς είµαστε µε
τον κόσµο της εργασίας. Ήµασταν, είµαστε και θα είµαστε. Το
δικό µας κοινωνικό συµβόλαιο δεν είναι το συµβόλαιο το δικό
σας, που χρεοκόπησε τη χώρα τα προηγούµενα χρόνια, το 2010.
Εσείς επιλέξατε κοινωνικό συµβόλαιο µε τους ισχυρούς αυτής
της χώρας µέσα από κρατικές προµήθειες, µέσα από υπερτιµο-
λόγηση, το οποίο οδήγησε πράγµατι σε δηµοσιονοµικό εκτρο-
χιασµό και χρεοκοπία. Πετάγατε ένα κοκκαλάκι στους πληβείους
για να µην µιλάνε.

Εµείς αναγκαστήκαµε και υπογράψαµε µια συµφωνία - συµβι-
βασµό τον Ιούλιο του 2015. Τα καταφέραµε και βγάλαµε τη χώρα
και από τα µνηµόνια και από την επιτροπεία, πρώτον, γιατί µας
στήριξε ο λαός, δεύτερον, γιατί το παλέψαµε νύχτα - µέρα και,
τρίτον, γιατί δεν κλέβαµε. Επειδή, λοιπόν, δεν κλέβαµε γι’ αυτό
περισσεύουν. Γι’ αυτό περισσεύουν τα 1,4 δισεκατοµµύρια που
µοιράζουµε όχι µόνο µε βάση τις δικαστικές αποφάσεις, αλλά και
µε πολιτική επιλογή σε διάφορες κοινωνικές κατηγορίες, στους
οποίους είχαν γίνει µεγάλες περικοπές τα προηγούµενα χρόνια. 

Δεν έχει γίνει µόνο αυτό, όµως. Η επεκτασιµότητα των συλλο-
γικών συµβάσεων έχει φέρει χρήµατα στην τσέπη περισσότερων
των διακοσίων χιλιάδων εργαζοµένων στον τουρισµό, για παρά-
δειγµα. Αυτό έχει γίνει ήδη. Το ότι το κρύβουν τα ΜΜΕ σας, τα
οποία κάθε ηµέρα είναι άγγελοι κακών ειδήσεων, δεν σηµαίνει
ότι δεν συµβαίνει. Το νιώθει ο κόσµος στην τσέπη του, όπως και
θα νιώσει και όλα τα µέτρα, τέτοια µέτρα, τα οποία θα παρθούν
το αµέσως επόµενο διάστηµα, γιατί αυτό είναι το πρώτο.

Έρχοµαι πιο συγκεκριµένα. Αυτό που γίνεται σήµερα και
αφορά και τους ιατρούς του δηµόσιου συστήµατος υγείας, τους
ένστολους, τους δικαστικούς, τους πανεπιστηµιακούς, είναι βα-
σικά πολιτική επιλογή της Κυβέρνησης. Δεν έχουµε την ίδια ορι-
ζόντια απόφαση του ΣτΕ για την κατηγορία των ιατρών του ΕΣΥ
και για τον τρόπο µε τον οποίο είχε γίνει η δικαστική διεκδίκηση
και από µεριάς τους. Όµως, για λόγους ισονοµίας και ισοπολι-
τείας αποφασίσαµε µε βάση τις δηµοσιονοµικές δυνατότητες,
τις οποίες έχουµε, την περικοπή του 2012 να τη δώσουµε. Και να
τη δώσουµε από τότε που κατατέθηκε αυτή η προσφυγή, δηλαδή
τον Οκτώβρη - Νοέµβρη 2014 µέχρι 31-12-2016, γιατί από τον
Γενάρη του 2017 ισχύει το νέο µισθολόγιο, στο οποίο αυξήσαµε
τους βασικούς µισθούς –άρα και τις συνταξιοδοτικές αποδοχές
αύριο - µεθαύριο- και δώσαµε µια µικρή αύξηση στις χαµηλές κα-
τηγορίες. 

Αυτή η δαπάνη µεταφράζεται πρακτικά σε απόδοση είκοσι έξι
µηνών αναδροµικών στο σύνολο των γιατρών του ΕΣΥ που υπη-
ρετούσαν τότε και που είναι «καθαρά» στη τσέπη περίπου από
60 έως 560 ευρώ τον µήνα για κάθε γιατρό που υπηρετούσε γι’
αυτό το χρονικό διάστηµα. Αντίστοιχα, υπάρχει µια καταβολή τέ-
τοια και για τους συνταξιούχους, για τους οποίους λόγω της ψή-
φισης του νέου ασφαλιστικού νόµου θα δοθούν δεκαεννέα
µηνών αναδροµικά. 

Αυτό δεν είναι το πρώτο που κάναµε στην υγεία. Τον καιρό του
προηγούµενου µνηµονίου κάναµε κάποια πράγµατα, αυτό που
µπορούσαµε, γιατί είµαστε µε τον κόσµο της εργασίας. Εµείς θέ-
λουµε να αµείψουµε αυτούς που εργάζονται και όχι αυτούς που
προµηθεύουν. 

Η πρώτη αύξηση που δόθηκε σε καιρό µνηµονίων το 2016 ήταν
το επίδοµα αγόνου στους αγροτικούς γιατρούς, τα 400 ευρώ. Εν
µέσω του τρίτου µνηµονίου τα δώσαµε αυτά και µε αυτόν τον
τρόπο, από τα τετρακόσια περίπου άδεια άγονα αγροτικά ιατρεία
της χώρας –που τότε ήταν πενήντα - εξήντα γεµάτα- αυτή τη
στιγµή είναι γεµάτα πάνω από τριακόσια πενήντα. 

Σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας αµείβουµε
και τους οπλίτες ιατρούς και µε µισθό και µε επίδοµα και µε εφη-
µερίες, εάν υπάρχουν σε κοντινά κέντρα υγείας και τους οπλίτες
γιατρούς, οι οποίοι υπηρετούν σ’ αυτά τα ιατρεία. 

Δεύτερον, αυξήσαµε περίπου 15% την αµοιβή των νυχτερινών
και εξαιρέσιµων αργιών σε όλο το προσωπικό του ΕΣΥ. Αυτό
µπορούσαµε να δώσουµε τότε και το δώσαµε. Αυξήσαµε τις εφη-
µερίες. Να το πω χοντρά. Παραλάβαµε ένα κονδύλι από εσάς
298 εκατοµµύρια ευρώ το έτος για αµοιβή εφηµεριών και υπε-

ρωριών όλου του προσωπικού του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
και αυτή τη στιγµή αυτό το ποσό ξεπερνά τα 360 εκατοµµύρια
ευρώ σε ετήσια βάση. Εντός µνηµονίων έγινε αυτό, γιατί εµείς
κάνουµε αναδιανοµή αυτού του τύπου. Δεν στέλναµε γραµµατά-
κια «πληρώστε τους προµηθευτές των φαρµακευτικών εταιρειών,
γιατί έχουµε ζοριλίκια». Εµείς κάναµε αυτό το πράγµα αυτά τα
τρία χρόνια. Τα βρήκαµε τα χρήµατα και τα δώσαµε. 

Και δεν είναι µόνο αυτά. Πληρώσαµε και περίπου 60 µε 70 εκα-
τοµµύρια «δανεικαριές» δικές σας, περικοµµένες εφηµερίες, µη
καταβληθείσες εφηµερίες και υπερωρίες σε πάρα πολλά νοσο-
κοµεία της χώρας από το 2011 µέχρι το 2014. Τότε τους πληρώ-
νατε µια µε δύο φορές το χρόνο. Τώρα υπάρχει κανονικότητα
στις πληρωµές. Μεγάλη κανονικότητα στις πληρωµές και εάν δεν
είχαµε και κάποιους επιτρόπους και τον τρόπο που εξηγούν τον
νόµο, δεν θα είχαµε ούτε στα σποραδικά προβλήµατα που
έχουµε. Γι’ αυτό, λοιπόν, πραγµατικά φαντάζει γελοία η κινητο-
ποίηση κάποιων τύπων, που σε διατεταγµένη υπηρεσία ανακα-
λύπτουν καταστροφή, κατσαρίδες, χολέρες, πανούκλες και δεν
ξέρω και εγώ τι δεξιά και αριστερά στην Ελλάδα. Άλλος είναι
καηµός αυτών. Δεν έχει υλική βάση αυτό που κάνουν. 

Σε επίπεδο αντιµετώπισης αµοιβής και πληρωµής της εργα-
σίας στο υγειονοµικό προσωπικό έχουµε επιστρέψει πολύ καιρό
σε κανονικότητα. Κλείνουµε µια µεγάλη πληγή µε αυτό το
πράγµα που κάνουµε τώρα και από εδώ και πέρα έτσι θα συνε-
χίσουµε. 

Με ρυθµούς πολυβόλου θα έρχονται, κύριε Σταϊκούρα, τα θε-
τικά µέτρα από εδώ και πέρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Μιχάλης Καλογήρου έχει το λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ως προς το Υπουργείο Δικαιο-

σύνης οι διατάξεις που µας αφορούν είναι το άρθρο 5 και το
άρθρο 6. Ικανοποιείται ένα πάγιο αίτηµα και µια πάγια διεκδίκηση
των δικαστών της χώρας και του κύριου προσωπικού του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους. Επιστρέφεται το υπόλοιπο ήµισυ
των αποδοχών τους για το διάστηµα από 1-8-2012 µέχρι 30-6-
2014. 

Με την ενέργεια αυτή, µε την απόφαση αυτή, µε τη νοµοθετική
ρύθµιση αυτή, πέραν της ικανοποίησης ενός δίκαιου αιτήµατος,
υπάρχει και µια θεσµική αποκατάσταση της συνταγµατικής τάξης
εν όψει και σωρείας δικαστικών αποφάσεων, οι οποίες αναφέ-
ρονται και συγκεκριµένα στην αιτιολογική έκθεση αυτής της τρο-
πολογίας. 

Ποια είναι, όµως, τα κρίσιµα πολιτικά συµπεράσµατα, που νο-
µίζω ότι αφορούν το Σώµα; Πρώτα απ’ όλα, είναι µια ρύθµιση που
στο σύνολό της -και έτσι όπως εκτέθηκε από τους συναδέλφους-
αφορά την κοινωνική πλειοψηφία. Αφορά πληθώρα κοινωνικών
στρωµάτων, πληθώρα εργαζοµένων, τα µεσαία στρώµατα. Ένα
το κρατούµενο. 

Δεύτερον, έρχεται να αποδείξει στην πράξη τη µεγάλη προ-
σπάθεια αυτής της Κυβέρνησης, όλα αυτά τα χρόνια, από τη µια
µεριά να υλοποιήσει τις δεσµεύσεις του προγράµµατος και από
την άλλη µεριά, την ίδια στιγµή -και για αυτό λοιδορήθηκε έντονα
η Κυβέρνηση αυτή- µέρα τη µέρα να αντιµετωπίζει την πρωτο-
φανή ανθρωπιστική κρίση που ζήσαµε όλοι µας τα προηγούµενα
χρόνια και να δηµιουργεί παράλληλα τον απαραίτητο δηµοσιο-
νοµικό χώρο, προκειµένου στην πράξη να οδηγηθούµε σε απο-
φάσεις και να υλοποιούµε αποφάσεις αποκατάστασης ζηµιών και
επούλωσης των πληγών, που ένιωσαν όλα τα κοινωνικά στρώ-
µατα, σε αντίθεση µε ένα σχέδιο κοινωνικού αυτοµατισµού, που
προηγήθηκε τα µνηµονιακά χρόνια, όπου κοινωνικές οµάδες και
οµάδες εργαζοµένων αποµονώθηκαν και εµφανίστηκαν ως προ-
νοµιούχοι. 

Εδώ, σε αυτό το σηµείο, η τοποθέτησή µου αφορά στο σύνολο
των δικαστών της χώρας, οι οποίοι εµφανίστηκαν ως προνοµιού-
χοι, προκειµένου να δικαιολογηθούν πολιτικά αποφάσεις περικο-
πών των αποδοχών τους. 
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Έτσι, λοιπόν, η Κυβέρνηση αυτή δηµιουργεί έµπρακτα ένα
ακόµη αποτύπωµα του τι σηµατοδοτεί η ολοκλήρωση του προ-
γράµµατος τον Αύγουστο του 2018, απέναντι σε αυτό το επιχεί-
ρηµα, το οποίο προβάλλεται από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
κυρίως, αλλά και από τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης,
δηλαδή ότι έχουµε και ζούµε ένα τέταρτο µνηµόνιο χωρίς χρή-
µατα. Νοµίζω ότι και αυτό το επιχείρηµα στέκεται πλέον έωλο. 

Αυτό θα συνεχιστεί και µε τις επόµενες νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες της Κυβέρνησης, που θα έρθουν το επόµενο χρονικό
διάστηµα, πρωτοβουλίες οι οποίες θα συνεχίσουν να προστα-
τεύουν την κοινωνική πλειοψηφία, να αντιµετωπίζουν την ανθρω-
πιστική κρίση και να δηµιουργούν ένα πλαίσιο έµπρακτης
πολιτικής, η οποία προκύπτει από την προσπάθεια αυτής της Κυ-
βέρνησης για αυτόν τον νέο δηµοσιονοµικό χώρο. 

Ολοκληρώνω την τοποθέτησή µου, λέγοντας ότι η υλοποίηση
της διάταξης αυτής θα έχει ολοκληρωθεί µέχρι τον Δεκέµβριο,
τον επόµενο µήνα δηλαδή. Το ξεκαθαρίζω αυτό, γιατί η ίδια η
διάταξη προβλέπει την έκδοση υπουργικής απόφασης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Οβρυάς Αχαΐας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ακολουθεί, τελευταίος από τους Υπουργούς, ο συνάδελφος κ.
Νεκτάριος Σαντορινιός, ο οποίος έχει τον λόγο. 

Αµέσως µετά, θα µπούµε στη συζήτηση µε τους Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους και τους συναδέλφους οµιλητές Βουλευ-
τές.

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μα µίλησε ο κ. Σαντορινιός!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Αφού µίλησε ήδη!
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ναυ-

τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής): Για την τροπολογία δεν πρό-
λαβα να µιλήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Για την τροπολογία θα
µιλήσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής): Δυο λεπτά µίλησα µόνο, κύ-
ριοι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μόνο για τρία λεπτά
θα µιλήσει ο κύριος Υπουργός. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ωραία, να µιλήσει και για το νο-
µοσχέδιο µετά και να µιλήσει και για κάθε άρθρο ξεχωριστά. Τι
είναι αυτά τα πράγµατα;

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής): Σας ενοχλεί να µιλήσω;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι, κύριε, δεν µε ενοχλεί, αλλά
ο χρόνος εδώ οργανώνεται µε βάση τον Κανονισµό. Δεν µε ενο-
χλεί όταν µιλάτε µε βάση τον Κανονισµό. Με ενοχλεί όταν µιλάτε,
παραβιάζοντας τον Κανονισµό. 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ναυ-

τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής): Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι,…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Να το θέσω, κύριε Πρόεδρε.
Δώστε µου τον λόγο, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, στις
λεπτοµέρειές του ο Κανονισµός και άλλες φορές παραβιάζεται,
µε την τυπικότητα που το λέτε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ναι, αλλά αυτό όµως δεν απαλ-
λάσσει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τώρα θέλει ο κ. Σαν-
τορινιός για την τροπολογία τρία λεπτά τον λόγο και κάνουµε
ολόκληρο θέµα;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Επιλογή του ήταν να µιλήσει τρία
λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου τον
λόγο, σας παρακαλώ.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής): Μίλησα δυο λεπτά για την
προηγούµενη τροπολογία, είναι τόσο πρόβληµα αυτό; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Τι νοµί-
ζετε, δηλαδή, ότι θα ανεχόµεθα εδώ πέρα τα πάντα; 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής): Σας ενοχλεί; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Όχι, µας ενοχλεί που µιλάτε συνεχώς.
Παίρνετε τον λόγο συνεχώς. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής): Εντάξει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή τροπολογία είναι
προάγγελος πολλών θετικών ρυθµίσεων και υπ’ αυτή την έννοια
θα µας ακούσετε πολλές φορές τις επόµενες µέρες, που έρχον-
ται να ανατρέψουν τις αδικίες της οκταετίας των µνηµονίων. 

Καταλαβαίνουµε ότι είναι δύσκολο να πιστέψουν πολλοί από
εσάς εδώ µέσα ότι η 21η Αυγούστου 2018 δεν ήταν τυχαία µέρα.
Η κοινωνία, οι άνθρωποι της εργασίας, οι συνταξιούχοι, οι επι-
χειρηµατίες κατανοούν πολύ καλύτερα από εσάς πως κάθε επό-
µενο νοµοσχέδιο που αυτή η Κυβέρνηση θα φέρει, θα είναι προς
όφελός τους. 

Καταφέραµε η ελληνική οικονοµία όχι µόνο να επιβιώσει, όχι
µόνο να σταθεροποιηθεί, αλλά και να αρχίσει να ανακάµπτει. Το
επιπλέον αυτό όφελος η δική µας Κυβέρνηση το επιστρέφει στην
κοινωνία αποκαθιστώντας µία-µία τις αδικίες που έλαβαν χώρα.
Κι αυτό είναι που µας διαφοροποιεί από όσους διαχειρίστηκαν
την εξουσία στα χρόνια της κρίσης. Οδηγήσαµε τη χώρα εκτός
µνηµονίων και προχωράµε µπροστά.

Σήµερα επιστρέφονται 820.000.0000 ευρώ από αναδροµικές
κρατήσεις που έγιναν στα χρόνια των µνηµονίων σε γιατρούς,
πανεπιστηµιακούς, δικαστικούς και φυσικά στους ανθρώπους
των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας και των
συνταξιούχων αυτών των κατηγοριών. Είναι χρήµατα που εξα-
σφαλίστηκαν από την οικονοµική πολιτική που ακολουθήσαµε και
κυρίως από την καταπολέµηση της διαφθοράς και της διαπλο-
κής. Είναι πόροι που διανέµονται χωρίς να επηρεάζεται ο στόχος
του 3,5% πλεονάσµατος στον οποίο έχουµε δεσµευτεί κι έχουµε
ήδη εξασφαλίσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα στελέχη του Λιµενικού Σώ-
µατος είναι άνδρες και γυναίκες που καθηµερινά αγωνίζονται για
τη διάσωση της ανθρώπινης ζωής στη θάλασσα και τη φύλαξη
των συνόρων µας. Η επιστροφή όσων αδίκως τους παρακρατή-
θηκαν είναι µόνο µια µικρή αναγνώριση του έργου τους που το
κάνουν χωρίς ωράρια. Σήµερα τους επιστρέφουµε το σύνολο
των αναδροµικών εφάπαξ ως αποτέλεσµα πολιτικής βούλησης
και όχι νοµικής δέσµευσης και δεν είναι η πρώτη φορά που αυτή
η Κυβέρνηση στέκεται δίπλα στο Λιµενικό και στους λοιπούς έν-
στολους.

Πολιτική βούληση ήταν όταν ακόµα και σε δύσκολες δηµοσιο-
νοµικές συνθήκες, θεσπίστηκε το επίδοµα παραµεθορίου σε αυ-
τούς που υπηρετούν στην παραµεθόριο και στα νησιά του Αι-
γαίου. Πολιτική βούληση ήταν η ισχύς του νέου µισθολογίου µε
τέτοιον τρόπο ώστε οι συνολικές ακαθάριστες αποδοχές να
έχουν προσαρµοστεί ακριβώς στο ίδιο ύψος µε αυτές του προ-
ηγούµενου υπό τη µορφή της καταβολής προσωπικών διαφο-
ρών. Πολιτική βούληση είναι και η εφάπαξ καταβολή των αναδρο-
µικών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, αν ήµουν στη θέση
σας, θα στεκόµουν απολογιστικά απέναντι στα Σώµατα Ασφα-
λείας και στις Ένοπλες Δυνάµεις για τις πολιτικές που εφαρµό-
σατε στα χρόνια της διακυβέρνησης σας. Τους κόψατε τους
µισθούς, τους παγώσατε τη µισθολογική τους εξέλιξη, τους φέ-
ρατε στα όριά τους και τώρα εµείς αποκαθιστούµε τις αδικίες
αυτών των χρόνων. 

Κάθε µέρα που περνάει θα καταλαβαίνει η κοινωνία ότι εµείς
εννοούµε και κάνουµε πράξη τη δίκαιη ανάπτυξη. Θα το συνεχί-
σουµε και θα φέρουµε µια σειρά από µέτρα για να το αποδεί-
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ξουµε έµπρακτα, µε εσάς ή χωρίς εσάς. 
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ζητήσει τον λόγο από τους

Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος.
Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα γιορτάζει η Πολεµική Αε-

ροπορία. Ευχόµαστε, ως Κίνηµα Αλλαγής, χρόνια πολλά στις γυ-
ναίκες και στους άνδρες που πλαισιώνουν την αιχµή του δόρατος
της άµυνας της χώρας µας. Και παράλληλα θυµόµαστε και τι-
µούµε την µνήµη όσων έπεσαν κατά την εύορκη εκτέλεση των
καθηκόντων τους σε καιρό πολέµου, αλλά και σε καιρό ειρήνης.

Θα µιλήσω για τα ειδικά µισθολόγια για τους στρατιωτικούς
αρχής γενοµένης, γιατί είχαµε χθες και την οµιλία του Πρωθυ-
πουργού στην γιορτή της Αεροπορίας, αλλά και για όλα τα ειδικά
µισθολόγια που αναφέρθηκαν σε αυτά οι Υπουργοί προηγουµέ-
νως. 

Ασφαλώς κάθε ενίσχυση των πολιτών σε αυτή τη δύσκολη και
πολυετή συγκυρία της κρίσης είναι πολύ καλή εξέλιξη. Όµως,
κανείς δεν δικαιούται την εφαρµογή των δικαστικών αποφάσεων
–και µάλιστα, ως προς κάποιους, την εφαρµογή του µισού των
δικαστικών αποφάσεων- να την παρουσιάζει ως οικονοµική του
πολιτική και να την παρουσιάζει ως οικονοµική του πολιτική σε
ακατάλληλους χώρους.

Όταν γιορτάζουν οι Ένοπλες Δυνάµεις, δεν τους απευθύνεσαι
κάνοντας προεκλογικές οµιλίες και φιέστες. Όταν γιορτάζουν οι
Ένοπλες Δυνάµεις, µιλάς για τον ρόλο τους.

Όµως, επειδή ήµουν παρών, θα σας µεταφέρω και την πληρο-
φορία ότι όταν ανέφερε αυτά περί ειδικών µισθολογίων ο Πρω-
θυπουργός, δεν χειροκροτήθηκε, προφανώς διότι κανείς δεν
εµπαίζεται πια απ’ αυτούς που έχουν συνηθίσει στο ψέµα.

Όσον αφορά το τρίτο θέµα, τη συµφωνία Κράτους - Εκκλη-
σίας, έγινε αναφορά από Υπουργό. Δεν είχα σκοπό να αναφερ-
θώ, αλλά έγινε αναφορά από Υπουργό.

Σας παρακαλώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να προσέξετε
δύο επιχειρήµατα που θα σας καταθέσω.

Κατ’ αρχάς, η πρώτη διαπίστωση είναι ότι όποιος διαπραγµα-
τεύεται µε τον κ. Τσίπρα, του τα παίρνει όλα. Ο Αρχιεπίσκοπος
στην προκείµενη συζήτηση είναι ο καθολικός νικητής και εφ’
όλης της ύλης. 

Όµως, πάµε τώρα να δούµε ορισµένα θέµατα σοβαρά, που
σχετίζονται µε την αναθεώρηση του Συντάγµατος που ξεκινάει
την επόµενη εβδοµάδα και που σ’ αυτήν υπετάγη επικοινωνιακά
η µελλοντική συµφωνία Κράτους και Εκκλησίας.

Προσέξτε! Εάν έχει παραχθεί, όπως λέτε, πρόβληµα σοβαρό
από το ισχύον Σύνταγµα -εγώ δεν το πιστεύω-, αυτό αφορά τα
θρησκευτικά στα σχολεία. Η πρόσφατη απόφαση του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, που έχει επικριθεί από την επιστήµη, η µε
αριθµό 660/2018, στηρίζει την τελική της απόφανση στο άρθρο
16 του Συντάγµατος, όπου ορίζεται ως αποστολή του κράτους η
καλλιέργεια θρησκευτικής συνείδησης στους πολίτες. Και παρ’
ότι υπάρχει επιστηµονική ερµηνεία που λέει ότι αυτή η καλλιέρ-
γεια θρησκευτικής συνείδησης δεν είναι µονόπλευρη, τα δικα-
στήρια έχουν εφαρµόσει, όπως έχουν εφαρµόσει και όπως και
το Συµβούλιο της Επικρατείας εφαρµόζει επί πολλά χρόνια, τη
συνταγµατική αυτή ρύθµιση.

Γιατί δεν συµπεριλαµβάνετε τη ρύθµιση αυτή στις προτάσεις
σας για την αναθεώρηση του Συντάγµατος; Γιατί δεν βάζετε το
άρθρο 16, στις παραγράφους του οποίου -στην αρχή- κάνει ανα-
φορά σ’ αυτήν την αποστολή της εκπαίδευσης; 

Το κρύβετε το άρθρο 16. Δεν το αναφέρετε το άρθρο 16.
Όµως, εκεί εδράζεται η βασική νοµική επιχειρηµατολογία και µε
αναγωγή µετά και στο άρθρο 3 και στα υπόλοιπα. Όµως, η έδρα
της επιχειρηµατολογίας είναι το άρθρο 16. Σιωπή!

Παράλληλα, έρχεστε να µας πείτε ότι κάνετε µια συµφωνία η
οποία απελευθερώνει το κράτος από τα δεσµά, να έχει κληρι-
κούς ως υπαλλήλους του κ.λπ. και µεταφέρετε τους ανθρώπους
αυτούς στις µητροπόλεις, όπως ακούσαµε τουλάχιστον, που

είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου.
Έχετε καταλάβει τα θέµατα για τα οποία µιλάτε στην ελληνική

κοινωνία και την κοροϊδεύετε ή δεν έχετε ιδέα; Έχετε σκοπό να
αλλάξετε τα νοµικά πρόσωπα αυτά και να τα κάνετε ιδιωτικού δι-
καίου; Δεν το βλέπω. Δεν είπατε τι θέλετε να τα κάνετε. Δεν το
έχετε σκεφθεί αυτό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: ΜΚΟ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πολιτιστικά σωµατεία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ξέρετε πώς είναι οργανωµένες οι

άλλες θρησκείες; Ξέρετε; Εµφανίζετε, δηλαδή, µια επιχειρηµα-
τολογία απέναντι σε µια κοινωνία, που δεν είναι υποχρεωµένη να
ξέρει ό,τι ξέρει ο νοµοθέτης. Αµφιβάλλω, βέβαια, αν η Πλειοψη-
φία σήµερα ελέγχει τα λόγια της. Όµως, ο κόσµος, ο καθηµερι-
νός πολίτης, οι άνθρωποι έχουν τις δουλειές τους. Εµείς πρέπει
να ξέρουµε γι’ αυτούς. Εσείς τους κοροϊδεύετε ότι δήθεν έγινε
βήµα προς την κατάκτηση των διακριτών ρόλων Κράτους και Εκ-
κλησίας. Και ξεχάσατε τις άλλες φράσεις που έχετε χρησιµοποι-
ήσει και σας τις θυµίζουν δικοί σας Βουλευτές, που βγήκαν
απέναντι στη συµφωνία αυτή.

Τέταρτον, κύριε Πετρόπουλε, θέλω µια εξήγηση µεταξύ συνα-
δέλφων. Όταν οι Βουλευτές σας µιλούν για την απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας, την απόφαση 2287/2015 και τις
επόµενες, που κρίνουν αντισυνταγµατικές τις διατάξεις προ-
ηγούµενων νόµων, βάζουν µέσα και τους δικούς µου νόµους και
του κ. Κουτρουµάνη. Εκ µέρους και του κ. Κουτρουµάνη και εκ
µέρους της δικής µου πλευράς, λοιπόν, θέλω να σας πω ότι οι
δικοί µας νόµοι κρίθηκαν όλοι συνταγµατικοί. Έχω εδώ µπροστά
µου µια εκ των αποφάσεων αυτών, την απόφαση 2287/2015, που
κάνει ρητή αναφορά στις διατάξεις των νόµων που κρίθηκαν αν-
τισυνταγµατικές από το Συµβούλιο της Επικρατείας.

Σας παρακαλώ, ενηµερώστε το Σώµα για να µη βγαίνουν στα
µέσα ενηµέρωσης και λένε ό,τι θέλουν.

Πάµε τώρα στις αξιώσεις των συνταξιούχων. Πρόκειται για ένα
θέµα που όπως το διαχειρίζεται η Κυβέρνηση έχει προκαλέσει
αλαλούµ. 

Και θέλω να στείλω ένα µήνυµα στην απούσα Υπουργό Εργα-
σίας ότι δεν πρέπει να προεξοφλεί τις αποφάσεις των δικαστη-
ρίων, όπως έκανε λόγου χάριν ο κ. Τσίπρας από τη Διεθνή
Έκθεση της Θεσσαλονίκης για την απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας για τις τηλεοπτικές άδειες. Ούτε µία στο εκατοµµύ-
ριο δεν πιθανολογούσε να χάσει αυτή τη δίκη και αυτή η δίκη χά-
θηκε, όπως µάθαµε όλοι κάποιες εβδοµάδες µετά. 

Πώς δεν δίνει η κ. Αχτσιόγλου πιθανότητες σε αντίθετη ροή
αποφάσεων των δικαστηρίων; Πρέπει να προσέχει, διότι κανείς
από εµάς όλους δεν δικαιούται να προεξοφλεί αποφάσεις της δι-
καιοσύνης. 

Και επειδή είπατε πολλά –όχι εσείς, αλλά ακούστηκαν σήµερα
πολλά-, θα κάνω κάτι που έχει ξαναγίνει. Ίσως έχει γίνει και αρ-
κετές φορές. Θα σας διαβάσω τι συνοδεύει την επιχειρηµατολο-
γία της κ. Αχτσιόγλου που λέει ότι µε τη δικαιοσύνη δεν θα
υπάρξει πρόβληµα: «Οι εφέσεις του δηµοσίου κατά αποφάσεων
πρωτοδικείων έχουν το ακόλουθο σκεπτικό: Λέει το Υπουργείο
τους, εφεσιβάλλοντας: Επειδή κατ’ εσφαλµένη αξιολόγηση των
αποδείξεων και κατ’ εσφαλµένη ερµηνεία και λανθασµένη εφαρ-
µογή του νόµου και µε έλλειψη επαρκούς αιτιολογίας το πρωτο-
βάθµιο δικαστήριο έκρινε τα παραπάνω, ενώ αν αξιολογούσε
ορθά τα αποδεικτικά στοιχεία, θα απέρριπτε την αγωγή, ειδικό-
τερα, σύµφωνα µε τις ισχύουσες κατά τον κρίσιµο χρόνο διατά-
ξεις και συγκεκριµένα από τις διατάξεις του ν.3845/2010…»
-κυβέρνηση Παπανδρέου- «…του ν.3863/2010…» -κυβέρνηση Πα-
πανδρέου- «…του ν.3886/2011…» -παροµοίως- «…του ν.4051/
2012 και του ν.4093/2012. Oι παραπάνω διατάξεις…» -ακούστε!-
«…ψηφίστηκαν και εφαρµόστηκαν για το δηµόσιο συµφέρον, το
οποίο στην προκείµενη περίπτωση ταυτίζεται µε το συµφέρον
των πολιτών του, αφού η ενδεχόµενη πλήρης κατάρρευση της
ελληνικής οικονοµίας εξαιτίας της διεθνούς οικονοµικής κρίσης
θα συµπαρέσυρε και σε πλήρη κατάληψη και τα νοικοκυριά όλων
των Ελλήνων πολιτών». 

Επικαλείται το Υπουργείο σας την επιχειρηµατολογία µας,
όταν µας πετροβολούσατε. Και λένε κάποιοι Βουλευτές στα µέσα
ενηµέρωσης ή κάποιοι δηµοσιογράφοι που κάνουν τους Βουλευ-
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τές: «Ναι, αυτά τα είπε το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους». Η
εποπτεύουσα Υπουργός, ο εκάστοτε εποπτεύων Υπουργός έχει
λόγο στα επιχειρήµατα που αρθρώνει το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους. Και σε περιπτώσεις τέτοιες είναι πολύ προσεκτικό στη
διατύπωση. 

Εδώ, όπως και στα υποβρύχια, όπως και στα θέµατα του PSI
επιχειρηµατολογείτε µε τα επιχειρήµατά µας, εκείνα που πετρο-
βολούσατε από την Πλατεία Συντάγµατος και από αλλού. 

Η δε Υπουργός κ. Αχτσιόγλου, που προεξοφλεί δικαστικές
αποφάσεις, έλεγε για αυτά, που σήµερα τα βλέπει έτσι, από τον
Λευκό Πύργο της Θεσσαλονίκης: «Είναι οι νόµοι τους αυτοί και
όχι το δίκιο. Το δίκιο το φτιάχνουν οι λαοί και όχι οι τεχνοκράτες
της τρόικα». Αυτά για να µην ξεχνιόµαστε. 

Αυτά για να ξέρετε, συνάδελφοι της πλειοψηφίας, τι λέει η Κυ-
βέρνησή σας σήµερα και σας βάζει να λέτε άλλα στα µέσα ενη-
µέρωσης, όταν προκαλείστε και συζητάτε µε εκπροσώπους
άλλων κοµµάτων. 

Και η µέθοδος αυτού που δεν έχει επιχειρήµατα, αυτού που
έχασε όλες τις µάχες που έδωσε, αυτού που δεν έχει πράξει το
παραµικρό σε σχέση µε αυτά που έχει υποσχεθεί, για να κερδίζει
εκλογές, αφού έχει καταρρεύσει ως ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε αυτά
που έλεγε, ποια είναι; Ποια λύση του έχει αποµείνει; Να αλλάζει
τις λέξεις.

Και ο Γιώργος Σκαµπαρδώνης στα «ΝΕΑ» θύµισε µια φράση
του Σαρτρ, που έλεγε ότι όποιος χάνει τη µάχη στον στίβο της
πραγµατικότητας, αλλάζει τις λέξεις. Γιατί το λέω; 

Γιατί σας θυµίζω, συνάδελφοι ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ, που καταχει-
ροκροτούσατε τον κ. Κατρούγκαλο, όταν έκανε ένα ασφαλιστικό
–που, κύριε Πετρόπουλε, πια δεν υπάρχει, δεν έχετε ασφαλιστικό
σύστηµα- ότι δεν εφαρµόσατε τον δικό µας νόµο και τώρα είστε
σε ένα αλαλούµ. Έχετε έναν νόµο Κατρούγκαλου, που καταχει-
ροκροτούσατε όταν τον ψηφίσατε, που τώρα πια τον αποσύρετε,
έναν νόµο Κατρούγκαλου, ο οποίος είναι πια διάτρητος, δεν υφί-
σταται και αυτή είναι και η κατάληξη της επιχειρηµατολογίας της
Αντιπολίτευσης από τη δική µας πλευρά σήµερα, ότι δεν έχετε
ασφαλιστικό. Είστε τέσσερα χρόνια και δεν έχετε ασφαλιστικό.

Τι έλεγε, όµως, για να πάρει τα χειροκροτήµατά σας εδώ; Αυ-
τόν τον νόµο που δεν τον θέλετε πια τον έλεγε «αναπλαισίωση».
Δεν έλεγε «κάνω αλλαγές στο ασφαλιστικό σύστηµα και για να
το κάνω να αντέξει, θα κάνω περικοπές». Την προσωπική δια-
φορά, βρε αδερφέ, σας την έκρυβε. Σας τη λέγαµε, αλλά δεν τη
δεχόσασταν. Το έλεγε «αναπλαισίωση». 

Ο κ. Γιάννης Βλαστάρης, που έχει γράψει αυτό το ωραίο βιβλίο
«Λεξικό χωρίς γραβάτα», ορίζει την «αναπλαισίωση» Κατρούγκα-
λου ως εξής: «Αναπλαισίωση: Έτσι µεταφράζεται από τον Υπουρ-
γό Γιώργο Κατρούγκαλο η µείωση όλων των συντάξεων, των
οποίων βεβαίως ο ίδιος υποσχόταν την αύξηση στην πλατεία Συν-
τάγµατος». Πάντως η αναπλαισίωση των συντάξεων καταλήγει
σε ανάπλαση της πραγµατικότητας, όταν ο συγκεκριµένος
Υπουργός επιµένει πως δεν υπάρχει µείωση, ακόµα και ενώπιον
εµβρόντητων συνταξιούχων, που κρατούν ήδη στα χέρια τους
πετσοκοµµένες τις αποδοχές τους. 

Λέγατε εδώ ότι αλλάζετε την αρχιτεκτονική και δεν κάνετε πε-
ρικοπές. Έχετε κάνει τις δραστικότερες περικοπές, αν προστε-
θούν και αυτά που εύχοµαι φέτος να µην ισχύσουν, αν και κάθε
χρονιά, µε κριτήριο τα δηµοσιονοµικά αποτελέσµατα και τα πε-
ριβόητα πλεονάσµατα που µας έχετε δεσµεύσει να παράγουµε
µέχρι και το 2022, θα επικρέµαται ανά πάσα στιγµή η εφαρµογή
της, θα είναι µπροστά, θα είναι ένα ενδεχόµενο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλα αυτά, που συµπυκνώνουν
µια επιχειρηµατολογία σταθερής κριτικής, τετραετούς κριτικής,
σκληρής, αλλά δίκαιης και όχι ανήθικης, όπως µας συνηθίζετε,
κάπου καταλήγουν αργά ή γρήγορα. Πάντως σε πέντε µήνες η
χώρα πηγαίνει προς ευρωπαϊκές, δηµοτικές και περιφερειακές
εκλογές και όπως εσείς δείχνετε ίσως και βουλευτικές. Αυτό
όµως εµείς δεν το ξέρουµε, το ξέρετε εσείς ή τουλάχιστον ο
Πρωθυπουργός σας. Το αποτέλεσµα στις περιφερειακές εκλο-
γές κυρίως και στις ευρωπαϊκές, όπως το βλέπουµε να έρχεται,
έχει έναν τίτλο σε ό,τι σας αφορά: Μαύρο, φούµο και ντούκο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ.
Κύριε Πετρόπουλε, θα κάνετε την κύρια οµιλία σας ή παρέµ-

βαση; Σας ρωτώ γιατί έχει σηµασία για τον χρόνο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Σταϊκούρα, µισό

λεπτό. Εσείς είστε εδώ στη σειρά γιατί πρέπει να µιλήσει και η
Νέα Δηµοκρατία. Μου ζητήσατε να δώσετε τις γενικές κατευθύν-
σεις της Νέας Δηµοκρατίας. Σύµφωνοι.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα κάνω παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία, κύριε Υπουρ-
γέ. Κάντε παρέµβαση παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, για να µιλήσει
και ο κ. Σταϊκούρας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Νοµίζω ότι
είναι πιο ορθό να ακουστεί και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Περίπου εκατόν είκοσι χρόνια πριν τη Γαλλική Επανάσταση, ο
Μολιέρος έγραψε τον «Ταρτούφο». Είναι τύπος από την κοινω-
νική χαρακτηρολογία. Είναι από τις πιο εµβληµατικές µορφές του
ατόµου, που ενώ είναι ασεβής, είναι υποκριτής, είναι τυχοδιώ-
κτης και προσπαθεί να ξεγελάσει τους πάντες, ενδύεται τον ευ-
λαβή, ξεγελάει και το αφεντικό του, πάει να του πάρει και τη
γυναίκα, προσπαθεί να χωρίσει και το παιδί µε την κόρη και στο
τέλος ξεσκεπάζεται, καθώς κάνει τον τιµητή εκείνων τους οποί-
ους ζηµίωσε. 

Ακούω από το πρωί να συζητάνε για την «περίοδο της ντρο-
πής», της «µεγάλης καταστροφής», αυτής που επέφερε τις µε-
γάλες µειώσεις των συντάξεων των 64 δισεκατοµµυρίων ευρώ
συνολικά -τόσα είναι αυτά που επήλθαν ως µειώσεις όλο αυτό
το διάστηµα από τις κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας-
και προσπαθεί ένοχα ο καθένας να βγάλει τον εαυτό του, την
ουρά του απ’ έξω. 

Λέει ο κ. Λοβέρδος: Δικοί µου νόµοι ήταν; Το 2012 και το 2013,
για τις οποίες περιόδους τουλάχιστον έκρινε το Συµβούλιο της
Επικρατείας, απ’ ό,τι θυµάµαι εκτός εάν κάνω λάθος, ήταν Κυ-
βέρνηση ΠΑΣΟΚ – Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι δικοί µου.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν µιλάω
για εσάς, κύριε Λοβέρδο. Εσείς δεν ψηφίζατε; Πού ήσασταν
εσείς; Δεν είχαν την υπογραφή σας; Αυτό είναι ο ταρτουφισµός.
Είναι όρος πια παγκόσµιος και χρησιµοποιείται διαρκώς για εκεί-
νους που κρύβουν την αλήθεια. Και τι είναι αυτό το οποίο έρχε-
στε να µας πείτε, δηλαδή; Ότι δεν θα πρέπει εµείς να στηρίξουµε
έναν νόµο, ο οποίος σύµφωνα µε τις αναλογιστικές µελέτες, που
έγιναν µε τη συµµετοχή και των δανειστών και του ILO -του Διε-
θνούς Γραφείου Εργασίας- και έχουν επικυρωθεί ως ορθές, επι-
βεβαιώνει τη βιωσιµότητα ενός συστήµατος που δεν χρειάζεται
να κάνει περικοπές; Έχετε λυσσάξει τόσο καιρό µε τις περικοπές
και τώρα που βλέπετε ότι µπορεί να µην γίνουν περικοπές, έχετε
φαγωθεί να είστε υπερασπιστές των αγωγών για να δοθούν τα
αναδροµικά στις υποθέσεις που εσείς µειώσατε. Ξαφνικά γίνατε
και προστάτες εκείνων που ζηµιώσατε. Έχετε µπει µπροστά ως
προστάτες των αδικηµένων από εσάς. 

Δεν υπάρχει κανείς να βάλει µια λογική σειρά σε αυτό που βλέ-
πουµε, γιατί έχουµε ζαλιστεί και εµείς ακόµα µε όλα αυτά που
λένε οι πρωταγωνιστές αυτής της καταστροφής. Μα, δεν υπάρ-
χει έστω κάποιο όριο στην ασυλόγιστη επιχειρηµατολογία σας,
καθώς εν τέλει στρέφεται εις βάρος εσάς των ιδίων; Ο λογαρια-
σµός δεν βγάζει και τίποτε άλλο. Όπου και να κοιτάξετε πίσω από
αυτά που λέτε, υπάρχει υπογραφή και ευθύνη Νέας Δηµοκρα-
τίας και ΠΑΣΟΚ. 

Μας λέτε «γιατί δεν ψηφίζετε τους δικούς µας νόµους και τις
προτάσεις για να µην γίνουν αυτές οι περικοπές»; Αυτό είναι
αδιανόητο. Φέρνετε δηλαδή διατάξεις που να ανατρέπουν όλες
τις µειώσεις που εσείς φέρατε και το εννοείτε κιόλας αυτό; Να
το πιστέψουµε δηλαδή, ώστε να έρθετε ξανά στην Κυβέρνηση
για να τα κάνετε όλα µε τον ίδιο τρόπο και χειρότερα. Διότι εκείνο
που κάναµε εµείς είναι να διατηρήσουµε ένα βιώσιµο σύστηµα
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κοινωνικής ασφάλισης το οποίο, κύριε Λοβέρδο, στον δικό σας
νόµο δεν εξασφαλίστηκε. 

Ο δικός σας νόµος ποτέ δεν εφαρµόστηκε, αντιθέτως άρχισε
να παραβιάζεται από την εποµένη της συγκρότησής του. Στις
διατάξεις που βάλατε δεν υπήρχε κανένας χώρος επιβίωσης, µε
τις διαδοχικές µειώσεις που φέρνατε. Με βάση το περιθώριο που
είχε η ελληνική οικονοµία, όπως ορίστηκε από το πρώτο µνηµό-
νιο και στον ν.3863 που εσείς συντάξατε µαζί µε τους δανειστές
ή µάλλον συνέταξαν οι δανειστές και εσείς υπογράψατε –γιατί
έτσι έγινε τότε, κάτω από τις συνθήκες που υποστηρίξατε ότι συ-
νέτρεχαν ως έκτακτες- το 16,2% του ΑΕΠ είναι το ανώτατο όριο
δηµοσιονοµικής δαπάνης για τις συντάξεις. Έτσι είναι και γι’
αυτό κάνατε συνεχώς περικοπές, διότι το 16,2% το υπερβαίνατε
συνεχώς ως δαπάνη. Αυτή είναι η αλήθεια και πρέπει να την
πείτε. 

Και τώρα έρχεστε και µου λέτε ότι µετά την ύφεση που προ-
κάλεσε αυτή η κατάρρευση της οικονοµίας και έφερε µείωση
συντάξεων, άρα και µείωση του ΑΕΠ, να φέρουµε –σαν να µην
έχει συντρέξει τίποτα, καµµία περίοδος που προκάλεσε αυτή την
ύφεση- στον παρόντα χρόνο όλες τις µειώσεις, να δώσουµε
τώρα εµείς τα περίπου 63 δισεκατοµµύρια και να ανατρέψουµε
εντελώς ό,τι χτίσαµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τέλος –γιατί δεν θέλω να παραβιάζω τον χρόνο- θέλετε να ψέ-
ξετε την κ. Αχτσιόγλου που λείπει…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Αλλάξτε το. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ναι, εµείς
όλα τα αλλάζουµε. Θα τελειώσω µε αυτό το σχόλιο. 

Μα, είναι δυνατόν να µιλάτε ακόµα; Απορώ δηλαδή. Προκα-
λείτε οργή…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Σιγά, σιγά! 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αφήστε,
κυρία Βούλτεψη, εσείς πάντα µιλάτε για να ακούγεται το όνοµά
σας από αυτόν που διακόπτετε…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν είσαι εκλεγµένος. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όµως, δεν
πειράζει. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κατέβασε τους τόνους!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αφήστε τώ-
ρα που θα µε εµποδίσετε να µιλάω λέγοντας ότι δεν είµαι εκλεγ-
µένος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, συνε-
χίστε την παρέµβασή σας. 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σας παρα-
καλώ πάρα πολύ! Έχω µια ευθύνη. Έχω δώσει όρκο να υπηρετώ
τον ελληνικό λαό λέγοντάς του την αλήθεια απέναντι στη δική
σας συµπεριφορά που είναι ταρτουφική. Ταρτουφισµός! 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν είσαι εκλεγµένος. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν πειρά-
ζει, ο λαός είναι εκεί και µε κρίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Βούλτεψη, σας
παρακαλώ. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εσείς που
είστε εκλεγµένη δείχνετε πώς συµπεριφέρεστε… 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κατέβασε τον τόνο σου. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα µιλάω….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, αν συ-

νεχίσετε την οµιλία σας, θα σταµατήσει και ο διάλογος. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να µην µε
διακόπτουν, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεχίστε όµως. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κατέβασε τον τόνο!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν κατά-
λαβα, δεν πρέπει να αποκαλύπτω τον ταρτουφισµό; Έτσι είναι. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Σιγά, ρε. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σώπα, ρε
φίλε, λέει η µαγκίτισσα. Ωραία! Λίγη ευπρέπεια! 

Ξέρει πολύ καλά και ο κ. Λοβέρδος ότι οι δικηγόροι συντάσ-
σουν τα δικόγραφα και όχι οι υπουργοί. Δεν καταλαβαίνω, ερχό-
ταν όταν ήταν Υπουργός ο κ. Λοβέρδος σε δικηγόρο και του
έλεγε τι να γράψουµε στην αγωγή και την έφεση; Υπήρχε τέτοια
συζήτηση ποτέ; 

Οµολογώ µε κάθε ειλικρίνεια ότι δεν µας ήρθε ποτέ ούτε η
απόφαση για να την κρίνουµε ούτε η έφεση για να τη συντά-
ξουµε. Αυτή είναι η καθαρή αλήθεια και πάντα συµβαίνει έτσι στα
Υπουργεία, εκτός αν στο παρελθόν –που το αγνοώ- οι υπουργοί
συνέθεταν τις εφέσεις και έκαναν τέτοιες δουλειές. 

Όσον αφορά τον νόµο, αυτός ο νόµος που έφερε µια ισορρο-
πία όπως σας είπα πριν, είναι ο νόµος ο οποίος δηµιουργεί,
πραγµατικά, προϋποθέσεις βιωσιµότητας και βελτίωσης των πα-
ροχών. Το κάναµε, το κάνουµε κατ’ επανάληψη, χωρίς να παρ-
θούν δικαστικές αποφάσεις. Δώσαµε 354 εκατοµµύρια ευρώ σε
όσους τα δώσαµε, χωρίς να γίνουν αγωγές. Τα δώσαµε. Αυτό κά-
νουµε και σήµερα. Όσοι παίρνουν σήµερα τα αναδροµικά δεν
έκαναν αγωγές. Κάποιοι από αυτούς είχαν κάνει, δεν έκαναν
όλοι. Όταν λέµε εµείς ότι θα δώσουµε σε όλους αυτό που πραγ-
µατικά δηµιουργούµε ως περιθώριο δηµοσιονοµικής ευχέρειας,
το κάνουµε σήµερα, θα το κάνουµε και αύριο και θα το κάνουµε
συνεχώς όλα τα επόµενα χρόνια, διότι εµείς µπορούµε να το κά-
νουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς κόβετε. Εµείς χτίζουµε. Εσείς γκρεµίζετε και αυτό θα συ-

νεχίσετε να κάνετε. Μιλώ µε την οργή του κάθε Έλληνα τώρα.
Αυτή είναι η οργή του Έλληνα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, θα ήθελα

ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µου χρειάζονται

τα δύο λεπτά που µου δίνει ο Κανονισµός. Αρκεί και το ένα λεπτό. 
Σας έδωσα δύο συγκεκριµένα δεδοµένα που έπρεπε να τα

επεξεργαστείτε σωστά στην απάντησή σας. Κατ’ αρχάς εκτιµώ
το ότι πήρατε τον λόγο. Όµως, ξεπεράσατε τα θέµατα που σας
έθεσα. Σας είπα ότι δεν έχετε ασφαλιστικό. Με τις αλλαγές που
έγιναν, που θα γίνουν, που είναι στο µυαλό καθενός, που είναι
στα µυαλά της Αντιπολίτευσης και των ίδιων υµών των Υπουρ-
γών, ασφαλιστικό δεν υπάρχει. Σ’ αυτό απάντηση δεν δίνετε.

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη έφεση του ελληνι-
κού δηµοσίου, δεν είναι υποχρέωση του εποπτεύοντος Υπουρ-
γού όχι να συντάσσει εφέσεις, όχι να συντάσσει τα νοµικά επι-
χειρήµατα, αλλά σε ό,τι αφορά το πολιτικό επιστέγασµα µιας
ενέργειας οποιασδήποτε υπηρεσίας υπάγεται στην ελληνική δη-
µόσια διοίκηση, να έχει εικόνα τι λέγεται γι’ αυτόν; Η επιχειρη-
µατολογία του δηµοσίου και εδώ και για το PSI και για τα υπο-
βρύχια και για όλα είναι η επιχειρηµατολογία την οποία στηλι-
τεύατε. Και έρχεστε τώρα να προδικάζετε δια της Υπουργού σας
αποφάσεις εφετείων µε την επιχειρηµατολογία αυτή. 

Έχετε υποχρέωση –και εδώ σταµατώ- να µας πείτε αν είχατε
άδικο τότε ή έχετε άδικο τώρα. Πότε κάνατε λάθος; Να κάνετε
το σωστό και µε το «άλφα» και µε το «ωµέγα» που υποστηρίζετε,
δεν βγαίνει άκρη από πλευράς λογικής. Να είστε ειλικρινής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Λοβέρδο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα κι εγώ τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, κύριε Υπουργέ,
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θα γίνει διάλογος, γιατί θα απαντήσει ξανά ο κ. Λοβέρδος. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Για ένα
λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι µια
υποχρέωση να απαντήσω σ’ αυτό, διότι πράγµατι δεν απάντησα
ευθέως. Απάντησα µέσα από όσα ανέπτυξα.

Σε καµµία περίπτωση δεν εκφράζει τις δικές µας απόψεις η
αποστροφή αυτού του µέρους της έφεσης, ότι δηλαδή καλώς
µπήκαν τα µνηµόνια.

Κλείνω, λέγοντας το εξής: Πρέπει να είναι και µια δοκιµασία
για τα ίδια τα δικαστήρια, αγαπητές κυρίες και αγαπητοί κύριοι
Βουλευτές, όταν λένε κάτι, να το τεκµηριώνουν, να το βασανί-
ζουν, να το ξανασκέφτονται. Στο κάτω - κάτω, γι’ αυτό υπάρχει η
διαδικασία των εφέσεων και των αναιρέσεων. Γι’ αυτό, εµείς αυτή
τη δοκιµασία θα τη βάλουµε και στους δικαστές, διότι προσωπικά
µε την ιδιότητα του νοµικού χαίροµαι πάρα πολύ για τους Πορ-
τογάλους δικαστές, οι οποίοι έκριναν αντισυνταγµατικό το πρώτο
µνηµόνιο και δεν πήρε αυτήν την κατηφόρα η Πορτογαλία. Το
ελληνικό δικαστήριο που δέχθηκε έτσι αυτά, ας το ξανασκεφθεί
και να µας πει επιτέλους τι πρέπει να ισχύσει για την Ελλάδα. 

Εµείς θέλουµε µια διέξοδο για τη χώρα. Δεν θέλουµε την κα-
τρακύλα. Πρέπει να τα σκεφθούν όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Σταϊ-
κούρα, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυ-
βέρνηση επιτέλους εφαρµόζει αµετάκλητες δικαστικές αποφά-
σεις. 

Κάθισα και άκουσα όλους τους Υπουργούς της Κυβέρνησης
και σταχυολογώ τα τρία βασικά επιχειρήµατα τα οποία αναπτύσ-
σουν. 

Πρώτο επιχείρηµα: Υπήρχε και υπάρχει πολιτική βούληση.
Αυτό που γίνεται είναι θέµα πολιτικής βούλησης. 

Για να είµαστε ειλικρινείς, πολιτική βούληση γι’ αυτό το θέµα
είχε µόνο ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας εδώ και χρόνια. Εσείς
γιατί µιλάτε για πολιτική βούληση; Πέρυσι γιατί δεν το κάνατε,
αφού υπήρχε το δηµοσιονοµικό περιθώριο; Πρόπερσι γιατί δεν
το κάνατε, αφού υπήρχε το δηµοσιονοµικό περιθώριο; 

Όµως, την αλήθεια την λέτε στο σχέδιο νόµου. Διαβάζω από
την έκθεση αξιολόγησης συνεπειών ρύθµισης: «Επιδιώκεται κυ-
ρίως η εναρµόνιση µε συγκεκριµένες αποφάσεις των ανωτάτων
δικαστηρίων της χώρας». Συνεπώς, δεν είναι θέµα πολιτικής βού-
λησης -και θα έρθω σε αυτό-, είναι θέµα συγκυρίας που επιλέ-
ξατε να το κάνετε. Δεν είναι πολιτική βούληση. Επιτέλους, εναρ-
µονίζεστε µε συγκεκριµένες αποφάσεις του Ανωτάτου Δικαστη-
ρίου, όπως οι ίδιοι λέτε στο σχέδιο νόµου.

Άκουσα δεύτερο επιχείρηµα: «Διορθώνουµε, επιτέλους, αδι-
κίες του παρελθόντος, κακούς νόµους», «διαστήµατα της ντρο-
πής» άκουσα από τον Υπουργό τώρα, τον Υπουργό που έχει
ψηφίσει είκοσι µία περικοπές συντάξεων και είκοσι εννέα αυξή-
σεις φόρων. Αλλά το αφήνω στην άκρη. Και λέει: «Δεν µας καλύ-
πτει ως Κυβέρνηση η συγκεκριµένη αποστροφή της έφεσης που
άσκησε το ελληνικό δηµόσιο». Δεν σας εκφράζει η συγκεκριµένη
αποστροφή, σωστά;

Θα σας διαβάσω άλλη αποστροφή τώρα της ίδιας έκθεσης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Διαβάστε
οποιαδήποτε αποστροφή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Οποιαδήποτε αποστροφή! Συγ-
γνώµη τώρα, αλλά κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό. Θα σας επα-
ναλάβω και τις δύο τότε, για να τις εµπεδώσετε. Για τους νόµους,
µεταξύ των οποίων και τον νόµο που συζητάµε σήµερα, τον ν.
4093/2012, το ελληνικό δηµόσιο ασκώντας έφεση -για τον νόµο
που συζητάµε σήµερα- λέει ότι στην προκειµένη περίπτωση
«αυτός ο νόµος ταυτίζεται µε το συµφέρον των πολιτών του,
αφού η ενδεχόµενη πλήρης κατάρρευση της ελληνικής οικονο-
µίας, εξαιτίας της διεθνούς οικονοµικής κρίσης, θα συµπαρέ-
συρε σε πλήρη κατάρρευση και τα νοικοκυριά όλων των Ελλήνων

πολιτών». Αυτά λέτε για αυτόν τον νόµο.
Να πάµε και πιο κάτω; «Με τα δεδοµένα αυτά, οι εν λόγω πε-

ρικοπές, έχοντας αποφασιστεί υπό την πίεση των ως άνω όλως
εξαιρετικών περιστάσεων και επιβαλλόµενες κατά την εκτίµηση
του νοµοθέτη για την άµεση αντιµετώπιση της κρίσεως, δεν πα-
ραβιάζουν τις προπαρατεθείσες συνταγµατικές διατάξεις. Ούτε
την αναλογικότητα, ούτε τον πυρήνα του δικαιώµατος στην κοι-
νωνική ασφάλιση προσβάλλουν». Αυτά είναι τα επιχειρήµατα που
χρησιµοποιείτε εσείς στην Κυβέρνηση, ασκώντας έφεση στον
νόµο που συζητάµε σήµερα.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άκουσα και ένα τρίτο επιχείρηµα: «Συνέπεια», λέει, «στον
κόσµο της εργασίας. Γι’ αυτό και σήµερα ερχόµαστε και φέρ-
νουµε αυτήν την τροπολογία». «Συνέπεια» ξέρετε τι σηµαίνει; Το
2014 να ψηφίζεις και την άλλη επιστροφή των αναδροµικών και
τη µόνιµη αύξηση των απολαβών. Αλλά εσείς, του ΣΥΡΙΖΑ, δεν
το κάνατε, δεν ψηφίσατε εκείνη τη διάταξη. Άρα, ο κόσµος της
εργασίας είναι ο ίδιος, τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και
των Σωµάτων Ασφαλείας είναι τα ίδια πρόσωπα. Όπως τότε, συ-
νεπώς, θα έπρεπε να είχατε µια στάση την ίδια και σήµερα. Η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση θα κρατήσει την ίδια στάση τότε και
σήµερα. Αυτό σηµαίνει σεβασµός στον κόσµο της εργασίας.

Συνεπώς και τα τρία επιχειρήµατά σας αποδεικνύουν ότι για
πολλοστή φορά δεν λέτε την αλήθεια. Ας προσγειωθούµε, όµως,
στην πραγµατικότητα και ας δούµε µε αυτήν την αναγκαστική
συµµόρφωση µε δικαστικές αποφάσεις, τρεις επισηµάνσεις που
θέλω να κάνω.

Η πρώτη επισήµανση είναι η εξής. Η συµµόρφωση γίνεται µε
µεγάλη καθυστέρηση. Επί τέσσερα σχεδόν χρόνια η Κυβέρνηση
αρνήθηκε να εφαρµόσει τις συγκεκριµένες αποφάσεις, παρά τις
συνεχείς δεσµεύσεις της από το 2015.

Θέλω να επισηµάνω ότι στα λόγια, είναι γεγονός ότι ο Υπουρ-
γός Εθνικής Άµυνας πολλές φορές, και εφέτος στη ΔΕΘ, επανέ-
λαβε ότι «Το θέµα των αναδροµικών έχει να κάνει µε µία υπό-
σχεση που από κοινού µε τον Αλέξη Τσίπρα δώσαµε από τον Ια-
νουάριο του 2015». Και είµαστε στον Νοέµβριο του 2018!

Υπενθυµίζεται ότι η προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας είχε προλάβει το 2014, στο πλαίσιο των δηµοσιονοµικών
δυνατοτήτων της χώρας να καταβάλει -προσέξτε- όχι µόνο το
50% των αναδροµικών, αλλά και να αποκαταστήσει, µε µόνιµο
τρόπο κι όχι one off, τις µισές από τις απώλειες που οι συγκεκρι-
µένοι κλάδοι είχαν υποστεί σε µισθούς και συντάξεις και να «ξε-
παγώσει» µισθολογικές προαγωγές. Άρα και αναδροµικά και
αποκατάσταση µε µόνιµο τρόπο απωλειών που είχαν γίνει από
το 2012. Τότε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν ψήφισε
αυτήν τη διάταξη. Το επαναλαµβάνω, δεν ψηφίσατε αυτήν τη διά-
ταξη, παρά το γεγονός ότι άκουσα µέλη της Κυβέρνησης να επι-
καλούνται θετικά εκείνη τη διάταξη σήµερα, όπως ο Υπουργός
Δικαιοσύνης.

Αντιθέτως, τι γίνεται σήµερα µε την παρούσα τροπολογία;
Όπως αναφέρει η εισηγητική της έκθεση, «δεν επηρεάζεται το
ύψος των τακτικών µηνιαίων αποδοχών, όπως ισχύουν από το
2017…» -υπενθυµίζω ότι αυτές από το 2017 έχουν τροποποιηθεί
προς το δυσµενέστερο, προς τα κάτω-, «…ούτε αναπροσαρµό-
ζονται και αυξάνονται οι συντάξεις, όπως ισχύουν από το 2016».
Υπενθυµίζω και εδώ: περικοµµένες, µειωµένες συντάξεις από το
2016 και µετά. Άρα ουσιαστικά, καµµία µεταβολή στις τρέχουσες
απολαβές τόσο των εργαζοµένων όσο και των συνταξιούχων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεύτερη παρατήρηση: Έχουµε λόγους να υποστηρίζουµε ότι
η συµµόρφωση γίνεται προεκλογικά. Σύµφωνα µε την εκτέλεση
και τους απολογισµούς του κρατικού προϋπολογισµού, τα δηµο-
σιονοµικά περιθώρια ήταν µεγαλύτερα τα δύο προηγούµενα χρό-
νια. Οι υπερβάσεις των δηµοσιονοµικών στόχων ήταν υψηλότε-
ρες τα δύο προηγούµενα χρόνια. Άρα αν είχατε την πολιτική βού-
ληση θα έπρεπε, όπως εµείς σας είχαµε πει, να το έχετε ήδη
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εφαρµόσει, να το έχετε εφαρµόσει τα προηγούµενα χρόνια. Κι
όµως, τότε και το 2016 και το 2017 επιλέξατε να µη συµµορφω-
θείτε µε τις δικαστικές αποφάσεις. Επιλογή της Κυβέρνησης
ήταν. Διότι, για να επικαλεστώ τον Πρωθυπουργό, αντιθέτως από
ό,τι υποστήριξε χτες, δεν είχε την πολιτική βούληση. Και το απο-
φασίζει σήµερα, για ψηφοθηρικούς λόγους, µπροστά στην επερ-
χόµενη ήττα της Κυβέρνησης του.

Τρίτη και τελευταία παρατήρηση: Η συµµόρφωση θα έπρεπε
να γίνει µε πόρους από άλλες χρηµατοδοτικές πηγές. Η κάλυψη
του ποσού θα έπρεπε να έχει προέλθει από υψηλή και διατηρή-
σιµη ανάπτυξη της οικονοµίας και από -όπως το είπε χτες ο Πρω-
θυπουργός- «το κόψιµο της σπατάλης και της κακοδιαχείρισης
και τη σύγκρουση µε τη διαπλοκή και τη διαφθορά». Δυστυχώς
όµως -και τα στοιχεία που κάθε µήνα ανακοινώνει το Υπουργείο
Οικονοµικών τα επιβεβαιώνουν-, επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ η
κακοδιαχείριση φορέων του δηµοσίου κυριαρχεί, η διαφθορά
έχει διογκωθεί και το λαθρεµπόριο, ενδεικτικά, καυσίµων και κα-
πνικών προϊόντων έχει ενισχυθεί. Και έρχεται η Υφυπουργός Οι-
κονοµικών και λέει «η εκτέλεση του προϋπολογισµού όµως µας
βοηθάει, διότι έχουµε το δηµοσιονοµικό περιθώριο να δώσουµε
αυτούς τους πόρους».

Θα καταθέσω στα Πρακτικά την εκτέλεση του κρατικού προ-
ϋπολογισµού. Από πού προέρχεται, κύριοι συνάδελφοι, η υπέρ-
βαση; Προέρχεται από τη διαφθορά, από τη διαπλοκή, από το
µάζεµα του κράτους; Για να δούµε από πού προέρχεται.

Δαπάνες Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων: κάτω από
τους στόχους 60%. Κρατάτε κάτω από τους στόχους το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, το οποίο εσείς οι ίδιοι έχετε υπο-
βάλει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι θα είναι ο βασικός µηχα-
νισµός χρηµατοδότησης της ανάπτυξης στο µέλλον, 60% κάτω
από τους στόχους. Αυτό είναι 1,2 δισεκατοµµύρια στα οκτάµηνα.
Το οκτάµηνο του 2018 επικαλούµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Σταϊκούρα, σας
παρακαλώ πολύ να ολοκληρώσετε.

Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ολοκληρώνω. 
Επιστροφές φόρων: αυτά που θέλει ο ιδιώτης να του επιστρέ-

ψει το κράτος. Πόσο κάτω από τον στόχο είναι; Είναι 507 εκα-
τοµµύρια. 

Εσωτερική στάση πληρωµών σε πρωτογενείς δαπάνες: Πόσο
κάτω από τον στόχο; Στην υγεία -και όχι µόνο- 460 εκατοµµύρια. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πού
το είδατε αυτό;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Είναι το κείµενο του Υπουργείου Οι-
κονοµικών. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

Αν έχετε διαφωνία µε το Υπουργείο Οικονοµικών, βρείτε τα.
Είναι το επίσηµο κείµενο του Υπουργείου Οικονοµικών.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας):
Έχουµε διαφωνία µε το πού βρήκατε τα στοιχεία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Συνεπώς, έρχεται η Υφυπουργός και
λέει: «η καλή εκτέλεση του προϋπολογισµού µάς δίνει το περι-
θώριο να βρούµε το 1 δισεκατοµµύριο». Και η εκτέλεση του προ-
ϋπολογισµού είναι: κάτω το ΠΔΕ, κάτω οι επιστροφές φόρων,
κάτω οι πρωτογενείς δαπάνες. Αυτή είναι η ορθή εκτέλεση του
προϋπολογισµού,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Σταϊκούρα, µι-
λάτε δέκα λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: …στερώντας πόρους από την πραγ-
µατική οικονοµία και από την ανάπτυξη, όπως επιβεβαιώνει η έκ-
θεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που µόλις ανακοινώθηκε και
ρίχνει τον ρυθµό ανάπτυξης του 2019.

Συµπερασµατικά, σε κάθε περίπτωση η Νέα Δηµοκρατία παρά
τη µεγάλη καθυστέρηση, ψηφίζει τη σχετική τροπολογία, όπως
είχε δεσµευτεί ο Πρόεδρός της Κυριάκος Μητσοτάκης στους εκ-
προσώπους των κλάδων αυτών. Διότι η Νέα Δηµοκρατία ευτυ-
χώς δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση στο Σώµα.
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας

καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελικής Αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τών.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πά-
νος Καµµένος.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα πάρω τον λόγο ως Υπουργός Άµυνας.

Άκουσα τον κ. Σταϊκούρα µε µεγάλη προσοχή. Αναφέρθηκε
στο θέµα των αναδροµικών των στρατιωτικών. Πριν από λίγη ώρα
ο κ. Κικίλιας στη γιορτή της Πολεµικής Αεροπορίας -δεν ξέρω
πού το πρόλαβε- έκανε ένα tweet ότι εµπαίζουµε –λέει- τους
στρατιωτικούς. 

Ακούστε: Το ποιος εµπαίζει τους στρατιωτικούς θα το δουν οι
στρατιωτικοί στην τσέπη τους τις επόµενες µέρες. 

Πράγµατι εγώ θα περίµενα τουλάχιστον στο θέµα αυτό, αντί
να βρείτε τρόπο να κάνετε αντιπολίτευση, να έλθετε εδώ, στη
Βουλή των Ελλήνων και να πείτε ότι κι εσείς, η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση, η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και τα άλλα κόµµατα, συµ-
φωνείτε µε το να αποδοθεί δικαιοσύνη και να δοθούν στους
ανθρώπους αυτούς τα χρήµατα τα οποία έκλεψε από την τσέπη
τους η κυβέρνηση το 2012. Αντί να έλθετε και να πείτε ότι για τις
Ένοπλες Δυνάµεις πρέπει να υπάρχει µία εθνική πολιτική και ότι
το µεγαλύτερο εξοπλιστικό πρόγραµµα της χώρας είναι οι Ένο-
πλες Δυνάµεις, αντί να πούµε ότι βγάζουµε πέρα από την πολι-
τική αντιπαράθεση τις Ένοπλες Δυνάµεις, έρχεστε εδώ µ’ ένα
θράσος απύθµενο να πείτε προς αυτούς τους ανθρώπους, των
οποίων το εισόδηµα περιορίσατε αντισυνταγµατικά, παράνοµα
και χωρίς καµµία αντίσταση, ότι και αυτά τα οποία τώρα θα πά-
ρουν αδίκως θα τα πάρουν. 

Ακούστε, κύριε Σταϊκούρα: Σας κοιτώ στα µάτια. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Είπα κάτι τέτοιο; Πού το είπα; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είπατε ότι θα πάρουν πολύ
λιγότερα απ’ αυτά που εσείς προβλέψατε και αναφέρατε ότι
έδωσε το 50% η Νέα Δηµοκρατία τον πρώτο χρόνο, έδωσε µάλι-
στα και τις αποκαταστάσεις του 50% της απώλειας εισοδηµάτων
και ότι αυτή η τροπολογία δεν τους αποκαθιστά πλήρως.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Όχι. Δεν είπα εγώ κάτι τέτοιο. Μάλι-
στα, είπα ότι την υπερψηφίζουµε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Δεν είπατε κάτι τέτοιο. Κα-
λώς. Ο κ. Κικίλιας, λοιπόν, το είπε. Σας ζητώ συγγνώµη. Αφού
δεν το είπατε εσείς, το είπε ο κ. Κικίλιας. 

Μάλιστα, για τα αναδροµικά γράφει: «Μετά από τρία χρόνια
καθυστέρησης, «κουτσουρεµένα» στη Βουλή. Η Νέα Δηµοκρατία
είχε δώσει το 50% και είχε εγγράψει τα υπόλοιπα στον προϋπο-
λογισµό του 2015. Κοροϊδεύετε τους στρατιωτικούς στα µούτρα
τους».

Χαίροµαι που δεν επιβεβαιώνετε τον κ. Κικίλια και που λέτε ότι
δεν είναι έτσι τα πράγµατα και χαίροµαι ιδιαίτερα αν πράγµατι
ψηφίζετε την τροπολογία αυτή. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Το είπα στο τέλος, σαφέστατα. Και
είπα ότι έχουµε συνέπεια.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Πολύ χαίροµαι. Άρα, η
άποψη του κ. Κικίλια ως τοµεάρχη Εθνικής Άµυνας της Νέας Δη-
µοκρατίας είναι διαφορετική απ’ αυτήν του εκπροσώπου. Πραγ-
µατικά χαίροµαι ιδιαίτερα γι’ αυτό, γιατί έτσι αποκαθίσταται η
αλήθεια.

Θέλω, όµως, να πω κάτι, γιατί αυτό πρέπει να το ξέρει το σύ-
νολο των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων
Ασφαλείας: Δεν ερχόµαστε απλώς µε την πρώτη απόφαση που
πήραν ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση, µετά από τη δυνατό-
τητα που µας δίνει το δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα, να δώσουµε
κάτι πίσω στα θύµατα της µεγάλης κρίσης και πρώτα να είναι τα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας.
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Να πω ότι το 50% που είχε δοθεί τότε, δεν είχε δοθεί προκειµέ-
νου να δοθεί το άλλο 50% αργότερα, όπως κάποιοι έλεγαν, αλλά
το 50% είχε δοθεί για την αποκατάσταση της απόφασης του
100%. Δηλαδή, αυτό που είχε ειπωθεί στους θεσµούς, στα Πρα-
κτικά µέσα, είναι ότι «σας δίνουµε το 50% και ξοφλάµε». Κανείς,
λοιπόν, το 50% αυτό… 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Αν µου επιτρέπετε...
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Είναι γραµµένα όλα στις
διαπραγµατεύσεις. Μην το αµφισβητείτε. Δεν υπάρχει λόγος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Αν µου επιτρέπετε, επειδή συµµε-
τείχα…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να σας πω κάτι; Εγώ χαί-
ροµαι -πραγµατικά σας το λέω- µε τον κ. Σταϊκούρα για τη θέση
που παίρνει αυτήν τη στιγµή, γιατί πράγµατι είναι σηµαντικό και
γι’ αυτούς τους ανθρώπους να έχουµε µια κοινή άποψη και να
βγάλουµε τις Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφαλείας από
την πολιτική αντιπαράθεση. Χαίροµαι διότι τους ακραίους αυ-
τούς, οι οποίοι χρησιµοποιούν ψευδή επιχειρήµατα, τους αποµο-
νώνει το ίδιο το κόµµα τους. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, εδώ και λέµε ότι η αποκατάσταση αυτή γί-
νεται σε συνέχεια µέτρων που έχουν ληφθεί και το ’15 και το ’16
και το ’17, συµπεριλαµβανοµένων των ειδικών µισθολογίων, όπου
οι αδικίες στα µισθολόγια των στρατιωτικών αποκαταστάθηκαν
µε νοµοθετικές πρωτοβουλίες αυτής της Κυβέρνησης.

Θέλω να ευχαριστήσω ιδιαίτερα τον Πρωθυπουργό, γιατί
πράγµατι οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις δεν αποτελούν ένα
µέρος του δηµόσιου τοµέα. Οι ελληνικές Ένοπλες Δυνάµεις
ασκούνται καθηµερινώς σε συνθήκες πολέµου, όπως όλοι ανα-
γνωρίζουµε -πιστεύω- στη Βουλή των Ελλήνων. 

Πριν από λίγους µήνες το ελληνικό έθνος κήδευσε τον Μπαλ-
ταδώρο και τον Βασιλείου, δύο νέα παιδιά, οικογενειάρχες µε
µωρά παιδιά και χθες η σύζυγος του Μπαλταδώρου ήταν στη
γιορτή της Πολεµικής Αεροπορίας. 

Έχει µεγάλη σηµασία αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι σε καιρό ει-
ρήνης χάνουν τη ζωή τους, οικογένειες που καθηµερινώς απο-
χαιρετούν τους δικούς τους να έχουν τη στήριξη της πατρίδος,
να έχουν τη στήριξη της Κυβέρνησης, να έχουν τη στήριξη του
λαού και -πολύ σηµαντικό- να έχουν και τη στήριξη του συνόλου
των πολιτικών δυνάµεων. Αυτοί οι άνθρωποι δεν πάνε στη δου-
λειά. Πάνε να υπερασπιστούν την εδαφική κυριαρχία και την εδα-
φική ακεραιότητα της χώρας. Οι οικογένειές τους δεν ξέρουν αν
ο δικός τους άνθρωπος γυρίσει πίσω. Πιστεύω ότι έστω και αυτή
η µετά από τρία χρόνια αποκατάσταση της αδικίας σε βάρος των
Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων δίνει τη δυνατότητα να µπορέ-
σουν αυτοί οι άνθρωποι να συνεχίσουν το έργο τους µε το ίδιο
ηθικό, µε την ίδια δύναµη και µε την ίδια αυτοπεποίθηση που
έχουν οι Έλληνες κι ελπίζω αυτή η ισχυρή δύναµη αποτροπής
των Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων να βοηθήσει την ειρηνική συ-
νύπαρξη των λαών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Θέλω να αναφέρω από το Βήµα της Βουλής σήµερα, ηµέρα
της γιορτής των Ταξιαρχών και της Πολεµικής Αεροπορίας, ότι
είχαµε µία θετική εξέλιξη. Ξέρετε ότι υπάρχει ένα πρωτόκολλο
σε σχέση µε τις εορτές για την αποφυγή των εντάσεων και των
παραβιάσεων. Για πρώτη φορά είχαµε αίτηση αδείας των τουρ-
κικών αεροσκαφών να εισέλθουν στο FIR Αθηνών. Αν προχωρή-
σουµε, λοιπόν, έχοντας την ισχύ που αποτρέπει τον οποιονδή-
ποτε να προκαλέσει, µε µία θετική µατιά στο µέλλον, µε την ει-
ρηνική συνύπαρξη των δυο λαών θα µπορέσουµε να χτίσουµε το
µέλλον της πατρίδας. 

Τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, λοιπόν, πλέον έχοντας
αποκατασταθεί όσον αφορά στην τροµερή αδικία που τους έγινε
το 2012, συνεχίζουν να επιτελούν την αποστολή τους. Επαναλαµ-
βάνω, κλείνοντας, ότι έχουµε υποχρέωση και προχωρούµε ήδη
σε αποκατάσταση κι άλλων αδικιών που υπάρχουν µέσα στα θέ-
µατα της µισθοδοσίας των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων
Ασφαλείας και πιστεύω ότι η στάση που σήµερα επέδειξε ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης

απέναντι στους ακραίους που θέλουν να χρησιµοποιούν τις Ένο-
πλες Δυνάµεις για να δηµιουργούν προβλήµατα µέσα στη Βουλή
των Ελλήνων είναι µία στάση ευθύνης που θα δώσει τη δυνατό-
τητα οι Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας να προχωρήσουν έχοντας
τη στήριξη του συνόλου του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν έχω µιλήσει ακόµα εγώ ως

Κοινοβουλευτικός. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ. 
Ο κ. Σταϊκούρας έχει τον λόγο, γιατί ο κ. Σταϊκούρας εξελήφθη

ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Δεν είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εννοώ σε σχέση µε τον

Υπουργό. 
Ύστερα θα δώσουµε τον λόγο στον Πρωθυπουργό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς να επα-

ναλάβω την ξεκάθαρη θέση της Νέας Δηµοκρατίας. Η Νέα Δη-
µοκρατία ό,τι έκανε το 2014 θα κάνει και σήµερα. Ό,τι έκανε και
τότε θα κάνει και σήµερα. Θα στηρίξει την πλήρη αποκατάσταση
των απολαβών. Αυτό που είπα όµως είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα
δεν κάνει αυτό που θα έπρεπε να κάνει και στο παρελθόν. Πρώτη
παρατήρηση. 

Δεύτερη παρατήρηση. Επειδή συµµετείχα στις διαπραγµατεύ-
σεις θα µου επιτρέψετε να ξέρω καλύτερα. Το 2014 στο πλαίσιο
των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων της χώρας µπορέσαµε να δώ-
σουµε το 50% των αναδροµικών, να αποκαταστήσουµε µε µόνιµο
τρόπο -το τονίζω για πολλοστή φορά- τις µισές από τις απώλειες
που οι συγκεκριµένοι κλάδοι είχαν υποστεί και προβλεπόταν στο
µέλλον, ανάλογα µε τις δηµοσιονοµικές δυνατότητες, και το υπό-
λοιπο 50%. 

Για ποιον λόγο τότε δεν ήταν το 100%; Διότι οφείλουν όλοι να
γνωρίζουν σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι όταν λαµβάνεις µια δηµο-
σιονοµική απόφαση άσχετα και ανεξάρτητα από το πότε αυτή θα
αποπληρωθεί αυτή εγγράφεται τη χρονιά που λαµβάνεις αυτή
την απόφαση. Στο πλαίσιο, λοιπόν, των δηµοσιονοµικών δυνατο-
τήτων και επιλογών της τότε Κυβέρνησης, επιλέξαµε το 50% των
αναδροµικών, το 50% των µισθών, τη µείωση του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρµανσης, τη µείωση του φόρου
στην εστίαση, τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών και τη µεί-
ωση της έκτακτης εισφοράς αλληλεγγύης. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ο κύριος Υπουργός κάτι
θέλει να διευκρινίσει. Μετά θα δώσω τον λόγο στον Πρωθυ-
πουργό. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κικίλια, µετά θα πά-

ρετε τον λόγο. Είστε και υπεύθυνος τοµεάρχης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Έχετε πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, να

πάρω τον λόγο; Διότι αναφέρατε το όνοµά µου.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κικίλια, θέλετε να

πείτε κάτι πριν απαντήσει ο Υπουργός;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Να απαντήσει ο κύριος Υπουργός και

µετά.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αν έχει άποψη διαφορετική
από τον κύριο Εκπρόσωπό του, να µιλήσει.

Αν διαφωνείτε µε τον κ. Σταϊκούρα, πάρτε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ελάτε. Παρα-

κολουθούν και τα παιδιά. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Λοιπόν, να είµαστε απόλυτα
σαφείς: 

Στις διαπραγµατεύσεις, κύριε Σταϊκούρα, είναι καταγεγραµ-
µένο και µας το επανέφεραν όταν ζητήσαµε να εφαρµόσουµε
την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Ήταν ότι θα δώ-
σετε το 50% τότε, θα αποκαταστήσετε και τις άλλες αδικίες -οι
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οποίες δεν αποκαταστάθηκαν- και θα ξοφλήσουµε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Μπορείτε, παρακαλώ, να µας το υ-

ποβάλετε γραπτώς; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Αυτή ήταν η συµφωνία και
αυτές ήταν και οι δηλώσεις οι δηµόσιες που έκαναν οι ξένοι αξιω-
µατούχοι όταν έβγαιναν τότε από το «HILTON», όπως θυµάστε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Μπορείτε να µας τα δώσετε γρα-
πτώς;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Να σας τα δώσουµε και
γραπτώς, κύριε Σταϊκούρα. 

Ακούστε να δείτε, όµως, το να λέτε αυτήν τη στιγµή ότι το 50%
δεν αποκαθιστά πλήρως τους στρατιωτικούς είναι άλλο και είναι
άλλο αυτό που λέτε εσείς, ότι µε αυτήν την απόφαση καλύπτον-
ται τα απολεσθέντα εισοδήµατα των στρατιωτικών και εφαρµό-
ζεται η απόφαση του Συµβουλίου Επικρατείας. Το οποίο εγώ
αυτό το δέχοµαι. Είναι, λοιπόν, ξεκάθαρο ότι έχουµε την πλήρη
αποκατάσταση της τάξης των αξιωµατικών, των στρατιωτικών,
των αστυνοµικών και δεν ξέρω και για τους υπόλοιπους -δηλαδή
για τους στρατιωτικούς, τους αστυνοµικούς και τους λιµενικούς
µπορώ να σας πω-, από την απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας και αυτό είναι ξεκάθαρο και δεν υπάρχουν σκιές. 

Εξ άλλου, να σας πω και κάτι; Σε δεκαπέντε - είκοσι µέρες οι
άνθρωποι θα τα πάρουν στην τσέπη τους. Θα ξέρουν ποιος λέει
την αλήθεια εδώ πέρα και ποιος λέει ψέµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός, κ. Αλέξης Τσίπρας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο

για ένα λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι θέλετε, κύριε Κικίλια; Επί

προσωπικού; Γιατί; Δεν σας έθιξε. Είπε πως είπατε µία άλλη
θέση…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι µία πολιτική αντι-
παράθεση. Μίλησε ο κύριος Υπουργός επί προσωπικού για µένα.
Εγώ δεν είµαι άνθρωπος υψηλών τόνων. Θεωρώ ότι θέλω να
απαντήσω στο ίδιο ύφος.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Το tweet σας διάβασα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Και καλά κάνατε, κύριε Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, έχετε τον λόγο για

ένα λεπτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ακούστε, κύριε Υπουργέ, πριν από τέσ-

σερα χρόνια, στην προεκλογική σας οµιλία και κατ’ επανάληψη
στις οµιλίες σας διαρρηγνύατε τα ιµάτιά σας ότι ο πρώτος νόµος
τον οποίο θα περάσετε στο ελληνικό Κοινοβούλιο θα είναι η δι-
καίωση των στρατιωτικών, αλλιώς δεν θα συµµετείχατε σε αυτήν
την Κυβέρνηση. 

Άρα η πραγµατικότητα και η αλήθεια είναι ότι τα τέσσερα αυτά
χρόνια εµπαίζετε τους στρατιωτικούς, γιατί κατ’ επανάληψη τους
έχετε υποσχεθεί ότι θα φέρετε αυτόν τον νόµο και θα τον κάνετε
νόµο του κράτους και δεν το κάνατε. Τους είπατε ότι τα έχετε
εγγράψει σε κωδικούς του Υπουργείου Οικονοµικών, τους είπατε
ότι έχετε δεσµευθεί από την πλευρά σας, τους είπατε πολλά
πράγµατα και έρχεστε µετά από συνεννόηση µε τον κύριο Πρω-
θυπουργό, λίγο πριν τις εκλογές, όποτε κι αν αυτές αποφασίσετε
να γίνουν -τον Μάιο, τον Σεπτέµβρη, τον Φλεβάρη, δεν έχει ση-
µασία- και δίνετε κουτσουρεµένα τα αναδροµικά, και θα εξηγήσω
γιατί το λέω αυτό. 

Γιατί αν τα είχατε δώσει, όπως είχατε δεσµευθεί, πριν τον νόµο
Κατρούγκαλου, καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά ότι, πρώτον, θα
µιλούσαµε για άλλα ποσά. Δεύτερον, γιατί δεν δίνετε του 2017,
άρα αφήνετε από τους εν ενεργεία έναν χρόνο έξω και από τους
αποστράτους, δύο χρόνια έξω και σε αυτό συνηγορούν και όλες
οι ενώσεις τους. Άρα αν δεν θέλετε να πειστείτε από την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση ίσως θα έπρεπε να ακούσετε όλους αυτούς
τους οποίους αφορά η συγκεκριµένη διάταξη που βάζετε µέσα
στην τροπολογία, οι οποίοι διαφωνούν µε εσάς. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει. 
Τώρα έχει τον λόγο ο κ. Καµµένος για να το κλείσει το θέµα.

Και τα tweet διευκρινίστηκαν.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μετά τον νόµο Κατρούγκα-
λου υπήρξε το ειδικό µισθολόγιο. Στο ειδικό µισθολόγιο, λοιπόν,
όλα αυτά τα οποία έπρεπε να διορθώσουµε τα διορθώσαµε. Είναι
µεταγενέστερος νόµος ο νόµος για το ειδικό µισθολόγιο των
Ενόπλων Δυνάµεων, από τον νόµο Κατρούγκαλου. Έτσι, λοιπόν,
µε τον νόµο για τα ειδικά µισθολόγια, εκείνα που πιθανώς ο νό-
µος Κατρούγκαλου να επέφερε ως ζηµία στους µισθούς και στις
συντάξεις, τα διορθώσαµε στο 100%. Ενσωµατώθηκαν επιδό-
µατα, το παραµεθόριο το παίρνουν οι άνθρωποι, έχουµε ακόµα
και νυχτερινά τα οποία συζητήθηκαν και ξέρετε ότι µπήκαν στο
ειδικό µισθολόγιο. Άρα θέµα νόµου Κατρούγκαλου δεν υπάρχει.

Ναι, είχα πει ότι θα είναι ο πρώτος νόµος που εγώ θα υποστη-
ρίξω.

Ξέρετε κάτι; Με απόφαση του Πρωθυπουργού εµείς είµαστε
ο µικρός κυβερνητικός εταίρος και, προς τιµήν του Πρωθυπουρ-
γού, µάς ετίµησε....

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κάντε ησυ-

χία! Τώρα τι θα κάνουµε, ανακύκλωση;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-

εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): ...και ο ίδιος ανακοίνωσε
στην Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης ότι ο πρώτος νόµος που θα
έρθει σε έναν προϋπολογισµό που δεν εγγράφεται από τους πι-
στωτάς, µε µία Ελλάδα ελεύθερη και µία Ελλάδα απελευθερω-
µένη και µε την εθνική κυριαρχία, είναι αυτός ο νόµος που έφερε
σήµερα, δηλαδή ο νόµος για την αποκατάσταση των αναδροµι-
κών. 

Την παραχώρηση εθνικής κυριαρχίας και την παράδοση στους
δανειστές την κάνατε εσείς µε τον κ. Βενιζέλο. Εσείς είστε υπεύ-
θυνοι για την παραχώρηση της εθνικής κυριαρχίας της χώρας
και αυτή η Κυβέρνηση είναι η Κυβέρνηση που έβγαλε τη χώρα
από τα µνηµόνια, είναι η Κυβέρνηση που καταθέτει τον πρώτο
προϋπολογισµό που δεν κάνουν κουµάντο οι δανειστές και είναι
η πρώτη Κυβέρνηση που, επιτέλους, από αυτά που στερήσατε
στον ελληνικό λαό και µε θυσίες του ελληνικού λαού µπορεί να
ανακατανείµει πλέον µε δικαιοσύνη προς τους πολλούς και όχι
προς τους ηµέτερους, που οι περισσότεροι εξ άλλου έχουν αρ-
χίσει να οδεύουν προς τα εκεί που τους οδηγεί η δικαιοσύνη.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Υ-
πουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα έξι µαθήτριες και τρείς εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το Ιδιωτικό Γενικό Λύκειο Διαµαντόπουλου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός κ. Αλέξης Τσίπρας.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πάρω τον λόγο
για πέντε λεπτά περίπου, όχι τόσο για να αναφερθώ σε αυτά τα
οποία αναφέρθηκε ο Υπουργός Άµυνας και αφορούν τους ενστό-
λους, βεβαίως δεν αφορούν µόνον τους ενστόλους του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας, αλλά και του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη και µία σειρά από άλλους λειτουργούς που σήµερα δι-
καιώνονται. 

Θέλω να πάρω τον λόγο, λοιπόν, όχι για να αναφερθώ σε αυτά,
αλλά κυρίως για να µιλήσω για το ότι σήµερα βρισκόµαστε εδώ
σε µία συµβολική συνεδρίαση και ψηφοφορία, διότι είναι η πρώ-
τη µιας σειράς από θετικές νοµοθετικές παρεµβάσεις που θα έρ-
θουν, στις οποίες έχουµε τη δυνατότητα να προχωρήσουµε,
ακριβώς διότι η οικονοµία ανακάµπτει και ακριβώς διότι βγήκαµε
από τα µνηµόνια, πράγµα το οποίο όλο το προηγούµενο διά-
στηµα, ίσως ακόµα και σήµερα ένα µέρος της Αντιπολίτευσης
αµφισβητεί.
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Κατανοώ την αµηχανία σας. Θα είχα την αίσθηση, όµως, ότι
καλύτερα σήµερα εδώ απλώς να ψηφίζατε θετικά και να µην κου-
νάγατε και το δάχτυλο. 

Εµ κουτσουρέψατε τους µισθούς, εµ δεν συµµορφωθήκατε
ποτέ µε τις αποφάσεις των δικαστηρίων, εµείς είµαστε εδώ αυτοί
οι οποίοι ερχόµαστε να αποκαταστήσουµε την αδικία, βγαίνετε
και από πάνω! Δεν γίνεται! Στο σπίτι του κρεµασµένου, λένε, δεν
µιλάνε για σκοινί. 

Η αµηχανία σας, όµως, είναι κατανοητή, διότι δεν αφορά -θέλω
αυτό να το τονίσω- τη συγκεκριµένη παρέµβαση που κάνουµε
σήµερα. Αφορά το συνολικότερο έλλειµµα αφηγήµατος, το
στρατηγικό σας έλλειµµα στο οποίο έχετε περιέλθει. Γιατί; Γιατί
κάνατε µία επιλογή από την πρώτη στιγµή. 

Μας είπε πριν από λίγο ο κ. Κικίλιας ότι ερχόµαστε εδώ λίγο
πριν από τις εκλογές. Μα, µε βάση τη δική σας λογική εδώ και
τρία χρόνια λίγο πριν από τις εκλογές είµαστε.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Εδώ και τρία χρόνια ζητάτε εκλογές κάθε µέρα µετ’ επιτάσεως

και έρχεστε µάλιστα τώρα να οµιλείτε και στη διαδικασία της
συνταγµατικής αναθεώρησης για την αναγκαιότητα να υπάρχουν
σταθερές εκλογικές περίοδοι, χωρίς διακοπές.

Το αφήγηµά σας, λοιπόν, στερείται συνοχής. Το πολιτικό σας
αφήγηµα στερείται συνοχής, στερείται στρατηγικού στόχου για
την πορεία της χώρας και αυτό είναι το σηµαντικότερο. Διότι το
να αντιδικείς, το να θεωρείς ότι τα πάντα σε αυτήν τη χώρα ξεκί-
νησαν από τότε που φύγατε από τη διακυβέρνηση, δηλαδή εδώ
και τριάµισι χρόνια και ότι δεν υπήρχε προϊστορία, δεν υπήρχε
τίποτα πριν, το να χρεώνεις τα πάντα στους πολιτικούς αντιπά-
λους είναι το εύκολο. Το δύσκολο, όµως, είναι να έχεις όραµα,
σχέδιο, προτάσεις, αφήγηµα όχι µονάχα για το σήµερα, αλλά και
για το αύριο αυτής της χώρας. Και δεν έχετε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης! 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Σήµερα, λοιπόν, είναι µία σπουδαία µέρα για το ελληνικό Κοι-

νοβούλιο, διότι ξεκινά µία σειρά θετικών νοµοθετικών παρεµβά-
σεων που αντικατοπτρίζουν και την ανάκαµψη της οικονοµίας,
αλλά και ένα γεγονός που συνετελέσθη –εµείς είπαµε ότι είναι
ιστορικής αξίας και σηµασίας, το αµφισβητήσατε και αυτό- η κα-
θαρή έξοδος από τα µνηµόνια, που τυπικά έγινε στις 21 του πε-
ρασµένου Αυγούστου. Και βεβαίως, αυτό το γεγονός, κατά την
εκτίµησή µας, σηµατοδοτεί τις δυνατότητες που έχει η χώρα να
περάσει σε µία νέα εποχή. 

Είπατε πριν ότι δεν συµµορφωθήκατε µε τις αποφάσεις, διότι
δεν υπήρχε η δηµοσιονοµική δυνατότητα. Ορθώς το λέτε. Δεν
σας κατηγορούµε ότι δεν θέλατε να συµµορφωθείτε. Θέλω να
σας πω -και θέλω να το τονίσω αυτό εδώ-  ότι δεν υπάρχει καµµία
νοµική, αν θέλετε, υποχρέωση των κυβερνήσεων να συµµορφω-
θούν προς αυτές τις δικαστικές αποφάσεις. Είναι, θα έλεγα, µία
ηθική υποχρέωση στον βαθµό που υπάρχει η δηµοσιονοµική δυ-
νατότητα. 

Τι πράττουµε εµείς τούτη την ώρα; Διότι αν υπήρχε µία νοµική
υποχρέωση, θα το είχατε κάνει κι εσείς ή και οι δικές µας προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις. Βεβαίως, έχει τη δυνατότητα ο καθένας
και τα δικαστήρια εξατοµικευµένα να βγάζουν αποφάσεις. Αυτή
είναι η νοµική υποχρέωση. Η απόφαση, όµως, του Συµβουλίου
της Επικρατείας δεν δηµιουργεί καµµία κανονιστική υποχρέωση.
Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά αυτό. 

Η ηθική µας, όµως, υποχρέωση, στον βαθµό που έχουµε τη
δηµοσιονοµική δυνατότητα, είναι να αρχίσουµε να αποκαθι-
στούµε τις πληγές και τις µεγάλες αδικίες που εσείς δηµιουργή-
σατε στον τόπο τα πέντε πρώτα χρόνια της µνηµονιακής λαί-
λαπας.  

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και το ερώτηµα που θέλω να θέσω προς όλους σας είναι γιατί

έχουµε αυτή τη δυνατότητα, ενώ εσείς δεν είχατε. Γιατί; Εσείς
φέρατε περικοπές σε συντάξεις δεκατέσσερις φορές. Εσείς φέ-
ρατε συνολικά µέτρα λιτότητας 64 δισεκατοµµύρια ευρώ. Εµείς
φέραµε δεκατέσσερις φορές λιγότερα. «Το χειρότερο µνηµόνιο
που ήρθε ποτέ»! Έτσι µας λέγατε.

Εµείς, όµως, καταφέραµε να βγάλουµε τη χώρα από τη σφο-
δρή οικονοµική κρίση, να ανακάµψει η οικονοµία. Εσείς δεν πιά-

σατε σχεδόν ποτέ πλεονάσµατα. Εµείς πιάσαµε τους στόχους
του προγράµµατος και η υπεραπόδοση της οικονοµίας µάς έδω-
σε τη δυνατότητα για τρεις συνεχόµενες χρονιές να µπορούµε
να δίνουµε κοινωνικό µέρισµα σε αυτούς που το έχουν περισσό-
τερο ανάγκη.  

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ο λόγος, λοιπόν, για τον οποίο έχουµε σήµερα τη δυνατότητα

να προβούµε σε αυτή την πολιτική επιλογή και να αποκαταστή-
σουµε αδικίες –και αυτό αφορά και στη συγκεκριµένη τροπολο-
γία που σήµερα θα ψηφίσουµε και φαντάζοµαι ότι θα ψηφίσουµε
όλοι µαζί- είναι ακριβώς διότι αυτά τα τρία χρόνια καταφέραµε
να ξαναστήσουµε την οικονοµία στα πόδια της µε διαρθρωτικές
µεταρρυθµίσεις, που δηµιούργησαν τη δυνατότητα να επανεκκι-
νηθεί η οικονοµία. Ταυτόχρονα, όµως, σταµατήσαµε τη ρεµούλα,
τη διαφθορά, τη φοροαποφυγή, τη φοροασυλία, νοικοκυρέψαµε
τα δηµόσια οικονοµικά, είχαµε χρηστή διαχείριση των δηµόσιων
πόρων και καταφέραµε αυτό που όλοι στην Ευρώπη ονοµάζουν
«ένα µικρό θαύµα»!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Κι εκεί που απέτυχαν δύο συνεχόµενες κυβερνήσεις, που φόρ-

τωσαν πολλαπλάσια βάρη στον ελληνικό λαό, πετυχαίνουµε
εµείς σήµερα, ενόσω εσείς µας αµφισβητείτε από την πρώτη
στιγµή και ζητάτε από την πρώτη στιγµή εκλογές, προβλέποντας
καταστροφή και επενδύοντας στην κινδυνολογία και την κατα-
στροφολογία. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Βεβαίως, το κρίσιµο ερώτηµα είναι τι θα κάνετε από εδώ και
στο εξής χωρίς το αφήγηµα της καταστροφολογίας. Η απάντηση
είναι ότι πιθανώς κάποιοι από εσάς να προσχωρήσουν στο αφή-
γηµα της παραδοξολογίας. Διότι βλέπω τις τελευταίες µέρες, ελ-
λείψει αφηγήµατος καταστροφολογίας, προβεβληµένα στελέχη
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όπως ο κ. Βορίδης, να επιδί-
δονται στο αφήγηµα της παραδοξολογίας. 

Θα του πρότεινα να πάρει και αυτός µία εκποµπή στην τηλεό-
ραση, όπως ο κ. Γεωργιάδης, µαζί µε τον άλλο γραφικό που µι-
λάει για τα Νεφελίµ, για τη γενιά των Ελ και να λέει πως θα
καταργήσουν ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ τα Χριστούγεννα και τις γιορ-
τές της Ορθοδοξίας. Θα σας πρότεινα να το κάνετε και αυτό.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Βούλτεψη, κάντε
λίγο ησυχία!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Κυρία Βούλτεψη, είστε λίγο ανήσυχη. Είναι
κατανοητό να είστε ανήσυχη. Διότι δεν στερείστε µόνο αφηγή-
µατος. Με αυτά που λένε τα στελέχη σας, στερείστε και στοιχει-
ώδους σοβαρότητας. Γίνεστε γραφικοί. Και σας βλέπει ο ελλη-
νικός λαός και σας κρίνει.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μην προκαλείτε απαντή-
σεις, κυρία Βούλτεψη.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Μας είπατε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ότι δεν θα καταφέρουµε
να κλείσουµε τις αξιολογήσεις. Μας είπατε ότι θα ενεργοποιηθεί
ο περίφηµος κόφτης. Μας είπατε ότι θα κόψουµε τις συντάξεις.
Μας είπατε, επίσης, ότι δεν θα βγούµε από το τρίτο µνηµόνιο και
µάλιστα ότι έχουµε υπογράψει ένα τέταρτο µνηµόνιο και θα το
φέρουµε εδώ, το οποίο θα είναι ακόµα σκληρότερο.

Ε, λοιπόν, και εµείς αποφασίσαµε σήµερα να ξεκινήσουµε να
φέρνουµε ένα προς ένα στην Εθνική Αντιπροσωπεία τα µέτρα
του τετάρτου µνηµονίου, το οποίο το αφιερώνω στον κ. Μητσο-
τάκη και στους Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης! 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ένα προς ένα τα µέτρα του τετάρτου µνηµονίου. Πρώτο µέτρο

του τετάρτου µνηµονίου είναι η καταβολή των αναδροµικών σε
ενστόλους, σε γιατρούς, σε πανεπιστηµιακούς και σε άλλους λει-
τουργούς και επαγγελµατικές οµάδες. 

Έρχονται και άλλα µέτρα του τετάρτου µνηµονίου. Είναι όλα
όσα εξήγγειλα στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Τώρα που
απέτυχε η καταστροφολογία του ότι θα κοπούν συντάξεις, αµφι-
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σβητείτε ότι θα εφαρµοστούν τα µέτρα που εξήγγειλα στην ΔΕΘ.
Ε, θα το πιείτε και αυτό το ποτήρι! 

Ένα-ένα τα µέτρα αυτά θα έρθουν και θα ψηφιστούν και θα
λέτε «Ναι σε όλα», όπως λέγατε πέντε χρόνια «Ναι σε όλα» στα
πιο σκληρά µέτρα των µνηµονίων που πέρασαν ποτέ!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Θα έρθει, λοιπόν, εδώ το επόµενο διάστηµα και θα ψηφιστεί η

µείωση των ασφαλιστικών εισφορών για τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες, η κατάργηση του φόρου επιτηδεύµατος για τους
αγρότες,  η επιδότηση των ασφαλιστικών εισφορών για νέους, η
µείωση του ΕΝΦΙΑ µεσοσταθµικά 10% έως 30% για τα λαϊκά νοι-
κοκυριά µέσα στο 2019 και µεσοσταθµικά 30% έως 50% µέσα
στο 2020. Θα το ψηφίσετε και αυτό.

Και βεβαίως φαντάζοµαι ότι µε βαριά καρδιά θα ψηφίσετε σύν-
τοµα και τη µη περικοπή των συντάξεων για τους συνταξιούχους
µας!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Εµείς καταφέραµε να τους στηρίξουµε παρά τις µεγάλες δυ-

σκολίες, παρά το γεγονός ότι κάποιοι στην Ευρώπη έλεγαν ότι
δεν χρειάζεται να στηρίξουµε τους συνταξιούχους -γιατί περνάνε
καλά αυτοί!- και πρέπει να δώσουµε αλλού την προσοχή µας και
να φτιάξουµε ένα διαφορετικό µείγµα πολιτικής, για να είναι πε-
ρισσότερο φιλικό προς τις επενδύσεις! Έτσι µας έλεγαν.

Εµείς, όµως, γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι για να µπορέσεις
να σηκώσεις την οικονοµία ψηλά, πρέπει να µπορείς να κρατή-
σεις και την κοινωνία όρθια.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Αυτός ήταν ο βασικός συνδυασµός σε όλες τις προσπάθειες

που κάναµε όλο το προηγούµενο διάστηµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα, κλείνοντας, να ανα-

φερθώ και σε κάτι άλλο. Υπάρχει ένα µέρος στελεχών της Αντι-
πολίτευσης που ελλείψει καταστροφολογίας, όπως είπα πριν,
ανακυκλώνει αυτήν την παραδοξολογία. Υπάρχει, όµως, και ένα
άλλο µέρος έγκριτων κατά τα άλλα µέσων ενηµέρωσης που αυτό
που λένε είναι, επίσης, κινδυνολογικό. Τι λένε ότι κάνουµε σή-
µερα; Λένε ότι δεν αποκαθιστούµε αδικίες, όπως και εσείς προ
ολίγου παραδεχθήκατε, αλλά ότι ερχόµαστε και µοιράζουµε
λεφτά, κάνουµε σπατάλες, κάνουµε παροχές, σπαταλάµε δεξιά
και αριστερά και θέτουµε σε κίνδυνο την ελληνική οικονοµία.

Καµµία σπατάλη δεν κάνουµε, καµµία σπατάλη! Σπατάλη ήταν
το όργιο διαφθοράς που έγινε στην υγεία, στο φάρµακο, στις
εξοπλιστικές δαπάνες και µας οδήγησε στην χρεοκοπία. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Εµείς αυτό που κάνουµε τώρα είναι να µετράµε µέτρο προς

µέτρο, ευρώ προς ευρώ τις δηµοσιονοµικές δυνατότητες της ελ-
ληνικής οικονοµίας και µε απόλυτη ασφάλεια να δηµιουργούµε
δηµοσιονοµικό χώρο για να δίνουµε µε προτεραιότητα σε αυ-
τούς που έχουν ανάγκες, έχοντας, όµως, εξασφαλίσει ότι πιά-
νουµε τους δηµοσιονοµικούς στόχους, έχοντας διασφαλίσει ότι
αυτήν την αξιοπιστία που αποκαταστήσαµε σε ευρωπαϊκό και διε-
θνές επίπεδο, αυτήν τη δυνατότητα να µπορούµε σήµερα να µι-
λάµε και να µας λαµβάνουν σοβαρά υπ’ όψιν τους, δεν πρόκειται
να τη χαλάσουµε και να τη διαρρήξουµε, διότι τη χτίσαµε µε
κόπο. Και είναι χάρη σε αυτήν που µπορούµε σήµερα να προβαί-
νουµε σε πράξεις προς όφελος του κοινωνικού συνόλου, όπως
η µη περικοπή των συντάξεων.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Βγάλαµε, λοιπόν, τη χώρα από τα µνηµόνια. Πετύχαµε µία βιώ-

σιµη λύση για το δηµόσιο χρέος. Επαναφέραµε τη δηµοσιονο-
µική σταθερότητα τελειώνοντας µε την εποχή των ελλειµµάτων.
Η χώρα, µετά σχεδόν µία δεκαετία, τρέχει µε ρυθµούς ανάπτυ-
ξης και όχι ύφεσης. Αποκαταστήσαµε και συνεχίζουµε να απο-
καθιστούµε τη νοµιµότητα και την κανονικότητα στις εργασιακές
σχέσεις. Μειώσαµε µέσα σε τρία χρόνια την ανεργία κατά οκτώ
ποσοστιαίες µονάδες. Σήµερα καταγράφει 18,9%, ενώ το 2014
ήταν στο 27%.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Αυτά είναι τα έργα που µιλάνε και έργα που έχουν να κάνουν

µε την καθηµερινότητα του πολίτη. Δεν είναι λόγια του αέρα,
είναι έργα, είναι πράξεις, όπως θα γίνει πράξη και η αποκατά-
σταση των µεγάλων αδικιών πολύ σύντοµα. Γιατί έχουµε σχέδιο,

γιατί έχουµε επιµονή, γιατί έχουµε όραµα να αλλάξουµε την Ελ-
λάδα και θα το καταφέρουµε.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχει ζητήσει ο κ. Μαν-

τάς τον λόγο. 
Κύριε Μαντά, να κάνουµε έναν διάλογο; Να σπάσουµε λίγο την

κοινοβουλευτική σειρά;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, και εγώ θα ήθελα τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Αµυρά, να προ-

ηγηθεί ο κ. Τζαβάρας, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας. Νοµίζω ότι είναι λογικό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο κ. Τζα-

βάρας.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πράγµατι, κύριοι συνάδελφοι, πλέον δεν µας µένει καµµία αµ-
φιβολία. Από σήµερα το Κοινοβούλιο παίρνει µία ειδική συµβο-
λική λειτουργία: Εντάσσεται και εµπλέκεται µέσα στην προεκ-
λογική διαδικασία που από εχθές, µάλλον κυρίως προχθές, ξεκί-
νησε ο Πρωθυπουργός όταν ανακοίνωσε αυτήν την πολύ σηµαν-
τική, ιστορικού χαρακτήρα συµφωνία που έκανε µε τον Αρχιεπί-
σκοπο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κύρια Πρόεδρε, λίγη ησυχία. Τι θα γίνει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-

καλώ, υπάρχει οµιλητής στο Βήµα. Σας παρακαλώ, όποιος θέλει
να αποχωρήσει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Έξεστι, άλλωστε, όχι Κλαζοµενίοις, αλλά Συριζαίοις ασχηµο-
νείν.

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι πραγµα-
τικά στη δηµοκρατία που σήµερα συζητάµε εδώ την τροπολογία
που φέρατε, στη δηµοκρατία, λοιπόν, που σήµερα σ’ αυτήν την
Αίθουσα έχει την καρδιά της, εδώ που ασκείται η λαϊκή κυριαρ-
χία, εδώ που αληθινά και συµβολικά χτυπάει η καρδιά της Κοινο-
βουλευτικής Αντιπροσωπευτικής Δηµοκρατίας, έτσι όπως την
οργανώνουν το Σύνταγµα και ο Κανονισµός της Βουλής, σ’
αυτήν, επαναλαµβάνω, τη δηµοκρατία δεν έχετε το δικαίωµα
εσείς να προσθέτετε µε τις προεκλογικές σας αγωνίες και άλλες
διαδικασίες και άλλους τρόπους εκφοράς του πολιτικού λόγου
και άλλης µορφής σκηνοθεσίες απ’ αυτές που προβλέπουν οι κα-
νόνες. Γιατί ναι µεν η δηµοκρατία αυτή που το Σύνταγµα κατο-
χυρώνει και αποτελεί τον καταστατικό της χάρτη έχει φιλελεύ-
θερο χαρακτήρα, αλλά σ’ αυτήν τη δηµοκρατία δεν υπάρχει πε-
ριθώριο γι’ αυτού του είδους τις πασαρέλες που είδαµε σήµερα. 

Αυτή εδώ η προεκλογική φιέστα που στήθηκε µε αφορµή την
τροπολογία που φέρατε και µε την οποία αποκαθιστάτε µια αδι-
κία, που µε βάση τις αποφάσεις των ανωτάτων διοικητικών δικα-
στηρίων σάς έχει επιβληθεί, αυτήν εδώ, λοιπόν, την πασαρέλα
δεν µπορείτε να την προσθέσετε στον προεκλογικό διάκοσµο
αυτής της Αίθουσας, χωρίς να προκαλέσετε βαθιά, βαριά, αλλά
ελπίζω όχι ανήκεστη βλάβη στους δηµοκρατικούς θεσµούς. 

Λυπάµαι πάρα πολύ που άκουσα σήµερα εδώ τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό, τον Πρωθυπουργό της χώρας, αυτόν που έχει
την άµεση δηµοκρατική νοµιµοποίηση στις τελευταίες εκλογές
να κυβερνά αυτόν τον τόπο, να αγνοεί ότι η υποχρέωση συµµόρ-
φωσης στις αποφάσεις των δικαστηρίων δεν έχει νοµικό χαρα-
κτήρα, αλλά ηθικό χαρακτήρα. Γιατί, κατά την άποψη και την
αντίληψη του κυρίου Πρωθυπουργού, φαίνεται ότι εναπόκειται
στην ελεύθερη διάθεση της Κυβέρνησης εάν θα εφαρµόζει ή εάν
θα παραβιάζει τις αποφάσεις των ανωτάτων δικαστηρίων, όταν
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αυτά κηρύσσουν αντισυνταγµατικές συγκεκριµένες διατάξεις
των νόµων που ψηφίζει η Βουλή. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, πράγµατι η υποχρέωση της Κυβέρνησης
να εφαρµόζει τους νόµους είναι νοµική, δηλαδή είναι πρωτίστως
υποχρέωση που απορρέει από την εφαρµογή του Συντάγµατος,
για το οποίο κάποτε είχατε πει εδώ ως Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης ότι είστε καθεµία από τις λέξεις του. Ε, φαίνεται,
λοιπόν, ότι σιγά-σιγά ξεθωριάζει αυτό το κείµενο στη µνήµη σας
και κυρίως στη συνείδησή σας, γιατί ειλικρινά δεν περίµενα να
ακούσω από εσάς, επαναλαµβάνω, που είστε καθεµία λέξη από
το Σύνταγµα και καθεµία λέξη από τη θωράκιση της δηµοκρατίας
απέναντι στις καταχρήσεις της εκτελεστικής εξουσίας, όπως
αυτές διαπιστώνονται από τα νώτατα δικαστήρια, να µας λέτε
σήµερα ότι έχετε ηθική υποχρέωση. 

Άρα σ’ αυτή τη γραµµή που σήµερα δώσατε είναι λογικό ότι
υπάκουσε όλη αυτή η πασαρέλα των Υπουργών που ήρθαν εδώ
σήµερα, για να µας πουν ότι το κάνουν από την καλή τους καρδιά
και δίνουν στους ένστολους και στους άλλους κρατικούς λει-
τουργούς, όπου έχουν κρίνει τα ανώτατα δικαστήρια την αντι-
συνταγµατικότητα των νόµων µε τους οποίους περικόπηκαν οι
αποδοχές και οι συντάξεις τους, σ’ αυτούς, λοιπόν, το κάνετε
από καλή σας καρδιά, από γενναιοδωρία και κυρίως γιατί έχετε
τα δηµοσιονοµικά περιθώρια. Δηλαδή θέλετε να πείτε ότι θα το
κάνατε, εάν δεν είχατε υπερφορολογήσει τον ελληνικό πληθυ-
σµό, εάν δεν είχατε κηρύξει στάση πληρωµών, που σήµερα όλη
η κοινωνία στενάζει; Τουλάχιστον, η κοινωνία των επαγγελµα-
τιών, των ανθρώπων που παράγουν πλούτο στενάζει, γιατί δεν
τους επιστρέφετε οφειλόµενες απαιτήσεις, ληξιπρόθεσµες απαι-
τήσεις, για να δηµιουργείτε ακριβώς αυτό το υπερπλεόνασµα.

Όπως ακούσατε προηγουµένως και από τον κ. Σταϊκούρα, κα-
ταφέρατε να δηµιουργήσετε έναν υπερπλεονασµατικό δηµοσιο-
νοµικό χώρο, µειώνοντας κατά 60% ή καλύτερα απορροφώντας
κατά 60% το κονδύλι των δηµοσίων επενδύσεων. Ε, λοιπόν, θέ-
λετε συγχαρητήρια γι’ αυτά; Θέλετε να σας απονεµηθεί δηµό-
σιος έπαινος γι’ όλα αυτά; Μα, κανονικά θα έπρεπε να ντρέπεστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Έτσι είναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όµως, θεωρώ ότι αυτό που

εσείς πιστεύετε λιγότερο απ’ οτιδήποτε άλλο στη δηµοκρατία
µας, δηλαδή, τον χαρακτήρα της ως αντιπροσωπευτικό, σήµερα
γίνεται ο χώρος της προστασίας σας. Γιατί σήµερα, πραγµατικά,
αυτά τα λόγια που είπατε, απευθυνόµενοι στη Βουλή των Ελλή-
νων, εάν είχατε τη δυνατότητα να τα απευθύνετε στον λαό σε µία
υπαίθρια συγκέντρωση, αυτό που θα εισπράττατε θα ήταν απο-
δοκιµασίες. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, αυτά που δεν µπορείτε να πείτε, κοιτώντας
κατά πρόσωπο τον λαό, δεν έχετε το δικαίωµα να τα λέτε και σε
αυτή την Αίθουσα, γιατί δεν κάνετε τίποτε άλλο από το να ευτε-
λίζετε την κορυφαία διαδικασία που εδώ συντελείται και είναι η
λαϊκή κυριαρχία.

Όµως, θα ήθελα επιπλέον να επισηµάνω -και να το πω και στον
κ. Καµµένο αυτό- ότι σήµερα µε την τροπολογία αυτή δεν κάνετε
τίποτε άλλο από το να συνεχίζετε τον δρόµο που ξεκίνησε η κυ-
βέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου. 

Γιατί η πρώτη, η θεµελιώδης, η αρχική ικανοποίηση και προ-
σαρµογή και συµµόρφωση προς τις αποφάσεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας, που αναφέρει η αιτιολογική έκθεση της τροπο-
λογίας, ήτοι των τριών πρώτων που βγήκαν το 2014, ήταν η τρο-
πολογία που είχε κατατεθεί το 2014 και την οποία εσείς αρνη-
θήκατε να ψηφίσετε. 

Σε ποιους, λοιπόν, απευθύνεστε και λέτε ότι η ευαισθησία σας
είναι εκείνη που σας κάνει σήµερα να δίνετε σε αυτές τις κατη-
γορίες των κρατικών λειτουργών εκείνα που δικαιούνται να πά-
ρουν; Προφανώς, είναι ο οίστρος που σας έχει «τσιµπήσει» για
τη µεγάλη προεκλογική πορεία που ξεκινάτε από σήµερα, όπως
είπε ο Πρωθυπουργός, προς την κατάληψη της γυµνής εξουσίας. 

Γιατί δηµοκρατική εξουσία δεν πρόκειται να σας δώσει ποτέ ο
ελληνικός λαός. Και αυτό να το έχετε στο µυαλό σας. Ποτέ ο ελ-
ληνικός λαός σε εκλογές δεν πρόκειται να σας δώσει πλέον το
δικαίωµα να τον ξανακυβερνήσετε. Γιατί αυτό που αφήνετε πίσω
σας είναι ερείπια. Αυτό που αφήνετε πίσω σας είναι άνθρωποι σε
απόγνωση. Αυτό που αφήνετε πίσω σας είναι υποσχέσεις, τις

οποίες διαψεύσατε µε τον πιο τραγικό τρόπο, όταν εσείς ο ίδιος
υποσχόσασταν τότε ότι θα ανοίξετε έναν καινούργιο δρόµο στην
ιστορία της Ελλάδος και ότι αυτός ο δρόµος θα είναι µακριά από
τα µνηµόνια, µακριά από περιορισµούς και µακριά από εκτελέ-
σεις εντολών των δανειστών, τους οποίους τότε, αν θυµάστε,
τους είχατε αποκαλέσει και επικυρίαρχους. 

Μα, δεν µου λέτε, από τα οκτώ χρόνια που κρατούν τα µνηµό-
νια µέχρι σήµερα δεν έχετε συναίσθηση ότι τα τέσσερα είστε
εσείς που κυβερνάτε αυτόν τον τόπο και µόνο τα δύο χρόνια κυ-
βέρνησε η Νέα Δηµοκρατία; Δεν έχετε συναίσθηση ότι εσείς επί
τέσσερα χρόνια δεν κάνετε τίποτε άλλο από το να κυβερνάτε µε
τους πιο στυγνούς µνηµονιακούς όρους αυτή τη χώρα, έχοντας
µάλιστα αποσπάσει και επαινετικά σχόλια και επιδοκιµασίες από
την Αµερική και από το ΝΑΤΟ και από τα Συµβούλια Κορυφής µε
τα οποία έρχεστε σε επαφή στην Ευρωπαϊκή Ένωση;

Δεν έχετε, δηλαδή, συναίσθηση του ότι αν υπάρχει ένας λόγος
για τον οποίο αυτοί σας θέλουν είναι ότι πλέον αυτούς τους τα-
ραξίες τους οποίους κινητοποιούσατε και ενεργοποιούσατε κα-
θηµερινά εδώ έξω, στο Σύνταγµα, σαν αγανακτισµένους και
οργισµένους πολίτες κατά του Σαµαρά και του Βενιζέλου, τώρα
τους έχετε διορίσει; Γιατί εξήντα χιλιάδες είναι οι συµβάσεις που
έχετε συνάψει. Αναφέροµαι σε αυτές τις συµβάσεις που γίνονται,
µε βάση τη δυνατότητα που έχετε, στο πλαίσιο των συµβάσεων
ορισµένου χρόνου, για την εξυπηρέτηση διαφόρων δευτερευου-
σών αναγκών στο ελληνικό δηµόσιο. Ούτε αυτά δεν ενθυµείστε; 

Ε, λοιπόν, δεν πρόκειται ποτέ σε αυτόν τον τόπο η χώρα να
έρθει στην κανονικότητα, εάν εσείς δεν αποφασίσετε να αποκτή-
σετε τη λογική που επιβάλλεται, αλλά και την αίσθηση του µέ-
τρου που απαιτείται, για να κυβερνήσετε τουλάχιστον µε δηµο-
κρατικούς κανόνες αυτήν τη χώρα. Είναι πράγµατι ένα πρό-
βληµα. 

Μας οδηγείτε σε µία προεκλογική αντιδικία, χωρίς κανόνες,
χωρίς φραγµούς, χωρίς όρια και κυρίως εκτός των οργανωµένων
και των συντεταγµένων θεσµών και των λειτουργιών, τις οποίες
προβλέπει το Σύνταγµα, ο Κανονισµός της Βουλής και οι άλλοι
νόµοι, για τη λειτουργία τους. Γι’ αυτό, λοιπόν, έχετε πολύ µε-
γάλη ευθύνη.

Θα ήθελα, όµως, τώρα να αναφερθώ και θα µου επιτρέψετε,
κυρία Πρόεδρε, σ’ αυτό που έγινε προχθές. Ο Πρωθυπουργός
της χώρας ανακοίνωσε ότι σε µία µυστική συµφωνία που επί
τρεις µήνες διαπραγµατεύθηκε µε τον Μακαριότατο Αρχιεπί-
σκοπο Αθηνών και Πάσης Ελλάδος, κατέληξαν σε µία συµφωνία
ιστορικής σηµασίας που λύνουν τα χρόνια προβλήµατα που
υπάρχουν µεταξύ του ελληνικού κράτους και της Εκκλησίας της
Ελλάδος. 

Και το ερώτηµα που τίθεται είναι το εξής: Από πότε πληροφο-
ρηθήκατε, εσείς ειδικά που οι περισσότεροι από εσάς δηλώνουν
άθεοι και µη µέλη της Εκκλησίας, ότι υπάρχουν σοβαρά προβλή-
µατα µεταξύ του ελληνικού κράτους και της ελληνικής Εκκλη-
σίας; Και το κυρίως που ενδιαφέρει τους πάντες, είναι ότι όλοι
εσείς που µε βάση τον «αντικληρικαλιστικό» οίστρο που έχετε,
διαπαιδαγωγούσατε τον ελληνικό λαό στο να στρέφετε εναντίον
των κληρικών, γιατί λέγατε ότι δεν µπορεί το ελληνικό δηµόσιο
να πληρώνει τους µισθούς των ιερέων και των άλλων κληρικών,
αναγκαστήκατε, δεν ξέρω κατά ποιον τρόπο. Φαίνεται αυτή η ιε-
ροκρυφίως διαπραγµατευθείσα συµφωνία έφτασε στο σηµείο να
σας δώσουν φώτιση και πραγµατικά να αναγνωρίσετε ότι τους
µισθούς των κληρικών τους καταβάλλει το ελληνικό δηµόσιο εις
εκπλήρωση υποχρέωσης που έχει αναλάβει το 1939 απέναντι
στην Εκκλησία της Ελλάδος όταν απαλλοτρίωσε την εκκλησια-
στική περιουσία χωρίς ισάξιο ή χωρίς καθόλου αντάλλαγµα.

Άρα λοιπόν, αφού είστε υποχρεωµένοι και λυπάµαι που κάνατε
ότι το αγνοούσατε, να πληρώνετε αυτούς τους µισθούς, γιατί σ’
αυτή τη συµφωνία το µόνο που κάνετε είναι να αλλάζετε το κα-
θεστώς στο οποίο υπάγονται οι κληρικοί από πλευράς status,
από πλευράς ιδιότητας, από πλευράς δηλαδή της ιδιότητας του
δηµοσίου υπαλλήλου που έχουν µέχρι σήµερα γιατί το λέει ο
νόµος και γιατί το Σύνταγµα επίσης, το προβλέπει.

Το µόνο, λοιπόν, που µπορεί εδώ να υπάρξει ως απάντηση
είναι ότι χρησιµοποιήσατε και την καλοπιστία του ίδιου του Μα-
καριοτάτου Αρχιεπισκόπου Αθηνών και Πάσης Ελλάδος για να
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επιτύχετε τον στόχο που εχθές ο κυβερνητικός εκπρόσωπος τον
αποκάλυψε, να εξοικονοµήσετε, δηλαδή, µε την αλλαγή αυτού
του καθεστώτος δέκα χιλιάδες θέσεις δηµοσίων υπαλλήλων και
να εξαγγείλετε από εχθές ότι βαδίζετε διαδικασία πρόσληψης,
που θα είναι µακρόσυρτη, που θα την υποσχόµεθα για πολύ
χρόνο για να έχουµε θύµατα και οµήρους σχεδόν όλον τον ελ-
ληνικό λαό, όπως ακριβώς αυτά που µας εξήγγειλε από του Βή-
µατος αυτού προ ολίγου ο κ. Γαβρόγλου, όταν χειροκροτού-
µενος εδώ από τους συναδέλφους είπε ότι προχωράµε σε προσ-
λήψεις δεκάδων χιλιάδων καθηγητών. 

Μα, σε ποιους τα λέτε όλα αυτά; Τέσσερα χρόνια τώρα κυβερ-
νάτε. Τι έχετε κάνει από όλα αυτά για να ξεκινάτε σήµερα µία και-
νούργια φάση στη διακυβέρνηση αυτού του τόπου; Για να µας
λέτε ότι από σήµερα και µετά και µέχρι τις εκλογές, κάθε µέρα
θα φέρνετε και µία τροπολογία; Γιατί, βέβαια, εδώ είναι και η σκη-
νοθετική πονηριά που διαθέτει ο «µάγος» που λέγεται Πρωθυ-
πουργός, γιατί µόνο σε αυτά -για το κακό, όπως έλεγε στον κ.
Τραµπ- µπορεί να µαγεύει. Για το καλό είναι ανίκανος να κάνει
το παραµικρό. Αυτό ήδη το έχουµε καταλάβει όλο. 

Αυτή, λοιπόν, από σήµερα θα είναι η µοίρα µας σε αυτή την
Αίθουσα. Κάθε µέρα δεκαπέντε Υπουργοί θα έρχονται εδώ για
να δίνουν µε πανηγυρικό ύφος τον τόνο της προεκλογικής ευφο-
ρίας που ψάχνετε να ζήσετε και να δοκιµάσετε, για να έχετε τις
αντοχές µετά από δω να βγαίνετε στην ύπαιθρο και να αντιµετω-
πίσετε τον ελληνικό λαό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ό,τι και να κάνουν, δεν γλιτώνουν. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πηγαίνετε στην επαρχία και

πείτε τα αυτά. Πηγαίνετε εδώ στο Σύνταγµα και κάντε ανοιχτές
συγκεντρώσεις και πείτε τα όλα αυτά, να δούµε πόσο αντέχουν
και πόσο µπορούν να καθορίσουν τη σχέση σας την όµορφη, που
προσπαθείτε να µας πείσετε ότι έχετε µε τον ελληνικό λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Τζαβάρα, παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Φοβάστε και φοβάστε πάρα πολύ. Γι’ αυτό και σήµερα εδώ ήλ-

θατε και εκ µέσης καρδίας βγάλατε όλη την οµορφιά που αισθά-
νεστε, όταν είστε όλοι εδώ µαζί. Ο ένας να χειροκροτεί τον
άλλον, οι άλλοι να αποδοκιµάζουν τους Βουλευτές της Αντιπολί-
τευσης, γιατί και εκεί έχετε φτάσει.

Είπατε, κύριε Υφυπουργέ, «πώς µιλάτε εσείς». Δηλαδή, σας
ενοχλεί ακόµα και ο λόγος της Αντιπολίτευσης; Μα, αυτό είναι η
απαρχή µιας πορείας που οδηγεί στον ολοκληρωτισµό. Αυτό
έκανε και ο Μουσολίνι. Η πρώτη ακριβώς νοµοθετική πράξη του
Μουσολίνι, όταν πήρε µε τον τρόπο που πήρε την πρωθυπουργία
στην Ιταλία το 1926, ήταν να καταργήσει τους Βουλευτές της Αν-
τιπολίτευσης. Εκεί οδηγείτε τον τόπο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ, κύριε Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα πρέπει, επιτέλους, να ανα-
λογιστείτε τις ευθύνες σας και, από εκεί και πέρα, ελάτε εδώ να
συζητήσουµε ό,τι θέλετε.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κύ-
ριος Υφυπουργός έχει τον λόγο για µία νοµοτεχνική βελτίωση.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Και όχι για
να απαντήσω στον κ. Τζαβάρα. Δεν αξίζει. Δεν αξίζει να απαν-
τήσω σ’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
αυτό είναι άλλο.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ. Δεν πάει
άλλο αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ, µη διαµαρτύρεστε. Κι εγώ τώρα πρέπει να πω για τον Μου-
σολίνι. Σας παρακαλώ. Αυτό έχει ξεπεραστεί. Αφήστε το.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όταν πα-
ραφράζει µε τέτοιον τρόπο αυτά που λέω. Είναι τόσο κατανοητά
αυτά που είπα.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν αξίζει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ναι, δεν αξί-
ζει, διότι θα είχε νόηµα, αν χρειαζόταν να ερµηνεύσω. Δε χρεια-
ζόταν να ερµηνεύσω. Με αυτήν την έννοια.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν αξίζει να απαντήσει εδώ αυτός που
δεν έχει εκλεγεί; Βρίζει τους εκλεγµένους;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να διαβά-
σετε στα Πρακτικά τι είπα. Με αυτήν την έννοια. Δεν αξίζει να
εξηγήσω, διότι θα διαβάσετε στα Πρακτικά τι είπα και θα τα κα-
ταλάβετε. 

Μου λέει εµένα ότι είµαι Μουσολίνι και αηδίες τέτοιες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία

Βούλτεψη, έχετε γίνει µία µόνιµη φασαρία.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς φταίτε γι’ αυτό, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εγώ

φταίω; Εσείς για κάτι αντίστοιχο που είπε κάποιος δηµοσιογρά-
φος φύγατε και δεν ξαναπατάτε στην ΕΡΤ. Σας παρακαλώ τώρα.
Δεν θα λύσω εγώ τώρα τέτοια ζητήµατα.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ούτε έχετε δικαίωµα να µιλάτε από εκεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ.
Ολοκληρώστε, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα σας

βγάλω έξω, κυρία Βούλτεψη. Θα το κάνω εγώ µια φορά. Παρα-
καλώ, τελειώνετε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Θα σας κάνω µοµφή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό

περιµένω. Για να δούµε! Κάντε µας µοµφή.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Από την Έδρα θα πείτε για εµένα;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να διαβά-
σετε τα Πρακτικά για να καταλάβετε τι είπα και όχι να µου λέει
ιδιότητες φασιστικές σε µένα. Ακούσατε; Γιατί όλα είναι σαφέ-
στατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Πετρόπουλε, µην απαντάτε. Αυτό θέλει η κ. Βούλτεψη, να κάνει
διάλογο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Το συγ-
κρατώ αυτό.

Σχετικά µε τις νοµοθετικές βελτιώσεις, δεν έχω καµµία αλλαγή
στο περιεχόµενο των διατάξεων. Απλώς, κατατάσσονται τα
άρθρα λόγω των τροπολογιών σε µία άλλη διάταξη. Έτσι, λοιπόν,
σ’ αυτό αναφέρεται και µόνο, είναι, πράγµατι, νοµοτεχνικές.

Για τα άρθρα 1 έως 8, που είναι στις εισαγόµενες διατάξεις
για την εισαγωγή της οδηγίας στο Εθνικό Δίκαιο και ορίζεται ότι
ισχύουν από 21 Μαΐου 2018, πράγµατι παραµένει έτσι η έναρξη
ισχύος. Οι άλλες τροπολογίες, αυτές που κατατέθηκαν, αρχίζουν
να ισχύουν από τη δηµοσίευση του νόµου.

Κατά τον ίδιον τρόπο, αλλάζει η σειρά ορισµένων διατάξεων
στις τροπολογίες, επειδή εντάσσονταν… 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Τι αφορούν αυτές;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αφορούν
τον αριθµό των άρθρων, όπως κατατάσσονται πια, λόγω των τρο-
πολογιών. Δεν αλλάζει τίποτε άλλο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική
βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα
να έχω τον λόγο επί προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-
λετε, κύριε Τζαβάρα; Σας παρακαλώ να προσχωρήσουµε. Εδώ
δεν έχουµε µπει στους οµιλητές. Σεβαστείτε τους λίγους Βου-
λευτές που γράφτηκαν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πρέπει να σεβαστώ και τον εαυ-
τό µου και το αξίωµα, το οποίο υπηρετώ. Ένα λεπτό θέλω τον
λό- γο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για ποιο
θέµα; Παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ο κύριος Υφυπουργός είπε ότι
δεν αξίζει να απαντήσει σ’ αυτά που είπα. Είναι η άποψή του.
Πλην, όµως, αυτό που πρέπει να ξέρει είναι πως το τι αξίζει και
πόσο κάποιος δεν το κρίνει αυτός που µιλάει, αλλά εκείνοι που
τον ακούν. Και, βέβαια, αυτοί που πραγµατικά θα πρέπει να κρί-
νουν ποιος από τους δυο µας λέει πράγµατα που αξίζουν θα είναι
εκείνοι στους οποίους απευθύνεται ο λόγος µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Γνωστό
αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εµένα, λοιπόν, ο λόγος µου, πα-
ρακαλώ δεν απευθύνεται στον κύριο Υφυπουργό, γιατί, όπως
λέει και ο Κανονισµός της Βουλής, όποιος µιλάει από του Βήµα-
τος της Βουλής –και τα ξέρετε πολύ καλά αυτά- απευθύνεται στο
Σώµα. Άρα το γεγονός ότι επιτρέψατε στον κύριο Υφυπουργό να
απευθυνθεί προσωπικά σε µένα κατερχόµενο του Βήµατος και
να πει ότι δεν αξίζει να µου απαντήσει, αυτό ακριβώς παραβιάζει,
µε την έννοια που σας είπα, τον Κανονισµό και εκθέτει έναν εκ-
λεγµένο αντιπρόσωπο του λαού που µάλιστα αυτή τη στιγµή ανα-
πληρώνει τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, έχει, δη-
λαδή και ιδιαίτερα αυξηµένο θεσµικό, κοινοβουλευτικό ρόλο.

Δεν θα έπρεπε να τον αφήσετε αναπάντητο και θα έπρεπε να
του πείτε ότι αυτός που δεν είναι εκλεγµένος, αυτός που έρχεται
εδώ και φιλοξενείται στο Βουλευτήριο θα πρέπει, επιτέλους, να
καταλάβει ότι αυτός ο χώρος είναι Κοινοβούλιο για τους Βουλευ-
τές και δεν είναι κυβερνείο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,

κύριε Τζαβάρα. Νόµιζα ότι θέλατε να απαντήσετε, για να µπούµε
κάποια στιγµή επιτέλους στον κύκλο των οµιλητών. 

Συναινετικά –έχει αλλάξει η σειρά- θα δώσω πρώτα τον λόγο
στον κ. Γεωργαντά, µετά θα µιλήσει ο κ. Παπαηλιού και ύστερα
ο κ. Παππάς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μετά

θα µιλήσετε εσείς. Έχουν µιλήσει όλοι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Επί της διαδικασίας θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Με συγχωρείτε, κυρία Πρόεδρε, θα µι-

λήσω επί της διαδικασίας. Εδώ και µιάµιση ώρα έχω ζητήσει ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος τον λόγο. Όταν δήλωσα την
πρόθεσή µου να τοποθετηθώ, δεν είχαν δηλώσει άλλοι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι πλην του κ. Λοβέρδου. Εδώ και µιάµιση
ώρα, λοιπόν, µε πηγαίνει το Προεδρείο παρακάτω και εγώ ερω-
τώ: Πώς ορίζεται το ποιος θα µιλήσει από τους Κοινοβουλευτι-
κούς Εκπροσώπους πρώτος ή µετά; Όποιος δηλώνει τελευταία
στιγµή και βάσει της δύναµης του κόµµατός του; Ή βάσει της
σειράς προτεραιότητας, όπως την έχουµε δηλώσει από την αρχή
της συνεδρίασης; 

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, είµαι δύο ώρες εδώ. Έφυγα από
την επιτροπή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κοι-
τάξτε, εγώ τώρα ήρθα στο Προεδρείο…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σύµφωνοι, αλλά εγώ είµαι δύο ώρες και
έφυγα από την Επιτροπή Περιβάλλοντος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, εν-
τάξει, κύριε Αµυρά, υπήρχαν οι αγορητές τότε που εσείς ζητού-
σατε τον λόγο. Πρέπει να τελειώσουν οι αγορητές. Αυτό το ξέ-
ρετε. Ένας έχει µιλήσει και τώρα µόλις ο κ. Τζαβάρας. Δεν έχουν
µιλήσει άλλοι Κοινοβουλευτικοί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Οι αγορητές έχουν τελειώσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό

λέω. Δεν µπορούσαν, λοιπόν, να σας δώσουν τον λόγο πριν. Τώ-
ρα άρχισε ο κύκλος οµιλητών εναλλάξ µε Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μα, πώς δώσατε τον λόγο στον κ. Λο-
βέρδο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα,
λοιπόν, θα πάρετε τη σειρά σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μα, πώς δόθηκε ο λόγος στον κ. Λο-
βέρδο που είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ρωτή-
στε τον κύριο που ήταν στο Προεδρείο. Τώρα τι να σας απαντή-
σω; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι, αλλά υπάρχει συνέχεια Προεδ-
ρείου. 

Με συγχωρείτε, κύριε Γεωργαντά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πάν-

τως, είτε ιεραρχικά το κάνουµε είτε όχι, πρέπει να περιµένετε
λίγο. Κάντε υποµονή! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι, θα πρέπει το Προεδρείο να τηρεί
τη σειρά. Αυτό πρέπει να κάνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Δεν θα κάνω χρήση όλου του χρόνου µου. 
Θέλω να πω µερικά συγκεκριµένα πράγµατα. Και ευχαριστώ

τους συναδέλφους που µου παραχώρησαν τη σειρά τους. 
Πίστευα πραγµατικά ότι ο λαϊκισµός της Κυβέρνησης θα βρει

κάποιο όριο, θα βρει κάποιο σηµείο στο οποίο θα σταµατήσει.
Σήµερα ζήσαµε ένα ακόµα επεισόδιο αυτού του λαϊκισµού, που
νοµίζω ότι ξεπερνάει κάθε προηγούµενη πρακτική τους. 

Για να καταλάβει και ο κόσµος που µας ακούει, σήµερα έγινε
το εξής: Ήρθε αυτή η Κυβέρνηση, ως είχε υποχρέωση να συµ-
µορφωθεί στο διατακτικό δικαστικών αποφάσεων, και ακούστε
τι προσπάθησε να αλλοιώσει και ποια εικόνα προσπάθησε να
δώσει. Γνωρίζουν όλοι πολύ καλά ότι τον Νοέµβριο του 2014 η
προηγούµενη κυβέρνηση του Αντώνη Σαµαρά στις 11 Νοεµβρίου
ψήφισε εντός του Κοινοβουλίου την επιστροφή των οφειλοµένων
–γιατί αυτή είναι η σωστή έκφραση, όχι αναδροµικών- την ανα-
προσαρµογή των µισθών και των συντάξεων  και το 50% αυτών
–που έπρεπε να ψηφιστεί- να αποδοθεί στους δικαιούχους. Αυτό
έγινε τον Νοέµβριο του 2014 και εκείνη η Κυβέρνηση συµµορ-
φώθηκε εντός τεσσάρων µηνών από την έκδοση των σχετικών
αποφάσεων, δηλαδή αµέσως. 

Αυτή η Κυβέρνηση έρχεται να δώσει το υπόλοιπο 50% τέσ-
σερα χρόνια µετά. Τέσσερα χρόνια µετά, να το επαναλάβω! Τέσ-
σερις µήνες χρειάστηκε η κυβέρνηση του Αντώνη Σαµαρά για να
δώσει το 50%, τέσσερα χρόνια η Κυβέρνηση αυτή, για να δώσει
το υπόλοιπο 50%. 

Όµως, ακούστε τώρα: Το ψέµα δεν σταµατάει εκεί, έχει συνέ-
χεια. 

Πρώτον, τα περισσότερα κυβερνητικά στελέχη σήµερα µίλη-
σαν για πολιτική επιλογή για αυτή τους την ενέργεια. Ποια είναι
η πολιτική επιλογή; Δεν υπάρχει υποχρέωση συµµόρφωσης στις
αποφάσεις των δικαστηρίων; Ακόµα και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
άφησε κενά σε αυτό. Είναι δυνατόν οι αποφάσεις των δικαστη-
ρίων –είτε αρέσουν είτε όχι- να µην γίνονται σεβαστές; Πρέπει
να γίνονται σεβαστές. Βεβαίως, µπορεί να γίνει κατανοητό ότι
για την αποπληρωµή µπορεί να πάρουν λίγο χρόνο σε σχέση µε
τον δηµοσιονοµικό χώρο, αλλά είναι απόλυτα σεβαστές. Δεν έρ-
χεται σήµερα η Κυβέρνηση από πολιτική επιλογή, έρχεται από
υποχρέωση. 

Τρίτον, η προηγούµενη κυβέρνηση, όταν έδινε το 50%, το
έδινε ενώ ήταν εντός µνηµονιακών υποχρεώσεων. Καταλαβαί-
νετε πόσο σοβαρό και σηµαντικό είναι αυτό. Η παρούσα Κυβέρ-
νηση δεν έχει αυτήν τη δυσκολία. 

Τέταρτον, η αιτιολογική έκθεση της τροπολογίας λέει κάτι ανή-
κουστο, το οποίο και λαϊκισµό δείχνει, αλλά και συνεχίζει µία κο-
ροϊδία. Βάζοντας τα διαστήµατα για τα οποία γίνεται αυτή η
αναπροσαρµογή, θεωρεί ότι όλες οι αδικίες είτε στο συνταξιο-
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δοτικό είτε στο µισθολόγιο αποκαταστάθηκαν µε τα νοµοθετή-
µατα του 2016 και του 2017 της παρούσας Κυβέρνησης. 

Αποκαταστήσατε τη συνταγµατικότητα, τον νόµο και την τάξη,
όταν ξέρουµε πολύ καλά ότι υπάρχουν διασκέψεις στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας, ότι ήδη κάποιες διατάξεις από τα δικά σας
νοµοθετήµατα έχουν κριθεί αντισυνταγµατικές και προφανώς πε-
ριµένουµε εντός του επόµενου διαστήµατος να έχουµε ανα-
τροπή και των δικών σας νοµοθετηµάτων;

Ας µην βιάζεστε, λοιπόν. Και βεβαίως, ας µην προκαλείτε λέ-
γοντας ότι αποκαταστήσατε τη συνταγµατικότητα και την τάξη
µε τα δικά σας νοµοθετήµατα. Υπήρχε µία υποχρέωση για συµ-
µόρφωση σε δικαστικές αποφάσεις. Η Νέα Δηµοκρατία, όπως
τότε εντίµως ήρθε στη Βουλή, την υποστήριξε και την ψήφισε,
το ίδιο κάνει και σήµερα.

Ξέρετε που ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ τον Νοέµβριο του 2014; Στο
«παρών». Σήµερα κάποια στελέχη του είπαν ότι δικαιώνεται τώρα
ο αγώνας από το 2014. Για να δικαιωθεί ο αγώνας έπρεπε να
είναι από τότε ουσιαστικά συµµέτοχοι σε εκείνη την ψήφιση. Αυ-
τοί, όµως, επέλεξαν τότε να χρησιµοποιήσουν κάτι «ωραίες» εκ-
φράσεις που τις βρήκα από τα Πρακτικά. Υπουργός της παρού-
σης Κυβέρνησης έλεγε τότε: «Αυτά είναι καραγκιοζιλίκια. Είναι
κοροϊδία. Με τα χίλια ζόρια φέρατε µία τροπολογία, ενώ ήταν
υποχρέωσή σας η συµµόρφωση µε τις δικαστικές αποφάσεις.
Σταµατήστε τους προεκλογικούς εµπαιγµούς και τις κοροϊδίες.» 

Αυτά έλεγαν τον Νοέµβριο του 2014 αυτοί που σήµερα είναι
Υπουργοί αυτής της Κυβέρνησης. Και τότε είπαν «παρών».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γιατί δεν λες το όνοµά του;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Η κ. Κουντουρά. 
Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό απόσπασµα µε τις συγκε-

κριµένες εκφράσεις.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Γεωργαντάς κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η κ. Κουντουρά µίλαγε για κοροϊδίες και καραγκιοζιλίκια. 
Για να τελειώνει όλο αυτό το θέατρο του παραλόγου και του

λαϊκισµού: Έρχεται το Σώµα συµµορφώνεται µε δικαστικές απο-
φάσεις, κάνει το καθήκον του απέναντι σε αυτούς τους ανθρώ-
πους. Καµµία πολιτική επιλογή, καµµία επιβράβευση. Βεβαίως,
είµαστε εδώ για να διορθώνουµε λάθη, για να αποκαθιστούµε
αδικίες, τις οποίες µας τις επισηµαίνει εν προκειµένω η δικαστική
αρχή. Η αποκατάσταση της αδικίας δεν είναι πολιτική επιλογή
εδώ. Είναι υποχρέωση. Αυτήν την υποχρέωση εµείς την αποδε-
χτήκαµε, την εκτελέσαµε και την ολοκληρώσαµε το 2014. Σή-
µερα ερχόµαστε να συµβάλουµε πάλι θετικά σε αυτό χωρίς
πολλά λόγια και χωρίς κοροϊδίες. 

Για τις κοροϊδίες θέλω να πω µια τελευταία κουβέντα και να
κλείσω: Όταν ψηφίστηκε το ασφαλιστικό, ο περίφηµος νόµος Κα-
τρούγκαλου, εγώ θυµάµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όλοι
εδώ επιχαίρατε για έναν εξαιρετικό νόµο ο οποίος έλυνε όλα τα
ζητήµατα του ασφαλιστικού και ο οποίος δεν είχε καµµία περι-
κοπή συντάξεων. 

Σήµερα ξέρετε γιατί χειροκροτήσατε τον Πρωθυπουργό; Γιατί
σας είπε ότι αυτός ο καλός νόµος Κατρούγκαλου, που ψηφί-
στηκε από εσάς πριν από δύο χρόνια και χειροκροτούσατε όταν
ψηφιζόταν, ευτυχώς δεν θα εφαρµοστεί. Αυτό χειροκροτήσατε
σήµερα, ότι ο καλός νόµος Κατρούγκαλου, που ψηφίστηκε από
εσάς το 2016, ευτυχώς δεν θα εφαρµοστεί. Έχει και η κοροϊδία
τα όριά της!

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κατ’ αρχάς να επισηµάνω ότι ο προλαλήσας οµιλη-
τής Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας αναγνώρισε ότι η χώρα
βρίσκεται εκτός µνηµονίων. Είναι µία θέση που η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση και κάποιες άλλες πολιτικές δυνάµεις µέχρι τώρα θε-
ωρούν ότι δεν ισχύει. Είναι κάτι και αυτό, αφού αρχίζετε, κύριοι
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να συµβιβάζεστε µε την πραγ-
µατικότητα. Και η πραγµατικότητα είναι, ότι σήµερα η χώρα βρί-

σκεται εκτός µνηµονίων µετά από πολύ µεγάλες προσπάθειες
που κατέβαλε η σηµερινή Κυβέρνηση. 

Ας έρθουµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Με τις προτεινόµενες δια-
τάξεις εναρµονίζεται η ελληνική νοµοθεσία µε το κοινοτικό δίκαιο
και ενσωµατώνεται σε αυτήν η οδηγία 2014/55 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16-4-2014, σχετικά µε τις
ελάχιστες προϋποθέσεις για την προαγωγή της κινητικότητας
των εργαζοµένων στα κράτη-µέλη, µέσω της βελτίωσης, της
απόκτησης και της διατήρησης δικαιωµάτων συµπληρωµατικής
συνταξιοδότησης. 

Οι διατάξεις της οδηγίας που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέ-
διο, εφαρµόζονται στους εργαζόµενους που είναι µέλη των συ-
στηµάτων συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης και οι οποίοι,
λόγω λήξης της σχέσης εργασίας, µετακινούνται σε άλλα κράτη-
µέλη ή αλλάζουν απασχόληση εντός της ελληνικής επικράτειας.
Είναι πολύ σηµαντική αυτή η ρύθµιση για τους εργαζόµενους
που αλλάζουν απασχόληση εντός της ελληνικής επικράτειας. 

Η οδηγία αποβλέπει στη διευκόλυνση της άσκησης του δικαιώ-
µατος των εργαζοµένων για ελεύθερη κυκλοφορία στα κράτη-
µέλη, µειώνοντας τα εµπόδια τα οποία δηµιουργούνται από
ορισµένους κανόνες των συστηµάτων συµπληρωµατικής συντα-
ξιοδότησης που συνδέονται µε τη σχέση εργασίας. Τα εµπόδια
αυτά αφορούν στους όρους απόκτησης συνταξιοδοτικών δικαιω-
µάτων, και στους όρους διατήρησης αδρανοποιηµένων συντα-
ξιοδοτικών δικαιωµάτων. Επιπλέον, η οδηγία αποσκοπεί στην
προώθηση της ενηµέρωσης που παρέχεται στους εργαζόµενους
σχετικά µε τις συνέπειες της κινητικότητας στα δικαιώµατα συµ-
πληρωµατικής συνταξιοδότησης. 

Με τις προτεινόµενες διατάξεις διευκολύνεται όχι µόνον η κι-
νητικότητα των εργαζοµένων από το ένα κράτος στο άλλο, µε
αποτέλεσµα τη βελτίωση των όρων απόκτησης και διατήρησης
των δικαιωµάτων συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης τους αλλά
διευκολύνεται και η επαγγελµατική κινητικότητα στο εσωτερικό
της χώρας, µε αποτέλεσµα τη βελτίωση της ευελιξίας και της
αποτελεσµατικότητας της αγοράς εργασίας στη χώρα επ’ ωφε-
λεία των εργαζοµένων και τη βελτίωση των όρων απόκτησης και
διατήρησης των δικαιωµάτων συµπληρωµατικής συνταξιοδότη-
σης αυτών. 

Από τις προβλέψεις της οδηγίας εξαιρούνται τα συστήµατα
κοινωνικής ασφάλισης που καλύπτονται από τον Κανονισµό
883/2004, τα συστήµατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης
που έχουν κλείσει, τα συστήµατα εγγυήσεων σε περιπτώσεις
αφερεγγυότητας, η κατ’ αποκοπή πληρωµή του εργοδότη προς
τον εργαζόµενο, η οποία πραγµατοποιείται κατά το πέρας της
εργασιακής σχέσης και η οποία δεν θεωρείται συµπληρωµατική
σύνταξη, ενώ οι προβλέψεις της οδηγίας δεν εφαρµόζονται για
την απόκτηση και διατήρηση συµπληρωµατικής συνταξιοδότη-
σης των εργαζοµένων εντός ενός µόνο κράτους-µέλους. Επίσης,
δεν εφαρµόζονται και στις παροχές αναπηρίας ή επιζώντων που
συνδέονται µε τα συστήµατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότη-
σης. 

Ας έρθουµε τώρα στην τροπολογία για την οποία έγινε πολύς
λόγος. Η τροπολογία προβλέπει την εφάπαξ καταβολή των ανα-
δροµικών στα στελέχη και στους συνταξιούχους των Ενόπλων
Δυνάµεων, των Σωµάτων Ασφαλείας, στους ιατρούς δηµόσιας
υγείας, στα µέλη ΔΕΠ των Πανεπιστηµίων, ΤΕΙ κ.λπ. και βέβαια
έχουν προηγηθεί αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Ας υπενθυµίσουµε, όµως, συγκεκριµένα στοιχεία του ιστορι-
κού αυτής της τροπολογίας, τα οποία παρέλειψαν να αναφέρουν
οι οµιλητές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και η εισηγήτρια της
Νέας Δηµοκρατίας. Και αυτό έγινε προκειµένου να απαξιωθεί η
εισαγόµενη ρύθµιση. Είναι τρία τα στοιχεία: 

Το πρώτο είναι ο ν.4093/2012, όπου προβλέφθηκαν -µετά από
άλλες, αλλεπάλληλες µειώσεις- µειώσεις στις αποδοχές των
αµειβοµένων µε ειδικά µισθολόγια, αλλά και των συνταξιούχων
µε ειδικά µισθολόγια.

Στη συνέχεια -και αυτό παραλείφθηκε- εκδόθηκαν αποφάσεις
των ανωτάτων δικαστηρίων, µε τις οποίες η συγκεκριµένη ρύθ-
µιση του ν.4093/2012 κρίθηκε αντισυνταγµατική. Η αποκατά-
σταση από πλευράς της τότε κυβέρνησης έγινε µε την καταβολή
του ηµίσεος των αναδροµικών. Συνεπώς υπελείπετο το υπόλοιπο
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ήµισυ. 
Εποµένως, αφού και ο προλαλήσας συνάδελφος της Νέας Δη-

µοκρατίας προηγουµένως αναγνώρισε ότι µπαίνουµε στη µετα-
µνηµονιακή εποχή, πράγµατι η συγκεκριµένη τροπολογία
συνιστά το πρώτο θετικό δηµοσιονοµικό µέτρο που έρχεται προς
ψήφιση στη Βουλή µετά το τέλος των µνηµονίων και αφορά την
αποκατάσταση αδικίας που υπέστησαν άνθρωποι οι παραπάνω
κατηγορίες λειτουργών.

Βέβαια, εν προκειµένω, πρόκειται για ζήτηµα πολιτικής βούλη-
σης πέραν της συµµόρφωσης προς αποφάσεις δικαστηρίων, οι
οποίες πολλές φορές δεν τηρούνταν -και δεν τηρήθηκαν εν προ-
κειµένω- από τις προηγούµενες κυβερνήσεις, της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ πρόκειται πράγµατι για ζήτηµα πολιτικής
βούλησης. Διότι πρέπει να πούµε ότι η χώρα, επανερχόµενη στην
κανονικότητα, πρέπει -και αυτό κάνει η παρούσα Κυβέρνηση- να
άρει σταδιακά αδικίες, να αποκαταστήσει ισορροπίες και να δη-
µιουργήσει το πλαίσιο για την προώθηση πολιτικών ανάπτυξης
και κοινωνικής δικαιοσύνης.

Και βέβαια η επάνοδος στην κανονικότητα δεν σηµαίνει, ανα-
παραγωγή του µοντέλου οικονοµικής µεγέθυνσης του παρελθόν-
τος που οδήγησε τη χώρα «στα βράχια», στη χρεοκοπία, αλλά τη
δηµιουργία ενός νέου, παραγωγικού υποδείγµατος που θα στη-
ρίζεται στην εξωστρέφεια, την καινοτόµα επιχειρηµατικότητα τις
σταθερές και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας και την κοινω-
νικά δίκαιη διανοµή του παραγόµενου πλούτου. 

Αυτός είναι ο στόχος µας και σε αυτό το πλαίσιο θα προχωρή-
σουµε, ούτως ώστε οι Έλληνες πολίτες να βιώσουν αυτή τη δια-
φορετική πολιτική, την οποία έχουµε χαράξει, σχεδιάσει,
προγραµµατίσει και υλοποιούµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Παππάς από τη Χρυσή Αυγή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αναφερόµενος στο συζητούµενο νοµο-

σχέδιο, δηλαδή στην ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία οδη-
γίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, θέλω να αναφερθώ επ’
ολίγον, εισαγωγικά, σε θέµα επικαιρότητας -µείζον κατ’ εµέ πο-
λιτικά και εθνικά- και να µεταφέρω τις καταγγελίες των οµογενών
µας Βορειοηπειρωτών, οι οποίοι καταγγέλλουν κάποια πράγ-
µατα, όχι, όµως, µόνο λόγω της άνανδρης δολοφονίας κατ’ εν-
τολήν του ίδιου του Πρωθυπουργού της Αλβανίας, του ψυχο-
παθούς Έντι Ράµα. 

Και µη βιαστείτε να µε διακόψετε. Τον ονοµάζω «ψυχοπαθή»,
διότι έτσι τον ονοµάζουν και οι αλβανικές εφηµερίδες, οι οποίες
δηµοσιεύουν τα ντοκουµέντα της νοσηλείας του, τα οποία φέ-
ρουν τη γνωµάτευση «επιθετική ψυχοπάθεια».

Καταθέτω για τα Πρακτικά το σχετικό ντοκουµέντο, καθώς και
την ανάλογη πηγή, για να γνωρίζει ο ελληνικός λαός µε ποιους
συνοµιλεί ο Έλλην Πρωθυπουργός και Υπουργός Εξωτερικών,
χαριεντιζόµενος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι Βορειοηπειρώτες, λοιπόν, τα λένε και τα καταγγέλλουν
αυτά όχι µόνο λόγω της άνανδρης δολοφονίας, αλλά και λόγω
της µακρόχρονης εγκατάλειψής τους από το εθνικό κέντρο. Οι
καταγγελίες που έχουν καταγραφεί -και στα ελληνικά µέσα- λέ-
γουν ότι η Υπουργός Πολιτισµού, δηλαδή η κ. Μυρσίνη Ζορµπά,
την ώρα της εκδήλωσης ήξερε ότι βρισκόταν σε εξέλιξη επιχεί-
ρηση εναντίον του Κώστα. Και αν δεν της το είπαν έγκαιρα, το
γνώριζαν αυτοί που ήρθαν από το Προξενείο του Αργυροκά-
στρου. «Αντί να ενεργήσουν, αποχώρησαν άρον-άρον και µας εγ-
κατέλειψαν». 

Nα προσθέσω την καταγγελία ενός τραγικού προσώπου, της
χαροκαµένης µάνας, της µάνας του Κώστα Κατσίφα, η οποία µέ-
σα στον πόνο της, µε πίκρα και παράπονο δήλωσε ότι κανένας
κυβερνητικός παράγοντας…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, κύριοι. Τη συζήτηση στο καφενείο. Κυρία Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όλοι µι-

λάνε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όλοι µιλάνε, αλλά δεν είναι δουλειά αυτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

ακούγονται. Ελάτε, συνεχίστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ακούγονται από εµένα, όµως, κυρία Πρό-

εδρε. Δεν σέβονται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριοι

συνάδελφοι, δεν µπορεί ο οµιλητής. Κάντε ησυχία, παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν σέβονται. Έτσι έµαθαν και στην κυ-

βέρνηση οι Νεοδηµοκράτες και στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι µου κάνεις έτσι Τζαβάρα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είπες κάτι για µένα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, δεν σέβεσαι τίποτα. Δεν σέβεσαι τον

οµιλητή και µου κάνεις και χειρονοµίες. Μαγκιές…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εµένα θα µου µιλάτε στον πλη-

θυντικό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Τζαβάρα, αυτό σε πείραξε; Το

«κύριε Τζαβάρα»;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τα χρυσαυγίτικα σε εµένα, όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτό σε πείραξε; Το «κύριε Τζαβάρα»; Το

«κύριος» σε παραπέµπει και αλλού.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τα χρυσαυγίτικα σε εµένα, όχι.

Άκουσες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Παππά, όποιος θέλει σας ακούει. Δεν µπορείτε να υποχρεώσετε
τους άλλους να σας ακούσουν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Φαίνεται η συµπεριφορά σου και η ασέ-
βεια που δείχνεις και προς το Σώµα και προς τον οµιλητή. Δεν
θα περίµενα και τίποτα καλύτερο από εσένα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σε εσένα ειδικότερα…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σε εσένα ειδικότερα, γιατί δεν

αξίζεις τον σεβασµό µου και σου το επιδεικνύω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τζαβάρα, έλα αγόρι µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ. Μην ανεβάζετε την ένταση χωρίς λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εγώ θέλω να καταγγείλω και να µετα-

φέρω εδώ τα λόγια της χαροκαµένης µάνας που είπε ότι κανένας
κυβερνητικός παράγοντας δεν την πήρε ένα τηλέφωνο να της
πει δύο λόγια παρηγοριάς, να της πει δύο λόγια συµπαράστα-
σης. Και όχι µόνο κυβερνητικός, αλλά και πολιτειακός παράγον-
τας. Στη στιγµή της κρίσης και οι δύο, και η Κυβέρνηση και ο
Προέδρος της Δηµοκρατίας, ήσαν απόντες. Και σε κάθε κρίση!
Το ίδιο έγινε και στο Μάτι. Δεν πήρε ο ελαχιστότατος των περι-
στάσεων Προκόπιος Παυλόπουλος, Πρόεδρος της Δηµοκρατίας,
ένα απλό τηλέφωνο τη µάνα του Κωνσταντίνου Κατσίφα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Παππά, να προσέχετε τις εκφράσεις σας. Δεν θα διακόπτω ανά
τρία λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Στο σηµείο αυτό να αναφέρω, κυρία Πρό-
εδρε, και τη δήλωση του πατέρα του Βορειοηπειρώτη Έλληνα
ήρωα. Είπε επί λέξει ο πατέρας Κατσίφας: «Το θάνατο του παι-
διού µου µπορώ και θα τον αντέξω. Τις δηλώσεις του κ. Φίλη δεν
θα µπορέσω. Απορώ πώς κάποιος αποκάλεσε τη Βόρειο Ήπειρο
“Νότια Αλβανία”!». Τίποτα διαφορετικό δεν θα µπορούσαµε να
περιµένουµε από αυτούς που µισούν την ελληνική σηµαία, που
καταδικάζουν ως φασιστική την πρωτοβουλία ανυπότακτων µα-
θητών και γενναίων Ελλήνων να τραγουδήσουν το «Μακεδονία
ξακουστή» στην παρέλαση της 28ης Οκτωβρίου, τα παιδιά του Λυ-
κείου του Γέρακα.

Πολύ φοβάµαι -µάλλον είµαι σίγουρος- ότι θα ενδώσουν οι κυ-
βερνητικοί στις απαιτήσεις της σκοπιανής εταίρας, της συνεταί-
ρου σας στο ΝΑΤΟ, Υπουργού Άµυνας του γειτονικού κρατικού
µορφώµατος και θα απαγορεύσουν στους Έλληνες να λένε «Η
Μακεδονία είναι ελληνική». Το πράξατε την ίδια ηµέρα που η αλ-
βανική αστυνοµία, κατ’ εντολή ενός ναρκέµπορα πρωθυπουρ-
γού, δολοφόνησε τον Κωνσταντίνο Κατσίφα. Καταγγέλλω ότι
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κατ’ εντολή της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ απαγορεύτηκε
µε ποινή φυλάκισης και παραποµπή σε στρατοδικείο στα στρα-
τιωτικά αγήµατα να τραγουδήσουν το εν λόγω εµβατήριο, δη-
λαδή το «Μακεδονία ξακουστή».

Ακούστε καλά: Στην απαγόρευση στο εµβατήριο «Μακεδονία
ξακουστή» αλλά και για το ήδη απαγορευµένο «Έχω µία αδελφή,
τη Βόρειο Ήπειρο», η απάντηση του ελληνικού λαού είναι η εξής:
«Όχι, το «Μακεδονία ξακουστή» γεννήθηκε στη µάχη και θα πε-
θάνει…» -αν πεθάνει, που δεν θα πεθάνει- «…σε πόλεµο». Η ελ-
ληνικότητα της Μακεδονίας µας, η ελληνικότητα της Βορείου
Ηπείρου δεν παζαρεύονται ούτε σε συνοµιλίες, ούτε µε υπογρα-
φές, ούτε σε προδοτικές συµφωνίες. Η ελληνικότητα και η ελευ-
θερία της Μακεδονίας µας και της αλύτρωτης Βορείου Ηπείρου
είναι αδιαπραγµάτευτες και έχουν σφραγιστεί µε το αίµα χιλιά-
δων Ελλήνων σε όλες τις ιστορικές περιόδους.

Τελειώνοντας την αναφορά µου, η οποία δεν θα µπορούσε να
είναι παρά ένα είδος µνηµόσυνου στον ήρωα Κωνσταντίνο Κα-
τσίφα, θέλω να καταγγείλω τους εκπροσώπους του αυτοαποκα-
λούµενου «δηµοκρατικού τόξου», οι οποίοι αρνήθηκαν την πρό-
ταση της Χρυσής Αυγής για την τήρηση ενός λεπτού σιγής, η
οποία έγινε από τη συναγωνίστρια Ελένη Ζαρούλια µια µέρα
µετά τη δολοφονία του ήρωα, στις 29 Οκτωβρίου. Και σήµερα,
την ηµέρα της κηδείας, την ώρα της κηδείας -γιατί αυτή τη στιγ-
µή κηδεύεται ο ήρωας Κωνσταντίνος Κατσίφας στους Βουλιαρά-
τες-, αρνούνται και πάλι τη συµβολική αυτή πράξη, τον ελάχιστο
φόρο τιµής που θα µπορούσε να αποδώσει το ελληνικό Κοινο-
βούλιο στις τραγικές στιγµές που ζει αυτή τη στιγµή η Βόρειος
Ήπειρος. 

Θα έπρεπε να αισχύνεστε γι’ αυτό! Και ο ελληνικός λαός αυτό
πιστεύει. Αυτό πιστεύει η συντριπτική πλειοψηφία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριε Παππά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ήρωα, Κωνσταντίνε Κατσίφα, το Λαϊκό
Εθνικιστικό Κίνηµα έχει τη βαθιά πίστη πως η θυσία σου δεν θα
πάει χαµένη. Θα καρπίσει το δένδρο της ελευθερίας που πότισε
και το δικό σου αίµα. Κωνσταντίνε Κατσίφα, επιστρέφεις σήµερα
στην πατρώα ελληνική γη ως ήρωας, µε ανοιχτό φέρετρο, ντυ-
µένος µε την παραλλαγής και τυλιγµένος µε τη γαλανόλευκη που
υπερασπίστηκες µε την ίδια σου τη ζωή. Λεβέντη Ηπειρώτη, µό-
νος ξεσήκωσες την Ελλάδα όλη για να θυµηθεί την αλύτρωτη πα-
τρίδα µας. Κώστα Κατσίφα, το αίµα σου υπογραφή. Βόρειος
Ήπειρος, γη ελληνική. Καλό ταξίδι ήρωα, καλό ταξίδι γενναίε
συµπατριώτη.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας τα εξής: Επειδή λόγω της
µασονοδεξιάς σκευωρίας έχω απαγόρευση εξόδου από τη χώρα,
όπως και ο Γενικός Γραµµατέας Νίκος Μιχαλολιάκος και πλείστοι
Βουλευτές της Χρυσής Αυγής -εγώ έχω ένα επιπλέον προνόµιο
και τίτλο τιµής, θα έλεγα, να είµαι και «persona non grata» στην
Αλβανία- δεν παρίσταµαι στην εξόδιο ακολουθία και σε αποχαι-
ρετώ, Κώστα Κατσίφα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριε Παππά, σας παρακαλώ. Σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η ανε-

κτικότητα µου έχει φθάσει στα όρια της.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: …όπως πρέπει σε ήρωες και γενναίους

µε το ηπειρώτικο τραγούδι της πατρίδας µας: «Δέλβινο και Τσα-
µουριά, Δέλβινο και Άγιοι Σαράντα, θα σας πάρουµε για πάντα.
Δέλβινο και Τεπελένι πάλι ελληνικό θα γένει».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Πω, πω,

πω, πω!
Κύριε Παππά, και προς την άλλη πλευρά, θέλω να σας πω το

εξής: Ο Κανονισµός λέει ότι θα µιλάτε εντός της ηµερήσιας διά-
ταξης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αφήσατε τον Τζαβάρα να µιλά δεκαπέντε
λεπτά για…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η δη-
µοκρατία είναι ανεκτική, κύριε Παππά, αλλά έχουµε και τα όρια
µας. Δεν θα γυρίσουµε στον προηγούµενο αιώνα µε σας και µε
τις αηδίες που λέτε. Ελάτε τώρα!

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ντροπή! Αηδίες λέµε εµείς; Είστε σί-
γουρη;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ντροπή σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Γιατί

είναι ανατριχιαστικά όλα αυτά. Δεν ακούγονται στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο! Σας παρακαλώ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Δεν ντρέπεστε; Αηδίες; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,

τα είπε ο Αρχηγός. Πηγαίντε τώρα!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Αηδίες είναι αυτά που λέµε εµείς;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Βε-

βαίως. Θέλετε να πω ότι είναι φασιστικά; Φασιστικές αηδίες!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Είστε σίγουρη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Βε-

βαίως!
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ντροπή!
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Στους Βορειοηπειρώτες να τα πείτε

αυτά, κυρία Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει.

Έφυγε ο Αρχηγός. Αυτό δεν κάνετε πάντα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Η θέση σας δεν σας επιτρέπει να ει-

ρωνεύεστε. Το έχετε καταλάβει αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κάντε

µου κι εσείς µοµφή!
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε

τώρα! Θέλετε να σας βγάλω έξω; Εµποδίζετε τον οµιλητή. Σας
παρακαλώ!

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Δεν θα είστε για πολύ καιρό εδώ! Θα
σας πετάξει έξω ο ελληνικός λαός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, ναι.
Από εσάς θα περιµένουµε!

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόµµατος
Το Ποτάµι κ. Αµυράς για δώδεκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν ξέρω αν όλοι πήραµε χαµπάρι τι έγινε εδώ µέσα, αλλά σή-

µερα, επισήµως, ξεκίνησε η προεκλογική περίοδος για τη χώρα.
Δώδεκα Υπουργοί, ο οιονεί Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης κ.
Καµµένος και ο Πρωθυπουργός, πήραν τον λόγο επ’ αφορµή
µιας τροπολογίας σε µια ενσωµάτωση µιας οδηγίας. Υπό φυσιο-
λογικές συνθήκες όλοι ξέρουµε ότι σε τέτοιου είδους νοµοσχέ-
δια έρχεται ο επισπεύδων Υπουργός και οι Βουλευτές που
χειρίζονται το θέµα. Όµως, ο κ. Τσίπρας είπε ότι είχε να µας ανα-
φέρει κάποια σοβαρά θέµατα. Και για πρώτη φορά, εγώ θα έλεγα
ότι ο κ. Τσίπρας -δεν ξέρω αν το πήρατε κι εσείς χαµπάρι- ονο-
µάτισε το µνηµόνιο του µε το όνοµά του. Είπε δηλαδή επί λέξει,
«Το µνηµόνιο µας είχε λιγότερες επιβαρύνσεις». Και λέω: «Επι-
τέλους, πρώτη φορά ακούω τον κ. Τσίπρα να παραδέχεται ότι
έφερε µνηµόνιο στη χώρα». 

Τι µας είπε, επίσης, ο κ. Τσίπρας; Ότι το µνηµόνιο Τσίπρα -
Καµµένου είχε λιγότερα βάρη από των προηγουµένων. Και τότε
η απλή λογική σε οδηγεί να συµπεράνεις ότι του κ. Τσίπρα και
του κ. Καµµένου δεν τους έφταναν οι επιβαρύνσεις των προ-
ηγούµενων µνηµονίων. Τις ενσωµάτωσαν, τις έκαναν κτήµα τους
και προχώρησαν και σε νέες επιβαρύνσεις, µε το δικό τους µνη-
µόνιο. Αυτά λέει η απλή λογική, αυτά λέει η ελληνική γλώσσα.

Όµως, µας είπε ο κ. Τσίπρας ότι τα αναδροµικά προς τους έν-
στολους, τους πανεπιστηµιακούς και τους γιατρούς του ΕΣΥ δί-
δονται διότι η οικονοµία σταθεροποιήθηκε και αναπτύσσεται.

Πού το είδαµε αυτό; Πού το είδε ο κύριος Πρωθυπουργός; Το
2015 είχαµε ύφεση, το 2016 είχαµε ύφεση, το 2017 είχαµε τη χα-
µηλότερη ανάπτυξη στην Ευρωζώνη και για το 2018 έχουµε
χάσει και πάλι τον στόχο σε σχέση µε τον ρυθµό ανάπτυξης που
θα έπρεπε να έχει η χώρα.

Επίσης σας θυµίζω ότι η χώρα είναι εκτός αγορών. Δεν µπορεί
να δανειστεί, διότι τα επιτόκια µόλις ακούνε «Ελλάδα» και «ελλη-
νική οικονοµία», «δαγκώνουν».

Επίσης θυµίζω ότι η χώρα έχει capital controls. Είναι αυτό οι-
κονοµική σταθερότητα και ανάπτυξη;

Να θυµίσω, επίσης, ότι µε το µνηµόνιο Τσίπρα µειώθηκε το
αφορολόγητο; Θα µειωθεί, δηλαδή, την επόµενη χρονιά κι έτσι
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όσοι παίρνουν µισθό πεντακοσίων ευρώ τον µήνα, θα πρέπει να
δώσουν στην εφορία ένα µηνιάτικο τον χρόνο;

Να θυµίσω κάτι, επίσης, για τη µείωση της ανεργίας που ανέ-
φερε ο Πρωθυπουργός; Βεβαίως µειώθηκε η ανεργία, αλλά η Κυ-
βέρνηση αυτή, οι ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ, δηµιουργήσατε τη γενιά των 425
ευρώ. Εσείς που «ανεβαίνατε στα κεραµίδια» για τη γενιά των
700 ευρώ, φέρατε και καθιερώσατε µε τις ελαστικές µορφές ερ-
γασίας και των εργασιακό µεσαίωνα, που δυστυχώς φούντωσε,
τη γενιά των 425 ευρώ.

Επίσης µας λέτε ότι ο Πρωθυπουργός εξήγγειλε ότι θα µειώσει
τις ασφαλιστικές εισφορές, τις οποίες η ίδια η Κυβέρνησή του
αύξησε. 

Μας είπε υπερήφανα ότι κατά πάσα πιθανότητα δεν θα ισχύ-
σουν οι µειώσεις των συντάξεων που η δική του Κυβέρνηση δύο
φορές ψήφισε. Δύο φορές εσείς, οι Βουλευτές των ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ,
µία στο µεσοπρόθεσµο και µία πριν από πέντε µήνες, τον Ιούνιο,
ψηφίσατε τη µείωση των συντάξεων από την 1η Ιανουαρίου και
τώρα έρχεστε ως θριαµβευτές να µας πείτε ότι µάλλον δεν θα
τις µειώσετε. 

Εσείς δεν αυξήσατε τον ΦΠΑ σε χιλιάδες προϊόντα από το 13%
στο 23% και µετά στο 24%; Δεν κάνατε πιο ακριβή τη ζωή όλων
των Ελλήνων και ιδιαίτερα των ασθενέστερων, εκείνων που είναι
πλέον αδύναµοι οικονοµικά, όταν τους αυξήσατε την τιµή στο
ψωµί, στον καφέ, στο γάλα, σε χίλια δυο άλλα προϊόντα; Οι τιµές
πάνω από τρεισήµισι - τεσσάρων χιλιάδων προϊόντων αυξήθηκαν.
Τα προϊόντα έγιναν πιο ακριβά από την αύξηση του ΦΠΑ που
έφερε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, επίσης, και για τον ΕΝΦΙΑ, ότι
θα τον µειώσει κατά 10%. Μέχρι να τον µειώσετε κατά 10%, δεν
πάτε στην Καλλιθέα, αγαπητέ Υπουργέ, στις προσφυγικές κατοι-
κίες, χτισµένες τη δεκαετία του ’30, πέριξ του Ιδρύµατος «Σταύ-
ρος Νιάρχος», όπου τους ήλθε αυξηµένος ο ΕΝΦΙΑ, γιατί –λέει-
πήρε µεγαλύτερη αξία το ακίνητό τους λόγω των αντικειµενικών
αξιών, που τις ανέβασε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»;

Επίσης να θυµίσω κάτι για το υπερταµείο; Το υπερταµείο, που
στην ουσία διοικείται από ξένους, έχει ως αποστολή, µε ψήφιση
και µε υπογραφή του µνηµονίου Τσίπρα - Καµµένου, το να που-
λήσει όσα ακίνητα του ελληνικού δηµοσίου θέλει για τα επόµενα
99 χρόνια, έτσι ώστε να πάρει το 50% των εσόδων το υπερτα-
µείο, δηλαδή οι ξένοι, για να πληρωθούν τα δάνεια που µας έ-
χουν δώσει. Αλλά και το άλλο 50% πάλι οι ξένοι θα το διαχειρι-
στούν, ρίχνοντας τα χρήµατα αυτά σε κάποιο από τα επόµενα
ακίνητα που θέλουν να πουλήσουν, προκειµένου να πάρει µεγα-
λύτερη αξία. 

Άρα πάλι καλά που ο κ. Τσίπρας µίλησε επιτέλους για το µνη-
µόνιό του, διότι µέχρι τώρα χρησιµοποιεί τη λέξη «προγράµµατα
σταθερότητος» και συνήθως λέει «εµείς βγάλαµε τη χώρα από
τα µνηµόνια». Τότε γιατί µας τη βάλατε τη χώρα στα µνηµόνια,
στο δικό σας το µνηµόνιο;                                                          

Πάµε παρακάτω. Θέλω να πω, όµως, ότι πρέπει να υπάρχει και
µια κοινοβουλευτική δεοντολογία. Όταν έρχονται εδώ δώδεκα
Υπουργοί, οι δύο συγκυβερνήτες Τσίπρας, Καµµένος και µιλάνε
στην Αίθουσα για αυτή την τροπολογία για την επιστροφή των
αναδροµικών, θα έπρεπε τουλάχιστον να υπάρχει από το Προ-
εδρείο η διάθεση είτε να ενηµερώσει και τις άλλες παρατάξεις
ότι θα γίνει µια συζήτηση σε επίπεδο Πρωθυπουργού ή εν πάση
περιπτώσει να µην έχει στη σειρά µόνο τους κυβερνητικούς
Υπουργούς και Βουλευτές για να µιλάνε. Είµαι εδώ από το πρωί,
έχει πάει τρεις παρά πέντε η ώρα και έχουµε µιλήσει από την Αν-
τιπολίτευση πόσα άτοµα; Τρία, τέσσερα; Λοιπόν, άρα, να υπάρχει
κοινοβουλευτική δεοντολογία, παρακαλώ. 

Έρχοµαι στο επίµαχο. Η λέξη της χρονιάς, απ’ ό,τι φαίνεται, η
µαγική λέξη που ακούµε παντού είναι τα αναδροµικά. Από την
επεξεργασία, βεβαίως, της τροπολογίας προκύπτει ξεκάθαρα ότι
µπαίνει κόφτης στην επιστροφή των χρηµάτων που δικαιούνται
βάσει δικαστικής απόφασης οι ένστολοι, οι πανεπιστηµιακοί και
οι γιατροί του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Τα αναδροµικά παίρ-
νουν τη µορφή ενός εφάπαξ ποσού, χωρίς να συνοδεύονται από
την αύξηση των µισθών, ενώ περιορίζεται χρονικά η περίοδος για
την οποία γίνεται η αποκατάσταση των αποδοχών. Αυτό είναι το
θέµα και για αυτό έχουµε ήδη αντιδράσεις από τους απόστρα-

τους και δεν αποκλείεται και νέα δικαστική διερεύνηση και διεκ-
δίκηση. 

Τώρα µε την ευκαιρία αυτής της τροπολογίας για την επι-
στροφή των αναδροµικών βάσει δικαστικής απόφασης -κανείς
δεν είναι κουβαρντάς πολιτικός να τα βγάζει από την τσέπη του
και να τα δίνει, η δικαιοσύνη το έκρινε- έχω να κάνω δύο παρα-
τηρήσεις. Η πρώτη είναι ότι οι κυβερνήσεις θα πρέπει να νοµο-
θετούν σωστά. Όταν πρόκειται για ζητήµατα δηµοσιονοµικής
πολιτικής, χρειάζεται και πρέπει να έχει προηγηθεί ευρεία δια-
βούλευση µε όλες τις αρχές του κράτους, οι οποίες θα µπορούν
να καταθέσουν τη γνώµη τους για τις διατάξεις εισοδηµατικού
χαρακτήρα, και µόνον έτσι η πολιτεία δεν θα βρίσκεται αντιµέ-
τωπη κάθε τέσσερα ή πέντε χρόνια µε ένα βουνό διεκδικήσεων
που δικαστικά βρίσκουν το δρόµο της υλοποίησής τους και ανα-
τρέπουν και τον προϋπολογισµό του ελληνικού κράτους και τη
δηµοσιονοµική σταθερότητα.

Τα λάθη στη νοµοθέτηση, όµως, δεν τα πληρώνουν εκείνοι που
νοµοθετούν. Τα πληρώνει το σύνολο των φορολογουµένων και
ιδιαίτερα οι ασθενέστεροι. Να ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, ότι τα
λεφτά που θα δοθούν στους διεκδικητές και δικαιούχους αυτών
των αναδροµικών είναι λεφτά που προέρχονται από την υπερφο-
ρολόγηση. Έχετε τσακίσει στην υπερφορολόγηση οτιδήποτε κι-
νείται, επιχειρεί, αναπνέει, κολυµπάει και πετάει. 

Εποµένως επαναλαµβάνω, όχι νέα λάθη στη νοµοθέτηση µε
µισθολόγια και συντάξεις. Το διαπιστώσαµε αυτό στο παρελθόν
µε τα ειδικά µισθολόγια και πολύ φοβάµαι ότι αν κριθεί αντισυν-
ταγµατικός ο νόµος Κατρούγκαλου από το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας, θα τρέχουµε εκ νέου και δεν θα φτάνουµε. Και θα
πρέπει τότε η Κυβέρνηση και ο κ. Πετρόπουλος, ο αγαπητός, που
τον άκουσα πριν να µιλάει, να προσπαθεί να κάνει το άσπρο
µαύρο και να δικαιολογήσει την αιτιολογική έκθεση, λέγοντας:
«Εµείς δεν παίρνουµε πάνω µας αυτό που γράφει η έκθεση, ότι
ανατρέπεται ο δηµοσιονοµικός χάρτης της χώρας και ότι απει-
λείται η δηµοσιονοµική σταθερότητα, αν δώσουµε αναδροµικά».
Αλλά ποιος το γράφει; Μόνο του γράφτηκε µε αόρατο µελάνι και
αυτόµατο µελάνι. 

Λοιπόν, δεν υπάρχουν λεφτόδεντρα που να καρπίζουν στην
Ελλάδα. Εάν υπήρχαν θα τα είχαµε βρει, να είστε σίγουροι. Κάθε
παροχή, όµως, πληρώνεται µε την επιβάρυνση µιας άλλης κοι-
νωνικής οµάδας, ιδίως των εργαζοµένων και των επαγγελµατιών
του ιδιωτικού τοµέα. Οι ιδιωτικοί υπάλληλοι δεν ελπίζουν και δεν
προσβλέπουν ούτε σε προσλήψεις, ούτε σε αναδροµικά, ούτε σε
κοµµατικές βοήθειες, ούτε σε τίποτα.

Εποµένως µόνο εάν η µαγική λέξη που ακούµε παντού θα είναι
οι επενδύσεις και όχι τα αναδροµικά, µόνο τότε θα ξεφύγουµε
οριστικά από τον φαύλο κύκλο της χρεοκοπίας και της στασιµό-
τητας.

Θα ήθελα να κάνω και ένα τελευταίο σχόλιο, κυρία Πρόεδρε,
και ολοκληρώνω. Έχω να κάνω ένα σχόλιο για τον διαχωρισµό,
για τους διακριτούς ρόλους Εκκλησίας - Κράτους, έτσι όπως πα-
ρουσιάστηκε χθες από τους κυρίους Τσίπρα και Ιερώνυµο. Είναι
ένα εικονικό διαζύγιο, µε πραγµατική διατροφή όµως, την οποία
διατροφή θα εξακολουθεί στον αιώνα τον άπαντα να πληρώνει ο
κάθε Έλληνας φορολογούµενος πολίτης.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και για το χρόνο.

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Μπουκώρος από τη Νέα Δη-
µοκρατία για επτά λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε, επειδή αυτή

ακριβώς την ώρα τελείται η εξόδιος ακολουθία του Κωνσταντί-
νου Κατσίφα στους Βουλιαράτες της Δρόπολης, να ταξιδέψει η
σκέψη όλων µας εκεί και όλων των Ελλήνων, γιατί πρόκειται για
έναν νέο άνθρωπο, ο οποίος κυριολεκτικά εκτελέστηκε, χάθηκε
άδικα, µε ευθύνη των αρχών της γειτονικής χώρας. 

Κι επειδή πρόκειται για έναν νέο Έλληνα που χάνεται κατ’
αυτόν τον τρόπο, καλό θα ήταν να είµαστε όλοι προσεκτικότεροι
και να µην µιλάµε µε τόση ευκολία, όταν αυτά τα γεγονότα είναι
ζεστά, για «νότιο Αλβανία». Όχι µε την έννοια του γεωγραφικού
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προσδιορισµού, αλλά µε την έννοια της προσπάθειας αποσιώπη-
σης ή και κατάργησης µιας εθνικής µειονότητας που υπάρχει
εκεί. Γιατί η ελληνική µειονότητα της γειτονικής χώρας είναι έν-
νοια νοµικά κατοχυρωµένη µέσα από διεθνείς συνθήκες και προ-
βλεπόµενη από το ίδιο το Σύνταγµα της γειτονικής χώρας. 

Αιωνία η µνήµη, λοιπόν, του Κωνσταντίνου Κατσίφα. Τέτοια γε-
γονότα δεν βοηθούν ούτε την ειρήνη στην περιοχή ούτε τις πα-
ραγωγικές σχέσεις µεταξύ των γειτονικών χωρών. 

Αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν έχει κάποιο
νόηµα να µιλάµε σήµερα, γιατί αυτό που αντιληφθήκαµε ήταν η
πανηγυρική έναρξη του προεκλογικού αγώνα από τον κύριο
Πρωθυπουργό. Ήρθε εδώ ο κύριος Πρωθυπουργός να µας πει
και προσπάθησε να πείσει το Σώµα -και διά του Κοινοβουλίου και
τον ελληνικό λαό- ότι εκείνος είναι ο αντιµνηµονιακός κι όλοι οι
υπόλοιποι µνηµονιακοί. Είναι, δηλαδή, µνηµονιακή η Νέα Δηµο-
κρατία που εφάρµοσε δυόµισι χρόνια µνηµόνιο και δεν είναι µνη-
µονιακός ο κ. Τσίπρας, που εφαρµόζει µνηµόνιο τέσσερα χρόνια.

Είναι κακή η Νέα Δηµοκρατία που ψήφισε την επιστροφή του
50% στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων
Ασφαλείας και το 2014 και το ψηφίζει και σήµερα –δηλαδή η Νέα
Δηµοκρατία έχει υπερψηφίσει το 100% της επιστροφής- και είναι
καλή η Κυβέρνηση και ο κ. Τσίπρας που το 2014 Υπουργοί της
σηµερινής Κυβέρνησης µιλούσαν για «προεκλογικά δώρα» και
«αηδίες» και καταψήφιζαν και ψηφίζουν µόνο το 50%. 

Έκαναν περικοπές οι προηγούµενες κυβερνήσεις στις συντά-
ξεις και στους µισθούς και ο κ. Τσίπρας δεν έκανε περικοπές.
Λες και προχώρησε στην κατάργηση των προηγούµενων περικο-
πών. Ήρθε, απλά, επί τέσσερα χρόνια εφάρµοσε όλες τις µει-
ώσεις που είχαν ψηφίσει οι περιηγούµενες κυβερνήσεις –όλες,
µέχρι κεραίας- και πρόσθεσε και τις δικές του µειώσεις. Πού είναι
το ΕΚΑΣ; Πού είναι οι εισφορές υπέρ υγείας; Πού είναι η από-
λυτη ταπείνωση των επικουρικών συντάξεων; Δεν είναι έργα και
ηµέρες της σηµερινής Κυβέρνησης; 

Αφαιρέσατε τις προηγούµενες κακές περικοπές και φέρατε τις
δικές σας ηπιότερες ή προσθέσατε πάνω στις προηγούµενες πε-
ρικοπές και τις δικές σας, δηµιουργώντας σωρευτικά ένα δυσβά-
σταχτο άθροισµα για τον ελληνικό λαό, κύριε Υπουργέ; Από πού
είστε καλύτεροι; Από πού προκύπτει αυτό;

Κι έρχεστε σήµερα να δώσετε αυτά που επιδίκασε το Συµβού-
λιο της Επικρατείας. Κι ακούµε το πρωτοφανές από τον Πρωθυ-
πουργό ότι καµµία κυβέρνηση –λέει- δεν έχει νοµική υποχρέωση
να εφαρµόσει αυτές τις αποφάσεις. Είναι ηθική –λέει- υποχρέ-
ωσή µας. 

Κατ’ αρχάς, αυτό το επιχείρηµα είναι ίδιας βαρύτητας µε το
επιχείρηµα περί «ηθικού πλεονεκτήµατος» της Αριστεράς. Κατά
δεύτερον, αν δεν έχει καµµία κυβέρνηση νοµική υποχρέωση να
εφαρµόσει τις αποφάσεις των ανωτάτων δικαστηρίων, ποια είναι
η έννοια της δικαιοσύνης; Από µια δικαιοσύνη της οποίας οι απο-
φάσεις δεν εφαρµόζονται, ποια είναι η έννοια της ύπαρξής της;

Έρχεται, όµως, δυστυχώς, αυτή η άποψη του κυρίου Πρωθυ-
πουργού ως συνέχεια µιας άλλης τοποθέτησής του που έκανε
λόγο για τη δικαιοσύνη ως «θεσµικό εµπόδιο».          

Εµείς υπερψηφίζουµε την τροπολογία. Δεν µπορούµε, όµως,
να βλέπουµε τον ουλαµό των Υπουργών σήµερα στο Κοινοβού-
λιο να µας λέει πόσο λατρεύει τις Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώ-
µατα Ασφαλείας. Δύο τινά µπορεί να συµβαίνουν: Ή ο κ.
Καµµένος σας έχει πείσει όλους και έχετε γίνει φίλοι της παραλ-
λαγής και των πηλήκιων ή απλά για µία ακόµη φορά αντιµετωπί-
ζετε και αυτή την κοινωνική και επαγγελµατική τάξη µε τρόπο
ψυχρό και ξεδιάντροπο, ως εκλογική ύλη. Μπορεί να συµβαίνουν
και τα δύο. Πιστεύω, όµως, ότι συµβαίνει το δεύτερο.

Από πού, όµως, κυρίες και κύριοι της πλειοψηφίας, δίνετε αυτά

που επιδικάστηκαν στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των
Σωµάτων Ασφαλείας; Τα δίνετε από το υγιές πλεόνασµα µιας
αναπτυξιακής διαδικασίας που έχει εισέλθει η χώρα ή τα δίνετε
από την υπερφορολόγηση µέχρι εξαφανίσεως της µεσαίας
τάξης και των ελεύθερων επαγγελµατιών, από τους µισθωτούς
του ιδιωτικού τοµέα που κάθε χρόνο επί των ηµερών σας ταπει-
νώνονται, από τους µισθούς της γενιάς των «τρεις κι εξήντα»,
των 360 ευρώ, που εσείς καθιερώσατε, από τα δύο εκατοµµύρια
κατασχεθέντων λογαριασµών Ελλήνων πολιτών, ακόµα και ανα-
ξιοπαθούντων; Από εκεί τα δίνετε, κύριοι. Και δεν πρέπει να είστε
υπερήφανοι γι’ αυτό.

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, εφάρµοσε το 50% της επιστροφής
το 2014 και ψηφίζει και σήµερα το υπόλοιπο 50%. Εσείς στενό-
καρδα, πέραν κάθε λογικής καθυστερήσατε να καταβάλετε αυτά
τα χρήµατα. Μήπως, κύριε Υπουργέ, θα τα επιστρέψετε µε τόκο;
Μήπως είναι χρήµατα που έπρεπε να έχετε δώσει ήδη από το
2015 και το 2016; Όχι βέβαια. Δεν κάνετε, όµως, τίποτε άλλο από
το να προσπαθείτε να διασωθείτε πολιτικά και να ρίξετε κι ένα
σωσίβιο στον κυβερνητικό σας εταίρο. 

Εφόσον, λοιπόν, σήµερα ουσιαστικά ο Πρωθυπουργός ουσια-
στικά κήρυξε επισήµως την έναρξη του προεκλογικού αγώνα -
και αυτό φαίνεται από το γεγονός ότι µίλησαν καµµιά εικοσαριά
Υπουργοί και µόνο δύο Βουλευτές της πλειοψηφίας ήρθαν να
υπερασπιστούν την τροπολογία- θα πάµε σε εκλογές. Νωρίτερα
ή αργότερα, δεν έχει πλέον σηµασία, κύριε Υπουργέ. Γιατί µέρα
που περνάει, δεν ξαναπερνάει. 

Και εκεί πραγµατικά, λοιπόν -ενώ σε αυτή την Αίθουσα προ-
σπαθείτε να καταργήσετε ή να υπερπηδήσετε θεσµικές λειτουρ-
γίες, αλλά κυρίως να καταργήσετε την ίδια τη λογική- ενώπιον
του ελληνικού λαού, µπροστά στην κάλπη, θα αντιληφθείτε ότι η
συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού και σκέφτεται και
δρα λογικά. Και θα σας δώσει ηχηρή απάντηση στις εκλογές που
έρχονται.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρία Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο για µια τροπολογία και µια νοµοτεχνική
βελτίωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι µια
βουλευτική τροπολογία, την οποία κάνω αποδεκτή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι το σύστηµα στάγδην
αυτό;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εσείς κατα-
ψηφίστε την.

Αφορά τη στερητική αναδοχή οφειλών επιχειρήσεων των ορ-
γανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτου βαθµού από τους ίδι-
ους τους δήµους και την απαλλαγή από ποινικές και αστικές
ευθύνες των διαχειριστών αυτών των επιχειρήσεων. Αυτή είναι
εν συντοµία η τροπολογία, την οποία αποδέχοµαι.

Και αντιστοίχως θέλω να κάνω µία νοµοτεχνική βελτίωση. Εξαι-
τίας της ένταξης και αυτής της τροπολογίας στον κορµό του σχε-
δίου νόµου, αλλάζει αντιστοίχως και το ακροτελεύτιο άρθρο,
διότι η έναρξη ισχύος είναι από την 31η Ιουλίου του 2017 και αλ-
λάζει και η αρίθµηση αντιστοίχως.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική
βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:

888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει η κ. Αντωνίου.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω και εγώ από το Βήµα της

Βουλής να συλλυπηθώ από τα βάθη της καρδιάς µου τους γονείς
και τους συγγενείς του Έλληνα Κωνσταντίνου Κατσίφα, που
αυτή τη στιγµή κηδεύεται. Και ειλικρινά αυτό που θέλω να πω
είναι ότι δεν έχω ακούσει να πείτε µία κουβέντα όλοι εσείς!

Πάµε, λοιπόν, σήµερα στα του νοµοσχεδίου. Ουσιαστικά έρ-
χεται ένα νοµοσχέδιο το οποίο ενσωµατώνει στην ελληνική νο-
µοθεσία την οδηγία 50 της Ευρωπαϊκής Ένωσης του 2014,
σκοπός της οποίας είναι να βελτιώσει τους όρους απόκτησης και
διατήρησης δικαιωµάτων των εργαζοµένων στα λεγόµενα συστή-
µατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης. Είναι ένα νοµοσχέδιο
που έρχεται ετεροχρονισµένα προς ψήφιση στη Βουλή καθώς
οφείλαµε να είχαµε συµµορφωθεί από τον Μάιο του 2018.

Καθώς, όµως, αποτελεί συµβατική υποχρέωση της χώρας και
παρά την αναδροµική ισχύ που προβλέπει, δεν θα µπορούσαµε
παρά να είµαστε θετικοί. Δυστυχώς, όµως, η οδηγία έρχεται όχι
σε δεύτερη, αλλά σε τρίτη και τέταρτη µοίρα, καθώς την παρά-
σταση κλέβουν η υπουργική τροπολογία καθώς και η Βουλευτική
που µόλις αποδεχθήκατε, κύριε Υπουργέ.

Η παράσταση εξάλλου αποδεικνύεται. Σήµερα από τις 11.00’
το πρωί, που ήταν να µιλήσουµε, πέρασε το µισό Υπουργικό Συµ-
βούλιο και ο Πρωθυπουργός σε ένα σόου απίστευτο. Αυτό, λοι-
πόν, που τελικά σας απασχολεί είναι µόνο το σόου και µόνο η
επικοινωνία. 

Ας πάµε, λοιπόν, στην τροπολογία που αφορά τα αναδροµικά
των ένστολων και των υπολοίπων. Η Κυβέρνηση, έχοντας ουσια-
στικά κοροϊδέψει µε τη συνήθη τακτική της επί τέσσερα χρόνια
όλους αυτούς, «τώρα θα σας τα δώσουµε», «µετά θα σας τα δώ-
σουµε», τι κάνει; Φέρνει λίγες µέρες, λίγους µήνες πριν τελειώσει
η πολιτική ζωή της την εν λόγω τροπολογία µε σαφώς προεκλο-
γικό σκοπό και άρωµα.

Κύριοι Υπουργοί, η σηµερινή τροπολογία δεν αποτελεί, όπως
θέλετε να µας την παρουσιάσετε, πολιτική σας βούληση, αλλά
ουσιαστικά συµµόρφωση σε δικαστικές αποφάσεις του Συµβου-
λίου της Επικρατείας. Είναι υποχρέωσή σας, κύριοι Υπουργοί,
παρ’ όλο που ως Βουλευτές της Αντιπολίτευσης κάποιοι από
τους Υπουργούς δεν ψηφίσατε, αν θυµάµαι καλά, όταν εµείς, ως
Κυβέρνηση, µε τα τότε δηµοσιονοµικά δεδοµένα είχαµε δώσει
το 50% των αναδροµικών. Πού ήσασταν, λοιπόν, όλοι εσείς, που
τώρα κόπτεστε για τα αναδροµικά;

Σήµερα, λοιπόν, θυµηθήκατε τα αναδροµικά των ειδικών µι-
σθολογίων. Τέσσερα χρόνια µετά σας έπιασε το ενδιαφέρον.
Αποδεικνύεται µε τον πιο σαφή και κυνικό τρόπο ότι είστε η συ-
νέχεια του «Τσοβόλα, δώσ’ τα όλα» ή της φράσης «δώσε και
σώσε», προκειµένου να έχουµε κοµµατικά οφέλη. Αυτή είναι η
λογική σας, αυτό είδαµε σήµερα στο Κοινοβούλιο. 

Τίποτε άλλο δεν σας ενδιαφέρει στην παρούσα συγκυρία,
παρά µόνο η πολιτική σας επιβίωση και τα προεκλογικά ρουσφέ-
τια. Η τροπολογία σας δεν είναι τίποτε άλλο, παρά ένα ακόµα
προεκλογικό επίδοµα, την ώρα που η Κυβέρνηση καταρρέει. Μοι-
ράζετε χρήµα σε όσους µπορείτε. Αλλά εµείς δεν είµαστε σαν
εσάς, ευτυχώς για τον ελληνικό λαό. 

Άκουσα πριν από λίγο τον κ. Σαντορινιό να λέει ότι τα χρήµατα
που θα δοθούν για τα αναδροµικά των ένστολων προέκυψαν,
λέει, από την πάταξη της φοροδιαφυγής και του λαθρεµπορίου.
Λέτε µόνο ψέµατα, ψέµατα, ψέµατα! Τα χρήµατα δεν προέκυψαν
από εκεί, αλλά από την υπερφορολόγηση, την καταστροφή της
µεσαίας τάξης και τη φτωχοποίηση των Ελλήνων.

Αλλά ακόµα και αυτά τα χρήµατα τα δίνετε κουτσουρεµένα
εφαρµόζοντας τις δικαστικές αποφάσεις του Σ.τ.Ε. κατά το δο-
κούν και κατά το πώς σας συµφέρει. Περιορίζετε, λοιπόν, την
αποκατάσταση των µισθών ως 31 Δεκεµβρίου 2016 και ουσια-
στικά δεν συµµορφώνεστε µε την απόφαση του Σ.τ.Ε.. Συνεχί-
ζετε, λοιπόν, σήµερα µε την τροπολογία αυτή τον χορό των
προεκλογικών σας παροχών, ρουσφετιών και υποσχέσεων. 

Μια µέρα δε µετά το σόου –ένα άλλο σόου- της συµφωνίας,
όπως είπατε, για τον δήθεν διαχωρισµό Κράτους - Εκκλησίας,
που µετά από λίγο έγινε πρόθεση η ιστορική αυτή συµφωνία,

ήρθε απροκάλυπτα ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος σας και έταξε
δέκα χιλιάδες προσλήψεις στο δηµόσιο.

Είναι µάλλον σαν εκείνες τις προσλήψεις που θα έκανε ο
Υπουργός Παιδείας –δεν είναι εδώ φυσικά, ήρθε, έκανε το σόου
και έφυγε- που έλεγε ότι θα κάνει είκοσι χιλιάδες µόνιµους διο-
ρισµούς στην εκπαίδευση, εάν θυµάµαι καλά. Να σας πω πόσους
διορισµούς κάνατε στην εκπαίδευση στα τέσσερα χρόνια; Μη-
δέν! Ψέµατα τότε, ψέµατα και τώρα!

Επειδή άκουσα κάποιους και συγκεκριµένα τον κ. Παπαχριστό-
πουλο από τους ΑΝΕΛ να πανηγυρίζει για προσλήψεις στην ει-
δική αγωγή, θα του πω ότι ξέχασε να µας πει µια λέξη όσον
αφορά τις προσλήψεις, τη λέξη «αναπληρωτές» και όχι µόνιµους.
Όµως, και πάλι αυτό το θυµήθηκε τώρα, µετά από τρία χρόνια,
γιατί όλα τα προηγούµενα δεν τον άκουγα να λέει για προσλή-
ψεις στην ειδική αγωγή, υπήρχαν προβλήµατα. Προεκλογικά, λοι-
πόν, ό,τι µπορείτε κάνετε.

Άραγε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία µέρα µετά και αφού
περίπου δέκα χιλιάδες κληρικοί δεν θα είναι πλέον στο δηµόσιο,
δηµόσιοι υπάλληλοι, αλλά θα πληρώνονται από χρήµατα του δη-
µοσίου, έρχεστε τρέχοντας και ασθµαίνοντας να τάξετε δέκα χι-
λιάδες προσλήψεις. Φυσικά, δεν µας έχετε πει τίποτα, µια που
έχετε υπερπλεόνασµα, για το ιδιωτικό χρέος, κύριε Υπουργέ, για
οφειλές που έχει ο κόσµος σε εφορείες και ασφαλιστικά ταµεία,
οι οποίες έχουν αυξηθεί κατά 60% από το τέλος του 2014. 

Επίσης δεν µας είπατε τίποτα για κατασχέσεις. Μήπως από
εκεί είναι τα λεφτά; Γιατί ένα εκατοµµύριο εκατό χιλιάδες πολίτες
έχουν κατασχέσεις και πλειστηριασµούς. Μπορεί από εκεί να τα
βρήκατε τα λεφτά. 

Δεν µας είπαν τίποτα για τις είκοσι µια περικοπές των συντά-
ξεων. Δεν µας είπαν, επίσης, τίποτε για τις αυξήσεις των φόρων
που είδαµε ουσιαστικά στο πετρέλαιο θέρµανσης, που τόσο
πολύ εκόπτοντο προεκλογικά. Ουσιαστικά, όµως, από τα 210
εκατοµµύρια που εµείς δίναµε ως επιδότηση πετρελαίου θέρµαν-
σης, τα έχετε φτάσει στα 47 και στα 60 εκατοµµύρια. 

Απίστευτα πράγµατα και αδίστακτος και ακατάσχετος ο λαϊκι-
σµός σας! Μια που είναι επίκαιρο, κύριε Υπουργέ, θα σας απαν-
τήσω µε µία φράση από το Ευαγγέλιο: Ουαί υµίν, γραµµατείς και
Φαρισαίοι, υποκριταί! 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Βούλτεψη και αµέσως µετά
στον κ. Κατσίκη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο των Ανεξάρτητων
Ελλήνων.

Κυρία Βούλτεψη, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σήµερα, από το πρωί, στην πρωτοφανή αυτή παρέλαση Υ-

πουργών ακούσαµε µόνο ψέµατα, µε αποκορύφωµα τα ψέµατα
τα οποία είπαν οι δύο συνεταίροι Τσίπρας και Καµµένος. Μας µί-
λησαν για µεγάλη οικονοµική ανάπτυξη και έκαναν εξαγγελίες,
εξαγγέλλοντας όσα θα είχαν γίνει ήδη από το 2015, όσα εάν δεν
είχαν έρθει στην εξουσία θα είχαν ολοκληρωθεί. 

Την ώρα που τα έλεγε αυτά ο κ. Τσίπρας, ακριβώς εκείνη την
ώρα, ανακοινωνόταν λίγες ώρες πριν θηριώδες εµπορικό έλλειµα
39,1% τον Σεπτέµβριο, πτώση οικονοµικού κλίµατος τον Οκτώ-
βριο. Είχαµε τέσσερα κραχ στις τράπεζες. Η χώρα αδυνατεί να
δανειστεί, γιατί το επιτόκιό της είναι σχεδόν 4,5% και εάν απο-
πειραθεί, θα πάει 6%. Έχουµε τεράστιο εισαγόµενο πληθωρισµό.
Έχουµε ευέλικτες µορφές εργασίας στο 56%. Η οικονοµική µας
ελευθερία είναι σε επίπεδο Βενεζουέλας και η επιχειρηµατικό-
τητά µας σε επίπεδο Μογγολίας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα
και όχι αυτά τα οποία είπε ο κ. Τσίπρας σήµερα.

Τόσα ψέµατα, τόσα πολλά λόγια, αλλά εκείνη την ώρα που µι-
λούσαν και παρήλαυναν όλοι αυτοί οι Υπουργοί µε επικεφαλής
τον Πρωθυπουργό και τον Υπουργό Άµυνας, την ώρα εκείνη γι-
νόταν η κηδεία στους Βουλιαράτες, στη Βόρειο Ήπειρο. Γιατί
Βόρειος Ήπειρος είναι, να πω, και όχι αυτά τα οποία λένε διά-
φορα στελέχη, γιατί στο τέλος όλοι θα έχουν το δικαίωµα αυτο-
προσδιορισµού, εκτός από τους Έλληνες, απ’ ό,τι έχω καταλάβει
από τις συµφωνίες που κάνετε. Εκείνη την ώρα που ο κ. Καµµέ-
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νος, ο Τουρκοφάγος, ο Σκοπιανοφάγος, ο Αλβανοφάγος, ήταν
στο Βήµα, γινόταν η κηδεία του πιο συκοφαντηµένου άταφου νε-
κρού, που η ίδια η Ελληνική Αστυνοµία προχώρησε σε προσβολή
µνήµης νεκρού, δίνοντας τα στοιχεία ποινικού µητρώου, λες και
τώρα θα πεθαίνουµε και θα µας κολλάνε πάνω στο φέρετρο και
το ποινικό µας µητρώο! Εκείνη την ώρα ο κ. Καµµένος, παρά το
γεγονός ότι τόσο αυτός όσο και η κ. Κόλλια κατέβηκαν από τα
«Χιούι», που είχαν ανέβει όταν κυκλοφορούσε ο άταφος νεκρός
στα βόρεια σύνορα και εκείνη, η κ. Κόλλια, επισκέπτονταν τα ελ-
ληνο-αλβανικά σύνορα και µας έκαναν την τιµή να έρθουν εδώ
στη Βουλή, παρ’ όλα αυτά, όµως, δεν είπαν τίποτα απολύτως. 

Κοιτάξτε να δείτε, εµείς καταλαβαίνουµε ότι κάποιοι άνθρωποι
είναι απαραίτητο να είναι υπουργοί και για αυτόν τον λόγο ο κ.
Τσίπρας τους επέλεξε. Μόνο για αυτόν τον σκοπό. Καταλαβαί-
νουµε, επίσης, κι άλλα πράγµατα. Άκουσα την κ. Γεροβασίλη που
ήρθε εδώ να υπερηφανευτεί για τα Σώµατα Ασφαλείας, ενώ τα
ίδια τα Σώµατα Ασφαλείας διαµαρτύρονται ότι βαρέθηκαν να πη-
γαίνουν στο 401 από τους «Ρουβίκωνες». Αυτό λένε. 

Δεν προστατεύετε την ελληνική εθνική µειονότητα. Όσο διαρ-
κούσε το δεκαήµερο αυτής της πρωτοφανούς για την Ελλάδα
ύβρεως, ο κ. Τσίπρας βρήκε τον χρόνο να κάνει µια δήθεν συν-
ταγµατική αναθεώρηση, να κάνει ότι δεν πρόσεξε πως οι Σκοπια-
νοί δεν αλλάζουν το σύνταγµά τους και να συνεδριάσει για την
ΕΡΤ. Συγκεκριµένα, συνεδρίασε η πολιτική γραµµατεία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε τον κ. Τσίπρα. Επίσης βρήκε χρόνο, ενώ συνέβαιναν όλα
αυτά, να πάει στη Βάρνα και να ψάχνει συνδιοργανωτές για το
Μουντιάλ, να παρακολουθεί και να ενορχηστρώνει ουσιαστικά
τις κρίσεις -δηλαδή τις καρατοµήσεις- στην ΕΛΑΣ και τελικά ήρθε
και µας παρουσίασε µια συµφωνία µε την Εκκλησία. 

Και τότε καταλάβαµε γιατί ο κ. Τσίπρας δεν βρήκε µια λέξη να
πει για αυτή την υπόγεια εθνοκάθαρση που γίνεται στη Βόρεια
Ήπειρο και να τηλεφωνήσει στον κ. Ράµα και να τον προειδοποι-
ήσει, όπως έκανε πάντα ο Αντώνης ο Σαµαράς. Διότι προφανώς
έχει ζηλέψει τη δόξα του Ενβέρ Χότζα και αποφάσισε να κηρύξει
τον πόλεµο στον θεό και στους επί της γης εκπροσώπους του. 

Σήµερα πανηγυρίζετε για επιστροφή αναδροµικών και την ίδια
µέρα καταργείτε τη µονιµότητα στο δηµόσιο, διότι απολύεται µο-
νοµιάς δέκα χιλιάδες ιερείς, δηµοσίους υπαλλήλους. Πότε έχει
ξαναγίνει αυτό στα ελληνικά χρονικά; Θέλετε να απολύσετε δέκα
χιλιάδες δηµοσίους υπαλλήλους. Εντάξει, δεν τους βάζετε να πα-
ραδώσουν τα κλειδιά των εκκλησιών πριν κάνουν την τελευταία
λειτουργία στους κοµισάριους, δεν τους ξυρίζετε, δεν τους στέλ-
νετε σε τάγµατα εργασίας, αλλά τους απολύετε. 

Και ο Χότζα αυτό έκανε πρώτα. Από το 1945 έως το 1967 µόνο
απολύσεις έκανε. Το 1967 άρχισε να τους σέρνει µε τα κάρα γύ-
ρω-γύρω. Γιατί µόνο αυτό δεν έγινε. Ούτε ο λήσταρχος Νταβέ-
λης να ήταν ο Κατσίφας δεν θα µετέφεραν µε αυτό τον τρόπο το
άψυχο σώµα του, όπως έκαναν τότε, που µετέφεραν οι άνθρωποι
του Χότζα τους νεκρούς Έλληνες προς παραδειγµατισµό δεµέ-
νους στα κάρα. 

Ο κ. Τσίπρας αδιαφορεί για τα δεινά της ελληνικής εθνικής µει-
ονότητας και γίνεται ο Χότζας της Ελλάδας. Σήµερα αναβλήθηκε
για ένα διάστηµα κοινοβουλευτική επιτροπή, γιατί θα µιλούσε -
λέει- ο Πρωθυπουργός και έπρεπε να κατέβουν να ακούσουν τον
«πατερούλη». Δεν τα έχω ξαναδεί αυτά. Για αυτό µιλάω για τον
Χότζα. 

Να θυµούνται όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι, οι οποίοι προσβλέ-
πουν στον ΣΥΡΙΖΑ ως να ήτο ο κ. Τσίπρας ο «πατερούλης» τους
και ο προστάτης τους ότι απολύονται δέκα χιλιάδες δηµόσιοι
υπάλληλοι. Δεν έχει καµµία σχέση αν είναι η Εκκλησία κι αν είναι
ιερείς κ.λπ.. Σήµερα είναι αυτοί. Αύριο πρέπει να µας πουν ποιος
έχει σειρά. Ποιον άλλον τοµέα του δηµοσίου αυτοί οι προστάτες
του δηµοσίου θα µετατρέψουν σε ιδιωτικού δικαίου και τους
υπαλλήλους του σε υπαλλήλους ιδιωτικού δικαίου;

Διότι, κατά τη γνώµη µου, το όνειρο κάθε χότζα είναι να έρθει
στην εξουσία, να διώξει όλους όσοι εργάζονται στο δηµόσιο και
στον ιδιωτικό τοµέα και να ξαναπροσλάβει όσους θέλει εκεί που
θέλει. Έτσι, θα γίνει πραγµατικότητα και το όνειρο της κ. Μπα-
ζιάνα, που είπε ότι πήραν την εξουσία αλλά δεν πήραν το κράτος.
Δεν υπάρχει άλλος τρόπος. 

Και να σας πω και κάτι; Μαζί σας έχετε τους πρώτους διδά-

ξαντες, το ΠΑΣΟΚ. Δεν πάει πολύς καιρός από τότε που έλεγαν
«Κόµµα και κράτος, Θόδωρος Τσουκάτος». Γιατί αυτό ήταν το
σύνθηµα εκείνης της εποχής και αυτό προσπαθείτε τώρα να κά-
νετε, να µετατρέψετε το κράτος σε ένα κοµµατικό λάφυρο. 

Δεν σας κάνουν οι παπάδες; Βγαίνουν στον άµβωνα και µιλάνε;
Τους απολύετε. Και θέλω µέσα εδώ…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, µισό λεπτό.
Ευχαριστώ.
Και θέλω µέσα εδώ να απαντήσετε ρητά: Είναι αυτό κατάρ-

γηση της µονιµότητας στο δηµόσιο; Διότι κάτι τέτοιο δεν έχει ξα-
νατολµήσει κανείς. Είναι κατάργηση; Είναι δηµόσιοι υπάλληλοι;
Τους µεταφέρετε σε ένα άλλο πρόσωπο νοµικό, το οποίο δεν ξέ-
ρουµε τι θα γίνει; Το λέω αυτό για να ξέρουν και οι στρατιωτικοί,
που σήµερα τους εκθειάζετε τόσο πολύ, ότι αύριο µπορεί να κά-
νετε και εκεί ένα άλλο νοµικό πρόσωπο και να τρέφονται και
αυτοί και να πληρώνονται από την περιουσία που έχουν οι Ένο-
πλες Δυνάµεις. Εύκολα αυτό µπορείτε να το κάνετε. 

Εποµένως απαντήσεις στα ερωτήµατά µας δεν λαµβάνουµε.
Λαµβάνουµε ποµφόλυγες. Οικονοµία δεν υπάρχει κι εσείς απο-
λύεται δηµοσίους υπαλλήλους. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των ΑΝΕΛ για
δώδεκα λεπτά και µετά θα συνεχίσει κανονικά ο κατάλογος ανά
τρεις. 

Ορίστε, κύριε Κατσίκη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εντυπωσιάστη-

κα από την τοποθέτηση της κ. Βούλτεψη λίγο πριν, ιδιαίτερα όταν
έκανε αναφορά στο ΠΑΣΟΚ, προκειµένου να συγκρίνει την ανά-
µειξή του στην κυβερνητική πρακτική που χαρακτηρίζει τη συγ-
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Εντυπωσιάστηκα και ενθυµήθηκα, θα
ήθελα να σας πω, ότι το ΠΑΣΟΚ που έλεγε ένα άλλο σύνθηµα,
µια άλλη ατάκα, «ο λαός δεν ξεχνά τι σηµαίνει δεξιά», ήταν ακρι-
βώς το ίδιο κόµµα, εκείνη η παράταξη µε την οποία η Νέα Δηµο-
κρατία και ο Σαµαράς συνεργάστηκαν. 

Συνεργάστηκαν τότε, αυτά τα χρόνια για τα οποία εµείς τα
υπόλοιπα που είµαστε συγκυβέρνηση προσπαθήσαµε να θερα-
πεύσουµε και να γιατρέψουµε µια κατάσταση που δέσποζε στο
πεδίο της ανάλγητης κοινωνικής πολιτικής τακτικής, µια κατά-
σταση µεταξύ των άλλων όπου και το επίµαχο σήµερα θέµα, το
οποίο επισκίασε το παρόν νοµοσχέδιο, είχε να κάνει την ανα-
φορά του κυρίως στην επιστροφή των παρακρατηθέντων οικο-
νοµικών πόρων των ένστολων, των υπηρετούντων στις Ένοπλες
Δυνάµεις, στα Σώµατα Ασφαλείας και όχι µόνο. 

Και βέβαια, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, δεν µπορώ
να πιστέψω σε καµµία περίπτωση ότι η επιχειρηµατολογία που
αναπτύξατε από αυτό το Βήµα για το πώς χειριστήκαµε µέχρι σή-
µερα, σε αυτά τα χρόνια της διακυβέρνησης, το θέµα της επι-
στροφής των παρακρατηθέντων πόρων, είναι για να πείσετε
εµάς. Δεν µε πείθετε ότι το κάνατε γι’ αυτόν τον λόγο. 

Αντιθέτως είµαι πεπεισµένος ότι το κάνατε προκειµένου να δη-
µιουργήσετε εκείνες τις εντυπώσεις που ωφελούν τη κοµµατική
σας πορεία και τα φιλόδοξα πολιτικά σας σχέδια, προσβάλλον-
τας, όµως, επιτρέψτε µου να σας το πω, τη νοηµοσύνη και τη
φαιά ουσία των Ελλήνων πολιτών. 

Τι τους είπατε µε άλλα λόγια; Τους είπατε ότι παρανοµούσαµε
τόσο καιρό που δεν έπαιρναν πίσω τα παρακρατηθέντα, που δεν
έπαιρναν πίσω αυτά που τους στέρησε, ποιος αλήθεια; Εσείς.
Και άκουσα και από συνάδελφο να λέει ότι «Τώρα τους τα δίνετε,
γιατί τους έχετε αποµυζήσει στους φόρους». Ερωτώ: Εσείς που
τους τα πήρατε, όταν τους τα πήρατε, πού τα δώσατε; Εσείς που
λάβατε τον Απρίλη του 2014 την απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας που έλεγε ότι παρανόµως τους τα στερήσατε, ποτέ
δεν τους τα δώσατε. Εµείς τα καταβάλαµε. 

Όταν, λοιπόν, η απόφαση του Απριλίου του 2014 σας έλεγε
ότι είναι αντισυνταγµατική η κράτηση που κάνατε, η στέρηση των
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εσόδων των υπηρετούντων εις τας προαναφερθέντας υπηρε-
σίας, γιατί υπογράψατε τον Δεκέµβριο του 2014, γνωρίζοντας ότι
θα χάσετε τις εκλογές, να πάρουν το 50%; Πόσο νόµιµο ήταν να
υπογράψετε ότι θα πάρουν το 50%; Ξέρετε τι απαντάτε όταν σας
κάνουν αυτή την ερώτηση; Απαντάτε ότι τα δηµοσιονοµικά τότε
δεν επέτρεπαν παραπάνω. Τώρα, όµως, θα έπρεπε µέσα σ’ αυτή
την τριετία να είχαµε τακτοποιήσει και τα δικά µας δηµοσιονο-
µικά, για τα οποία δεν ευθυνόµεθα εµείς για την κατάντια στην
οποία τα φέρατε εσείς. Έπρεπε να εξυπηρετηθεί µια κατάσταση,
να επιστραφούν αυτά που εσείς στερήσατε από αυτούς τους αν-
θρώπους. Σήµερα η συγκεκριµένη τροπολογία τους επιστρέφει
τα δεδουλευµένα τους.

Αλήθεια, αυτό, το οποίο δεν κάνατε εσείς και ερχόµαστε εµείς
σήµερα να κάνουµε, αντί να το επικροτήσετε και αντί να δείξετε
µια στάση συναίνεσης, ακόµη-ακόµη και στις δυσκολίες που ίσως
αντιµετωπίσατε εσείς και σίγουρα αντιµετωπίζουµε περισσότερο
εµείς, αντιθέτως, τι κάνετε; Με ένα θράσος απαράµιλλο προσπα-
θείτε να επιρρίψετε ευθύνες εκεί που δεν αναλογούν, αποποιού-
µενοι τις δικές σας .

Ας καταλήξουµε στο τέλος και στο εξής: Ποιος έδωσε, κύριοι,
τις τριάντα έξι δόσεις; Ξεκίνησαν από τον Φεβρουάριο του 2015
δόση-δόση. Αυτά που εσείς στερήσατε από τους ένστολους,
ποιος τα κατέβαλε; Εσείς ή εµείς; Εσείς τα στερήσατε, εσείς δεν
µας είπατε πού τα πήγατε, όταν τους τα περικόψατε και εµείς τα
καταβάλαµε µέχρι το 2017. Και συνεχίσαµε, λοιπόν, να καταβάλ-
λουµε -µε την παρούσα τροπολογία τούτο αποδεικνύεται- και το
άλλο 50%, το οποίο εσείς, οι υπέρµαχοι των δικαστικών αποφά-
σεων, που τις εφαρµόζετε και τις τηρείτε, ουδέποτε το κάνατε.
Το κάνουµε εµείς σήµερα.

Παρακαλώ θερµά, αυτό το θράσος, αυτή η ανελέητη πολιτική
τακτική δηµαγωγίας και λαϊκισµού κάποια στιγµή να σταµατήσει.

Εν πάση περιπτώσει, αν κάποιοι δεν σέβονται τον ελληνικό
λαό, γιατί τον θεωρούν χαχόλο, γιατί υποτιµούν και προσβάλλουν
τη νοηµοσύνη του, ας λάβουν υπ’ όψιν τους ότι µέσα σ’ αυτό το
Κοινοβούλιο υπάρχουµε κι εµείς, οι συνάδελφοι σας, που ο θεός
µάς έδωσε φαιά ουσία να µπορούµε και να σκεφτόµαστε, να µπο-
ρούµε και να κρίνουµε.

Άκουσα και το άλλο, κύριοι συνάδελφοι, για το τέταρτο µνη-
µόνιο. Πράγµατι, πρόκειται για τέταρτο µνηµόνιο, µόνο που αυτό
το µνηµόνιο εσυνήφθη στον ελληνικό χώρο µεταξύ Κυβέρνησης
και κοινωνίας. Ναι, µπορείτε να το λέτε µνηµόνιο, γιατί –ξέρετε
κάτι;- το µνηµόνιο δεν είναι µόνο αυτό που χαρακτηρίζει ένα πε-
ριεχόµενο µνηµονίου µεταξύ δανειστών, τρόικας, κουαρτέτου –
πείτε το όπως θέλετε- και ελληνικής Κυβέρνησης. Είναι ένα
µνηµόνιο που έκανε αυτή η Κυβέρνηση µε την ελληνική κοινω-
νία.

Αυτό το µνηµόνιο έφερε καρπούς, θετικά πράγµατα. Θα σας
τα πω εν τάχει, γιατί άκουσα εδώ προηγούµενα εκείνα τα οποία
πραγµατικά διαστρεβλώνουν την αλήθεια, πραγµατικά κακοποι-
ούν την πραγµατικότητα.

Θέλετε να µιλήσουµε λιγάκι και να σας θυµίσω τι ασφαλιστικό
µας παραδώσατε; Ελλειµµατικό, µε όλα τα οικονοµικά κανάλια
αρδευµένα των ασφαλιστικών ταµείων. 

Θέλετε να σας πω µε πόσα δισεκατοµµύρια χρέος µας το πα-
ραδώσατε; Σήµερα έχει πάνω από 100 εκατοµµύρια πλεόνασµα
και δεν είναι ελλειµµατικό.

Θέλετε να σας θυµίσω ότι µας κληροδοτήσατε τον ΕΝΦΙΑ, του
οποίου σήµερα δικαιότερη κατανοµή κάνουµε και για ένα µεγάλο
ποσοστό του κόσµου τον έχουµε καταργήσει;

Θέλετε να σας πω ότι καταργήσαµε τις ασφαλιστικές κλάσεις,
όπου ο κάθε αυτοαπασχολούµενος πλήρωνε 500 ευρώ τον µήνα
και τώρα έγιναν 167, µε αποτέλεσµα και να µπορεί να τα κατα-
βάλει και το ασφαλιστικό ταµείο, ο ΕΦΚΑ, να µπορέσει να σταθεί
στα πόδια του;

Θέλετε να σας µιλήσω για τους οικονοµικούς δείκτες σε ό,τι
αφορά τον δείκτη του καταναλωτή, ο οποίος αυξήθηκε;

Θέλετε να σας θυµίσω ότι παραλάβαµε την ανεργία στο 27%
και έχει πέσει κάτω από το 20%;

Θέλετε να σας θυµίσω ότι αυξήθηκαν οι εξαγωγές, αυξήθηκε
ο τουρισµός; 

Ακόµα-ακόµα µια ελπίδα φαίνεται και στην οικοδοµή, η οποία

ήταν πάντα ένας µπούσουλας που χαρακτήριζε την οικονοµική
κατάσταση µιας χώρας.

Θέλετε να σας θυµίσω ότι η απορροφητικότητα του ΕΣΠΑ σή-
µερα για πρώτη φορά είναι στο 100%, ώστε να µπορούν να ενι-
σχύονται οικονοµικά οι επιχειρήσεις;

Είναι και άλλα, τα οποία θα µπορούσα να αριθµήσω στον κα-
τάλογο εκείνων που αποτελούν αντεπιχείρηµα στο επιχείρηµά
σας ότι η οικονοµία δεν πάει καλά, ότι αποµυζήσαµε τον κόπο
και τον ιδρώτα του φορολογούµενου, ότι κάνουµε αυτή τη φο-
ροµπηχτική πολιτική, την οποία κληρονοµήσαµε από εσάς. 

Θα σας θυµίσω -επειδή έγινε και θέµα- τον ΦΠΑ. Πήγαµε –
λέτε- τον ΦΠΑ από το 23% στο 24%. Ναι, ποιος τον έφθασε στο
23%; Ποιος υπέγραψε µνηµόνια για αυτή την ελαστικότητα ή την
ανελαστικότητα του ΦΠΑ; Υπάρχουν ακόµη οι πολυγραφηµένες
αποφάσεις από το Υπουργείο Οικονοµικών επί εποχής σας, οι
οποίες αποδεικνύουν αυτό το οποίο ακριβώς λέω. 

Και βέβαια, ήδη τα εξαγγελθέντα µέτρα στη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης έκαναν λόγο και για µείωση της φορολογίας των
επιχειρήσεων, αρχής γενοµένης από την 1-1-2019 από το 29%
στο 25%. Έγινε λόγος για χιλιάδες προσλήψεις εξειδικευµένου
προσωπικού, ώστε µέσα στον επόµενο χρόνο να ενισχυθούν εκεί-
νοι οι οποίοι στήριζαν το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» -που
είναι σηµαντικό, νοµίζω, για τις τοπικές κοινωνίες- και αρκετά
ακόµα. 

Όµως, κυρία Πρόεδρε, για να µην διακινδυνεύσω και εγώ να
βγω εκτός θέµατος –ήµουν υποχρεωµένος να απαντήσω ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος- θα έρθω τώρα και στο σχέδιο
νόµου για το οποίο συνεδριάζει η Ολοµέλεια και θα πω ότι πρό-
κειται για µια θεσµική και νοµοθετική ενοποίηση των κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Επιβάλλει, βεβαίως, θέσπιση
µέτρων που θα ενισχύουν την προστασία της ελεύθερης κυκλο-
φορίας των εργαζοµένων εντός της Ένωσης. Υπό αυτό το πρί-
σµα, αυτή η ενσωµάτωση της υπό συζήτηση οδηγίας λειτουργεί
–πιστεύω- προς όφελος των εργαζοµένων, διασφαλίζοντάς τους
δικαιώµατα σε συµπληρωµατικές συνταξιοδοτικές παροχές. 

Και βέβαια, η σπουδαιότητα της εναρµόνισης της οδηγίας στο
Εθνικό Δίκαιο γίνεται αντιληπτή, µελετώντας τα στοιχεία και τους
αριθµούς των διακινουµένων πολιτών για εργασιακούς λόγους
µεταξύ των είκοσι οκτώ κρατών-µελών. 

Αυτή η σύγχρονη µετανάστευση –και κυρίως εκεί θα ήθελα να
εστιάσω- όπου όλοι οι άνθρωποι ζουν και εργάζονται σε κράτος-
µέλος διαφορετικό από αυτό στο οποίο γεννήθηκαν και ζούσαν,
αποτελεί και για τη χώρα µας µια τραγική πραγµατικότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πιστεύω ότι η ενσωµάτωση αυτής της οδηγίας –και τελειώνω
µε αυτό- βοηθάει, διευκολύνει και επιλύει ένα αρκετά µεγάλο
πρόβληµα, για το οποίο πιστεύουµε ότι µε αυτό το νοµοθέτηµα
θα υπάρξει βελτίωση ακριβώς µέσω αυτής της κινητικότητας
στον χώρο εργασίας κάθε πολίτη κάθε χώρας. 

Και βέβαια, το παρόν νοµοθέτηµα επιδιώκει την προστασία
των πεντακοσίων χιλιάδων ανθρώπων, οι οποίοι τα χρόνια της
κρίσης της πατρίδας µας έγιναν οικονοµικοί µετανάστες.

Όπως είπαµε –επαναλαµβάνω και τελειώνω- υπερψηφίζουµε
το παρόν νοµοσχέδιο και ευελπιστούµε ότι θα παράγει τα επι-
διωκόµενα αποτελέσµατα και οφέλη. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει τώρα ο κ. Δήµας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ο κ. Κατσίκης έκανε έναν απολογισµό του κυβερνητικού

έργου, όπως ο ίδιος τον βλέπει. Στον συγκεκριµένο απολογισµό,
βέβαια, ξέχασε να αναφερθεί στη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Και θα ήθελα πάρα πολύ, κύριε Κατσίκη, όταν έρθει η κύρωση
της Συµφωνίας των Πρεσπών, να ξαναδείτε την οµιλία σας και
να δείτε πάλι αν συµφωνείτε µε αυτά τα οποία µόλις είπατε. 

Δεν θα µπορούσα να µην εκφράσω και εγώ τα θερµά συλλη-
πητήριά µου στην οικογένεια του Κωνσταντίνου Κατσίφα. Αυτό
το οποίο, όµως, µου έκανε πραγµατικά πολύ µεγάλη εντύπωση
είναι το γεγονός ότι σήµερα παρέλασε το µισό Υπουργικό Συµ-
βούλιο από το Βήµα της Βουλής και κανείς δεν αναφέρθηκε στο
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συγκεκριµένο ζήτηµα.
Και όχι µόνο δεν αναφέρθηκε κανείς στο συγκεκριµένο ζή-

τηµα, αλλά είχαµε προσβλητικές αναφορές από τον Αλβανό
Πρωθυπουργό τις τελευταίες ηµέρες και δυστυχώς ο Πρωθυ-
πουργός, το Υπουργείο Εξωτερικών τις άφησαν εντελώς αναπάν-
τητες. Νοµίζω ότι ο καθένας µπορεί να βγάλει τα συµπεράσµατά
του. 

Ας πάµε όµως λίγο πίσω, στο 2014. Τον Νοέµβριο του 2014 εί-
χαµε ψηφίσει την καταβολή των αναδροµικών στους ενστόλους,
στα Σώµατα Ασφαλείας, στους δικαστικούς και σε κάποιες
ακόµα κοινωνικές οµάδες. Καταβλήθηκε το 50% των αναδροµι-
κών. Είχαµε, επίσης, υπολογίσει ότι µέσα στα επόµενα τρία έτη
θα καταβληθεί και το υπόλοιπο 50%. Το υπόλοιπο 50% δεν κα-
ταβλήθηκε, διότι η επόµενη κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του κ. Τσί-
πρα και του κ. Καµµένου αποφάσισε να µην δώσει αυτά τα χρή-
µατα. Αν η ελληνική Κυβέρνηση είχε συµµορφωθεί εγκαίρως µε
τις δικαστικές αποφάσεις το 2015, το 2016 και το 2017, τότε εν-
δεχοµένως κάποιοι από τους συµπολίτες µας να είχαν τη δυνα-
τότητα να αποπληρώσουν κάποιες από τις ληξιπρόθεσµες οφει-
λές στο δηµόσιο ή να είχαν σώσει ακόµα και το σπίτι τους. 

Θέλω να δούµε λίγο τους αριθµούς. Ένας στους δύο φορο-
λογούµενους οφείλει χρήµατα στην εφορία. Το 1/4 του ιδιωτικού
χρέους έχει δηµιουργηθεί τα τελευταία τριάµισι χρόνια, επί ηµε-
ρών Τσίπρα - Καµµένου. Τα τελευταία τρία χρόνια έχουµε ρεκόρ
κατασχέσεων. Το 2018 υπολογίζεται ότι θα έχουµε περίπου δύο
εκατοµµύρια κατασχέσεις σε τραπεζικούς λογαριασµούς και
πολύ µεγάλη µείωση του διαθέσιµου εισοδήµατος. 

Παρένθεση: Το 2014 ήταν η µοναδική χρονιά τα τελευταία
οκτώ χρόνια που είχαµε αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος
των Ελλήνων πολιτών. Για ποιον λόγο; Το 2014 η κυβέρνηση είχε
προχωρήσει σε συγκεκριµένες µειώσεις της φορολογίας. Είχαµε
µειώσει, αν θυµάστε, τον ΦΠΑ στην εστίαση από 23% στο 13%.
Σήµερα είναι στο 24%. Είχαµε µειώσει τις ασφαλιστικές και ερ-
γοδοτικές εισφορές κατά 5%. Είχαµε µειώσει τον φόρο στο πε-
τρέλαιο θέρµανσης κατά 30%. Είχαµε µειώσει τον φόρο αλλη-
λεγγύης κατά 30%, µε αποτέλεσµα πράγµατι να πάρουν κάποιες
ανάσες όλα τα νοικοκυριά. Σήµερα, δυστυχώς, µε την υπερφο-
ρολόγηση των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων το µόνο που
έχει καταφέρει η Κυβέρνηση είναι να γονατίσει την ελληνική κοι-
νωνία.

Επίσης το 2014 δεν γίνονταν πλειστηριασµοί πρώτης κατοι-
κίας. Δείτε το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα πόσοι πλειστη-
ριασµοί, δυστυχώς, θα γίνουν. Το 2014 δεν υπήρχε το υπερτα-
µείο, στο οποίο έχουµε δεσµεύσει το σύνολο της περιουσίας της
χώρας, και δεν είχαµε τις υποχρεώσεις για εξωφρενικά πρωτο-
γενή πλεονάσµατα 3,5% µέχρι το 2022 και 2,2% µέχρι το 2060. 

Το 2014 όµως είχαµε επανακτήσει και την πρόσβαση στις αγο-
ρές. Αυτό το ξεχνάµε. Εάν θυµάστε, ο λόγος για τον οποίο οδη-
γηθήκαµε στο τρίτο, στο αχρείαστο µνηµόνιο, µε αποτέλεσµα να
φορτωθούµε µε πάνω από 100 δισεκατοµµύρια ως ελληνικό κρά-
τος, ήταν επειδή δεν είχαµε πρόσβαση στις αγορές. Την πρό-
σβαση στις αγορές τη χάσαµε τότε που ο κ. Τσίπρας και ο κ.
Βαρουφάκης έκαναν τη λεγόµενη «περήφανη και σκληρή δια-
πραγµάτευση». Είναι αυτό στο οποίο αναφερόµενος ο κ. Τσίπρας
µίλησε για αυταπάτες. Αυτές οι αυταπάτες µάς στοίχισαν πάνω
από 100 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό κανένας από την κυβερνη-
τική παράταξη δεν το θυµάται και ακούµε οµιλίες ότι δήθεν τα
πράγµατα πάνε καταπληκτικά.

Κύριε Κατσίκη, το 2060 το πιθανότερο είναι ότι κανένας σε
αυτή την Αίθουσα να µην είναι ζωντανός. Και όµως µε την πολι-
τική σας θα έχετε οδηγήσει το 2060 να έχουµε ακόµα υποχρεω-
τικούς δηµοσιονοµικούς στόχους. Και δεν µιλάει κανείς γι’ αυτό. 

Δυστυχώς µετά το τρίτο µνηµόνιο και την εκτέλεση που κάνατε
δεν έχουµε επανακτήσει την πρόσβαση στις αγορές. Αν δείτε την
απόδοση του δεκαετούς οµολόγου, είναι πάνω από 4,3%. Το
4,3% είναι απαγορευτικό.

Αν δεν καταλαβαίνετε ότι υπάρχει κίνδυνος για την ελληνική
οικονοµία και πανηγυρίζετε δήθεν για τα επιτεύγµατά σας, τότε
είστε πάλι, δυστυχώς, εκτός πραγµατικότητας να το πω, σε αυ-
ταπάτη πάλι; 

Ακούστηκε επίσης ότι η Ελλάδα για τρίτη συνεχόµενη χρονιά

είναι πρώτη στην απορρόφηση κονδυλίων του ΕΣΠΑ. Μέγα
ψέµα! Μπείτε στο site της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και δείτε ότι η
Ελλάδα είναι 16η στην απορρόφηση των κονδυλίων του ΕΣΠΑ
όσον αφορά τις πληρωµές. Ναι, το λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
δεν το λέει η Νέα Δηµοκρατία, άρα δεν είναι αµφισβητήσιµο
αυτό. 

Έρχεται η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σήµερα και ψαλιδίζει τις εκτι-
µήσεις για οικονοµική ανάπτυξη της χώρας από το 2,3% στο 2%
για το 2019. Επίσης, οι προβλέψεις της για τις επενδύσεις το
2018, από εκεί που είχαµε θετικούς υπολογισµούς για αύξηση
των επενδύσεων κατά 10,3%, ξαφνικά πάµε σε αρνητικό επενδύ-
σεων της τάξης του µείον 2,1%. Η οικονοµία δεν πάει καλά.
Όποιος δεν το αναγνωρίζει αυτό είναι εκτός πραγµατικότητας.
Είναι σε αυταπάτη. 

Θέλω να κλείσω µε ένα σχόλιο για την οµιλία του Πρωθυπουρ-
γού, που νοµίζω ότι αποδεικνύει το γεγονός ότι δεν βάζει το
εθνικό συµφέρον πάνω από το κοµµατικό, αλλά βάζει το κοµµα-
τικό συµφέρον πάνω από το εθνικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είκοσι δευτερόλεπτα θέλω, κυρία Πρόεδρε. 
Ο κύριος Πρωθυπουργός ήρθε εδώ και είπε ότι θα φέρνει τις

θετικές διατάξεις στο Κοινοβούλιο µία προς µία, δήθεν για να δη-
µιουργήσει πρόβληµα στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Αν είναι τόσο πατριώτης ο κ. Τσίπρας και θέλει πράγµατι το
καλό της χώρας, γιατί δεν τα φέρνει όλα µαζί ώστε να έχουµε
πιο γρήγορα το αποτέλεσµα; Γιατί θέλει να τα φέρει ένα προς
ένα; Γιατί το µόνο που ενδιαφέρει τον κ. Τσίπρα είναι το επικοι-
νωνιακό σόου και αυτό είναι κάτι που τα τελευταία χρόνια έχει
στοιχίσει πάρα πολύ ακριβά στη χώρα µας και δεν θα επιτρέ-
ψουµε να ξανασυµβεί. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Δήµα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μηταράκης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν σας

έκανε κάποια κριτική. Μια ερώτηση σχηµατική ήταν. Αφήστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Είπε µε λίγα λόγια ότι εγώ µόνο

αλήθεια δεν είπα και εκείνος τις είπε όλες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,

ευτυχώς, όσοι άνθρωποι ακούν, καταλαβαίνουν. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μηταράκης.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Πάντως, κύριε Κατσίκη, πολύ σωστά

σας είπε ο κ. Δήµας για το ΕΣΠΑ. Αξίζει να δείτε τους πίνακες
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για να δείτε πόσο έχει πέσει η χώρα
µας στις εισπράξεις και τις απορροφήσεις του ΕΣΠΑ. Όµως, δεν
είναι αυτό το σηµερινό µας θέµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φέρνετε σήµερα την τροπολο-
γία µε γενικό αριθµό 1796 για τα αναδροµικά των ειδικών µισθο-
λογίων, αλλά µε καθυστέρηση σχεδόν τεσσάρων ετών. Δεν έ-
χουµε ακούσει ακόµα µία συγγνώµη από τους Υπουργούς της
Κυβέρνησης απέναντι στους δικαιούχους των αναδροµικών των
ειδικών µισθολογίων. 

Γιατί όλοι γνωρίζουν ότι ήταν η κυβέρνηση του Αντώνη Σα-
µαρά το 2014 που νοµοθέτησε, κατ’ εφαρµογή δικαστικών απο-
φάσεων, την επιστροφή των αναδροµικών. Ήταν η κυβέρνηση
του Αντώνη Σαµαρά που κατέβαλε το 50% των αναδροµικών το
2014. Ήταν η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που θεσµοθέ-
τησε την πληρωµή του υπολοίπου το 2015, το 2016 και το 2017.
Αυτή η σχετική τροπολογία δεν εφαρµόστηκε από την Κυβέρ-
νηση Τσίπρα, διότι δεν κατέβαλε αυτά που όφειλε, όποτε τα
όφειλε. 

Η κυβέρνηση Σαµαρά µπόρεσε το 2014 να καταβάλει το 50%,
γιατί τότε η χώρα µας έβγαινε από τα προγράµµατα. Εσείς τότε
µας λέγατε ότι κοροϊδεύαµε κι αυτούς και τους υπόλοιπους που
υπέστησαν περικοπές και δεν ψηφίσατε τη σχετική τροπολογία.
Και σήµερα, τολµάτε να φέρνετε ως δική σας επιτυχία αυτό που
ήταν ψηφισµένο τότε και έπρεπε να το είχατε εφαρµόσει εδώ και
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τρία χρόνια. 
Επίσης τολµάτε να φέρνετε σήµερα ως δική σας επιτυχία το

αυτονόητο, ότι εφαρµόζετε σε µια ευρωπαϊκή χώρα τις αποφά-
σεις των ανωτάτων δικαστηρίων. Προς θεού! Αυτό που ακού-
στηκε σήµερα στην Αίθουσα! Δεν είναι προαιρετικές οι αποφά-
σεις των δικαστηρίων, δεν είναι συµβουλευτικές, είναι δεσµευτι-
κές για την πολιτεία και αυτό ξεχωρίζει τις χώρες που έχουν δη-
µοκρατικούς κανόνες, τις χώρες που αποτελούν ένα κράτος-
δικαίου, όπως είναι η Ελλάδα!

Επίσης η τροπολογία που καταθέτετε περιλαµβάνει µία αδικία
για τις χήρες, γιατί δεν υπάρχει πρόβλεψη στην τροπολογία σας
για τη διαβίβαση αυτών των δικαιωµάτων στους κληρονόµους,
όπως έγινε το 2014. 

Γενικά, κύριε Υπουργέ, έχετε αδικήσει τις χήρες και µε τον
νόµο Κατρούγκαλου. Όλο υπόσχεστε βελτιώσεις, αλλά βελτιώ-
σεις δεν βλέπουµε. Και βέβαια, αυτές οι επιστροφές των ανα-
δροµικών, όπως σωστά είπε ο Χρήστος Σταϊκούρας, γίνονται µε
λάθος τρόπο, γιατί αυτά τα αναδροµικά έπρεπε να καλυφθούν
από την υψηλή και διατηρήσιµη ανάπτυξη. Εσείς τα επιστρέφετε
από την υπερφορολόγηση, την εσωτερική στάση πληρωµών και
τη συρρίκνωση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, σή-
µερα που έρχεται η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και µειώνει τις προβλέ-
ψεις για την αύξηση του ελληνικού ΑΕΠ.

Επίσης φέρνετε την παράγραφο 6 για τους συνταξιούχους των
ειδικών µισθολογίων, συνδέοντας το ποσό που θα επιστρέψετε
χρονικά µε την ψήφιση του νόµου Κατρούγκαλου, ο οποίος µει-
ώνει από το 2016 και µετά τις συντάξεις κατά περίπου 35%.

Σας θυµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι ακόµη δεν έχετε κάνει, όπως
οφείλετε από τον δικό σας νόµο, τον επανυπολογισµό των συν-
τάξεων, βάσει του νόµου Κατρούγκαλου. Και αυτό ξέρετε γιατί
δεν το κάνετε; Δεν το κάνετε για µικροπολιτικούς λόγους, για να
µην καταλάβει δηλαδή ο κόσµος πόσο µειωµένες βγαίνουν οι
συντάξεις εξαιτίας του νόµου Κατρούγκαλου. Όµως, όσοι υπο-
βάλουν αίτηµα συνταξιοδότησης από το 2016 και µετά, πληρώ-
νονται µε τις µειωµένες συντάξεις.

Επίσης αλγεινή εντύπωση προκαλεί, κύριε Υφυπουργέ, ότι µε
την ευθεία διάταξη στην παράγραφο 3 του άρθρου 6 της τροπο-
λογίας εξαιρείτε τα αναδροµικά που ανήκουν στους συνταξιού-
χους από τη βάση επανυπολογισµού των συντάξεων. Έτσι, έρ-
χεστε σε ευθεία αντίθεση µε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Παίζετε µε τους νόµους, τα δηµοσιονοµικά και τις
ζωές των ανθρώπων κατά πώς σας συµφέρει.

Επειδή αναφέρθηκε από τον Πρωθυπουργό το θέµα του αν εί-
µαστε εντός ή εκτός µνηµονίου, είναι φανερό ότι η χώρα µας
εξακολουθεί να παίρνει µέτρα, να έχει στόχους και να είναι σε
επιτήρηση. Δηλαδή είµαστε εντός µνηµονίου. Όµως, είµαστε
εκτός προγράµµατος, διότι πλέον δεν έχουµε χρηµατοδότηση
µε χαµηλά επιτόκια. Αντίθετα, η χώρα µας αυτή τη στιγµή εµφα-
νίζεται να είναι εκτός αγορών.

Θέλω, επίσης, να αναφερθώ και στο απίστευτο αλαλούµ που
δηµιουργήθηκε µε την πρόταση για τη συµφωνία Εκκλησίας -
Κράτους, βάσει της οποίας απολύονται από το δηµόσιο δέκα χι-
λιάδες ιερείς και δεν θα θεωρούνται πλέον, όπως είπατε εσείς,
δηµόσιοι υπάλληλοι. Παίζετε και εδώ παιχνίδια µε τους µισθούς
και την ασφαλιστική κάλυψη των απλών ιερέων. Μιλάµε γι’ αυ-
τούς που στα ακριτικά νησιά, στα ορεινά χωριά, στις φτωχές
αστικές περιοχές δίνουν καθηµερινά τη δική τους µάχη για να
στηρίξουν την τοπική κοινωνία, τους τοπικούς πληθυσµούς σε
µία δύσκολη εποχή, βοηθώντας τους απλούς ανθρώπους. 

Εσείς, χωρίς σκέψη και µε απίστευτη ελαφρότητα, τους βάζετε
σε µία δίνη, σε µία περιπέτεια, από την οποία δεν ξέρουν πώς θα
ξεµπερδέψουν. Προσπαθείτε να απαξιώσετε ηθικά τον ρόλο του
κλήρου, τον ρόλο των ιερέων, αλλά αυτό δεν θα συµβεί στην συ-
νείδηση του ελληνικού λαού. 

Βέβαια υπάρχουν και µικροπολιτικές σκοπιµότητες, γιατί εδώ
φαίνεται και το πραγµατικό πρόσωπο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Δεν υπάρχει ούτε ιερό ούτε όσιο µ’ αυ-
τές τις σκοπιµότητες. Λέτε ότι προσπαθείτε να ανοίξετε το πα-
ράθυρο, για να υποσχεθείτε προεκλογικά δέκα χιλιάδες προσ-
λήψεις στο δηµόσιο, όπως προανήγγειλε ο Κυβερνητικός Εκπρό-
σωπος, την ίδια στιγµή που-σύµφωνα µε τα δικά σας λεγόµενα-

ο κρατικός προϋπολογισµός θα επιχορηγεί το νοµικό πρόσωπο
της Εκκλησίας για την καταβολή αυτών των µισθών. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα την ενσωµάτωση της οδηγίας του 2014 που αποσκοπεί
στην εξασφάλιση και κατοχύρωση συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων
στην επαγγελµατική ασφάλιση για τους εργαζόµενους που µε-
τακινούνται από το ένα κράτος στο άλλο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Είναι ένα ακόµη βήµα στη διευκόλυνση της κινητικότητας
των εργαζοµένων εντός της Ένωσης. Είναι ένα ακόµη βήµα προς
τη δηµιουργία ενός ενοποιηµένου χώρου στην ασφαλιστική αγο-
ρά. 

Η Ευρώπη προχωράει µπροστά και σε λίγο καιρό αναµένεται
να έχουµε και τον Κανονισµό για ένα πανευρωπαϊκό συνταξιοδο-
τικό προϊόν προαιρετικής ασφάλισης. Η ασφαλιστική αγορά αλ-
λάζει. Το δηµογραφικό πρόβληµα δηµιουργεί προκλήσεις για
όλη την Ευρώπη και πρέπει να προβληµατιστούµε κατά πόσο η
Ελλάδα είναι έτοιµη να σταθεί απέναντι σ’ αυτές τις εξελίξεις. 

Εσείς φτιάξατε έναν ΕΦΚΑ που ακόµη δεν λειτουργεί, έναν Ενι-
αίο Φορέα Κύριας Ασφάλισης που ακόµη δεν µπορεί να εκδώσει
συντάξεις µε παράλληλη ή διαδοχική ασφάλιση. Στερήσατε δια-
θέσιµο εισόδηµα από τους Έλληνες πολίτες. Μειώσατε τις συν-
τάξεις και αυξήσατε τις εισφορές είκοσι µία φορές. Και τώρα
λέτε ότι έρχεστε να µειώσετε τις εισφορές στους ελεύθερους
επαγγελµατίες.

Κύριε Υπουργέ, όταν σας λέγαµε εµείς ότι είναι δυσθεώρητες
οι εισφορές στους ελεύθερους επαγγελµατίες, µας λέγατε ότι
σας αγκαλιάζουν στο δρόµο. Τώρα, έρχεστε και αποδέχεστε µια
βασική πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας, που είναι η µείωση των
εισφορών. Η διαφορά µας; Εµείς ζητάµε τη µείωση των ασφαλι-
στικών εισφορών για όλους και για τους µισθωτούς. Όλες οι
ασφαλιστικές εισφορές πρέπει να µειωθούν για να ενισχυθεί το
διαθέσιµο εισόδηµα των Ελλήνων πολιτών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κι εµείς
ευχαριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κέλλας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
και µετά ο κ. Παναγιώταρος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Χρυσής Αυγής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η ενσωµάτωση της οδηγίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και

του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που αφορά τη διατή-
ρηση δικαιωµάτων συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης, αποτε-
λεί ασφαλώς µια ρύθµιση για την πληρότητα της οικονοµικής
ολοκλήρωσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης και βεβαίως εµείς, ως
Νέα Δηµοκρατία θα είµαστε θετικοί.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όµως, σήµερα αδικείται γιατί εί-
δαµε µια παρέλαση όλου του Υπουργικού Συµβουλίου σχεδόν,
για να υποστηρίξουν µια τροπολογία για την καταβολή αναδρο-
µικών και µε τέσσερα χρόνια καθυστέρηση σε Ένοπλες Δυνά-
µεις, σε Σώµατα Ασφαλείας, σε πανεπιστηµιακούς και διδακτικό
προσωπικό, σε δικαστικούς λειτουργούς και σε προσωπικό των
κρατικών ορχηστρών Θεσσαλονίκης, Αθήνας και Εθνικής Λυρι-
κής Σκηνής. 

Και βεβαίως, για να αποφύγουµε κάθε παρεξήγηση, το λέω
προκαταβολικά, η Νέα Δηµοκρατία θα είναι θετική στην τροπο-
λογία.

«Η Κυβέρνηση θα εφαρµόσει τις δικαστικές αποφάσεις για τα
αναδροµικά», δήλωσε ο κ. Τζανακόπουλος, ο Εκπρόσωπος Τύ-
που της Κυβέρνησης. 

Η κ. Αχτσιόγλου, Υπουργός Εργασίας, κύριε Υφυπουργέ,
άσκησε έφεση κατά της πρωτόδικης απόφασης δικαστηρίου,
που δικαίωνε συνταξιούχο για τα αναδροµικά και εµφανιζόταν
βέβαιη ότι η έφεση θα κερδηθεί και άρα δεν θα δοθούν τα ανα-
δροµικά. Και για την ιστορία, τι επικαλέστηκε στην έφεσή της;
Ακούστε το! Πρώτον, ότι καλώς έγινε η περικοπή των µισθών.
Δεύτερον, ότι η περικοπή έγινε προς το δηµοσιονοµικό συµφέ-
ρον. Τρίτον, για να σωθούν χιλιάδες ελληνικά νοικοκυριά. Και µην
µου πείτε ότι η έφεση έγινε για τυπικούς λόγους, γιατί αυτά δεν
στέκονται ούτε για αστείο.

Εσείς, κύριε Υφυπουργέ, κύριε Πετρόπουλε, στην αρχή λέγατε
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ό,τι έλεγε η κ. Αχτσιόγλου, δηλαδή ότι θα κερδηθεί η έφεση από
το ελληνικό δηµόσιο και άρα να µην τρέχουν οι συνταξιούχοι
στους δικηγόρους να κάνουν προσφυγές στα δικαστήρια. Τώρα,
όµως, αλλάξατε κι εσείς θέση. Καλείτε τους συνταξιούχους να
πάνε σε αγωγές αν θέλουν να δικαιωθούν.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): …(δεν
ακούστηκε)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Εσείς. Εσείς δεν το λέτε; Το αλλάξατε;
Και ερχόµαστε χθες στο Μέγαρο Μουσικής, στη γιορτή της

Πολεµικής Αεροπορίας -χρόνια πολλά στην Πολεµική µας Αερο-
πορία σήµερα-, όπου ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας είπε ότι «θα
αποδώσουµε τα αναδροµικά µε τροπολογία αύριο στη Βουλή,
όχι…» -ακούστε τι είπε- «…για νοµικούς λόγους, όχι για την εφαρ-
µογή δικαστικών αποφάσεων, αλλά για λόγους πολιτικής βούλη-
σης». 

Κι εγώ σας ερωτώ: Ποιος κοροϊδεύει ποιον; Τόσο πολύ σας
κακοφαίνεται επειδή εφαρµόζετε τη νοµιµότητα; Δεν έχετε συ-
νηθίσει, κύριε Υφυπουργέ;

Κι όπως ανέφεραν κι άλλοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, το 50% των περικοπών είχαν επιστραφεί επί κυβερνήσεως
Σαµαρά το 2014 και µάλιστα, µε πολύ χειρότερες δηµοσιονοµι-
κές συνθήκες. Κι εσείς τώρα έρχεστε και δίνετε µε τέσσερα χρό-
νια καθυστέρηση τα υπόλοιπα, για να µας επιβεβαιώσετε σαφώς
ότι έρχονται οι εκλογές. 

Και να σας ρωτήσω και κάτι; Από πού προέρχονται αυτά τα
820 εκατοµµύρια, τα οποία τώρα –καλώς, τονίζω- επιστρέφονται;
Από την αύξηση του ΑΕΠ, από την υψηλή ανάπτυξη που έχουµε,
από τη διατηρήσιµη ανάπτυξη της οικονοµίας ή µήπως προέρ-
χονται από πετσόκοµµα µισθών και συντάξεων, από την υπερφο-
ρολόγηση των ελευθέρων επαγγελµατικών και επιχειρηµατιών,
από την παράλογη αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών, από την
αύξηση του ΦΠΑ, από τη µείωση του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων, από τη µείωση του αφορολόγητου; Και επίκειται
και νέα µείωση, την οποία έχετε υπογράψει. «Να σε κάψω Γιάννη,
να σε αλείψω λάδι», λέµε εµείς στη Λάρισα.

Άκουσα και τον κ. Γαβρόγλου προ ολίγου να υπόσχεται είκοσι
χιλιάδες µόνιµους διορισµούς στην εκπαίδευση και σήµερα µας
είπε ότι αυτοί οι διορισµοί θα γίνουν το 2019, το 2020 και το 2021. 

Εγώ δεν είµαι πολλά χρόνια Βουλευτής, αλλά πρώτη φορά
ακούω στη Βουλή Υπουργό να κάνει προγραµµατικές δηλώσεις
που αφορούν την επόµενη κυβέρνηση, την κυβέρνηση Μητσο-
τάκη, εκτός αν ο κ. Γαβρόγλου τα πηγαίνει τόσο καλά που πι-
στεύει ότι θα παραµείνει Υπουργός Παιδείας και στην κυβέρνηση
Μητσοτάκη. Αφού διέλυσε το γυµνάσιο, τώρα προσπαθεί να δια-
λύσει και το λύκειο. Όσον αφορά στα πανεπιστήµια, την κατάρ-
γηση των πανελλαδικών, πάει, την ξεχάσαµε. Την ακούγαµε
τριάµισι χρόνια, τώρα τελείωσε κι αυτή.

Θέλω, όµως, εδώ να σταθώ στους πανεπιστηµιακούς. Θεω-
ρείτε ότι η επιστροφή των αναδροµικών λύνει τα προβλήµατα
των πανεπιστηµιακών; Δηλαδή αυτός είναι ο λόγος που είναι
κλειστά τα πανεπιστήµια ή µήπως επειδή έχουν µετατραπεί τα
πανεπιστήµια σε κέντρα ανοµίας, εγκληµατικότητας και παραβα-
τικότητας; Μήπως επειδή αλωνίζουν στα πανεπιστήµια οι διάφο-
ροι εξωπανεπιστηµιακοί και οι κάθε λογής «Ρουβίκωνες» που
τροµοκρατούν φοιτητές και καθηγητές; Δηλαδή οι γονείς στέλ-
νουν τα παιδιά τους από το υστέρηµά τους για να σπουδάσουν
ή για να κάνουν τα πανεπιστήµια τη δουλειά της Αστυνοµίας, που
εσείς δεν επιτρέπετε στην Αστυνοµία να κάνει, γιατί αν το επι-
τρέψετε στην Αστυνοµία, ξέρει πάρα πολύ καλά να κάνει τη δου-
λειά της;

Όσον αφορά τις συνενώσεις πανεπιστηµίων και ΤΕΙ –το λέω
για τον κ. Γαβρόγλου- είναι συνενώσεις αυτές τώρα ή είναι δηµι-
ουργία νέων πανεπιστηµίων; Είναι ανάλογα µε τις κοµµατικές πιέ-
σεις το πώς θα γίνουν οι συνενώσεις; Έχουν επαγγελµατικά
δικαιώµατα οι νέες σχολές που θα προκύψουν; Έχουν επαγγελ-
µατική αποκατάσταση οι φοιτητές; Έχουν διασύνδεση µε την
αγορά εργασίας; Γιατί από αυτά που βλέπουµε µόνον αυτό δεν
υπάρχει µέσα στην επικείµενη συνένωση του Πανεπιστηµίου
Θεσσαλίας µε το ΤΕΙ.

Κλείνοντας, θα πω ότι αυτή την ώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, γί-

νεται στις Βουλιαράτες η κηδεία του παλικαριού, του Κωνσταν-
τίνου Κατσίφα. Εγώ θα ήθελα να ρωτήσω την κυρία Πρόεδρο,
τον κύριο Υπουργό: Εκπροσωπείται η Κυβέρνηση σ’ αυτή την κη-
δεία; Ποιος µας εκπροσωπεί, κυρία Πρόεδρε; Ποιος µας εκπρο-
σωπεί, κύριε Υπουργέ, από την Κυβέρνηση; Ή µήπως θεωρείτε
ότι καλώς σκοτώθηκε; Εκπροσωπεί κάποιος την Κυβέρνηση στην
κηδεία, κυρία Πρόεδρε; Δεν ξέρω. Δεν εκπροσωπείται η Κυβέρ-
νηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εγώ
δεν απαντώ για την Κυβέρνηση. Για τη Βουλή µόνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Η Νέα Δηµοκρατία εκπροσωπείται πάν-
τως. Σας λέω ότι εκπροσωπείται η Νέα Δηµοκρατία διά δύο Βου-
λευτών της. Νοµίζω ότι πρέπει η Ελληνική Βουλή να αποτίσει
φόρο τιµής σ’ αυτό το παλικάρι που πήγε τζάµπα χαµένο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Γίνεται
γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από την Ολλανδία, από το Γυµνάσιο της
Νεχελένια.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώταρος.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Μιας και χαρακτηρίσατε πριν «αηδίες» τα λεγόµενα του Βου-

λευτή της Χρυσής Αυγής κ. Παππά, όταν αναφερόταν στα της
Βορείου Ηπείρου, σας προτρέπω κι εσείς να κάνετε την αυτοκρι-
τική σας, κοιτάζοντας κατάµατα τον καθρέφτη. 

Όσο για τον ανιστόρητο κ. Φίλη, ο οποίος αρέσκεται στις προ-
κλητικότατες δηλώσεις, ξεκίνησε από προχθές που ανέφερε ότι
δεν είναι Βόρεια Ήπειρος, αλλά είναι νότια Αλβανία και ότι ο Κα-
τσίφας ήταν εξτρεµιστής, µε αποκορύφωµα τις σηµερινές δηλώ-
σεις απύθµενου ανθελληνικού θράσους ανήµερα της κηδείας
αυτού του νεοµάρτυρα ότι ήταν ψυχικά διαταραγµένος, θα
ήθελα πολύ να µάθω –βέβαια αυτό δεν γίνεται, διότι ο ήρωας Κα-
τσίφας πλέον είναι νεκρός, είναι στο πάνθεον των ηρώων- αν βρι-
σκόσασταν δίπλα-δίπλα στον δρόµο και λέγατε σε κάποιον να
υποδείξει τον ψυχικά διαταραγµένο, ποιον θα υποδείκνυε. 

Όµως, τι άλλο να περιµένουµε από ένα συνονθύλευµα ανθελ-
λήνων, θιασωτών του Χότζα που έκλαιγαν στην κηδεία του, θια-
σωτών της Σιγκουρίµι και όλων όσοι εχθρεύονται τον ελληνισµό;
Με όσα έχετε πει αυτές τις ηµέρες είναι σίγουρο ότι µάλλον πρέ-
πει να χαρήκατε µ’ αυτό που συνέβη σ’ αυτόν τον νεαρό. 

Αυτό το έθνος γράφει ιστορία µέσα από ηρωικές πράξεις αυ-
τοθυσίας Ελλήνων εδώ και χιλιάδες χρόνια, από τους τριακόσι-
ους του Λεωνίδα, από τον Κωνσταντίνο Παλαιολόγο, από τον
Παπαφλέσσα στο Μανιάκι, από τον Ανδρούτσο, από την έξοδο
του Μεσολογγίου και τους ήρωες, από το Σούλι, από τον Χρυ-
σόστοµο Σµύρνης, από τους ήρωες του ’40.

Άξιος συνεχιστής αυτών είναι και ο Κωνσταντίνος Κατσίφας, ο
οποίος κηδεύεται στο ίδιο νεκροταφείο που βρίσκονται δεκα-
πέντε στρατιώτες θαµµένοι από αυτό το έπος. Είναι αυτό το
έθνος που έγραψε ιστορία από τους ήρωες της ΕΟΚΑ που έπε-
φταν ή τους κρέµαγαν οι Άγγλοι, από τον Καραολή, τον Δηµη-
τρίου, από τον Αυξεντίου, από τους ήρωες του στρατοπέδου της
ΕΛΔΥΚ, από τους νεοµάρτυρες Ισαάκ και Σολωµό. 

Και αυτός, κύριε Φίλη, ο Σολωµός ψυχικά διαταραγµένος ήταν,
µε το τσιγάρο στα χείλη ανέβαινε στον ιστό γνωρίζοντας ότι θα
πεθάνει για να κατεβάσει τη σηµαία του προαιώνιου εχθρού. Από
τον Αριστοτέλη Γκούµα, τον Ηλιάκη, τον Καραθανάση τον Βλα-
χάκο, τον Γιαλοψό και τώρα από τον Κωνσταντίνο Κατσίφα.

Παρεµπίπτοντος, όλοι αυτοί –µε εξαίρεση τους τριακόσιους
του Λεωνίδα, διότι τότε δεν υφίσταντο χριστιανική θρησκεία- πο-
λεµούσαν για του Χριστού την πίστη την αγία και της πατρίδος
την ελευθερία και είναι πρόκληση όλα όσα συµβαίνουν αυτές τις
ηµέρες εκτός από τα εθνικά ζητήµατα και µε την προσπάθειά
σας να έρθετε σε µια συµφωνία για την οποία απ’ ό,τι φαίνεται
οι αντιδράσεις είναι σφοδρές από όλους για τα εκκλησιαστικά
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και το διαχωρισµό Κράτους - Εκκλησίας.
Η θυσία του Κώστα Κατσίφα πέτυχε κάτι πολύ ξεχωριστό.

Αφύπνισε όλους τους Έλληνες και αυτούς που ήξεραν και αυ-
τούς που δεν ήξεραν. Αυτούς που ήξεραν τι συµβαίνει στη Βό-
ρειο Ήπειρο και που επιµελώς το ελληνικό κράτος εδώ και
χρόνια προσπαθεί να τους πείσει ότι δεν τρέχει τίποτα, ότι κάτι
γίνεται εκεί. Παρεµπιπτόντως, όσοι έβλεπαν αυτές τις ηµέρες τα
τηλεοπτικά δίκτυα, έβλεπαν µόνο ελληνικές σηµαίες σε αυτό το
ηρωικό χωριό. Άλλη µια τρανή απόδειξη ότι εκεί ζουν αποκλει-
στικά και µόνο Έλληνες. Όχι µόνο, λοιπόν, αφύπνισε όλους τους
Έλληνες και αυτούς που ήξεραν και αυτούς που δεν ήξεραν,
αλλά έδειξε και έµαθαν όλοι ότι η Βόρειος Ήπειρος είναι, πρώ-
τον, αµιγώς ελληνική και δεύτερον, σκλάβα. 

Επίσης κατέδειξε και κάτι άλλο. Κατέδειξε ότι, δυστυχώς, ελ-
ληνική εξωτερική πολιτική δεν υφίσταται. Είναι τραγικά τα σφάλ-
µατα που γίνονται από όλες τις τελευταίες κυβερνήσεις, µε
αποκορύφωµα τη δικιά σας, η οποία προχωράει στο κλείσιµο,
όπως λέει, όλων των εθνικών θεµάτων µε υποχωρήσεις σε όλα
τα επίπεδα από την επαίσχυντη Συµφωνία των Πρεσπών, όπου η
συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων άνω των 75% τάσσεται
κατά, αλλά δυστυχώς οι άνθρωποι που είναι στις θέσεις-κλειδιά
δεν λαµβάνουν υπ’ όψιν τους κανέναν και προχωράνε το έργο
του Σόρος και των λοιπών εθνοµηδενιστών, σύµφωνα και µε όσα
είχε πει ο συγκυβερνήτης σας, Πάνος Καµµένος, εντός του
Υπουργικού Συµβουλίου, τα πρακτικά του οποίου όλοι τα αναζη-
τούν και δεν µπορούν να τα βρουν. Όπως, επίσης, δεν µπορεί να
βρει κανείς και την επιστολή παραίτησης του κ. Κοτζιά, εννιά σε-
λίδες κρυφές, επτασφράγιστο µυστικό. Τι διάβολο έγραφε αυτή
η παραίτηση και δεν βρίσκει τα φώτα της δηµοσιότητας; 

Τις τελευταίες δύο µέρες είδαµε τον κ. Πάνο Καµµένο να λέει
«όχι, δεν είπα αυτά», τον κ. Κοτζιά να λέει «ναι, µπράβο Πάνο,
πολύ ωραία τα θέτεις» και όλα αυτά. Και κατά τα άλλα η Ελλάδα
να βάλλεται πανταχόθεν από όλους τους γείτονές της. 

Είναι θλιβερό τη στιγµή που κηδεύεται ο σύγχρονος νεοµάρ-
τυρας Κώστας Κατσίφας, τελευταίος στρατιώτης του έθνους,
όπως γράφει και στο άρθρο του ο Αρχηγός της Χρυσής Αυγής
Νικόλαος Μιχαλολιάκος στη σηµερινή του δήλωση, εσείς να δια-
ξιφίζεστε µεταξύ σας για το ποιος την έχει πιο µεγάλη, αν και τε-
λικά και οι δύο την έχετε µικρή ως ελάχιστη και εννοώ την
κοινωνική ευαισθησία, για να µην παρεξηγηθώ από κανέναν.

Και είναι πρόκληση να φέρνετε ένα νοµοσχέδιο και να οµιλείτε
για να διευθετήσετε κάποια ζητήµατα κινητικότητας εργαζοµέ-
νων εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό αφορά όχι µόνο τη νυν
συγκυβέρνηση, αλλά και την προηγούµενη, που µε τις εθνοκτό-
νες πρακτικές των µνηµονίων οδήγησαν εκατοντάδες χιλιάδες
συµπατριωτών µας να φεύγουν και να συνεχίζουν να φεύγουν
στο εξωτερικό.

Φαίνεται το ότι βγήκαµε από τα µνηµόνια και ήρθε η ανάπτυξη
δεν το έµαθαν όλοι αυτοί που καθηµερινά φεύγουν, εγκαταλεί-
πουν την πατρίδα χωρίς να το θέλουν, ένα brain drain το οποίο
εξελίσσεται σε γενοκτονία, το οποίο εξελίσσεται σε οικονοµική
αφαίµαξη του ασφαλιστικού και όλων των λοιπών οικονοµικών
δεικτών. Και είστε όλοι απολύτως υπεύθυνοι και οι νυν και οι προ-
ηγούµενοι.

Ακούσαµε πριν την πλειάδα των Υπουργών οι οποίοι ήρθαν να
υποστηρίξουν και να πουν τι ωραία και καλά που έγιναν όλα και
αρχίσαµε και σας µοιράζουµε το χρήµα. 

Ακούσαµε την κ. Παπανάτσιου και κρατάω δύο εκφράσεις που
είπε. Αναφέρθηκε σε «χρηστή διαχείριση» και σε «δηµοσιονοµική
νοµιµότητα». Βέβαια, τώρα πώς γίνεται χρηστή διαχείριση και τα
τελευταία δύο χρόνια να έχουµε 2 δισεκατοµµύρια περισσότερα
έξοδα του δηµοσίου σχετικά µε πληρωµές υπαλλήλων, αυτό θα
θέλαµε να µας το εξηγήσετε κάπως. 

Και κάτι πολύ σηµαντικό, γιατί σε αυτόν τον διαξιφισµό που
λέτε δεν αναφέρθηκε σχεδόν κανένας. Εάν θέλατε, κύριοι της
Κυβέρνησης, να είστε ηθικά σωστοί και να κουνάτε το δάχτυλο
στον οποιονδήποτε, δεν θα λέγατε απλώς και θα προσπαθού-
σατε και προσπαθείτε να πείτε ότι είναι πολιτική απόφαση η επι-
στροφή των αναδροµικών. Γιατί αυτό έγινε µε απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας και είστε υποχρεωµένοι και αναγ-
κασµένοι, παρά τις οποιεσδήποτε προσφυγές, κωλύµατα, ενστά-

σεις ή οτιδήποτε άλλο, να το πράξετε. 
Θα ήσασταν ηθικά σωστοί, µάγκες, εάν λέγατε ότι σε αυτές

τις επιστροφές των αναδροµικών θα συµπεριληφθούν και τα έτη
από το 2016 µέχρι τώρα και θα συµπεριληφθούν και άλλες κατη-
γορίες πολιτών, οι οποίοι δεν κατέφυγαν και δεν βγήκαν αποφά-
σεις από το Σ.τ.Ε. γι’ αυτούς. Με λίγα λόγια, θα έπρεπε να γίνει
για όλους. 

Βέβαια, πριν γίνουν αυτές οι περικοπές ή κατά τη διάρκεια
αυτών των περικοπών, έλεγαν διάφοροι έγκριτοι νοµικοί, όλων
των αποχρώσεων, ότι όλες αυτές οι µνηµονιακές αποφάσεις που
παίρνετε είναι παράνοµες και σιγά-σιγά η µία µετά την άλλη, τα
δικαστήρια, όσο κι αν θέλουν κάποιοι να κωλυσιεργήσουν, θα
βγάζουν αποφάσεις που θα καταδεικνύουν ότι είναι παράνοµες. 

Προσπαθείτε να µας πείσετε ότι το δηµοσιονοµικό σας πλάνο
µέσω των µνηµονίων µάς οδηγεί σε καλό δρόµο, ασχέτως αν
µπήκαµε µε 320 δισεκατοµµύρια χρέος και µετά από οκτώ χρόνια
και τριάµισι µνηµόνια είµαστε περίπου στα 325 δισεκατοµµύρια
και όταν το χρέος σε ποσοστό του ΑΕΠ τείνει να αγγίξει το 200%.
Άρα ό,τι έχετε κάνει µέχρι τώρα είναι µια τρύπα στο νερό. 

Ακούσαµε και διάφορα άλλα εδώ, όπως για τα επιτεύγµατα
που έκανε η Νέα Δηµοκρατία µε τον κ. Σαµαρά, όπως έλεγαν οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και για τα επιτεύγµατα του
ΣΥΡΙΖΑ στα τριάµισι περίπου χρόνια, όπως έλεγαν οι Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ. Η πραγµατικότητα είναι άλλη. Αν εξαιρέσει κανείς
τον τουρισµό, ο οποίος κινείται µάλλον από κεκτηµένη ταχύτητα
και όχι βάσει κάποιου πλάνου, ο οποίος φέρνει κάποιον τζίρο,
από εκεί και πέρα όλοι οι υπόλοιποι τοµείς καταρρέουν πανηγυ-
ρικά. 

Το βλέπουµε συνεχώς, όλες οι µεγάλες εταιρείες φεύγουν στο
εξωτερικό. Χαρακτηριστικό είναι και το τελευταίο δηµοσίευµα
της «HANDELSBLATT» ότι όλο και περισσότερες εταιρείες εγκα-
ταλείπουν την Ελλάδα. Και το έχουµε πει ξανά πολλές φορές ότι
όσες πολύ µεγάλες εταιρείες έχουν εδώ εργοστάσια αλλάζουν
φορολογική έδρα, κάτι που τους επιτρέπει ο νόµος, και αυτοµά-
τως είναι σαν να φεύγουν από την Ελλάδα. Όσες µικρές εται-
ρείες µπορούν να κλείσουν και να πάνε στη Βουλγαρία, στη
Ρουµανία, στην Αλβανία, στα Σκόπια και αλλού, γιατί εκεί το επεν-
δυτικό περιβάλλον είναι πολύ καλύτερο από εδώ, το κάνουν.
Όσοι δεν µπορούν, πολύ απλά κλείνουν και δουλεύουν «µαύρα»
ή δεν δουλεύουν καθόλου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο γι’ αυτή τη συµφω-
νία ή µάλλον γι’ αυτό το προσχέδιο συµφωνίας, όπως είπε µε
διορθωτική του δήλωση ο Αρχιεπίσκοπος κύριος Ιερώνυµος, σχε-
τικά µε τον διαχωρισµό Κράτους και Εκκλησίας. Και µόνο το ότι
βγήκαν όλοι οι άθεοι και πανηγυρίζουν γι’ αυτή τη συµφωνία,
πάει να πει ότι αυτή η συµφωνία είναι άκρως επιζήµια για το
έθνος και την Ορθοδοξία. Γιατί, είτε σας αρέσει είτε όχι, η Ελ-
λάδα και η Ορθοδοξία συνυπάρχουν και πορεύονται χιλιάδες
χρόνια τώρα µαζί και µόνο µαζί και κανείς δεν µπορεί να τους
χωρίσει. 

Τώρα, το αν ένα φαύλο Κράτος µαζί µε µια Εκκλησία, η οποία
δεν τα σκέφτεται και δεν τα βλέπει όλα αυτά, θέλουν να κάνουν
κάτι άλλο, µάλλον δεν θα καταφέρουν τίποτα στο τέλος. Απλώς
θα δυσκολέψουν την κατάσταση γι’ αυτούς που θα έρθουν κά-
ποια στιγµή –είτε είναι οι επόµενοι είτε οι µεθεπόµενοι είτε οι αν-
τιµεθεπόµενοι– να κυβερνήσουν µε πραγµατική πυγµή, αγάπη
για την πατρίδα, για τη θρησκεία και την οικογένεια.

Ευχαριστώ πολύ
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Ορίστε, κυρία Ασηµακοπούλου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα ήθελα κι εγώ µε τη σειρά µου να εκφράσω τα συλλυπητή-

ριά µου στην οικογένεια του Κώστα Κατσίφα, που δέκα µέρες
τώρα περιµένει να ταφεί το παιδί τους. Και το κάνω ακόµα κι αν
δεν είπαν τίποτα ούτε από την Κυβέρνηση ούτε από τους Βου-
λευτές της Πλειοψηφίας. Εγώ δεν µπορώ να είµαι στο Βήµα αυτή
την ώρα που γίνεται η κηδεία και να µην αναφερθώ σε αυτό.
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Έρχοµαι, κύριε Πρόεδρε, στο θέµα του σηµερινού νοµοσχε-
δίου και συγκεκριµένα της τροπολογίας. Ο κ. Τσίπρας ήρθε εδώ
σήµερα για να µας πει ότι προφανώς νιώθουµε αµηχανία που έρ-
χεται αυτή η τροπολογία. Εγώ θα του απαντήσω για εµένα -και
πιστεύω ότι εκφράζω και τους συναδέλφους µου- ότι κανείς δεν
αισθάνεται αµηχανία. Γιατί να νιώθουµε αµηχανία, αφού κάνετε
κάτι το οποίο είχαµε κάνει και εµείς το 2014; Ολοκληρώνετε, δη-
λαδή, κάτι το οποίο είχε κάνει η κυβέρνηση Σαµαρά και κάτι το
οποίο είχε εξαγγείλει ο κ. Μητσοτάκης. Άρα αµηχανία –το επι-
στρέφω- νιώθει ενδεχοµένως ο Πρωθυπουργός, που ολοκληρώ-
νει το έργο του κ. Σαµαρά και επίσης ικανοποιεί µια εξαγγελία
που έχει κάνει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.

Εµείς, λοιπόν, προφανώς λέµε «ναι» και γιατί είχαµε ξεκινήσει
αυτή την προσπάθεια και γιατί προφανώς πρέπει να εφαρµόζον-
ται οι δικαστικές αποφάσεις. 

Εάν θέλετε, κύριε Πρόεδρε, να δείτε αµηχανία, σας παραπέ-
µπω στα Πρακτικά των συνεδριάσεων όταν γινόταν η συζήτηση
των δικών µας τροπολογιών τον Ιούνιο και τον Νοέµβριο του
2014 αντίστοιχα -που εισηγητές ήταν η κ. Κωνσταντοπούλου και
ο κ. Τσακαλώτος-, που δεν είχαν τίποτα, µα τίποτα, να πουν, για
να δικαιολογήσουν το γεγονός ότι δεν ψήφισαν να δοθούν αυτές
οι αναδροµικές πληρωµές στους ένστολους αλλά και στους δι-
καστικούς. 

Και δεν τα ψηφίσατε –όπως είπε ο κ. Τσίπρας και το επιστρέφω
και αυτό- και δεν τα φέρατε τέσσερα χρόνια τώρα και ήρθε ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός, για να µας πει ότι εµείς πρέπει να νιώ-
θουµε αµηχανία. Όχι, λοιπόν, δεν νιώθουµε αµηχανία γι’ αυτόν
τον λόγο.

Επίσης, λέει ο κ. Τσίπρας, πρέπει να νιώθουµε αµηχανία, γιατί
το πραγµατικό µας θέµα είναι ότι δεν έχουµε αφήγηµα. Αυτό
είναι το πρόβληµα της Νέας Δηµοκρατίας αυτή τη στιγµή, ότι δεν
έχουµε –λέει ο Πρωθυπουργός- στρατηγικό αφήγηµα. Πλέον
χρειάζεται να κοιτάζουµε τι σηµαίνουν οι λέξεις στο λεξικό. Αφή-
γηµα είναι, όπως λέει το λεξικό, µια εκδοχή της πραγµατικότη-
τας.

Ας ξεκινήσουµε από το αρχικό αφήγηµα του κ. Τσίπρα. Το αρ-
χικό αφήγηµα, θυµάστε, ήταν το πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης.
Ήταν αυτό το αφήγηµα που έλεγε ότι όχι µόνο θα δώσει ανα-
δροµικά, αλλά θα δώσει αυξήσεις σε µισθούς, ότι θα σκίσει µνη-
µόνια κ.λπ.. Πού κατέληξε αυτό το αφήγηµα; Κατέληξε ένα βήµα
πριν από τον γκρεµό, παραλίγο να φύγουµε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και τελικώς κατέληξε σε µία πραγµατικότητα. Ποια ήταν
η πραγµατικότητα; Κόστισε στη χώρα 100 δισεκατοµµύρια και
ένα αχρείαστο µνηµόνιο η περίοδος αυτή. Το αφήγηµα, λοιπόν,
ήταν το πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης και η πραγµατικότητα
ήταν ότι ο Πρωθυπουργός –το παραδέχθηκε ο κ. Τσίπρας- είχε
αυταπάτες. Αυτή ήταν η πραγµατικότητα.

Το δεύτερο αφήγηµα ήταν το παράλληλο πρόγραµµα. Ωραίο
αφήγηµα και αυτό! «Θα φέρω εγώ µνηµόνιο, αλλά θα φέρω και
άλλα πράγµατα και έτσι το µνηµόνιο δεν θα σας πονέσει.»! Αυτό
είπε στον λαό. Αυτό ήταν το δεύτερο αφήγηµα. Δεν υπήρξε τί-
ποτα το οποίο όχι απλώς να ζήτησαν οι δανειστές, αλλά να φαν-
τάστηκαν και που να µην έγινε πραγµατικότητα την περίοδο
αυτή. 

Από πού να αρχίσω; Από το υπερταµείο, στο οποίο µπήκε όλη
η ελληνική περιουσία για εκατό χρόνια και ψάχνουµε να βρούµε
εάν έχουν µπει και κάποιοι αρχαιολογικοί χώροι; Από πού να συ-
νεχίσω; Από τα κόκκινα δάνεια, που πήγαν στα funds; Από την
κατάργηση της προστασίας της πρώτης κατοικίας; Από την κα-
τάργηση του νόµου Κατσέλη, που έρχεται; Από τις είκοσι µία πε-
ρικοπές στις συντάξεις; Από τους είκοσι επτά νέους φόρους;
Από την περικοπή του ΕΚΑΣ, την περικοπή στο µισό του επιδό-
µατος θέρµανσης, την περικοπή επιδοµάτων χηρείας; Αυτή είναι
η πραγµατικότητα της δεύτερης περιόδου αφηγήµατος του κυ-
ρίου Πρωθυπουργού.

Πάµε, λοιπόν, στο σήµερα. Γιατί ο κύριος Πρωθυπουργός ήρ-
θε εδώ σήµερα όχι µόνο για να υποστηρίξει την τροπολογία.
Εξάλλου το έκανε το µισό Υπουργικό Συµβούλιο. Ήρθε για να
εγκαινιάσει το προεκλογικό αφήγηµα της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας και της Κυβερνήσεως, παρ’ ότι, όπως λέει, δεν έχουµε εκλο-

γές, αλλά, τέλος πάντων! Ποιο είναι, λοιπόν, το καινούργιο αφή-
γηµα το οποίο θα ακούµε τώρα; Βγήκαµε από τα µνηµόνια, λέει,
όλα πάνε καλά και θα αρχίσουµε να µοιράζουµε λεφτά. Αυτό
είναι το αφήγηµα. Αυτό θα ακούτε, κυρίες και κύριοι. Αυτό θα
ακούει ο ελληνικός λαός για τους επόµενους µήνες, πηγαίνοντας
στις εκλογές. 

Και αυτό βέβαια θα πασπαλίζεται, επίσης, και µε το δόγµα Πο-
λάκη, αλλά και µε µπόλικη λάσπη κατά των πολιτικών µας αντι-
πάλων. Γιατί δεν έχει µόνο να χτίσει ένα προεκλογικό αφήγηµα
ο κ. Τσίπρας για να καλύψει την πραγµατικότητα –η οποία δεν
καλύπτεται-, αλλά έχει επίσης να καλύψει και την πιθανότητα, όχι
αυταπάτης αυτή τη στιγµή, αλλά απάτης.

Διότι σας υπενθυµίζω ότι η OLAF, η Υπηρεσία Καταπολέµησης
της Απάτης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, κάνει έρευνα για να δει
τι έγιναν τα κονδύλια που ήταν διαθέσιµα για την Ελλάδα για το
µεταναστευτικό.

Δεν µιλάω για τις καταγγελίες εκατέρωθεν µεταξύ τους, Υ-
πουργών και του κυβερνητικού εταίρου, για το θέµα τού αν ο
Σόρος κάτι χρηµατοδοτεί ή δεν χρηµατοδοτεί και για την περί-
φηµη επιστολή, την οποία δεν δίνει κανείς στη δηµοσιότητα.
Αυτό, λοιπόν, είναι το προεκλογικό αφήγηµα του κ. Τσίπρα. 

Και αυτό σε µια περίοδο που µας λέει ο Πρωθυπουργός «υ-
πάρχει ανάπτυξη στη χώρα». Τι λες, καλέ; Είµαστε τελευταίοι
στην Ευρώπη σε ρυθµούς ανάπτυξης. Λέει: «Α, µειώθηκε οκτώ
µονάδες η ανεργία.». Αλήθεια; Για ρωτήστε τη γενιά των 360
ευρώ, που είναι η γενιά Τσίπρα - Καµµένου. Για ρωτήστε αυτούς
που δουλεύουν τετράωρα, γιατί οι ελαστικές µορφές εργασίας
βρίσκονται στο υψηλότερο επίπεδο που βρίσκονταν ποτέ. Αυτό,
λοιπόν, είναι το νέο προεκλογικό αφήγηµα και αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα.

Και ο Πρωθυπουργός µάς λέει ότι εµείς θα έπρεπε να νιώ-
θουµε αµηχανία. Ε, όχι! Δεν νιώθουµε αµηχανία. Αµηχανία θα
έπρεπε να νιώθετε εσείς µπροστά στις ευθύνες που έχετε απέ-
ναντι στον ελληνικό λαό, διότι το αφήγηµά σας είναι ο λαϊκισµός,
είναι το ψέµα, είναι η υποκρισία και η πραγµατικότητα είναι αυτή
που ζουν οι Έλληνες και οι Ελληνίδες και τη γνωρίζουµε.

Και να σας πω και κάτι, κύριε Τσίπρα; Ναι, δεν έχουµε προ-
εκλογικό αφήγηµα, γιατί το δικό µας αφήγηµα είναι η πραγµατι-
κότητα, είναι η αλήθεια, είναι το σχέδιο και το όραµα που έχει ο
Κυριάκος Μητσοτάκης για να κάνει τις τολµηρές µεταρρυθµί-
σεις, για να µειώσει τους φόρους, για να φέρει επενδύσεις, για
να µη µοιράζουµε φτώχεια και µιζέρια, αλλά να έρθει πραγµα-
τική, βιώσιµη ανάπτυξη σε αυτόν τον τόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας.
Κύριε Πρόεδρε, στο σχόλιο του Πρωθυπουργού για το αν αι-

σθανόµαστε αµηχανία απαντώ ότι εγώ δεν αισθάνοµαι αµηχανία.
Όµως, αισθάνοµαι µία µεγάλη απορία. Και η απορία µου είναι
πώς είναι δυνατό να έχει κλειστεί τόσο πολύ στο Μέγαρο Μαξί-
µου και να µην καταλαβαίνει ότι αυτό που νιώθει ο κόσµος είναι
οργή. Έχει χάσει τόσο πολύ την επαφή µε την πραγµατικότητα
αυτή η Κυβέρνηση και αυτή η κυβερνητική πλειοψηφία, που δεν
καταλαβαίνει ότι ο κόσµος νιώθει οργή µε το θράσος, µε την υπο-
κρισία τους και µε τον κυνισµό τους. Όµως σύντοµα, στις εκλο-
γές, θα το καταλάβουν στις κάλπες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Ασηµακοπούλου.

Τον λόγο έχει για επτά λεπτά ο κ. Φωτήλας και µετά ο κ. Δη-
µοσχάκης και θα συνεχίσουµε µε τη λίστα των οµιλητών.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς δύο λόγια για την

επίµαχη τροπολογία. 
Άκουσα τον κ. Τσίπρα να δηλώνει ότι η καταβολή των αναδρο-

µικών, που αφορά η συγκεκριµένη τροπολογία, είναι πολιτική επι-
λογή της Κυβέρνησης και όχι υποχρέωσή της, γιατί η Νέα
Δηµοκρατία δεν το έκανε και δεν ξέρω τι άλλο έλεγε.

Κατ’ αρχάς, δεν ξέρω, αλλά πείτε µου εσείς πόσο δηµοκρατικό
σάς φαίνεται να λέει ο Πρωθυπουργός µιας χώρας ότι η εκτέ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΓ’ - 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 897



λεση αµετάκλητης απόφασης σε µία ευνοµούµενη δηµοκρατία
και κοινωνία δεν είναι υποχρέωση της πολιτείας, αλλά επιλογή
της. 

Όσο για το τι έκανε η Νέα Δηµοκρατία όταν ήταν κυβέρνηση,
ακούστε: Σεβόµενη την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, προχώρησε στην εκτέλεση της απόφασης, δίνοντας το
ήµισυ των αναδροµικών, σύµφωνα µε τη δηµοσιονοµική δυνατό-
τητα της χώρας εκείνη τη στιγµή και µε την υποχρέωση να δο-
θούν τα υπόλοιπα µέχρι το τέλος του 2016. 

Τι έκανε τότε ο ΣΥΡΙΖΑ; Ψήφισε τη σχετική τροπολογία τον Νο-
έµβριο του 2014; Όχι. Όπως δεν την ψήφισαν ούτε οι ΑΝΕΛ.
Τόση υποκρισία! Και τέλος ήρθαν ο κ. Τσίπρας µε τον κ. Καµµένο
και µε την πολιτική τους απλά καθυστέρησαν την εξόφληση κατά
δύο χρόνια. 

Η καταβολή των αναδροµικών δεν ήταν επιλογή του κ. Τσίπρα,
αλλά υποχρέωσή του. Αυτό που είναι επιλογή του είναι ο χρόνος
καταβολής που διάλεξε για να τα δώσει, δηλαδή προεκλογικά,
µε µοναδικό σκοπό την αλίευση ψήφων, µπας και σωθεί από την
κατακραυγή που έρχεται µέσω των εκλογών, όποτε και αν αυτές
γίνουν. Άλλωστε, λίγοι µήνες έµειναν.

Πάµε τώρα να ρίξουµε και µια µατιά στην επικαιρότητα. Σχέ-
σεις Εκκλησίας και Κράτους. Ξεδιπλώνεται µέρα µε την ηµέρα
το κουβάρι της υποκρισίας. Άνθρωποι χωρίς κανένα ιδεολογικό
υπόβαθρο, χωρίς αξίες, χωρίς αρχές. Μόνη αρχή η παραµονή
στην εξουσία, µε κάθε κόστος.

Ποιες είναι οι βασικές αρχές του ΣΥΡΙΖΑ για τις σχέσεις Εκ-
κλησίας και Κράτους; Κατ’ αρχάς, σε ό,τι έχει να κάνει µε τα πε-
ριουσιακά, πάγια θέση του ΣΥΡΙΖΑ ήταν ότι η λύση των περιου-
σιακών ζητηµάτων χρήζει συνταγµατικής Αναθεώρησης. Η δική
µας πάγια θέση είναι σαφώς ότι χρειάζεται επικαιροποίηση των
σχέσεων, αλλά δεν χρειάζεται καµµία συνταγµατική Αναθεώρηση
για να επιτευχθεί αυτό. Αρκεί µια απλή νοµοθετική παρέµβαση.
Για αυτό και το 2013 νοµοθετήσαµε την «Εταιρεία Διαχείρισης
της Εκκλησιαστικής Περιουσίας» και τότε ο ΣΥΡΙΖΑ, µε προεξάρ-
χοντα τον κ. Βούτση, καταψήφισε το σχετικό άρθρο, λέγοντας
ότι η µόνη λύση στα περιουσιακά είναι η αλλαγή του Συντάγµα-
τος. Τι λέει τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ; Όχι συνταγµατική Αναθεώρηση, ναι
στην εταιρεία. 

Μισθοδοσία. Πάγια θέση του ΣΥΡΙΖΑ ότι το κράτος πρέπει να
πάψει να πληρώνει τους µισθούς των κληρικών, οι οποίοι πρέπει
να πληρώνονται από πόρους της Εκκλησίας. Τι λέει τώρα ο κ.
Τσίπρας; Το κράτος να συνεχίσει να πληρώνει τους µισθούς των
κληρικών. 

Πνευµατικά ζητήµατα. Τι έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ; Να µην είναι επικρα-
τούσα θρησκεία η ορθόδοξη χριστιανική, να αρνηθούµε, δηλαδή,
την πραγµατικότητα, ότι η ορθόδοξη είναι η επικρατούσα θρη-
σκεία στη συνείδηση της συντριπτικής πλειοψηφίας του έθνους,
δηλαδή όλων των Ελλήνων. Τι λέει τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ; Να είναι επι-
κρατούσα θρησκεία η ορθόδοξη χριστιανική, ναι και στην οµο-
ούσια, ναι και στο άρθρο 16, όπως έχει να κάνει µε την παιδεία
και τον χριστιανισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη γνώµη µου, η συµφωνία
που επιχειρεί ο κ. Τσίπρας αφ’ ενός είναι µια χείρα βοηθείας, ένα
κλείσιµο του µατιού του κ. Τσίπρα στον κ. Καµµένο, αλλά ταυτό-
χρονα είναι και µια γροθιά στο στοµάχι του κόµµατός του, σε
όλους εσάς τους αριστερούς συντρόφους. 

Αλήθεια, θα ήθελα να ακούσω, πού είναι ο κ. Φίλης; Πού είναι
όλοι οι αριστεροί σας σύντροφοι να πουν τη γνώµη τους γι’ αυτή
τη µεταρρύθµιση; Σήµερα έχει µιλήσει το µισό Υπουργικό Συµ-
βούλιο, ήρθε µέχρι και ο Πρωθυπουργός, αλλά ένας Βουλευτής
από τον ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει δηλώσει να µιλήσει, βλέπουµε ότι τα
έδρανα είναι σχεδόν άδεια. Και ρωτώ, λοιπόν, κύριοι σύντροφοι
της Αριστεράς: Θα µείνετε πιστοί στις αρχές και στις αξίες σας
ή θα ενδώσετε στον καιροσκοπισµό και τον τυχοδιωκτισµό του
Αρχηγού σας; 

Πάµε να δούµε τώρα τα υπόλοιπα, γιατί, ξέρετε, η χώρα πα-
ραπαίει σε όλους τους τοµείς. Στην οικονοµία ζούµε πραγµατικά
κωµικοτραγικές καταστάσεις. Υπουργός –είναι και εδώ, τον βλέ-
πουµε, κάθεται εδώ ο κύριος Υπουργός- δηλώνει δηµόσια ότι τα
αναδροµικά θα πληρωθούν, όταν οι πρωτόδικες αποφάσεις τε-
λεσιδικήσουν και την ίδια στιγµή που το λέει, το Υπουργείο πι-

στώνει τα χρήµατα στους λογαριασµούς των δικαιούχων, εν
αγνοία του Υπουργού. Επί µία εβδοµάδα αλληλοδιαψεύδονται ο
Υπουργός µε την Υπουργό του. Ο ένας το πρωί λέει άλλα, η άλλη
το απόγευµα έρχεται και λέει άλλα. Και όλα αυτά, βεβαίως, πού;
Στην καµπούρα των συνταξιούχων, που έχουν πραγµατικά παρα-
νοήσει. 

Σκάνδαλα επί σκανδάλων. Δηµόσια Επιχείρηση Αερίου Αττι-
κής. Στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ, πρώην πρόεδρος στα Λιπάσµατα Κα-
βάλας, αναλαµβάνει πρόεδρος στη ΔΕΠΑ και χαρίζει λεφτά του
κράτους στον πρώην εργοδότη του. Κατηγορείται για απιστία. 

Θριάσιο. Αλλαγή των όρων του διαγωνισµού µετά την κατακύ-
ρωσή του: από 20 εκατοµµύρια η προκαταβολή, 10 εκατοµµύρια
η προκαταβολή. Από διακόσια τόσα τα στρέµµατα, εννιακόσια
τόσα τα στρέµµατα. Δεν έχει ξαναγίνει ποτέ κάτι παρόµοιο, του-
λάχιστον στη µεταπολιτευτική Ελλάδα. 

«Ελευθέριος Βενιζέλος». Χρειάστηκε να έρθουν οι ξένοι, για
να πουν «τι είναι αυτά που κάνετε, δεν ξέρετε το συµφέρον σας;»
και να µας στείλουν πίσω τη σύµβαση. 

ΔΕΗ, πρώτο θέµα. Δύο µήνες πριν από τη Συµφωνία των Πρε-
σπών, η ΔΕΗ αγόρασε σκοπιανή εταιρεία, µε ιδιοκτήτη τον αντι-
πρόεδρο της κυβέρνησης των Σκοπίων και συνεργάτη του Ζάεφ.
Σε δεύτερο χρόνο αποκαλύπτεται ότι η εν λόγω εταιρεία έχει πα-
θητικό. 

ΔΕΗ, δεύτερο θέµα. Χωρίς κανένα πρόβληµα βγαίνει και λέει:
«Ξέρετε, πέρυσι κάναµε λάθος, δεν είχαµε 30 εκατοµµύρια κέρ-
δος, είχαµε 250 εκατοµµύρια ζηµία». Έτσι δεν είπε, κύριε Σκρέ-
κα, ανερυθρίαστα; 

Και καλά, τι κάνει εκείνη η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς; Έλα
µωρέ, δεν τρέχει τίποτα, δεν έχουµε 30 εκατοµµύρια κέρδος,
έχουµε 250 ζηµία, δεν είναι και τίποτα!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για λίγο την ανοχή σας. 
Οι δε επενδυτές φεύγουν µέρα µε τη µέρα, αλλάζουν, µετα-

φέρουν την έδρα τους από τη χώρα µας σε άλλες χώρες, γιατί
δεν αντέχουν ούτε το βάρος της υπερφορολόγησης ούτε βέβαια
αυτή την υπεργραφειοκρατία. Έφυγε ο «ΤΙΤΑΝΑΣ». Η «BLACK-
ROCK» ανακοίνωσε το πάγωµα µιας µεγάλης επένδυσης στην
Αθήνα. Ο επενδυτής στις Σκουριές αξιώνει µε εξώδικο αποζη-
µίωση εκατοντάδων εκατοµµυρίων για παρακώλυση της επένδυ-
σης. Και στο Ελληνικό ακόµα προσπαθούµε να αποχαρακτηρί-
σουµε το δάσος, το οποίο ξαφνικά ανακάλυψε η Κυβέρνηση. 

Στα εθνικά µας ζητήµατα, η εικόνα της Κυβέρνησης είναι του-
λάχιστον θλιβερή. Μετά το δηµόσιο ξεκατίνιασµα µεταξύ Υπουρ-
γών της ίδιας Κυβέρνησης και τις εκατέρωθεν κατηγορίες φτά-
σαµε να βλέπουµε πρώην Υπουργό να µηνύει νυν Υπουργό για
συκοφαντική δυσφήµιση. Και ο Πρωθυπουργός παρατηρεί αµέ-
ριµνος, σφυρίζει αδιάφορα. 

Τι γράφει, αλήθεια, η επιστολή παραίτησης του κ. Κοτζιά; Τι
ειπώθηκε ακριβώς σε εκείνο το περιβόητο Υπουργικό Συµβούλιο;
Κανείς δεν µιλάει. Θα τα µάθουµε µέσω της δικαιοσύνης µετά τη
µήνυση που κατατέθηκε. 

Στα ζητήµατα ασφαλείας -και κλείνω- περιµένουµε να δούµε
τι κατάληξη θα έχει η διαµάχη ανάµεσα στην Υπουργό και στην
Αναπληρώτριά της. Ώσπου να βρουν, όµως, µεταξύ τους τι θα
κάνουν, τα πανεπιστήµια κλείνουν και οι «Ρουβίκωνες» χορεύουν,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Είναι µια Κυβέρνηση που βουλιάζει κάθε µέρα υπό το βάρος
αυτής της ετερόκλητης συµµαχίας, που έχει ένα µόνο κοινό ση-
µείο: την παραµονή στην εξουσία µε κάθε κόστος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα δεν αξίζει αυτό που της
συµβαίνει. Οι Έλληνες αξίζουν κάτι καλύτερο. Αξίζουν µια Κυ-
βέρνηση που θα σταθεί πραγµατικά στα προβλήµατα, τα πραγ-
µατικά προβλήµατα που τους απασχολούν, και θα δώσει λύσεις.
Και σύντοµα θα την έχουν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φωτήλα.

Ο κ. Δηµοσχάκης έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
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Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη λογική της φιέστας που

σας διέπει ως Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε χθες
στην εξαιρετική εορτή της Πολεµικής Αεροπορίας στο Μέγαρο
Μουσικής ότι καταθέτει τροπολογία για την επιστροφή των ανα-
δροµικών στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και Σωµάτων
Ασφαλείας, της δικαιοσύνης αλλά και των πανεπιστηµίων. 

Βρισκόµουν στην εορτή και εκπροσωπούσα τον Πρόεδρό µας.
Παρατήρησα, όµως, ότι το ακροατήριο ήταν παγερό και αδιά-
φορο, κύριε Υπουργέ. Δεν χειροκρότησε τις εξαγγελίες του κ.
Τσίπρα. Είχαν προφανώς διαίσθηση για την επερχόµενη αδικία
που θα τους επιφύλασσε µέσα σε λίγες ώρες και για µια ακόµη
φορά η παρούσα Κυβέρνηση. 

Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας είχε κάνει σηµαία του την επι-
στροφή των αναδροµικών από το 2015 και επί τέσσερα χρόνια
συνέχεια. Φτάσαµε στο τέλος του 2018, και µάλιστα µεσούσης
µιας µακράς προεκλογικής περιόδου, για να φέρετε µια τροπο-
λογία, µε την οποία πραγµατικά εµπαίζετε τα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, τους δικαστές και
τους πανεπιστηµιακούς µας. 

Και αυτό, γιατί δεν συνάδει µε το πνεύµα της απόφασης του
Σ.τ.Ε. για την επαναφορά των µισθών των, κατ’ αρχάς, εν ενερ-
γεία στελεχών στα επίπεδα του έτους 2012, καθώς χορηγεί το
50% µόνο ως αναδροµικά από 1-8-2012 έως 31-12-2016. Όµως,
δεν το λαµβάνει υπ’ όψιν για την αναπροσαρµογή των µισθών και
των συντάξεων. 

Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας επικαλέστηκε σήµερα το νέο µι-
σθολόγιο των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµά-
των Ασφαλείας, βάσει του ν.4472/2017. Παρ’ ότι έχει ρητή ισχύ
από 1-1-2017, εφαρµόστηκε, δυστυχώς, καθυστερηµένα, από 1-
1-2018, µε ευθύνη της Κυβέρνησης. Αυτό σηµαίνει συνεπώς ότι
τα αναδροµικά θα έπρεπε να χορηγηθούν µέχρι τις 31-12-2017
και όχι µέχρι τις 31-12-2016. Ουσιαστικά, τους στερείτε αναδρο-
µικά ενός έτους. Τους κοροϊδεύετε, δηλαδή, µπροστά στα µάτια
τους. Επίσης, στο ποσό του υπολοίπου 50% δεν λαµβάνεται υπ’
όψιν η αύξηση της προσωπικής διαφοράς από 1-1-2017 και εν-
τεύθεν. 

Όσον αφορά τους συνταξιούχους, χορηγούνται τα αναδρο-
µικά ως 30-6-2016, αλλά δεν έχουν αναπροσαρµογή των συντά-
ξεών τους σύµφωνα µε την απόφαση του Σ.τ.Ε.. Το τραγικό είναι,
όµως, ότι σε αυτούς στερείτε αναδροµικά δυόµισι ετών. Ο νόµος
Κατρούγκαλου επιβάλλει την προστασία των καταβαλλόµενων
παλαιών συντάξεων στα προ του νόµου επίπεδα έως 31-12-2018
και περικοπή από 1-1-2019 της προσωπικής διαφοράς, δηλαδή
µεταξύ παλαιάς και νέας επανυπολογισθείσας σύνταξης. Αυτό
σηµαίνει ότι θα έπρεπε τα αναδροµικά να χορηγηθούν έως 31-
12-2018 και όχι µέχρι 30-6-2016. Με τα µαθηµατικά της αριστε-
ρής πολιτικής σας τους στερείτε, κύριε Υπουργέ, αναδροµικά
δυόµισι ετών. 

Όπως είναι φυσικό, οι παραπάνω παραλείψεις σας θα οδηγή-
σουν τα εν ενεργεία και εν αποστρατεία στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας να καταφύγουν σε µαζι-
κές δικαστικές διεκδικήσεις, άρα ανοίγει ένας νέος κύκλος δικα-
στικών περιπετειών. Δεν λύνετε προβλήµατα. Δηµιουργείτε προ-
βλήµατα.

Από την άλλη µεριά, θα περιµέναµε σε αυτή την τροπολογία
σας ή σε κάποια άλλη να αποκαταστήσετε την αδικία και για τις
ορφανικές οικογένειες, όπως αυτές εκφράζονται µε τον Σύλλογο
Συζύγων Θανόντων µε την επωνυµία «ΑΞΙΑ». 

Η προηγούµενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση Σαµαρά, µε τον
ν.4307/2014 επέστρεψε στα εν ενεργεία και εν αποστρατεία στε-
λέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και Σωµάτων Ασφαλείας και στους
πανεπιστηµιακούς και δικαστές το 50% των µειώσεων που κρί-
θηκαν αντισυνταγµατικές από την ολοµέλεια του Συµβουλίου της
Επικρατείας, εφαρµόζοντας µε πίστη και σεβασµό τις αποφάσεις
της δικαιοσύνης. Μάλιστα αναπροσάρµοσε αυξητικά τους µι-
σθούς και τις συντάξεις. Επιπλέον δεσµεύτηκε να χορηγήσει το
υπόλοιπο 50% το έτος 2016 και µετά. 

Σύµφωνα µε τη σχετική εφαρµογή της γνωστής ΚΥΑ, τα ανα-
δροµικά θα κατατίθεντο στους ήδη τότε συνταξιούχους σε
τριάντα έξι µηνιαίες δόσεις. Στο άρθρο 2 της συγκεκριµένης ΚΥΑ

είχε προβλεφθεί να καταβληθούν τα αναδροµικά και στα µέλη
των οικογενειών στα οποία είχε µεταβιβαστεί η σύνταξη όσων
είχαν αποβιώσει. 

Εσείς, όµως, σήµερα αγνοήσατε προκλητικά τις ορφανικές οι-
κογένειες, που δεν πήραν τα χρήµατα που δικαιούνται, ενώ εµείς
καταθέσαµε από 27-3-2018 σχετική ερώτηση. Σας χτυπήσαµε την
καµπάνα και δεν την ακούσατε, γιατί δεν λάβαµε µέχρι σήµερα
ουσιαστική απάντηση από τους αρµοδίους Υπουργούς, όπως
όφειλαν σύµφωνα µε τον Κανονισµό. 

Εν κατακλείδι, κύριε Υπουργέ, πρόκειται για µια τροπολογία -
κοροϊδία για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, των Σωµάτων
Ασφαλείας, της δικαιοσύνης και των πανεπιστηµίων µας και µά-
λιστα τη φέρνετε σήµερα, ανήµερα της εορτής του προστάτη
της Πολεµικής Αεροπορίας. Είναι µια τροπολογία µε τον χαρα-
κτήρα της ελεηµοσύνης για τους ανθρώπους που µε υψηλό φρό-
νηµα και ηρωισµό υπηρετούν ή υπηρέτησαν την πατρίδα. 

Και, για να γυρίσουµε λίγο τον χρόνο πίσω, µε την απόφαση
1128/2016, το Συµβούλιο της Επικρατείας έκρινε ως αντισυνταγ-
µατικό τον ν.4093/2012, κατόπιν οµαδικών προσφυγών και επα-
νέλαβε την κρίση του για την επάνοδο των αποδοχών στα προ
του Αυγούστου του 2012 επίπεδα.

Μέχρι σήµερα δεν έχει υλοποιηθεί η υπ’ όψιν απόφαση, παρά
τις συνεχείς διαβεβαιώσεις του Υπουργού Εθνικής Άµυνας. Ο
ίδιος έβρισκε συνεχώς πιστώσεις και κωδικούς για την υλοποί-
ησή της, που δυστυχώς δεν αποδεχόταν, όπως λέει ο ίδιος, ο
Υπουργός Οικονοµικών. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Πρόεδρός µας, δεσµεύτηκε στις
συναντήσεις που είχε µε εκπροσώπους στελεχών των Ενόπλων
Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας ότι θα επιστρέψει το 50%
των αναδροµικών κανονικά κι όχι κουτσουρεµένα, όπως εσείς κά-
νετε σήµερα, και µάλιστα δεσµεύτηκε ότι, µόλις γίνουµε κυβέρ-
νηση, θα καταθέσουµε ένα νέο µισθολόγιο, που θα λαµβάνει υπ’
όψιν τα ειδικά χαρακτηριστικά των Ενόπλων Δυνάµεων και των
Σωµάτων Ασφαλείας και θα διασφαλίζει αξιοπρεπείς αποδοχές. 

Εµείς, όµως, έχουµε γενναιότητα πολιτική. Υπερψηφίζουµε
αυτό το οποίο φέρνετε σήµερα στη Βουλή, όπως δήλωσε ο αρ-
µόδιος τοµεάρχης, το κουτσουρεµένο και ανορθόγραφο 50%,
κατά παράβαση της απόφασης της δικαιοσύνης, µε τη δήλωση
ότι αδικήσατε κατάφωρα τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και
των Σωµάτων Ασφαλείας είτε βρίσκονται εν ενεργεία είτε στην
εφεδρεία.

Επίσης, αδικήσατε το ίδιο και τα στελέχη των πανεπιστηµίων
και των δικαστηρίων µας, µε τη δήλωση ότι εµείς τους ΤΙΜΟΥΜΕ
-µε κεφαλαία γράµµατα- και δεν τους ξεχνούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Δηµοσχάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, εξήντα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί από το 7ο Γυµνάσιο Τρικάλων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ κ.
Καραθανασόπουλος για δώδεκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Και σήµερα και µε την παρέµβαση του κυρίου Πρωθυπουργού
ακούσαµε για ακόµη µια φορά το νέο κυβερνητικό αφήγηµα, ένα
κυβερνητικό αφήγηµα το οποίο όχι µόνο δεν πατάει σε καµµία
πραγµατικότητα, αλλά αντίθετα την αντιστρέφει και την προσαρ-
µόζει στα µέτρα της κυβερνητικής προπαγάνδας.

Κατ’ αρχάς το κυβερνητικό αφήγηµα µιλάει για επιστροφή
στην οικονοµική κανονικότητα. 

Όµως, αλήθεια, ποια είναι αυτή η οικονοµική κανονικότητα,
όταν οι αβεβαιότητες οξύνονται και µεγεθύνονται στη διεθνή κα-
πιταλιστική οικονοµία, αβεβαιότητες οι οποίες προέρχονται από
την όξυνση του ανταγωνισµού, από τον εµπορικό πόλεµο, για πα-
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ράδειγµα, ανάµεσα στις Ηνωµένες Πολιτείες και στην Κίνα, από
τον εµπορικό πόλεµο ανάµεσα στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµε-
ρικής και την Ευρωπαϊκή Ένωση, αβεβαιότητες που οξύνονται
από τη µεγέθυνση της ανισοµετρίας µέσα στο εσωτερικό της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και ενισχύουν τις φυγόκεντρες τάσεις;

Η κατάσταση µε την Ιταλία και η αντιπαράθεση µε τη Γερµανία
είναι ακριβώς αποτέλεσµα της υποβάθµισης της οικονοµίας της
Ιταλίας προς όφελος της γερµανικής οικονοµίας, όταν υπάρχει
αυτή η τεράστια υπερσυσσώρευση κεφαλαίων, που βάζει εµπό-
δια στην ανάπτυξη του καπιταλιστικού συστήµατος και στην αύ-
ξηση του ποσοστού κέρδους.

Για ποια οικονοµική κανονικότητα µιλάτε, τη στιγµή που οξύ-
νονται ακόµη περισσότερο οι αντιθέσεις ανάµεσα στα ιµπεριαλι-
στικά κέντρα και στις άλλες µεγάλες καπιταλιστικές οικονοµίες,
αντιθέσεις που εκφράζονται µε ιδιαίτερη οξύτητα, µε ιδιαίτερη
σφοδρότητα στην περιοχή µας και ιδιαίτερα στην περιοχή των
Δυτικών Βαλκανίων, φέρνοντας πιο κοντά τον κίνδυνο του πολέ-
µου, των ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων, της αλλαγής των συνό-
ρων στην περιοχή των Δυτικών Βαλκανίων, αξιοποιώντας και τις
εθνικιστικές κορόνες -σήµερα χορτάσαµε τέτοιες εθνικιστικές
κορόνες-, µετατρέποντας την ελληνική Κυβέρνηση σε σηµαι-
οφόρο των αµερικανονατοϊκών σχεδιασµών στην περιοχή, στο
όνοµα της γεωστρατηγικής, όπως λέτε, αναβάθµισης της χώρας
µας και της ελληνικής οικονοµίας;

Δηλαδή, µετατρέπετε την Ελλάδα σε πεδίο βολής, µετατρέ-
πετε την Ελλάδα σε στόχο, στο όνοµα του να διευκολυνθεί η δι-
είσδυση των επιχειρηµατικών οµίλων στην περιοχή των Δυτικών
Βαλκανίων και στην ευρύτερη περιοχή, για να προστατεύσετε,
δηλαδή, και να στηρίξετε τα συµφέροντα των επιχειρήσεων.

Το δεύτερο σκέλος του κυβερνητικού αφηγήµατος βεβαίως
είναι η δίκαιη ανάπτυξη και είστε πολύ αποκαλυπτικοί  στο τι ση-
µαίνει αυτό, δίκαιη ανάπτυξη. Αυτή την αποκάλυψη την κάνατε
µόλις προχθές, στην παρουσίαση που έκανε το Υπουργείο Οικο-
νοµίας για τις εκατόν σαράντα δύο δράσεις προς όφελος των
επιχειρηµατικών οµίλων. 

Μόνο και µόνο τα περιεχόµενα να δείτε, δεν χρειάζεται τίποτε
άλλο: το πώς βελτιώνετε, η Κυβέρνηση, ακόµα περισσότερο το
επιχειρηµατικό περιβάλλον, πώς βελτιώνετε την ανάπτυξη και την
εξωστρέφεια των επιχειρηµατικών οµίλων, πώς στηρίζετε ακόµη
περισσότερο τη χρηµατοδότηση των επιχειρήσεων, τους νέους
αναπτυξιακούς νόµους, τη στήριξη των στρατηγικών επενδύ-
σεων, την προσέλκυση ξένων επενδύσεων στη χώρα, την προ-
ώθηση των ιδιωτικοποιήσεων, τις συµπράξεις δηµοσίου και ιδιω-
τικού τοµέα, τα νέα επενδυτικά σχήµατα και εργαλεία που βοη-
θάνε τις επιχειρήσεις, το πώς στηρίζετε τις επενδύσεις στα Βαλ-
κάνια και στη βαλκανική συνανάπτυξη, δηλαδή της Δύσης, όπως
είπαµε, αλλά και µια σειρά άλλα ζητήµατα, τα οποία ακριβώς
στηρίζουν τα επιχειρηµατικά συµφέροντα, θωρακίζουν την αντα-
γωνιστικότητα των επιχειρηµατικών οµίλων και την καπιταλιστική
κερδοφορία. 

Και µάλιστα σε αυτές τις δράσεις είναι και η κατάργηση του
νόµου Κατσέλη ή Σταθάκη, όπως τον ονοµάζετε, και έστω αυτά
τα περιορισµένα, τα ελάχιστα µέτρα προστασίας της πρώτης κα-
τοικίας από πλειστηριασµούς στο όνοµα της διαχείρισης των
κόκκινων δανείων και της αποκατάστασης της χρηµατοοικονοµι-
κής κατάστασης και της κεφαλαιακής επάρκειας των τραπεζών,
µε αποτέλεσµα από το νέο έτος να πολλαπλασιαστούν οι πλει-
στηριασµοί αλλά και οι απειλές στα υπερχρεωµένα λαϊκά νοικο-
κυριά, οι εκβιασµοί στους υπερχρεωµένους επαγγελµατοβιο-
τέχνες και αγρότες, για να πάνε να διευθετήσουν τα δάνειά τους,
για να προστατεύσουν είτε την πρώτη κατοικία είτε τα εργαλεία
της δουλειάς τους. 

Αυτός είναι ο χαρακτήρας της δίκαιης ανάπτυξης την οποία
ευαγγελίζεστε, µια δίκαιη ανάπτυξη, η οποία έχει ως προϋπό-
θεση τις συνθήκες εργασιακής ζούγκλας, που χέρι-χέρι µε τις
προηγούµενες κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ εσείς, ως Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, ολοκληρώσατε.
Και ολοκληρώσατε το «θεάρεστο» έργο µε τα νέα εµπόδια τα
οποία βάλατε, µε τις νέες ανατροπές στις εργασιακές σχέσεις,
στο όνοµα ακριβώς της θωράκισης της ανταγωνιστικότητας και
της προστασίας των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Άλλωστε, ο νόµος Βρούτση που έγινε νόµος Βρούτση - Αχτσιό-
γλου και ο νόµος Κατρούγκαλου επιβεβαιώνουν του λόγου το
αληθές, ότι ήρθε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ να κάνει τη βρώ-
µικη δουλειά, ό,τι οι προηγούµενες κυβερνήσεις άφησαν ηµιτε-
λές. 

Διότι αυτό το οποίο έχετε επενδύσει ως Κυβέρνηση είναι ακρι-
βώς το πώς θα στηρίξετε την καπιταλιστική ανάπτυξη, µια ανά-
πτυξη που όχι µόνο είναι άδικη, ταξική, αλλά αποτελεί και το
φυτώριο αναπαραγωγής των σκανδάλων της διαφθοράς και της
διαπλοκής. 

Και το τρίτο στοιχείο αυτού του κυβερνητικού αφηγήµατος δεν
είναι τίποτε άλλο, παρά η επιστροφή στην κανονικότητα. Δηλαδή,
τι λέτε στον κόσµο; «Σας ευχαριστούµε που υποµείνατε όλα αυτά
τα µέτρα τα προηγούµενα χρόνια και σήµερα θα σας ανακουφί-
σουµε.». Πώς θα τον ανακουφίσετε; Στη λογική τού «να σε κάψω
Γιάννη, να σε αλείψω λάδι». Όχι µόνο δεν αναιρείτε την κλιµά-
κωση της επίθεσης, αλλά συνεχίζετε τη φοροεπιδροµή απέναντι
στα λαϊκά στρώµατα, συνεχίζετε την πολιτική των µειωµένων µι-
σθών, των µειωµένων συντάξεων απέναντι στους εργαζόµενους
και τους συνταξιούχους, στο όνοµα της δηµοσιονοµικής πειθαρ-
χίας και µέσα από τη λογική των αιµατοβαµµένων πρωτογενών
πλεονασµάτων θα δώσετε κάποια «ψίχουλα» στα ακραία φαινό-
µενα φτώχειας. 

Έτσι, λοιπόν, και εσείς ως Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ συνεχί-
ζετε µια τεράστια αναδιανοµή σε βάρος των λαϊκών εισοδηµάτων
προς όφελος του µεγάλου κεφαλαίου. Διότι ακριβώς δεν πρό-
κειται και την περίοδο της καπιταλιστικής ανάπτυξης που ευαγ-
γελίζεστε να έχουµε καµµία επιστροφή των απωλειών που υπέ-
στησαν οι εργαζόµενοι, οι συνταξιούχοι, τα λαϊκά στρώµατα, οι
επαγγελµατοβιοτέχνες. Αντίθετα, από τα δέκα που τους παίρ-
νετε, τους επιστρέφετε το ένα, κάνοντας µία αναδιανοµή της
φτώχειας ανάµεσα στους λιγότερο φτωχούς και στους περισσό-
τερο φτωχούς. Διότι αυτή είναι η λογική και η φιλοσοφία της δη-
µοσιονοµικής πειθαρχίας και της µη αµφισβήτησής της. Ακριβώς
στο όνοµα αυτής της δηµοσιονοµικής προστασίας έχετε υπογρά-
ψει πρωτογενή πλεονάσµατα µέχρι το 2060. 

Και, βεβαίως, οι κοκοροµαχίες ανάµεσα στην Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, τα άλλα κόµµατα και την Κυβέρνηση, που και σή-
µερα ακούσαµε, προσπαθούν να συγκαλύψουν ότι η Κυβέρνηση
συνεχίζει µε ιδιαίτερη επιµέλεια την πολιτική των προηγούµενων
κυβερνήσεων, τόσο στο ασφαλιστικό και στις µειώσεις των µι-
σθών όσο και στη συµφωνία, η οποία είναι ευρύτατη, σε σχέση
µε την κύρωση των οδηγιών που προβλέπονται από την Ευρω-
παϊκή Ένωση και τις οποίες ενσωµατώνει το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο στο Ελληνικό Δίκαιο. 

Και ποιες είναι αυτές οι οδηγίες; Τι αφορούν; Αφορούν τη συµ-
πληρωµατική ασφάλιση, δηλαδή τα επαγγελµατικά ταµεία και τις
ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες, οι οποίες βρίσκονται σε ιδιαί-
τερη έξαρση σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, λόγω των αντια-
σφαλιστικών µεταρρυθµίσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και
στη χώρα µας. Είναι πεδίον δόξης λαµπρό για το επόµενο διά-
στηµα, για να αναπτυχθεί η επιχειρηµατική δραστηριότητα όλων
αυτών των ασφαλιστικών εταιρειών, που δραστηριοποιούνται
είτε στην ιδιωτική ασφάλιση είτε στα ταµεία επαγγελµατικής
ασφάλισης. Αυτό είναι αποτέλεσµα του νόµου Κατρούγκαλου. 

Τι έκανε ο νόµος Κατρούγκαλου; Έβαλε την ταφόπλακα στον
δηµόσιο χαρακτήρα της κοινωνικής ασφάλισης και στον αναδια-
νεµητικό του ρόλο. Και τι έφερε µπροστά; Τον αναδιανεµητικό -
κεφαλαιοποιητικό. Φέρατε, δηλαδή, µε τον νόµο Κατρούγκαλου
την ψυχή του συστήµατος Πινοσέτ. Και κατά τ’ άλλα κατηγορείτε
τη Νέα Δηµοκρατία που µιλάει για το σύστηµα Πινοσέτ, τη στιγµή
που εσείς το εφαρµόζετε στο ασφαλιστικό, µε τους γνωστούς
τρεις πυλώνες. 

Επί της ουσίας δίνετε τη λεγόµενη «εθνική σύνταξη», το επί-
δοµα επιβίωσης δηλαδή, και από εκεί και πέρα, ανάλογα µε την
πορεία των ασφαλιστικών ταµείων, µεγαλώνετε τις εισφορές για
τους εργαζόµενους και ταυτόχρονα µειώνετε την κρατική χρη-
µατοδότηση και τις εργοδοτικές εισφορές και µε τη διεύρυνση
της µερικής απασχόλησης τα οδηγείτε επί της ουσίας σε χρεο-
κοπία. Από την άλλη µεριά, δίνετε στον εργαζόµενο το τυράκι
στη φάκα και του λέτε: Άµα θέλεις περισσότερη σύνταξη, κάνε
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ένα ταµείο επαγγελµατικής ασφάλισης ή ιδιωτική ασφάλιση.
Αυτό έχετε προχωρήσει µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και το
προχωράτε ακόµη παραπέρα. Άλλο, δηλαδή, ένα µέτρο στον αν-
τιασφαλιστικό οδοστρωτήρα, που η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
συνέχισε, παίρνοντας τη σκυτάλη από τις προηγούµενες κυβερ-
νήσεις. 

Για αυτόν ακριβώς τον λόγο και η τροπολογία που φέρνετε
εδώ στη Βουλή αποδεικνύει ότι στην πολιτική εξαπάτηση του
λαού και των συνταξιούχων είστε µαστόρια. 

Τι κάνετε, λοιπόν; Φέρνετε µία µερική επιστροφή των αναδρο-
µικών που έχετε παράνοµα παρακρατήσει από τους µισθούς και
τις συντάξεις των ειδικών µισθολογίων µε τη µορφή επιδόµατος.
Δηλαδή αυτό δεν θα σηµάνει ότι θα αυξηθούν οι µισθοί και οι
συντάξεις αυτών των στρωµάτων. Και µάλιστα βάζετε πονηρά
στο άρθρο 6 την παράγραφο 3, που λέτε, µε τη συγκεκριµένη
διάταξη αυτής της παραγράφου, το εξής πολύ αποκαλυπτικό: η
καταβολή του ποσού της προηγούµενης παραγράφου -η κατα-
βολή, δηλαδή, των αναδροµικών- δεν επηρεάζει το ύψος της κα-
ταβαλλόµενης σύνταξης που έχει ληφθεί υπ’ όψιν για τον επα-
νυπολογισµό και την αναπροσαρµογή που προβλέπεται στο
άρθρο 14 του αντιασφαλιστικού εκτρώµατος, του νόµου Κα-
τρούγκαλου. Αυτό τι σηµαίνει στα απλά ελληνικά; Το λέτε πολύ
αποκαλυπτικά στην εισηγητική έκθεση: Εάν δεν βάλουµε την πα-
ράγραφο 3, αυτό θα έχει ως αποτέλεσµα την ανατροπή της υπο-
λογισθείσας συνταξιοδοτικής δαπάνης και των βασικών παρα-
δοχών της αντιασφαλιστικής µεταρρύθµισης Κατρούγκαλου –
αυτό το βάζω εγώ- σε βάρος του οικονοµικού προγραµµατισµού
της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τι λέτε, δηλαδή, και τι επιβεβαιώνετε; Ότι δεν πρόκειται να
δοθεί δεκάρα τσακιστή και την ίδια στιγµή υποκριτικά στρέφετε
τους συνταξιούχους στα δικηγορικά γραφεία και στους µεγαλο-
δικηγόρους, σε αναζήτηση της επιστροφής αυτών που παρά-
νοµα τους έχετε κρατήσει µε τις µειώσεις στις συντάξεις και ενώ
εσείς οι ίδιοι λέτε µέσα ότι δεν θα επιτρέψετε να ανατραπεί η
υπολογισθείσα συνταξιοδοτική δαπάνη, γιατί ακριβώς η βιωσι-
µότητα και τα πλεονάσµατα των ασφαλιστικών ταµείων µετρούν
στο µατωµένο πρωτογενές πλεόνασµα. 

Αυτά τα µατωµένα πρωτογενή πλεονάσµατα των ασφαλιστι-
κών ταµείων βγαίνουν µέσα από τις τεράστιες περικοπές στις
συντάξεις που έχετε επιβάλει, µέσα από την αύξηση των εισφο-
ρών των εργαζοµένων αλλά και των αυτοαπασχολουµένων, γιατί
αυτό που λέτε ότι θα µειώσετε τις εισφορές των αυτοαπασχο-
λουµένων και των επιστηµόνων από το 2019 είναι σε σχέση µε
αυτά που θα έδιναν το 2019, όχι σε σχέση µε αυτά που δίνουν
σήµερα. Σε σχέση µε αυτά που δίνουν σήµερα, θα υπάρξει αύ-
ξηση των εισφορών τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα ακριβώς βαφτίζετε το κρέας ψάρι και εµείς σας λέµε κα-
θαρά: αποσύρετε την παράγραφο 3. Είναι πρόκληση η παράγρα-
φος 3 του άρθρου 6. Ως ΚΚΕ θα κάνουµε κάθε προσπάθεια µέχρι
την τελευταία στιγµή να αποσύρετε τη συγκεκριµένη παρά-
γραφο, γιατί δηµιουργεί προβλήµατα στους συνταξιούχους και
βάζει νέα εµπόδια στις διεκδικήσεις τους. 

Όµως, είστε βαθύτατα γελασµένοι αν πιστεύετε ότι, µε αυτές
τις διατάξεις και τις παραγράφους που φέρνετε, θα κάµψετε την
αγωνιστική αντίδραση των συνταξιούχων αλλά και των εργαζο-
µένων, που προετοιµάζουν νέες απεργιακές κινητοποιήσεις,
έχοντας στο επίκεντρο και τον αντιασφαλιστικό νόµο Κατρούγ-
καλου αλλά και τον αντεργατικό νόµο Βρούτση - Αχτσιόγλου. 

Από αυτή την άποψη, εµείς σας λέµε καθαρά ότι το ΚΚΕ θα
κάνει ό,τι περνάει από το χέρι του να στηρίξει αυτές τις αγωνι-
στικές διεκδικήσεις και µαζί µε τους εργαζόµενους και τα υπό-
λοιπα λαϊκά στρώµατα να ανατρέψει τους πολιτικούς σας σχε-
διασµούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε. 

Με βάση αυτά, το ΚΚΕ θα ψηφίσει την τροπολογία, έστω για
να πάρουν αυτά τα κουτσουρεµένα, περιορισµένα επιδόµατα οι
συγκεκριµένες κατηγορίες συνταξιούχων και εργαζοµένων.
Όµως, το επόµενο διάστηµα θα µας βρείτε µπροστά σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραθανασόπουλο. 

Ο κ. Σκρέκας έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, να

ξεκινήσω από αυτό που είπε ο τελευταίος οµιλητής, ο αξιότιµος
συνάδελφος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος, ο κ. Καρα-
θανασόπουλος. Είπε κάτι πολύ σηµαντικό, που δεν είχε ακουστεί
µέχρι τώρα στην Αίθουσα και ανέδειξε, όπως πολύ σωστά είπε,
την πολιτική εξαπάτηση που ο ίδιος ο Πρωθυπουργός επιχειρεί
να κάνει προς τον ελληνικό λαό.

Το άρθρο 6 αναφέρεται στην αποκατάσταση των περικοπών
των συντάξεων. Ήρθε εδώ ο κ. Τσίπρας, ο Πρωθυπουργός της
χώρας, και πανηγύρισε λέγοντας πως, επειδή βγήκε από τα µνη-
µόνια η χώρα και η οικονοµία πηγαίνει καλά, αποκαθιστά την αδι-
κία. 

Θα εξηγήσω παρακάτω αυτά που λέει. Η καταβολή, λέει, του
ποσού της προηγούµενης παραγράφου, δηλαδή των αναδροµι-
κών, δεν επηρεάζει το ύψος της καταβαλλόµενης σύνταξης που
έχει ληφθεί υπ’ όψιν για τον επανυπολογισµό και την αναπρο-
σαρµογή που προβλέπεται στο άρθρο 14 του ν.4387/2016. Δη-
λαδή, τι λέει αυτό το άρθρο;

Λέει το εξής. Το 2016 ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον νόµο Κατρούγκα-
λου και έφερε την προσωπική διαφορά, την οποία ο κ. Τσίπρας
εδώ λέει ότι δεν θα εφαρµόσει. Σήµερα έρχονται και φέρνουν
µια τροπολογία, για να αποκαταστήσουν το 50% των περικοπών
των συντάξεων που είχαν γίνει από το 2012 και µετά. Να πω βέ-
βαια ότι το πρώτο 50% το είχε δώσει πίσω η κυβέρνηση του Αν-
τώνη Σαµαρά το 2014. 

Τι λένε τώρα; Θα δώσουµε πίσω το 50%, αλλά από το 2012
µέχρι το 2016 που ξεκινάει ο νόµος Κατρούγκαλου, γιατί µετά
έχει γίνει επανυπολογισµός των συντάξεων. Υπάρχει η προσω-
πική διαφορά και άρα δεν δίνουµε πίσω το ποσό της προσωπικής
διαφοράς, πράγµα που έχει ήδη αρχίσει και εφαρµόζεται. 

Δηλαδή, ο νόµος Κατρούγκαλου περί της περικοπής της προ-
σωπικής διαφοράς ήδη εφαρµόζεται factum µε αυτή τη ρύθµιση,
γιατί οι συνταξιούχοι θα έπρεπε να πάρουν αναδροµικά για δύο
χρόνια, τα οποία δεν παίρνουν, επειδή επανυπολογίζετε τη σύν-
ταξή τους µε τον νόµο Κατρούγκαλου. 

Και έρχεται εδώ ο Πρωθυπουργός της χώρας και πανηγυρίζει
και κοροϊδεύει τον κόσµο και µάλιστα µπροστά στα µούτρα του.
Μα, τι είναι αυτό που συµβαίνει σήµερα; Και δεν είναι µόνο αυτό.
Το 2014 κανείς δεν είπε ότι εσείς, οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν
ψηφίσατε την αποκατάσταση του πρώτου 50% των περικοπών
από την κυβέρνηση του κ. Σαµαρά. Δεν ψηφίσατε τότε εκείνη την
τροπολογία. 

Το 2014 δώσαµε τα αναδροµικά σε εκείνους που τα δικαιούν-
ταν. Στη συνέχεια, από εκείνη την ηµεροµηνία και µετά, έπαιρναν
αυξηµένη τη σύνταξή τους, όπως και τα εν ενεργεία στελέχη
έπαιρναν αυξηµένο τον µισθό τους. Εσείς δίνετε εφάπαξ ανα-
δροµικά, αλλά από εδώ και πέρα θα παίρνουν τον περικοµµένο
µισθό.

Καταλαβαίνετε δηλαδή πού έχει φτάσει πια η πολιτική εξαπά-
τηση σε αυτή τη χώρα. Δεν έχει τσίπα, δεν ντρέπεται καθόλου ο
Πρωθυπουργός της χώρας να έρχεται και να πανηγυρίζει για
αυτά που κάνει. 

Και αν νοµίζατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευ-
σης, ότι θα πηγαίναµε σε τίποτα εκλογές, σε µια εκλογική πε-
ρίοδο που θα ήταν µια διαδικασία υψηλού πολιτικού πολιτισµού,
µια διαδικασία ενός διαλόγου, παράθεσης θέσεων και προτά-
σεων, ώστε να πείσουµε τους Έλληνες πολίτες ποιος έχει την
καλύτερη πρόταση για να τον υποστηρίξει και να τον στηρίξει να
αναλάβει τη διακυβέρνηση της χώρας, είστε γελασµένοι, γιατί ο
κ. Τσίπρας µε τον ερχοµό του εδώ απέδειξε ότι δύο είναι οι άξο-
νες της στρατηγικής που θα ακολουθήσει κατά την προεκλογική
περίοδο που ήδη έχει ξεκινήσει, αυτή τη µακρά ή τη µικρότερη
προεκλογική περίοδο. Θα το δούµε. 
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Δυο είναι οι άξονες, λοιπόν: σκανδαλολογία και παροχολογία.
Ο κ. Τσίπρας ξεκίνησε λέγοντας –για να καταλάβετε πού έχει
φτάσει, δυστυχώς, αυτή η χώρα- ότι σήµερα η τροπολογία που
φέρνετε για την εφάπαξ, επαναλαµβάνω, αποκατάσταση του
50% των περικοπών των συντάξεων των ενστόλων και των δικα-
στών και κάποιων άλλων κρατικών λειτουργών είναι η πρώτη νο-
µοθετική διάταξη θετικού δηµοσιονοµικού αποτελέσµατος,
επειδή τώρα η οικονοµία, λέει, βγήκε από την κρίση και επειδή η
χώρα βγήκε από τα µνηµόνια.

Ερωτώ, λοιπόν, κάτι πολύ απλό και παρακαλώ να µου απαντή-
σετε, αν µπορείτε. Το 2014, η κυβέρνηση τότε του Αντώνη Σα-
µαρά αποκατέστησε το πρώτο 50% των συντάξεων.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Προεκλο-
γικό ήταν αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Εν τω µεταξύ, έναν χρόνο πριν,
το 2013, είχε αυξήσει το αφορολόγητο από τις 5.000 ευρώ στους
χαµηλοσυνταξιούχους και στους χαµηλόµισθους στις 12.000
ευρώ για µια τετραµελή οικογένεια. Εν τω µεταξύ είχε µειώσει
τη φορολογία στους ελεύθερους επαγγελµατίες και στα νοµικά
πρόσωπα. Είχε µειώσει, επίσης, κατά 50% τον ΦΠΑ στην εστίαση,
είχε αυξήσει την επιδότηση θέρµανσης και είχε µειώσει το ειδικό
τέλος θέρµανσης.

Ερωτώ, λοιπόν, το εξής: Πολύ σύντοµα σας είπα επτά θετικά
µέτρα, τα οποία είχε κάνει ο κ. Σαµαράς το 2014. Τότε τον ρίξατε
και πήγατε σε εκλογές µε αφορµή τον Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας, εσείς που έρχεστε στη συνταγµατική Αναθεώρηση εν τω
µεταξύ και λέτε ότι θα πρέπει να αποσυνδεθεί από τις εθνικές
εκλογές, ώστε να µην υπάρχουν κάποιοι περίεργοι, κάποιοι πο-
νηρούληδες που χρησιµοποιούν ως άλλοθι την εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας και διακόπτουν στη µέση τη θητεία µιας
κυβέρνησης, όπως λέει τώρα ο κ. Τσίπρας. 

Είναι ο ίδιος ο οποίος διέκοψε στη µέση τη θητεία µιας κυβέρ-
νησης το 2014, αγαπητοί συνάδελφοι. Εγώ τώρα παρέθεσα του-
λάχιστον επτά µέτρα θετικής δηµοσιονοµικής επίπτωσης, όπως
λέτε, τα οποία βοηθούσαν τα αδύναµα νοικοκυριά και τα λαϊκά
στρώµατα, τα οποία εσείς τα πήρατε όλα πίσω, όταν ήρθατε
τότε. Αυξήσατε τον ΦΠΑ, το αφορολόγητο όριο από τις 12.000
ευρώ το πήγατε σταδιακά στις 7.000 ευρώ και τώρα το πάτε στις
5.500 ευρώ. Εν τω µεταξύ, πεθάνατε όλον τον κόσµο στους έµ-
µεσους αλλά και στους άµεσους φόρους. 

Έρχεστε τώρα, τέσσερα χρόνια µετά το 2015 που αναλάβατε
την εξουσία, και φέρνετε το πρώτο µέτρο, το οποίο και αυτό είναι
περικοµµένο. Είναι δηλαδή µισό, δεν είναι ολοκληρωµένο. Πο-
νηρά σκεπτόµενοι το έχετε φέρει, γιατί από εδώ και πέρα οι άν-
θρωποι αυτοί θα συνεχίσουν να παίρνουν χαµηλές συντάξεις,
χαµηλότερες συντάξεις από αυτές που έπαιρναν το 2015 που
αναλάβατε εσείς. Βέβαια, δεν έχετε και τίποτα για το ΕΚΑΣ κ.λπ..

Άρα, για να βάλουµε τα πράγµατα στη θέση τους, η πραγµα-
τικότητα είναι ότι η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα δεν έχει να επιδείξει
τίποτα καλό για την ελληνική οικονοµία και για τους Έλληνες πο-
λίτες τα τελευταία τέσσερα χρόνια, πέρα από φόρους, περικοπές
και βαρίδια στην οικονοµία, που, δυστυχώς, εµποδίζουν να υπάρ-
ξει µια δυναµική ανάπτυξη, που θα φέρει, επιτέλους, την ελπίδα
στα πρόσωπα των Ελλήνων. 

Αυτή τη στιγµή µιλάτε και κόπτεστε για δήθεν µείωση της
ανεργίας, όταν ξέρετε πολύ καλά ότι έξι ή επτά στις δέκα θέσεις
που δηµιουργούνται είναι θέσεις των 250-300 ευρώ και όταν ξέ-
ρετε ότι αυτή τη στιγµή κυριαρχεί εργασιακή ζούγκλα έξω στην
ελληνική οικονοµία.

Θα ήθελα να πω δυο πράγµατα ακόµα σε ό,τι αφορά αυτή τη
δήθεν «ιστορική» συµφωνία που κατάφερε να πετύχει ο κ. Τσί-
πρας µε την ελληνική Εκκλησία. Κατ’ αρχάς, πρέπει να ξεκαθα-
ρίσουµε κάτι. Το θέµα των Ελλήνων ιερέων δεν είναι ένα θέµα το
οποίο αφορά µόνο µια προσωπική κατάσταση κάποιων ανθρώ-
πων, κάποιων λειτουργών, που από τη µια είναι δηµόσιοι λειτουρ-
γοί, δηµόσιοι υπάλληλοι, αλλά από την άλλη εκπληρώνουν έναν
ιερό σκοπό.

Όταν βλέπουµε τους Έλληνες ιερείς, κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, βλέπουµε ότι αυτοί οι άνθρωποι εκπροσωπούν έναν
θεσµό, εκπροσωπούν κάτι πολύ σηµαντικό, εκπροσωπούν την

Ορθοδοξία, εκπροσωπούν τον ορθόδοξο χριστιανισµό και αυτό
είναι κοµµάτι της ελληνικής ταυτότητας. Έρχεστε, λοιπόν και,
ελαφρά τη καρδία, δέκα χιλιάδες ιερείς που επιτελούν αυτό το
ιερό λειτούργηµα την Κυριακή το πρωί στα ορεινά χωριά των Τρι-
κάλων, την Οξύνεια ή το Αγιόφυλλο ή από την άλλη πλευρά στο
Μυρόφυλλο, όπου ζουν δέκα, είκοσι, τριάντα ηλικιωµένοι άνθρω-
ποι και το µόνο που έχουν είναι η καµπάνα της εκκλησιάς και ο
παππάς ο οποίος θα πάει να ανοίξει την εκκλησία και θα κάνει τη
θεία λειτουργία -αυτό είναι το µόνο που τους έχει µείνει, γιατί
δεν υπάρχει δάσκαλος, δεν υπάρχει κανείς σε αυτό το χωριό-,
Έλληνες κληρικούς, που επιτελούν αυτό το ιερό χρέος και φέρ-
νουν τον άνθρωπο πολύ κοντά στο Θεό, έρχεστε εσείς και δεν
λέτε καµµία κουβέντα, τους ρίχνετε στον Καιάδα, αδιαφορείτε
για το εργασιακό περιβάλλον, αδιαφορείτε για το ασφαλιστικό
τους καθεστώς, αδιαφορείτε για το τι θα γίνει από εδώ και πέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Σκρέκα, σας πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Αν µιλούσαµε εδώ για τον «Ρου-
βίκωνα», θα υπήρχαν καµµιά τριανταριά συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ
και κάποιοι άλλοι να τον υπερασπιστούν. Κανείς δεν βγήκε να
υπερασπιστεί τον Έλληνα ιερέα, τον χριστιανό ορθόδοξο Έλ-
ληνα ιερέα, που είναι κοµµάτι της εθνικής µας ταυτότητας. Δεν
πρέπει να το ξεχνάτε αυτό. Αυτό που µας διαφοροποιεί από τους
γείτονες, πέρα από τη γλώσσα, τον ελληνικό πολιτισµό και από
την ορθόδοξη θρησκεία µας, τι είναι;

ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ας συντοµεύσει. Θέλουµε να
µιλήσουµε και εµείς! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τι θέλετε, κυρία Λιβα-
νίου; Τον χρόνο τον ελέγχω εγώ. Υπάρχει κάποιο θέµα; Δεν κα-
τάλαβα! Όταν είναι κάποιος συνάδελφός σας στο Βήµα, δεν
ενίσταστε έτσι. Ηρεµήστε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΪΣΑΣ: Δέκα λεπτά µιλάει, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώνουµε. Έχω

κάνει παρατήρηση. Δεν µπορώ να το κάνω πέντε φορές. Ηρεµή-
στε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ολοκληρώθηκε ταυτόχρονα σχε-
δόν µε αυτή τη συνεδρίαση, δυστυχώς, η κηδεία του οµογενή,
του Κώστα Κατσίφα, ο οποίος πυροβολήθηκε, σκοτώθηκε και
δέκα µέρες τώρα που περίµενε χωρίς να µπορεί να ενταφιαστεί
το άψυχο κορµί του, δεν ακούστηκε τίποτα από αυτή την Κυβέρ-
νηση, την ελληνική Κυβέρνηση, η οποία µέχρι τώρα έχει να επι-
δείξει µόνο υποχωρητικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Σκρέκα, έχετε
φθάσει στα έντεκα λεπτά. Παρακαλώ πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Μόνο υποχωρητικότητα απέναντι
σε όλους όσοι διεκδικούν κοµµάτι από τα δικά µας εθνικά κυ-
ριαρχικά δικαιώµατα και απέναντι από αυτούς που διεκδικούν
κοµµάτια της δικής µας ιστορίας και πολιτισµού. Δεν είπαν τί-
ποτα. Το µόνο που έκαναν -αν είναι δυνατόν!- είναι να κάνουν
διαρροές. Και εδώ θα πρέπει ο Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη αλλά και ο Αρχηγός της Αστυνοµίας να βγει να µιλήσει και
να πει πώς έγιναν αυτές οι διαρροές, που είχαν ως στόχο µόνο
τη σπίλωση του οµογενή. Και τελικά, αν είναι αλήθεια, γιατί βγή-
καν και είπαν ότι αυτός ο άνθρωπος είχε αθωωθεί γι’ αυτό που
ίσως κάποτε είχε κατηγορηθεί. Και, τέλος πάντων, αυτό ήταν το
ουσιώδες; Αυτό ήταν το ουσιώδες; Για αυτό κρίθηκε αυτός ο άν-
θρωπος, γι’ αυτό πυροβολήθηκε, γι’ αυτό σκοτώθηκε εκεί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Σκρέκα, ολοκλη-
ρώστε, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δεν σκοτώθηκε γι’ αυτό. Δεν πυ-
ροβολήθηκε γι’ αυτό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Να ’στε καλά.
Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με αφορµή την τροπολογία για τα αναδροµικά, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, στήθηκε σήµερα εδώ µια καλοπαιγµένη παρά-
σταση. Θα µπορούσαµε να της βάλουµε τίτλο, αν παίρναµε στα
σοβαρά αυτά που είπε ο Πρωθυπουργός: «Τι καλό που είναι το
τέταρτο µνηµόνιο!». Και βέβαια, αφού παίχτηκε αυτή η παρά-
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σταση µε πλειάδα Υπουργών που παρήλασαν στο Βήµα, Υπουρ-
γούς που τους ψάχνουµε και δεν τους βρίσκουµε στη διαδικασία
του κοινοβουλευτικού ελέγχου -αναβλήθηκε ο κοινοβουλευτικός
έλεγχος τη Δευτέρα, σήµερα, αλλά τώρα θεώρησαν ότι είχαν
ακροατήριο και χειροκροτητές ήλθαν εδώ-, µείναµε µόνοι µας µε
τον κ. Πετρόπουλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπε ο κ. Τσίπρας «χτυπήσαµε
τη φοροδιαφυγή, τη διαφθορά και τώρα µπορούµε και µοιρά-
ζουµε». Έλειπε ο κ. Τσακαλώτος, αλλά ήταν εδώ η κ. Παπανά-
τσιου, η οποία πρόσφατα στον κοινοβουλευτικό έλεγχο µου
απάντησε ότι από τις περίφηµες λίστες, δηλαδή τη λίστα Λαγ-
κάρντ, τη λίστα Μπόργιανς, τη λίστα αυτών που έβγαλαν τα
λεφτά στο εξωτερικό, των πενήντα πέντε χιλιάδων, τις offshore,
έχουν εισπράξει µόνο εκατό χιλιάδες. Αυτή είναι η φοροδιαφυγή. 

Αυτό ήταν το αφήγηµα του κ. Τσίπρα, γιατί τι να πει; Να πει ότι
αυτά τα πλεονάσµατα, που στη φάση που κυβερνάει, από το
2015, µέχρι τη φάση που έχει δεσµεύσει τη χώρα για πάνω από
3,5%, το 2022, είναι πάνω από σαράντα εκατοµµύρια, θα είναι,
όπως θα έλεγε, «µατωµένα»; Θα βγουν, δηλαδή, από τους φό-
ρους, τις εισφορές και τις περικοπές; Διότι τα µέτρα του τρίτου
και του τέταρτου µνηµονίου θυµίζω ότι είναι περίπου είκοσι δι-
σεκατοµµύρια σωρευτικά. 

Και βέβαια πρέπει να ρωτήσει κανένας τον κύριο Πρωθυ-
πουργό: Πώς µε µέτρα είκοσι δισεκατοµµυρίων θα βγάλει πλεό-
νασµα άνω των σαράντα δισεκατοµµυρίων αυτή την περίοδο;
Ακριβώς λόγω της αφαίµαξης των φορολογουµένων -µισθωτών,
συνταξιούχων- και της πραγµατικής οικονοµίας. Με τι ανάπτυξη;
Με ανάπτυξη από το 0% έως το 2%. Αναθεώρησε σήµερα η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή στις φθινοπωρινές της εκτιµήσεις την ανά-
πτυξη για το 2019 περίπου στο 2%, ενώ το προσχέδιο του προϋ-
πολογισµού την προβλέπει στο 2,5%. 

Αυτά, λοιπόν, είναι τα χρήµατα που αφαίρεσε από τις τσέπες
των φορολογουµένων, των Ελλήνων πολιτών, ο κ. Τσίπρας. Αυτή
είναι η µεγάλη κλοπή, για να µοιράζει δήθεν τώρα αυτά που µοι-
ράζει και στα οποία θα αναφερθώ αναλυτικά. 

Και, βέβαια, πρέπει να θυµίσουµε στον κύριο Πρωθυπουργό
και στους Υπουργούς που παρήλασαν σήµερα απ’ αυτό εδώ το
Βήµα ότι, όταν έγιναν περικοπές από το 2010 µέχρι το 2014 για
να µη χρεοκοπήσει η χώρα, το έλλειµµα ήταν 36 δισεκατοµµύρια
και ήταν της περιόδου 2000 - 2004, αλλά είναι το έλλειµµα του
αφανούς εταίρου, της κυβέρνησης του κ. Καραµανλή, γι’ αυτό
δεν αναφέρεται σ’ αυτά ο κ. Τσίπρας. Το έχουµε ξαναπεί. Μπορεί
η Κυβέρνηση να συγκρίνει τα µέτρα, για να µαζέψει το έλλειµµα
των 36 δισεκατοµµυρίων, µε τα µέτρα που έχουν να κάνουν µε
το τι παρέλαβε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2015, µε µηδενισµένα
τα ελλείµµατα; Και ποια ήταν η ανάγκη να πάµε σ’ αυτά τα µνη-
µόνια; Η ανάγκη ήταν η µεγάλη περιπέτεια του πρώτου εξαµήνου
του 2015, που κόστισε, όπως λένε σοβαρά ιδρύµατα του εξωτε-
ρικού, από εκατό ως διακόσια δισεκατοµµύρια. 

Η κυβέρνηση που το 2014 δεν ψήφισε αυτή την κουτσουρε-
µένη επιστροφή των αναδροµικών, όπως έλεγε, η κυβέρνηση
που δεν ψήφισε αυτό το επίδοµα της κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ - Νέας
Δηµοκρατίας το 2013, σήµερα φέρνει µια τροπολογία στην οποία
επικαλείται τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, αλλά
δεν τις υλοποιεί. 

Εδώ βέβαια µας λένε ότι είναι πολιτική τους βούληση. Στην ει-
σηγητική έκθεση λένε ότι είναι αποτέλεσµα των αποφάσεων του
Συµβουλίου της Επικρατείας. Είναι το πρώτο µεγάλο θέµα, διότι
το Συµβούλιο της Επικρατείας έλεγε για την αναβίωση των µι-
σθολογίων. Η Κυβέρνηση απλώς δίνει µια διαφορά µε µια µορφή
ποσού επιδοµατικού χαρακτήρα. Επειδή ο κ. Καµµένος εδώ είπε
«αφήστε να το κρίνουν οι στρατιωτικοί», σήµερα διάβασα τις ανα-
κοινώσεις των συλλόγων τους, που λένε ότι είναι µια µεγάλη κο-
ροϊδία. Αυτό είναι το πρώτο θέµα. 

Το δεύτερο θέµα είναι ότι η Κυβέρνηση εισήγαγε αυτή την
τροπολογία χωρίς να τη φέρει στην επιτροπή, για να µην καλέ-
σουµε τους φορείς που καλύπτουν τα πέντε άρθρα, δηλαδή τους
στρατιωτικούς, τους λιµενικούς, τους πυροσβέστες, τους πανε-
πιστηµιακούς, τους γιατρούς, τις ορχήστρες κ.λπ. να µας πουν
την άποψή τους, γιατί εκεί θα αποδεικνυόταν το µέγεθος της κο-
ροϊδίας.

Και τη φέρνει εδώ χωρίς να συζητηθεί στην επιτροπή και µά-
λιστα µε µια έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου, η οποία δεν µας
λέει πώς προκύπτει το 1,4. Διαβάστε τη, σας παρακαλώ. Διαβά-
στε τη. Δεν αποτυπώνει για κάθε οµάδα που αφορά η τροπολο-
γία ποια είναι τα χρήµατα.

Έρχοµαι στο τρίτο και το πιο σπουδαίο. Η εισηγητική έκθεση
και το άρθρο 6 της τροπολογίας είναι µια προσπάθεια επανανο-
µιµοποίησης του νόµου Κατρούγκαλου, του ν.4387/2016, διότι,
πρώτον, λέει ότι τα αναδροµικά στους συνταξιούχους θα υπολο-
γιστούν µέχρι την ηµεροµηνία ένταξής τους στον νόµο Κατρούγ-
καλου και, δεύτερον, µε την παράγραφο 3 λέει ότι απαγορεύεται
οποιαδήποτε διαδικασία αναδροµικότητας µετά τον επανυπολο-
γισµό. Τα ανέπτυξε ο εισηγητής µας και ο κ. Λοβέρδος.

Και καλούµε την Κυβέρνηση να διαχωρίσει το άρθρο 6 από την
υπόλοιπη τροπολογία, διότι είναι εµφανής η προσπάθειά της να
εγκλωβίσει τη Βουλή σε µια επανανοµιµοποίηση ενός εκτρώµα-
τος, του νόµου Κατρούγκαλου, γιατί εµείς θέλουµε να το κατα-
ψηφίσουµε, ιδιαίτερα το τελευταίο κοµµάτι της πρώτης παρα-
γράφου, που λέει ότι τα αναδροµικά θα δοθούν µέχρι την εφαρ-
µογή του ν.4387 και την παράγραφο 3, που πρέπει να αποσυρθεί. 

Και είµαστε σε ένα µεγάλο δίληµµα, διότι ναι µεν θέλουµε να
πάρουν ό,τι πάρουν αυτοί που θα τα πάρουν -αυτή ήταν η συµ-
περιφορά µας και στις προηγούµενες διατάξεις που έφερε η Κυ-
βέρνηση, για να µοιράσει το λεγόµενο «κοινωνικό επίδοµα»-,
αλλά δεν µπορούµε να νοµιµοποιήσουµε αυτό που πλαγίως επι-
χειρεί µέσω της εισηγητικής έκθεσης µε πονηρό τρόπο η Κυβέρ-
νηση. 

Διότι ο επανυπολογισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
έχει κριθεί ακόµα στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Έτσι δεν είναι,
κύριε Πετρόπουλε; Δεν έχει κριθεί. Ούτε έχει κριθεί η µεγάλη δια-
φορά µεταξύ παλαιών και καινούργιων συνταξιούχων µε ίδιες ει-
σφορές, ίδια χρόνια υπηρεσίας, ίδια δουλειά µε διαφορά µιας
µέρας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να τις κό-
ψουµε;

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πετρόπουλε, εσείς πρέπει να
πάρετε τη µεγάλη απόφαση και να πείτε ότι αυτό το έκτρωµα
που κατασκευάσαµε δηµιουργεί έναν φαύλο κύκλο διεκδική-
σεων. Διάβασα, επίσης, σήµερα ότι είναι χίλιες επτακόσιες οι εκ-
κρεµείς αιτήσεις.

Άρα ανοίγετε τον ασκό του Αιόλου και δεν λύνετε µε έναν θε-
σµικό τρόπο τα ζητήµατα, διότι πρυτανεύει η λογική να κάνουµε
µια προεκλογική τακτική και µετά γαία πυρί µειχθήτω. Βεβαίως,
η γραµµή της Κυβέρνησης είναι ότι τώρα να προλάβουµε κάτι να
δώσουµε προεκλογικά και µετά δεν µας νοιάζει τι θα γίνει. Είναι
µια µικροπολιτική και όχι µια θεσµική αντιµετώπιση των προβλη-
µάτων.

Κατά συνέπεια είναι προβληµατική η τροπολογία και στα τρία
ζητήµατα που έβαλα και καλό είναι να µην εγκλωβίζετε τη Βουλή
σε εκείνα που έχετε στο πίσω µέρος του µυαλού σας και που,
απ’ ό,τι φαίνεται, το επόµενο διάστηµα θα τα αναδείξουν τα δι-
καστήρια της χώρας µας. 

Για αυτό σάς καλώ, µια και µείνατε µόνος σας να υπερασπι-
στείτε αυτό το πόνηµα, το άρθρο 6 να το διαχωρίσετε από τα
υπόλοιπα, για να µπορούµε και εµείς να πάρουµε σαφέστατη
θέση υπερψηφίζοντας εκείνες τις διατάξεις που κάτι δίνουν σε
αυτούς που δίνουν, αλλά δεν εγκλωβίζουν τους υπόλοιπους στη
λογική του νόµου Κατρούγκαλου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τη µικρή ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουτσούκο. Τον λόγο έχει ο κ. Κατσανιώτης και µετά η κ. Λιβα-
νίου. Ο κατάλογος των οµιλητών και των Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων θα κλείσει µε τον κ. Μαντά. Στη συνέχεια θα πάρει
τον λόγο ο Υπουργός και µετά θα δευτερολογήσουν όσοι επιθυ-
µούν, θα δευτερολογήσει και ο κύριος Υπουργός, για να ολοκλη-
ρώσουµε και να προχωρήσουµε στην ψηφοφορία.

Ορίστε, κύριε Κατσανιώτη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Είχα ετοιµάσει κάποια άλλα πράγµατα που θα τα πω στο
τέλος, αλλά δεν µπορώ να πω ότι δεν µε ξένισε και δεν µε ξάφ-
νιασε η αντίδραση του Υπουργού, όταν τελειώνοντας την ανα-
φορά του ο κ. Σκρέκας για το τι έχει συµβεί στον Έλληνα οµο-
γενή και τον τρόπο που δολοφονήθηκε έλεγε «πατριδοκάπηλοι». 

Πρώτα από όλα, αυτό που πρέπει να πούµε είναι να αναπαύσει
την ψυχή του Κωνσταντίνου Κατσίφα ο Θεός. Δώδεκα µέρες
µετά τη δολοφονία του σήµερα έγινε η κηδεία του. Αυτός ο άν-
θρωπος, µας αρέσει, δεν µας αρέσει, σκοτώθηκε, γιατί υπερα-
σπίστηκε µε τον τρόπο που αυτός είχε στο µυαλό του την ελλη-
νική σηµαία.

Κάποιος από τον δικό σας χώρο -δεν είδα στο πάρτι σήµερα
τον κ. Φίλη, δεν τον πρόσεξα και πραγµατικά δεν είναι εδώ σή-
µερα- τόλµησε -και ο κ. Φίλης, ξέρετε, δεν είναι ανιστόρητος- να
παραλληλίσει τη Θράκη µε τη Βόρειο Ήπειρο, λες και δεν ήξερε
ότι η Βόρειος Ήπειρος έχει εθνική µειονότητα, ενώ η Θράκη δεν
έχει. Το ήξερε! Το έκανε επίτηδες; Γιατί σίγουρα το να έρθει σή-
µερα και να πει ότι αυτός που σκοτώθηκε στη Βόρειο Ήπειρο
είχε ψυχικές διαταραχές πραγµατικά δεν τιµά κανέναν. 

Κι εδώ δεν υπάρχουν πατριδοκάπηλοι και πατριώτες. Υπάρχει
υποχρέωση όλων µας να προστατεύουµε αξίες και πατρίδα. Γιατί
µην ξεχνάµε ότι εδώ σήµερα ο Πρωθυπουργός µίλησε, ο Υπουρ-
γός Εθνικής Άµυνας µίλησε. Δεν βρήκαν µια λέξη; Μία λέξη, όχι
πολλά. 

Συνεχίζοντας, για να πάµε στη συζήτηση που πρέπει να πάµε,
ο κ. Τσίπρας ήρθε εδώ και µας είπε µε ποια σειρά θα φέρει τα
µέτρα από εδώ και πέρα για το καλό των Ελλήνων. Σε αυτή τη
σειρά δεν µας είπε πότε θα φέρει τη Συµφωνία των Πρεσπών.
Αυτό περίµενα να ακούσω. Πότε θα έρθει η Συµφωνία των Πρε-
σπών, για να δούµε πότε θα συνεχίσει να φέρνει, να µη φέρνει,
πόσο θα πανηγυρίζει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας που ήταν
δίπλα. Να δούµε πραγµατικά.

Ο κ. Τσίπρας, όµως, ξέρετε, µέχρι τις εκλογές θα µας τάζει
«παπάδες». Μέχρι τις εκλογές θα δίνει σε όλους τα πάντα. Και τι
έρχεται και κάνει τώρα, για να κοροϊδέψει τα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας; Έρχεται και στην
ουσία τούς κλέβει έναν χρόνο αναδροµικά στους εν ενεργεία και
δυόµισι χρόνια στους συνταξιούχους. Γιατί το κάνετε; Αφού ο κ.
Τσίπρας ήρθε εδώ και µας είπε ότι δεν ακολουθεί την τελεσίδικη
απόφαση του δικαστηρίου, το κάνει γιατί είναι ηθικά σωστό. 

Είναι ηθικά σωστό να κόψεις σε αυτούς τους ανθρώπους αυτά
που τους αναλογούν; Ας τα δώσετε, κύριε Υπουργέ. Αφού είναι
ηθικά σωστό, δεν είναι θέµα δικαστηρίων, δεν είναι θέµα δικα-
στικής απόφασης, γιατί δεν τους τα δίνετε; Τα δικαστήρια λένε
ότι τους αναλογούν. Εσείς λέτε ότι το κάνετε γιατί πραγµατικά
το πιστεύετε. Να τους τα δώσετε. Αφού το πιστεύετε, να τους τα
δώσετε. Γιατί δεν το κάνατε; 

Γιατί, στην ουσία, αυτό που κάνετε είναι να κοροϊδεύετε τον
κόσµο. Γιατί στην ουσία αυτό που προσπαθείτε να κάνετε είναι
να πείτε ή να πείσετε ότι εσείς δεν φταίτε για τίποτα, φταίνε οι
προηγούµενοι. Αυτό είναι το µότο. Για ό,τι συµβαίνει αυτή τη
στιγµή στη χώρα φταίνε οι προηγούµενοι. 

Ξεχνάτε ότι είστε η µακροβιότερη µνηµονιακή Κυβέρνηση της
χώρας. Είστε η µακροβιότερη µνηµονιακή Κυβέρνηση. Είστε
αυτοί που κάνατε όλα όσα σάς ζήτησαν. Είστε αυτοί που στην
ουσία έχετε κόψει, µε τον νόµο Κατρούγκαλου, τις συντάξεις,
έχετε κόψει σε αυτούς που βγαίνουν στη σύνταξη τα χρήµατα
και τώρα λέτε τι θα κάνετε για τους προηγούµενους. Αυτό είστε! 

Κύριε Πετρόπουλε, είστε αυτός που τσακίσατε τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες επιστήµονες, τους δικηγόρους, τους για-
τρούς, µε τις ασφαλιστικές εισφορές. Εσείς είστε αυτός. Εσείς
είστε αυτός που λέγατε ότι σας χαιρετούν στον δρόµο και λένε
τι καλά που είναι. Είστε εσείς που τσακίσατε τους Έλληνες αγρό-
τες µε τη φορολογία και τις ασφαλιστικές εισφορές. Εσείς είστε
αυτός. 

Αυτό που πρέπει να ξέρουµε από εδώ και πέρα, κύριοι, είναι
ότι δεν έχετε να αναµετρηθείτε µε το παρελθόν. Έχετε να ανα-
µετρηθείτε µε τα πεπραγµένα σας. Τα πεπραγµένα σας είναι
αυτά που µας έχουν φέρει στην κατάσταση που είµαστε σήµερα.
Θα απολογηθείτε στον ελληνικό λαό γι’ αυτό. Θα απολογηθείτε
µέχρι τέλους! 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κατσανιώτη. 

Η κ. Λιβανίου έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και σας ζητώ

συγγνώµη για την προηγούµενη συµπεριφορά µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν πειράζει. Συνεχί-

ζουµε. Υπάρχει κούραση, υπάρχει ένταση. Προχωράµε. 
ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση

σήµερα αφορά την ενσωµάτωση στο Ελληνικό Δίκαιο της ευρω-
παϊκής οδηγίας για τις ελάχιστες προϋποθέσεις για την προ-
αγωγή της κινητικότητας των εργαζοµένων µεταξύ των κρατών-
µελών και τη βελτίωση της απόκτησης και της διατήρησης δι-
καιωµάτων συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης. 

Παράλληλα, καλούµαστε να αποφασίσουµε για την υιοθέτηση
ρύθµισης που αποδίδει αναδροµικά σε πολλές κατηγορίες εργα-
ζοµένων ποσά που περικόπηκαν ή που παρακρατήθηκαν παρά-
νοµα, όπως έκρινε η ελληνική δικαιοσύνη από το 2012 και µετά
µε τον ν.4093/2012 της τότε κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ.

Ξεκινώντας µε το νοµοσχέδιο, νοµίζω, συµφωνούµε όλοι ότι,
ιδίως σήµερα, µε τις ραγδαίες µεταβολές του εργασιακού τοπίου
και την έντονη κινητικότητα των εργαζοµένων είτε µεταξύ χωρών
είτε µεταξύ διαφορετικών επαγγελµατικών κλάδων, τα δικαιώ-
µατα που αποκτούν σε κάθε εργασιακό περιβάλλον πρέπει να
προστατεύονται.

Στο κρίσιµο ζήτηµα τώρα της τροπολογίας, που αφορά την
αποκατάσταση της αδικίας την οποία υπέστησαν χιλιάδες κρατι-
κοί λειτουργοί και εργαζόµενοι του δηµοσίου τοµέα µε τους νό-
µους της κυβέρνησης Σαµαρά. Διαβάζοντας και ακούγοντας τα
µέσα ενηµέρωσης, κυρίως όσα άµεσα ή έµµεσα αντιπολιτεύονται
την Κυβέρνηση και επιδιώκουν την παλινόρθωση του παραδοσια-
κού συστήµατος εξουσίας στη χώρα µας, οµολογώ ότι εκπλήσ-
σοµαι. Μιλούν για προεκλογικές παροχές, για παροχολογία και
άλλα πολλά. 

Η συγκεκριµένη στάση είναι µάλλον αποκαλυπτική όχι απλώς
για τις προθέσεις τους, αλλά για την όλη φιλοσοφία τους, για το
µοντέλο της κοινωνίας και της οικονοµίας που επιδιώκουµε.

Η Κυβέρνηση δίνει σήµερα σε κρίσιµες κατηγορίες εργαζοµέ-
νων του δηµοσίου συνολικά 820 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία δεν
τα δανείστηκε, αλλά τα εξασφάλισε, µέσα από µια δύσκολη αλλά
και συνετή πολιτική και οικονοµική διαχείριση. Δεν στηρίζεται σε
δανεικά, όπως οι κυβερνήσεις του παρελθόντος, που οδήγησαν
στη χρεοκοπία και επιδιώκουν την παλινόρθωσή τους.

Έχουµε διαµορφώσει µια κατάσταση που η Ελλάδα και ο ελ-
ληνικός λαός µπορούν να στηριχτούν στις δικές τους δυνάµεις.
Και το µόνο υπαρκτό εµπόδιο για την άµεση βελτίωση της ποι-
ότητας ζωής όλων µας είναι τα χρήµατα που χρωστάµε εξαιτίας
των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.

Η Κυβέρνηση είναι εξαιρετικά σαφής εδώ και πάρα πολύ
καιρό. Με την έξοδο από τα µνηµόνια που πετύχαµε τον Αύγου-
στο αρχίζει σταδιακά η αποκατάσταση όλων των αδικιών. Ξεκι-
νάµε σήµερα µε την απόδοση αναδροµικά των ποσών που παρά-
νοµα στέρησε η κυβέρνηση Σαµαρά από το επιστηµονικό δυνα-
µικό της χώρας, στα ΑΕΙ και στα ΤΕΙ, από τους ανθρώπους που
στήριξαν και κράτησαν όρθιο το σύστηµα δηµόσιας υγείας, όταν
συντεταγµένα κάποιοι το οδήγησαν στην κατάρρευση, αξιοποι-
ώντας το όµως για τη δηµόσια προβολή τους, χορηγώντας απί-
στευτα ποσά σε εταιρείες µέσων µαζικής ενηµέρωσης και επι-
κοινωνίας.

Επιστρέφουµε τις παράνοµες κρατήσεις στους λειτουργούς
της δικαιοσύνης και βέβαια στους ένστολους. Επιστρέφουµε
αναδροµικά σε πολλούς συνταξιούχους.

Το σύνολο των ανθρώπων που εισπράττουν όσα παράνοµα
τους στέρησαν οι διαπρύσιοι κήρυκες της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ δεν είναι πλούσιοι. Η πλειοψηφία τους είχε µεγάλες
ανατροπές στο επίπεδο της ζωής τους στα χρόνια του κύκνειου
άσµατος της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Τα χρήµατα
αυτά που επιστρέφονται µε τη σηµερινή απόφαση της Κυβέρνη-
σης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ δεν θα φύγουν από τη χώρα, δεν θα µπουν
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σε εξωχώριους λογαριασµούς, δεν θα ενισχύσουν την οικονο-
µική ελίτ της χώρας. Θα πέσουν, σχεδόν στο σύνολό τους, στην
ελληνική αγορά. Αυτή η πραγµατικότητα θα ενισχύσει πολλές πε-
ρισσότερες κοινωνικές οµάδες, θα τονώσει την αγορά, θα αυξή-
σει τα εισοδήµατα πολλών, θα αυξήσει τελικά το ΑΕΠ της χώρας.

Η Κυβέρνηση δίνει ένα ισχυρό πρώτο δείγµα αυτών που έρ-
χονται, µετά την επιτυχηµένη έξοδο από τα µνηµόνια. Θα έρθουν
και άλλα πολλά. Μπορείτε ελεύθερα να υποστηρίζετε ότι πρόκει-
ται για προεκλογικές παροχές. Σιγά-σιγά θα αντιληφθείτε και
εσείς ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν λειτουργεί µε πυροτεχνήµατα
ούτε έχει σκοπό να ναρκοθετήσει τον δρόµο προς την κανονικό-
τητα. Εµείς δεν µιλάµε για παροχές. Μιλάµε για αποκατάσταση
δικαιοσύνης. Μιλάµε για τα δικαιώµατα της κοινωνίας.

Και, επαναλαµβάνω, τα χρήµατα που θα δοθούν άµεσα δεν
είναι δανεικά. Η Κυβέρνηση τα έχει εξασφαλίσει. Δεν χρειάζεται
εµείς να διαµορφώσουµε ψεύτικες εικόνες µε ξένα χρήµατα ούτε
βέβαια να υποθηκεύσουµε το µέλλον, όπως οι δυνάµεις της συν-
τήρησης. 

Τα πράγµατα είναι πολύ απλά. Όποιος έχει δουλέψει πραγµα-
τικά στο µεροκάµατο, γνωρίζει κάποια πολύ απλά πράγµατα για
την οικονοµία. Θα αποδοθούν 820 εκατοµµύρια ευρώ σε συγκε-
κριµένες κρίσιµες κατηγορίες εργαζόµενων και συνταξιούχων.
Αυτά τα χρήµατα θα πέσουν στην αγορά. Οι επιχειρήσεις αυτές
θα καλύψουν τις υποχρεώσεις τους και οι ιδιοκτήτες τους θα δα-
πανήσουν, επίσης, περισσότερα χρήµατα εντός της ελληνικής
αγοράς.

Τα πρώτα µεταµνηµονιακά Χριστούγεννα, τα οποία τελικά δεν
καταργούνται, όπως κάποιοι φοβήθηκαν, θα είναι πολύ καλύτερα
για όλους. Μέχρι να έρθουν, όµως, τα Χριστούγεννα, η Κυβέρ-
νηση έχει και άλλες πρωτοβουλίες, που θα ενισχύσουν πολύ πε-
ρισσότερο την πραγµατική οικονοµία και κοινωνία, που θα
αποκαταστήσουν πολλές αδικίες, θα αλλάξουν την πραγµατικό-
τητα και θα διαµορφώσουν µια νέα, καλύτερη οικονοµία.

Τόση χολή, όµως, στη σηµερινή συνεδρίαση; Φοβάµαι πραγ-
µατικά για την υγεία σας. Καλό θα είναι να αρχίσετε να συνηθί-
ζετε, γιατί αυτές οι προεκλογικές, όπως τις αποκαλείτε, παροχές
ξεκίνησαν και θα συνεχιστούν τουλάχιστον ως το 2022, όταν και
οι πολίτες θα κληθούν να κρίνουν τη δεύτερη τετραετία του
Αλέξη Τσίπρα και του ΣΥΡΙΖΑ. Μέχρι τότε σας εύχοµαι καλά Χρι-
στούγεννα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Λιβανίου.

Τον λόγο έχει ο κ. Μαντάς. 
Έχετε δέκα λεπτά, αλλά χρησιµοποιείστε όσον χρόνο θέλετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θα µιλήσω για πέντε λεπτά γιατί έχει µι-

λήσει ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. Οπότε θα είµαι πολύ σύντοµος.

Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι το
παλιό πολιτικό σύστηµα έχει πάθει βέρτιγκο από τις πρωτοβου-
λίες της Κυβέρνησης σε όλα τα επίπεδα, και για τη συνταγµατική
αναθεώρηση, και για την ιστορική συµφωνία που θα έρθει µε νο-
µοθετική πρωτοβουλία ανάµεσα στην Πολιτεία και στην Εκκλη-
σία, και για τη Συµφωνία των Πρεσπών, και για όλες τις πρωτο-
βουλίες που παίρνει η Κυβέρνηση αυτή την περίοδο.

Κυρίως, όµως, έχει πάθει βέρτιγκο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, γιατί µετά από αυτό το οποίο µε χίλιους τρόπους έχουν πει
ότι ήταν µια φαντασίωση δική µας, δηλαδή µετά τη λήξη των µνη-
µονίων τον Αύγουστο του 2018, βρισκόµαστε σήµερα σε µια αρ-
χική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, που θα συνεχιστεί και µε
άλλες θετικές πρωτοβουλίες, που είναι, όπως και να το πάρει κα-
νένας, θετική πρωτοβουλία.

Και δεν θέλω να απαντήσω στους ανορθολογικούς ισχυρι-
σµούς περί κοροϊδίας. Δεν θέλω να µπω καθόλου σε αυτή τη συ-
ζήτηση γιατί είναι απολύτως ανορθολογική.

Θέλω να πω ότι δεν καταλαβαίνω στο τέλος τι θα κάνει η Νέα
Δηµοκρατία και τι θα κάνει το ΚΙΝΑΛ. Δεν καταλαβαίνω αν τελικά
θα δώσουν την ψήφο τους σε αυτή τη θετική πρωτοβουλία. Θέ-
λετε να την πείτε µισή; Θέλετε να την πείτε κουτσουρεµένη; Είναι
θετική πρωτοβουλία τελεία και παύλα.

Και αυτό έχει και θα έχει άµεση ανταπόκριση στους ανθρώ-
πους αυτούς που ανήκουν στα ειδικά µισθολόγια, στους ένστο-
λους, στους πανεπιστηµιακούς, στους δικαστικούς, σε όλες τις
κοινωνικές κατηγορίες που ανήκουν σε αυτά τα κοινωνικά στρώ-
µατα, οι οποίοι πράγµατι θα τα πάρουν, θα τα δουν στην τσέπη
τους χρήµατα µαζί µε τα Χριστούγεννα, µέχρι τα Χριστούγεννα.
Μέσα στον Δεκέµβρη για όλους αυτούς τους ανθρώπους θα
υπάρχει αυτή η αποκατάσταση της αδικίας που µπορούµε να κά-
νουµε αυτή τη στιγµή και είναι πάρα πολύ σοβαρό αυτό. Είναι
πολύ συγκεκριµένο. Δεν µπορεί µε τίποτα να κρυφτεί, δεν µπορεί
µε τίποτα να διαστρεβλωθεί.

Συνεπώς, νοµίζω, βέρτιγκο και πανικό θυµίζουν κάτι ακραίες
φωνές που ακούγονται καθώς περνάνε ο ένας µετά το άλλον κυ-
ρίως οι Βουλευτές και οι Βουλεύτριες της Νέας Δηµοκρατίας
από το Βήµα προσπαθώντας να αποδείξουν πόσο µεγάλη κοροϊ-
δία είναι αυτή που κάνουµε, τεράστια κοροϊδία.

Θα έρθω και στο συγκεκριµένο. Ξέρετε, αν προσπαθείς να κά-
νεις µία σοβαρή πολιτική και µια σοβαρή πολιτική αντιπαράθεση
τότε θα επιχειρούσα κυρίως να αντιπαρατεθώ στα επιχειρήµατα
που είπε ο κ. Σταϊκούρας σε σχέση µε την ελληνική οικονοµία ως
σύνολο παρά να µπω σε αυτή τη συζήτηση, όπως εξελίχθηκε τε-
λευταία.

Να πω, λοιπόν, στον κ. Σταϊκούρα, που έκανε µια προσπάθεια
να παρουσιάσει τα θέµατα της ελληνικής οικονοµίας, ότι σήµερα
είναι η ηµέρα που χρειάζεται το τραπεζικό µας σύστηµα 100 εκα-
τοµµύρια λιγότερα από τον ELA, σήµερα είναι η ηµέρα που µε
την EBRD συµφωνήθηκε να υπάρξει επέκταση των επενδυτικών
δραστηριοτήτων κατά 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ για το επόµενο
χρονικό διάστηµα, σήµερα είναι η ηµέρα που η ανεργία κατέβηκε
–τι να κάνουµε;- κάτω από 19% και να σας πω ότι λέτε διάφορα
πράγµατα απολύτως ανακριβή.

Μιλάει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση για εργασιακή ζούγκλα.
Ποιοι; Αυτοί που διέλυσαν κυριολεκτικά την Επιθεώρηση Εργα-
σίας; Αυτοί που έκαναν ό,τι ήταν δυνατόν, για να διαλύσουν το
Εργατικό Δίκαιο; Αυτοί µάς λένε για εργασιακή ζούγκλα και δεν
ξέρουν ότι σήµερα υπογράφτηκε η ένατη επέκταση συλλογικής
σύµβασης, που δίνει σε εργαζόµενους σηµαντικές αυξήσεις
στους µισθούς τους; Τι ακριβώς θέλουν να µας πουν;

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφερθώ και σε αυτό
το σηµείο του άρθρου 6 παράγραφος 3, εάν θυµάµαι καλά, για
το οποίο έγινε αναφορά, ώστε να κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση,
διότι φαντάζοµαι ότι οι άνθρωποι που µιλούν εδώ, µιλούν υπεύ-
θυνα. Δηλαδή, τι ακριβώς θέλουν να πουν; Θέλουν να πουν ότι
εάν αφαιρούσαµε αυτή την παράγραφο 3, θα µιλούσαµε σοβαρά
για δηµοσιονοµική πολιτική τα επόµενα χρόνια; Ή µήπως θέλουν
να συγκρίνουµε αυτό που κάνουµε σήµερα εδώ µέσα προσηλω-
µένοι σε µια πολύ συγκεκριµένη στρατηγική, που δίνει αποτελέ-
σµατα, µε αυτό που έκαναν το 2014, όταν είχαν αποφασίσει να
εκτροχιαστεί το πρόγραµµα, πηγαίνοντας προς τις εκλογές, τις
οποίες νόµιζαν ότι θα κερδίσουν; Όταν είχαν, επαναλαµβάνω,
αποφασίσει να εκτροχιασθεί το πρόγραµµα και αυτό φάνηκε στη
συνέχεια µε τη δήθεν έξοδο στις αγορές που επιχείρησαν και
που κατέληξε στο φιάσκο του Αυγούστου του 2014.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Συνεπώς µέσα σε αυτό το δηµο-
σιονοµικό πλαίσιο και αφού έχουµε αλλάξει τα ειδικά µισθολόγια,
δίνοντας αυξήσεις στους βασικούς µισθούς των ειδικών µισθο-
λογίων, που αυτό δεν το λέτε, αφού έχουµε αλλάξει τον νόµο για
τη δηµόσια κοινωνική ασφάλιση, κάποιοι µας είπαν ότι εφαρµό-
ζουµε το σύστηµα Πινοσέτ. Εγώ δεν µπορώ να απαντήσω σε
τόσο ανορθολογικά επιχειρήµατα. Εν πάση περιπτώσει, πήραµε
ένα ασφαλιστικό σύστηµα, το οποίο ήταν ελλειµµατικό και έτοιµο
να καταρρεύσει και το ξαναστήσαµε στα πόδια µε δυσκολίες, µε
απώλειες, ναι, να τις συζητήσουµε, να τις δούµε, να δούµε πώς
θα µπορέσουµε να διορθώσουµε τα πράγµατα, αλλά όχι και να
µας λένε τέτοιες ανακρίβειες.

Θεωρώ, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι µία ηµέρα θετική για
το ελληνικό Κοινοβούλιο, που θα ψηφίσει στο τέλος της ηµέρας
µια θετική τροπολογία. Στο τέλος της ηµέρας αυτό θα είναι θε-
τικό για µεγάλες κατηγορίες Ελλήνων πολιτών, για τους ένστο-
λους, για τους πανεπιστηµιακούς, για τους γιατρούς του ΕΣΥ,
για τους δικαστικούς.
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μαντά. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υφυπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, τον κ. Πετρόπου-
λο. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε στη διάθεσή σας δεκαοκτώ λεπτά. Δεν
ξέρω πόσο χρόνο χρειάζεστε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όχι, θα µι-
λήσω από τη θέση µου για λίγο. Θα κάνω µια σύνοψη αυτών που
είπαµε, θα δούµε πώς θα δευτερολογήσουν και οι αγορητές και
στο τέλος θα κάνω την τελική µου οµιλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Οπότε σας δίνω δέκα
λεπτά και εάν θέλετε να εξαντλήσετε τον χρόνο, µπορείτε να το
κάνετε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα είµαι
πολύ σύντοµος. 

Δεν πρέπει να ξεχαστεί η βουλευτική τροπολογία που ήρθε και
αφορά τις υποχρεώσεις φορέων των ΟΤΑ A’ βαθµού, που µε στε-
ρητική αναδοχή χρέους τις διαδέχονται οι δήµοι. Εδώ πρέπει να
ξέρουµε και τις θέσεις των κοµµάτων, γιατί δεν αναφέρθηκε κα-
νένας σε αυτό το θέµα.

Το δεύτερο που θέλω να σηµειώσω είναι ότι ο όρος «καπηλεία»
-επειδή κάποιος προσπάθησε να µε µεµφθεί για αυτό- έχει την
εξής σηµασία. Είναι εκείνος που θέλει να αξιοποιεί ιδέες, σύµ-
βολα και πρόσωπα για δική του ωφέλεια. Είναι αυτή η παρέλαση
όλων όσων οµνύουν στην τιµή ενός νεκρού, για να αξιοποιήσουν
τις ψήφους των Βορειοηπειρωτών και να κάνουν εχθρούς του
ΣΥΡΙΖΑ τους ανθρώπους που δεν έχουν την ίδια άποψη κατ’
ανάγκη µε αυτούς που θέλουν να επικαλούνται το γεγονός. 

Και στο κάτω-κάτω δεν ξέρω αν πρότειναν κιόλας να ψηφίσει
το ελληνικό Κοινοβούλιο να κάνουµε και πόλεµο για αυτό το
θέµα. Δεν ξέρω µέχρι που φτάνει αυτή η διάθεση καπηλείας. Ε,
αυτό λέγεται κατά την καθοµιλουµένη «πατριδοκαπηλεία». 

Η πατρίδα έχει πολλές µανάδες και πατεράδες για χρόνια. Η
πατρίδα, το κράτος, η αστυνοµία, ο στρατός και το έθνος φυσικά
-συνήθως αυτοί οι χώροι είχαν πατεράδες και µανάδες- είχαν
εθνοπατέρες και εθνοµανάδες, που δεν είχαν καµµία σχέση µε
τον πατριωτισµό των Ελλήνων και δεν είχαν και καµµία σχέση µε
αυτό που συµβόλιζε πάντα ο αγώνας για ελευθερία, για δηµο-
κρατία και για τα δικαιώµατα. 

Τα αντίθετα ήθελαν όλοι αυτοί. Ήθελαν πάντα αυταρχισµό,
µίσος, µισαλλοδοξία, κατεδάφιση κάθε αξίας του ανθρωπισµού
και γενικά των αρχών της ειρήνης, της συνύπαρξης των ανθρώ-
πων για κοινό σκοπό για το κοινό καλό. 

Αυτά είναι γνωστά ιστορικά. Μην µπερδευόµαστε και µην προ-
σπαθούν να αξιοποιήσουν τον θάνατο ενός ανθρώπου, που συ-
νέβη, όπως συνέβη εκεί, για να στρέψουν εναντίον της δικής µας
Κυβέρνησης πολίτες, οι οποίοι έχουν πράγµατι τα προβλήµατα
που έχουν, και άλλους οι οποίοι θα ήθελαν να είναι αλλιώς οι σχέ-
σεις των χωρών.

Εµείς, βεβαίως, ως υπεύθυνη Κυβέρνηση, θα συµπεριφερόµα-
στε µε την ευθύνη που οφείλουµε να έχουµε. Οπότε, ας µείνουν
στην άκρη αυτά. Δεν έχουν καµµία δυνατότητα να γίνουν πι-
στευτά.

Ακούστηκε κάτι σχετικά µε το άρθρο 80 του Συντάγµατος. Κα-
νείς δεν µίλησε για αυτό που είπε η κ. Παπανάτσιου για τη δηµο-
σιονοµική νοµιµότητα. Υποθέτω ότι ο Πρωθυπουργός θεωρούσε
ότι µιλούσε σε παλαιούς κοινοβουλευτικούς άνδρες και γυναίκες
και ότι αυτό το γνωρίζουν. Για να γίνει κατανοητό, τι είπε; Είπε
το εξής απλό, ότι σύµφωνα µε το άρθρο 80 του Συντάγµατος,
καµµία υποχρέωση δεν αναλαµβάνεται σε ό,τι αφορά µισθό, χο-
ρηγία, σύνταξη και οτιδήποτε, αν δεν υπάρξει οργανικός νόµος.
Είπε το εξής απλό, ότι δηλαδή µια απόφαση δικαστηρίου, που
κατά το άρθρο 95 υποχρεώνει τη διοίκηση σε συµµόρφωση, δεν
σηµαίνει κατ’ ανάγκη και δέσµευση ποσών από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό. Πρέπει να υπάρξει οργανικός νόµος.

Αυτά γίνονται µε τον προϋπολογισµό. Και αυτό θα γίνει, όταν
θα έχουµε οριστική κρίση πάνω σε ένα ζήτηµα, φυσικά, κατά τον
τρόπο που σήµερα νοµοθετούµε. Θα προβλεφθεί και στον κρα-
τικό προϋπολογισµό. Θα προχωράµε, σύµφωνα µε τις διακηρύ-
ξεις της Κυβέρνησης, που είναι από την αρχή της ανάληψης της
ευθύνης της διακυβέρνησης της χώρας. Δεν είναι τωρινά αυτά
που γίνονται. Είχαµε πει ότι καθώς θα προχωράµε και θα πετυ-
χαίνουµε δηµοσιονοµικό χώρο και δηµοσιονοµική ελευθερία, θα
διορθώνουµε αδικίες. Αυτό έγινε εδώ και δεν έγινε µόνο για εκεί-
νους που έκαναν αγωγές. Έγινε για όλους. Το ίδιο έχουµε πει
και για τα άλλα θέµατα. 

Σε ότι αφορά τα αναδροµικά, δεν θα επαναλάβω όσα είπα το
πρωί κι ότι αυτά προκλήθηκαν µε τις πολιτικές της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ τα προηγούµενα χρόνια. Είναι περίπου
63,5 δισεκατοµµύρια ευρώ αυτά. Δεν µπορεί να γίνεται λόγος για
προστάτες των συνταξιούχων από εκείνους οι οποίοι έφεραν
αυτές τις µεγάλες επιβαρύνσεις. 

«Απόλυση ιερέων». Πού το είδατε αυτό; «Οι φτωχοί ιερείς που
διώκονται από τον ΣΥΡΙΖΑ.» «Και τι νοιάζεται ο ΣΥΡΙΖΑ ακριβώς;».
Δεν κατάλαβα. Πρώτα απ’ όλα, το προνόµιο να έχει σχέση µε την
Εκκλησία το έχει µόνο η Νέα Δηµοκρατία και η δεξιά του Κυρίου;
Δηλαδή, δεν µπορούµε να έχουµε εµείς άποψη για τα εκκλησια-
στικά; Πρέπει να κάνουµε πρώτα το σταυρό µας; Οι αθεόφοβοι
και θεοµπαίχτες είναι αυτοί που κάνουν µεγάλους σταυρούς συ-
νήθως και τους βλέπουµε γύρω µας. 

Δηλαδή, απαγορεύεται η Κυβέρνηση να έχει άποψη, οι Υπουρ-
γοί να έχουν σκέψεις, οι Βουλευτές να έχουν θέσεις και να ψη-
φίζουν ζητήµατα που αφορούν την Εκκλησία, κυρίως όταν αυτά
έχουν τεθεί στη κρίση της Ιεράς Συνόδου; Εσάς τι σας έπιασε
ξαφνικά και νοιάζεστε για τον ιερό κλήρο και για τον φτωχό ιε-
ρέα; 

Βεβαίως, σε καµµία περίπτωση δεν θα πρόκειται για απόλυση,
πρώτα απ’ όλα γιατί είναι µέσα στα δεκαπέντε σηµεία τα οποία
έχουν τεθεί στην κρίση της Ιεράς Συνόδου. Δεν ξέρω αν έχει απο-
φασίσει η Ιερά Σύνοδος. Είναι ένας διάλογος που γίνεται µεταξύ
της Κυβέρνησης και της Εκκλησίας, όπως όφειλε να κάνει. Υπάρ-
χει σεβασµός.

Και εδώ καπηλεύεστε την ιερότητα των συµβόλων. Καπηλεύε-
στε ό,τι µπορεί να προκαλέσει φόβο και ανησυχία στο χριστεπώ-
νυµο πλήρωµα, γιατί έτσι έχετε µάθει, µε φόβο να τροµάζετε τον
κόσµο, γιατί έτσι εµφανίζονταν πάντα οι προστάτες της Εκκλη-
σίας, για να ωφελούνται –πάλι καπηλεία εδώ- ψηφοθηρικά από
όλον αυτόν τον κόσµο που προσπαθείτε να τροµάξετε. Δεν υπάρ-
χει κανένας λόγος να συµβεί αυτό, διότι πρώτα απ’ όλα οι ιερείς
θα λαµβάνουν αποδοχές αντίστοιχες µε αυτές των δηµοσίων
υπαλλήλων. Είναι και αυτό µέσα στα σηµεία της συµφωνίας. Επο-
µένως γιατί λέτε ότι θα είναι φτωχοί; 

Δεύτερον, απόλυση ιερέα δεν γίνεται από τον νόµο ούτε από
το κοσµικό σύστηµα. Μιας και ξέρετε πολύ καλά τα εκκλησια-
στικά, προβλέπεται από το κανονικό δίκαιο, δηλαδή από το Εκ-
κλησιαστικό Δίκαιο. Εκεί προβλέπεται για ποιους λόγους µπορεί
ένας ιερέας να απολυθεί. Δεν είναι επειδή του κατεβαίνει κανε-
νός στο κεφάλι και δεν είναι θέµα της πολιτείας, του κοινού νο-
µοθέτη.

Όλα όσα λέτε όχι µόνο είναι ανιστόρητα, αλλά είναι και εντε-
λώς αβάσιµα και νοµικά και συνταγµατικά. Τα λέτε, όµως, γιατί
πρέπει να παρουσιάσετε την εικόνα µιας Κυβέρνησης που εσείς
προστατεύετε τους ιερείς, την πατρίδα, τον στρατό, την αστυ-
νοµία, εσείς είστε οι µανάδες και οι πατεράδες και όλοι αυτοί κιν-
δυνεύουν από την Κυβέρνηση. Τα λέτε γιατί χρειάζεται να λέτε
κάτι τέτοιο.

Για το ειδικό µισθολόγιο και τις συντάξεις το είπε και ο Υπουρ-
γός Άµυνας και θα έπρεπε να θυµάστε τη συζήτηση που είχε
γίνει τότε. Η συζήτηση που είχε γίνει για τα ειδικά µισθολόγια πε-
ριελάµβανε ακριβώς όλες αυτές τις θέσεις για να αποκαταστήσει
τους µισθούς σε ένα επίπεδο αξιοπρέπειας και συνέβη αυτό. 

Άρα το µισθολόγιο συνδέεται µε το συνταξιοδοτικό, το συντα-
ξιοδοτικό θα παρακολουθεί το µισθολόγιο. Δεν υπάρχει όλο αυτό
που λέτε. Με αυτόν τον νόµο θα είναι εφάπαξ. Βεβαίως, θα είναι
εφάπαξ. Από ένα διάστηµα και µετά το µισθολόγιο λύνει τα θέ-
µατα. Κλείσαµε µια τρύπα την οποία είχατε αφήσει. Και δεν θα
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µπορούσε αυτή η τρύπα να συνδεθεί µε το ασφαλιστικό, διότι
στο µεταξύ όλες οι συντάξεις που είχαν καταβληθεί την περίοδο
αυτή και να επαναϋπολογίζονταν παραµένουν στο ύψος που κα-
ταβάλλονταν, όπως είχαν διαµορφωθεί. Δεν επήλθε η µείωση
αυτών των συντάξεων. Εποµένως δεν υπήρχε κανένας λόγος να
ασχοληθούµε περισσότερο µε αυτό το ζήτηµα.

Βεβαίως, καταλήγω µε αυτό: Όλοι όσοι έχουν κληρονοµικό δι-
καίωµα προφανώς και οι χήρες έχουν δικαίωµα για αυτά τα ποσά
που θα καταβληθούν αναδροµικά να εισπράξουν κατά τη κληρο-
νοµική διαδοχή το ποσό που τους αντιστοιχεί. Και σε αυτό, λοι-
πόν, δεν έχει ισχύ καµµία η αποστροφή του λόγου πολλών από
εδώ που είπαν ότι στερούµε από τις οικογένειες εκείνων που στο
µεταξύ αποδήµησαν, τα ποσά τα οποία τους αφορούσαν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο Υπουργό.

Θα ξεκινήσουµε µε τις δευτερολογίες.
Κύριε Μεϊκόπουλε, θέλετε τον λόγο ή όχι; Όποιος θέλει, θα έ-

χει τον λόγο. Εγώ προτείνω να περιοριστούµε στα τέσσερα -
πέντε λεπτά για να µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όλοι έχουν δικαίωµα στις δευτερολο-
γίες να µιλήσουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όποιος θέλει να ε-
ξαντλήσει τον χρόνο. Εγώ το προτείνω για να ολοκληρώσουµε.
Εννοείται ότι δικαιούστε επτάµισι λεπτά. Δεν το συζητάµε, κύριε
Σαχινίδη. 

Κύριε Μεϊκόπουλε, θέλετε τον λόγο; 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για πολύ λίγο, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας δίνω τυπικά πέντε

λεπτά και εννοείται ότι θα υπάρχει και σχετική ανοχή.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Νοµίζω ότι έχουµε αναφερθεί αναλυτικά στις διατάξεις που

διέπουν το εν λόγω σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εργασίας. Αν
µου επιτρέπετε, ένα σχόλιο, θα ήθελα να κάνω. Θεωρώ αδια-
νόητο να µην υπερψηφίσουµε ρυθµίσεις και διατάξεις οι οποίες
υπακούν στην κοινή λογική, ιδιαίτερα όταν έχουν να κάνουν µε
πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και πάρα πολλούς συµπολίτες
µας που µε τις διατάξεις αυτές κατοχυρώνουν ασφαλιστικά δι-
καιώµατα σε οποιοδήποτε κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που βρίσκονται.

Τώρα, ας µην γελιόµαστε. Τη µεγαλύτερη έκταση σήµερα στις
οµιλίες κατέλαβε η συγκεκριµένη τροπολογία για τα αναδροµικά
και λιγότερη το σχέδιο νόµου. 

Μιλώντας αυτή τη στιγµή σαν εκπρόσωπος πολιτικού συστή-
µατος και όχι τόσο κόµµατος κυβερνώντος, νοµίζω ότι είναι
λάθος να προσπαθούµε να εφεύρουµε δικαιολογίες ή επιχειρή-
µατα, τα οποία αντιπαρατίθενται σε µια ενέργεια και µια πρωτο-
βουλία, η οποία υπακούει σε δύο τινά: Πρώτον, συµµορφώνεται
σε δικαστικές αποφάσεις και, δεύτερον, -και αυτό είναι µια πραγ-
µατικότητα- προσπαθεί και αξιοποιεί στο έπακρο το δηµοσιονο-
µικό περιθώριο, το οποίο δηµιουργήθηκε κατόπιν µιας πολύ συ-
γκεκριµένης συµφωνίας που ήλθε πριν από µερικούς µήνες.

Καλώς, λοιπόν, πράξαµε. Δίνουµε χρήµατα πίσω σε κοινωνικές
κατηγορίες και επαγγελµατικές οµάδες, τα οποία αντισυνταγµα-
τικώς και αδίκως, θα έλεγα εγώ, περικόπηκαν τα προηγούµενα
χρόνια. 

Άρα νοµίζω ότι η ενέργεια αυτή συνιστά µια ηθική, κατ’ αρχάς,
και κατά δεύτερον υλική δικαίωση ανθρώπων, οι οποίοι σήκωσαν
δυσανάλογο βάρος.

Είναι οι µοναδικές επαγγελµατικές και κοινωνικές οµάδες, οι
οποίες σήκωσαν αυτό το βάρος αυτά τα χρόνια; Όχι, φυσικά.
Υπάρχει πολύς κόσµος ακόµα, ο οποίος µένει να δικαιωθεί και
οφείλουµε να του πούµε την αλήθεια. Ποια είναι; Όσο υπάρχουν
δηµοσιονοµικά περιθώρια και όσο αυτά τα διευρύνουµε, τόσο θα
αποκαθίστανται αδικίες. Εδώ τίθεται το ζήτηµα της πολιτικής
βούλησης. 

Ένα τελευταίο σχόλιο θέλω να κάνω αναφορικά µε τα επιχει-
ρήµατα που άκουσα σήµερα, τα οποία πραγµατικά µε στεναχώ-

ρησαν, σχετικά µε τη συµφωνία µεταξύ ελληνικής Πολιτείας και
Εκκλησίας. Εγώ έχω να απαντήσω δύο πράγµατα. Έχουµε δύο
νίκες. Η µία είναι ουσίας και η µία είναι τακτικής.

Ποια είναι η νίκη τακτικής; Ότι σπάει σιγά-σιγά αυτό το ιδεο-
λόγηµα που υπάρχει ότι η Αριστερά γενικότερα δεν µπορεί να
συνδιαλλαγεί µε τον εκκλησιαστικό χώρο και ότι ο εκκλησιαστι-
κός χώρος είναι προνοµιακός χώρος της συντηρητικής παράτα-
ξης. Είναι ανιστόρητη αυτή η λογική. Και συνδιαλεγόµαστε και
µε όρους ουσίας προσεγγίζουµε ένα ζήτηµα, το οποίο είναι µισό
αιώνα άλυτο, αλλά και δείχνουµε τη δέουσα προσοχή και σεβα-
σµό σ’ έναν χώρο εκκλησιαστικό, ο οποίος η αλήθεια είναι ότι
συνδιαµόρφωσε τη φυσιογνωµία και το προφίλ του ελληνικού
κράτους. Αυτή είναι η αλήθεια και το αναγνωρίζουµε και µε
όρους σοβαρότητας προσεγγίζουµε άλλο ένα θέµα, το οποίο
χρόνιζε.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαρι-
στώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μεϊκόπουλο.
Η κ. Μάρκου έχει τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Να ξεκινήσω και να πω στον κ. Μαντά

τα εξής: Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Μαντά, δεν
είναι σε πανικό, δεν είναι εξαφανισµένοι ούτε άλαλοι ούτε είναι
εδώ και λειτουργούν ως κλακαδόροι, όπως οι Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Έχουν πάρει από το πρωί τον λόγο δεκαεπτά Βουλευτές
σε αντίθεση µε τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ που δεν πήραν τον
λόγο. Να προσέξετε τι λέτε.

Η φαρσοκωµωδία συνεχίζεται. Είδαµε από το πρωί µια παρέ-
λαση Υπουργών, αλλά όχι Βουλευτών της Κυβέρνησης -γιατί,
άραγε;- για να µας πείσουν ότι ο ΣΥΡΙΖΑ από πάντα ήθελε να επι-
στρέψει τα αναδροµικά στους ένστολους και στις άλλες κατηγο-
ρίες του ειδικού µισθολογίου.

Τότε γιατί το 2014, -για πείτε µας- κύριε Μαντά, όταν η κυβέρ-
νηση Σαµαρά - Βενιζέλου έφερε τη διάταξη για την καταβολή του
50% των αναδροµικών δεν την ψηφίσατε; Ήσασταν εδώ και εί-
πατε «παρών». Ξαφνικά σας έπιασε µια ευαισθησία. Γιατί τέσ-
σερα χρόνια τώρα που έχουν υπάρξει και µεγαλύτερα δηµο-
σιονοµικά περιθώρια, δεν είχατε εφαρµόσει τις δικαστικές απο-
φάσεις και τώρα ξαφνικά το θεωρείτε δήθεν και ηθική υποχρέ-
ωση;

Για παράδειγµα, γιατί δεν έχετε συµπεριλάβει και τους υπαλ-
λήλους και τους συνταξιούχους του Υπουργείου Εξωτερικών µε
τη δικαιολογία -όπως λέτε- ότι δεν έχουν προσφύγει στη δικαιο-
σύνη, παρ’ όλο που έχουν υποστεί µειώσεις; Σε αντίθεση, βέβαια,
συµπεριλαµβάνετε το καλλιτεχνικό προσωπικό των ορχηστρών,
οι οποίοι αν κατάλαβα καλά, από την κ. Ζορµπά, επίσης, δεν κα-
λύπτονται από κάποια δικαστική απόφαση. Γιατί τέτοια επιλεκτι-
κότητα και τέτοια ευαισθησία; Τι συµβαίνει;

Σχετικά µε τις τροπολογίες τώρα:
Για τα οστρακοαλιευτικά θα µπορούσατε να κινηθείτε προς τη

σωστή κατεύθυνση. Θα θέλαµε να δείτε κάποιες βελτιώσεις, για
να µας δώσετε κάποιες διευκρινήσεις.

Πρώτον, αν µπορούν να προστεθούν στα οστρακοαλιευτικά
σκάφη και τα σπογγαλιευτικά και τα λαθούρια για οποιαδήποτε
επαγγελµατικά σκάφη δουλεύουν µε αυτόνοµες συσκευές υπο-
βρύχιες και γιατί δεν έχουν προστεθεί.

Επίσης, θα θέλαµε να µας διευκρινίσετε πώς θα διασφαλίσετε
ότι δεν υπάρχει πρόβληµα και να µας πείτε αν µετά τις 31-7-2019
θα απαιτηθεί νέα ρύθµιση.

Τέλος, δεν θα πρέπει -πιστεύουµε τουλάχιστον- ο επιτηρητής
να είναι µαθητευόµενος δύτης. Πρέπει να έχει περάσει το στάδιο
της µαθητείας.

Θα θέλαµε, επίσης, κάποιες απαντήσεις στα θέµατα αυτά για
να αποφασίσουµε αν θα υπερψηφίσουµε τη διάταξη.

Ως προς το υπόλοιπο νοµοσχέδιο, αν και, φυσικά, δεν πήραµε
κάποια απάντηση από τον κ. Πετρόπουλο στα ερωτήµατα που
θέσαµε, είµαστε θετικοί για τα πρώτα οκτώ άρθρα που αφορούν
την ενσωµάτωση της οδηγίας. 

Επίσης, χαιρόµαστε που συµπεριλαµβάνετε τις χήρες και τα
ορφανά µετά από το πετσόκοµµα του νόµου του κ. Κατρούγκα-
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λου. 
Να µας πείτε, ακόµη, τι θα γίνει και µε όσους φοιτούν στις

στρατιωτικές σχολές της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, γιατί αυτοί
εξαιρούνται. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Μάρκου. 
Ο κ. Κωνσταντόπουλος από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη

έχει τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την ενσωµάτωση της
οδηγίας στην ελληνική έννοµη τάξη αναλύσαµε διεξοδικά τη
θέση µας. 

Συνοπτικά αναφέρω ότι οι ρυθµίσεις που προβλέπονται είναι
ιδιαίτερα σηµαντικές στην παρούσα συγκυρία, κατά την οποία η
χώρα µας βιώνει ένα σύγχρονο κύµα µετανάστευσης, καθώς πα-
ρέχουν την αναγκαία -θεµελιώδη, θα έλεγα- προστασία στους
µετακινούµενους εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης εργαζόµενους. 

Σχετικά µε την τροπολογία για τα αναδροµικά στους ένστο-
λους και στους δικαιούχους των ειδικών µισθολογίων, τόνισα και
στην προηγούµενη τοποθέτησή µου ότι φυσικά και είµαστε υπέρ
της καταβολής των αναδροµικών στους δικαιούχους. 

Επικαλείστε, όµως, τις αποφάσεις του ΣτΕ, χωρίς στην πραγ-
µατικότητα να τις υλοποιείτε και περιορίζετε αυθαίρετα το χρο-
νικό διάστηµα των αναδροµικών στο 2016. Γιατί; Για να υπε-
ρασπιστείτε τον νόµο Κατρούγκαλου, τον νόµο του οποίου τα
προβλήµατα σάς έχουµε επανειληµµένως τονίσει καθώς και τις
αδικίες που δηµιουργεί, τον νόµο που πρέπει να καταργηθεί, τον
νόµο που προκαλεί τσουνάµι -θα έλεγα- δικαστικών αποφάσεων,
χωρίς καµµία στρατηγική αντιµετώπισης. 

Κύριε Υπουργέ, ως προς το άρθρο 6 της τροπολογίας εκφρά-
ζουµε τη διαφωνία µας, διότι µε αυτό το άρθρο κόβετε τον δρόµο
και στους υπόλοιπους συνταξιούχους για τη διεκδίκηση των
όσων τους οφείλονται. Αγνοείτε την απόφαση του ΣτΕ και εγκλω-
βίζετε τους συνταξιούχους. Εµείς δεν συµφωνούµε και δεν συ-
ναινούµε και δεν ψηφίζουµε το άρθρο 6 της τροπολογίας, δη-
λαδή την κατάργηση της δυνατότητας και στους υπόλοιπους
συνταξιούχους να διεκδικήσουν αναδροµικά αυτά που τους οφεί-
λονται. 

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, σας καλούµε να διαχωρίσετε το
άρθρο 6 από την τροπολογία. Αν, ωστόσο, δεν το πράξετε, εµείς
επειδή θα ψηφίσουµε την τροπολογία, θα καταθέσουµε στη συ-
νέχεια τροπολογία για την κατάργηση αυτού του επώδυνου άρ-
θρου, του άρθρου 6. 

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στον νόµο Κατρού-
γκαλου. 

Θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, πως για εσάς είναι ένα βολικό όχη-
µα, ώστε να προχωρήσετε στις διαπραγµατεύσεις µε τους εταί-
ρους. Όµως, στην ουσία και εσείς οι ίδιοι της Κυβέρνησης τον
αποδοµείτε και στην πραγµατικότητα παραδέχεστε την ανεπάρ-
κειά του µε τις τροπολογίες που φέρνετε σε κάθε νοµοσχέδιο.
Ωστόσο, συνεχίζετε να υποστηρίζετε ότι κάνατε τη µεγάλη τοµή
στο ασφαλιστικό, ότι κάνατε τη µεγάλη ασφαλιστική µεταρρύθ-
µιση. 

Εδώ, όµως, έρχονται και σας απαντούν οι εταίροι, αποκαλύ-
πτοντας τη στρατηγική σας, όταν λένε ότι ήταν δική σας η από-
φαση της περικοπής των συντάξεων. Και ενώ βάλατε τις
υπογραφές σας να περικοπούν παλιές και νέες συντάξεις, ακόµη
και συντάξεις χηρείας, έρχεστε σήµερα και υπόσχεστε ότι δεν
θα περικοπούν. Και αυτό ως άσος στο µανίκι για τις εκλογές. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, αυτό που δεν συνειδητοποιείτε είναι ότι
δεν αρκεί η µη περικοπή των συντάξεων για να αλλάξει το κλίµα
στην κοινωνία, διότι υπάρχει στη µνήµη όλων η παραχώρηση της
δηµόσιας περιουσίας για ενενήντα εννιά χρόνια, η αύξηση -αντί
για κατάργηση- του ΕΝΦΙΑ, η παράδοση σε ξένα funds, στα «κο-
ράκια» όπως λέγατε, ακόµα και της πρώτης κατοικίας, οδηγών-
τας στον δρόµο χιλιάδες οικογένειες. 

Κύριε Υπουργέ, τέσσερα χρόνια χρονοτριβείτε, δεν προωθείτε
τις διαδικασίες αξιοποίησης των υδρογονανθράκων και την ίδια
ώρα αγορεύετε περί της ανάπτυξης µε ανεκπλήρωτη την υπό-
σχεση της παραγωγικής ανασυγκρότησης. Πρέπει να γίνει πλέον

σαφές σε όλους ότι αν δεν παραγάγουµε πλούτο, δεν έχουµε να
επαναδιανείµουµε τίποτα. Άρα πρέπει να προτάξουµε την παρα-
γωγική ανασυγκρότηση της χώρας, να δροµολογήσουµε τις εξε-
λίξεις για την παραγωγή πλούτου, τον οποίο θα επαναδιανεί-
µουµε δικαίως στους πολίτες. 

Τέλος, θα ήθελα να επανέλθω στον νόµο Κατρούγκαλου και
στο µείζον ζήτηµα που έχει προκύψει µε τα αναδροµικά των συν-
τάξεων. Σας καλούµε να αφήσετε τη συνειδητή εκ µέρους της
Κυβέρνησης πρόκληση σύγχυσης και να πείτε ξεκάθαρα στους
συνταξιούχους ποιοι δικαιούνται, τι θα πάρουν και πότε θα τα πά-
ρουν. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είπε ο Υφυπουργός ότι είµαστε προ-
κλητικοί που ζητάµε την κατάργηση του νόµου Κατρούγκαλου.
Το ζήτηµα είναι να συγκροτηθεί ένα ασφαλιστικό πλαίσιο του
οποίου η ορθή και κοινωνικά δίκαιη εφαρµογή του δεν θα κρίνε-
ται ούτε στις τροπολογίες που θα φέρνει η εκάστοτε κυβέρνηση
ούτε στα δικαστήρια. 

Αυτές οι ιδεολογικές εµµονές έφεραν την πατρίδα µας στο χεί-
λος του γκρεµού, στην φτωχοποίηση της κοινωνίας. Χρειάζεται
σε δύο, τρεις τοµείς της πολιτικής να προκρίνουµε την πολιτική
συναίνεση. Σαφώς και θα είναι επίπονο, λόγω ιδεολογικών και
ιστορικών διαφορών των κοµµάτων, αλλά οφείλουµε να το κά-
νουµε µε υπευθυνότητα καθώς και µε τεκµηριωµένο τρόπο και
λόγο, µε βάση επικαιροποιηµένες αναλογιστικές µελέτες. 

Δεν γίνεται, αγαπητοί συνάδελφοι, κάθε τρεις και λίγο να αλ-
λάζουµε το ασφαλιστικό και ο εργαζόµενος ή ο συνταξιούχος να
βρίσκεται µετέωρος στον προγραµµατισµό της ζωής του. 

Τέλος, αυτό που οφείλουµε να κάνουµε είναι να βρούµε λύσεις
για αυτά τα νέα παιδιά που µας παρακολουθούν από τα θεωρεία,
για αυτά τα νέα παιδιά, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, που
άφησαν την Ελλάδα -µε το brain drain- και βρέθηκαν στο εξωτε-
ρικό. Τους οφείλουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, ένα εισιτήριο επι-
στροφής, ένα εισιτήριο που θα τους διασφαλίζει βιώσιµη θέση
απασχόλησης και ποιότητα ζωής στην πατρίδα µας. Τους οφεί-
λουµε λύσεις και πρέπει να τις βρούµε. 

Ως προς την οδηγία, και στην επιτροπή αλλά και στην πρωτο-
λογία µου, είπα ότι την ψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κωνσταντόπουλο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, πενήντα µαθήτριες και µαθητές και οκτώ συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 2o Δηµοτικό Σχολείο Τρικάλων και το 16ο

Δηµοτικό Σχολείο Τρικάλων. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριε Σαχινίδη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. Αν χρειαστείτε

περισσότερο χρόνο, θα υπάρξει σχετική ανοχή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κρίνω σκόπιµο να ενηµερώσω το Σώµα ότι στην εξόδιο ακο-

λουθία του νεοµάρτυρα Κωνσταντίνου Κατσίφα, παραβρέθηκαν
εκ µέρους της Χρυσής Αυγής, εκπροσωπώντας τον Γενικό Γραµ-
µατέα Νικόλαο Μιχαλολιάκο και την Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Χρυσής Αυγής, δύο Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου της
Χρυσής Αυγής και ένας Ευρωβουλευτής της Χρυσής Αυγής, µαζί
µε κλιµάκιο συναγωνιστών, για να τιµήσουν τον άδικα δολοφο-
νηµένο Κωνσταντίνο Κατσίφα. 

Κύριε Πρόεδρε, πριν από λίγο έγινε αναφορά από τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο για κάτι που δυστυχώς δεν ισχύει. Και
λέω «δυστυχώς» γιατί, όντως, δυστυχώς δεν ισχύει. Είπε ότι συµ-
περιλαµβάνονται στο παρόν σχέδιο νόµου, µε αυτή την τροπο-
λογία, όλοι οι δικαιούχοι των ειδικών µισθολογίων και πως µέχρι
τα Χριστούγεννα θα πάρουν όλοι οι δικαιούχοι τα αναδροµικά. 

Εδώ θα πρέπει να µας δώσει τα φώτα του ο ίδιος ο κύριος
Υπουργός και να µας εξηγήσει -θέλω να πιστεύω ότι είναι πραγ-
µατικά µια παράλειψη από το επιτελείο σας- το να µην συµπερι-
ληφθούν στην παρούσα τροπολογία µε γενικό αριθµό 1796 και
ειδικό 141 ιατροδικαστές που ανήκουν και αυτοί στο ειδικό µι-
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σθολόγιο. Μάλιστα, αναφέρω και ενηµερώνω το Σώµα ότι θα
ήταν ελάχιστη η δηµοσιονοµική επιβάρυνση, διότι αφορά είκοσι
τέσσερα µε είκοσι πέντε άτοµα.

Θα µπορούσατε από την αρχή της συζήτησης, κύριε Υπουργέ,
να φέρετε στο παρόν σχέδιο νόµου µια νοµοτεχνική βελτίωση, η
οποία θα τους συµπεριελάµβανε. Υπήρχε πιστεύω ο χρόνος για
να το πράξετε. Ειλικρινά πιστεύω ότι ήταν απλά µια παράλειψη,
εκτός και αν αυτή η παράλειψη έχει να κάνει µε το ότι ένας εκ
των ιατροδικαστών είναι µέλος του ελληνικού Κοινοβουλίου και
της Χρυσής Αυγής. 

Εδώ όµως, κύριε Υπουργέ, τίθεται ένα άλλο ζήτηµα. Άλλη τρο-
πολογία παρουσιάσατε στους ενδιαφερόµενους ως προς τη συγ-
κεκριµένη τροπολογία 1796/141 και άλλη φέρατε σήµερα στην
Ολοµέλεια. Αυτό τουλάχιστον µας είπαν όλοι οι ενδιαφερόµενοι.
Πουθενά στην παρούσα τροπολογία δεν υπάρχει αναφορά -και
εδώ απαντάται το δεύτερο θέµα που έθεσε ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ σχετικά µε το ότι µέχρι τα Χριστού-
γεννα θα έχουν εισπράξει όλοι τα αναδροµικά, για αυτό και είπα
ότι δυστυχώς δεν ισχύει- για το τι θα γίνει µε όσους έχουν ρυθ-
µίσει τις οφειλές τους. 

Δεν υπάρχει πουθενά καµµία αναφορά για το ακατάσχετο, δεν
υπάρχει αναφορά για τον µη συµψηφισµό. Συνταγµατικά είναι
κατοχυρωµένο το να γίνει συµψηφισµός. Θα µπορούσατε, δε,
όπως κάνετε συνήθως, να παραβλέψετε, να κάνετε τα στραβά
µάτια, και να υπάρχει ένα ακατάσχετο για τους ανθρώπους οι
οποίοι θα επωφεληθούν από αυτή την τροπολογία. 

Τα ερωτήµατα, όµως, που προκύπτουν είναι τα εξής:
Με την καταβολή των αναδροµικών θα αποδοθούν και οι τόκοι

που αναλογούν για τα αντίστοιχα χρονικά διαστήµατα που αφο-
ρούν χωριστά τον κάθε κλάδο; 

Επίσης, τι θα γίνει από εδώ και πέρα, κύριε Υπουργέ; Όσοι
είναι µεταγενέστερα από τις ηµεροµηνίες που αναφέρονται στην
τροπολογία, θα πρέπει και αυτοί στο µέλλον, µε τη σειρά τους,
να κινηθούν νοµικά ώστε να δικαιωθούν; Αυτό θα γίνεται εσαεί;
Γιατί δεν καταργείτε πολύ απλά τον κατάπτυστο νόµο του Κα-
τρούγκαλου;

Έγινε µία αναφορά από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό στη σηµε-
ρινή συνεδρίαση. Ανέφερε πως είναι η πρώτη από µία σειρά συ-
νεδριάσεων, οι οποίες θα ακολουθήσουν στην Ολοµέλεια και θα
αφορούν την ψήφιση θετικών µέτρων. Ήρθε, δηλαδή, ο Πρωθυ-
πουργός σήµερα στην Ολοµέλεια και άφησε να εννοηθεί ότι όσα
έχουν ψηφιστεί µέχρι τώρα, δεν είχαν απολύτως τίποτα θετικό
για τον ελληνικό λαό.

Ο δε Υπουργός Εθνικής Αµύνης µάς είπε ότι αποκαθίσταται
µία αδικία, επιστρέφοντας τα χρήµατα -προσέξτε ακριβώς τι
είπε, µεταφέρω ακριβώς τα λόγια του κυρίου Υπουργού- τα
οποία είχαν κλαπεί από την Κυβέρνηση το 2012. Αλήθεια, σας
πήρε έξι ολόκληρα χρόνια για να καταλάβετε αυτή την κλοπή;
Σήµερα το ανακαλύψατε ή απλά είστε υποχρεωµένοι, κύριε Υ-
πουργέ, να εφαρµόσετε µία απόφαση ενός ανώτατου δικαστη-
ρίου της Ελλάδας; 

Επίσης, έγινε αναφορά από τον Υπουργό Εθνικής Αµύνης για
την καταβολή του 50% των παρανόµως παρακρατηθέντων, κλεµ-
µένων όπως ισχυρίστηκε ο ίδιος. Εδώ, όµως, τι ακριβώς συµβαί-
νει; Γιατί παρακρατείται το 50% αυτών των κλεµµένων, όπως
δήλωσε ο Υπουργός; Η συγκυβέρνησή σας ποιον ρόλο παίζει τε-
λικά; Γιατί δεν καταβάλλετε στο σύνολό τις οφειλές; Τι συµβαίνει;
Κατά τα λεγόµενα του κυρίου Υπουργού είστε κλεπταποδόχοι;
Αφού παραδέχεστε ότι τα χρήµατα είναι προϊόν κλοπής είστε συ-
νένοχοι; Και αφού µας είπατε ότι αυτά τα χρήµατα είχαν κλαπεί,
τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ, µε τους κλέφτες; Θα υπάρξουν ευθύ-
νες και κυρώσεις;

Δυστυχώς, η Κυβέρνησή σας έχει επιδοθεί µανιωδώς στην
άσκηση µιας επιδοµατικής πολιτικής. Χρήµατα τα οποία στερή-
θηκαν πολλοί Έλληνες πολίτες επί των ηµερών σας και των προ-
κατόχων σας, έρχεστε µε τροπολογίες τάχα να τα αποκαταστή-
σετε. Τα αυτονόητα και τα δίκαια µάς τα παρουσιάζετε ως πα-
ροχές και τα εντάσσετε σε µία σειρά θετικών µέτρων όπως ανέ-
φερε και ο ίδιος Πρωθυπουργός. 

Για τη συγκεκριµένη τροπολογία, η οποία και επισκίασε το
παρόν σχέδιο νόµου, έγινε σειρά τοποθετήσεων από αρκετούς

Υπουργούς και Υφυπουργούς για να στηριχθεί.
Θα σταθώ σε µία εξ αυτών, στην τοποθέτηση του κ. Σαντορι-

νιού. Ο κ. Σαντορινιός αναφέρθηκε στο επίδοµα παραµεθόριας
περιοχής. Τον ενηµερώνω, λοιπόν, γιατί ίσως και αυτού του δια-
φεύγει -και µάλλον πολύ επιλεκτικά σας διαφεύγουν εδώ µέσα
πράγµατα- ότι το συγκεκριµένο επίδοµα έχει κοπεί πάρα πολλές
φορές από τις Ένοπλες Δυνάµεις. Έχει κοπεί και το έχετε δώσει
για τους λαθροµετανάστες. Η πλάκα είναι πως όταν αυτό το επί-
δοµα το κόβετε, για παράδειγµα, τον Μάρτιο και τους το ξαναδί-
νετε τον Σεπτέµβριο, δεν υπάρχει καταβολή αναδροµικά. Αυτό
έχει την ευχέρεια να το χρησιµοποιεί το Υπουργείο κατά το δο-
κούν, όπως τους βολεύει. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Σαχινίδη.

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης εκ µέρους του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο Πρωθυπουργός, αρκετοί Υπουργοί και Βουλευτές επιχείρη-

σαν να ενισχύσουν το αφήγηµα περί νέας µεταµνηµονιακής επο-
χής, δίκαιης ανάπτυξης, ότι η οικονοµία πάει ψηλά και θα ικανο-
ποιηθούν ταυτόχρονα ανάγκες των εργαζοµένων και των συντα-
ξιούχων, των λαϊκών στρωµάτων.

Όλοι είπαν ότι σήµερα γίνεται η αρχή «του δίκαιου που γίνεται
πράξη», µε την τροπολογία και ότι θα ακολουθήσουν και άλλες
για την υλοποίηση των εξαγγελιών της ΔΕΘ, όπως σηµείωσε και
ο Πρωθυπουργός, στέλνοντας µήνυµα ότι δεν κινδυνεύει το πλε-
όνασµα από την καταβολή µέρους των αναδροµικών. Ειπώθηκε
ότι βγαίνουµε από τα µνηµόνια, ότι επανήλθαµε στην κανονικό-
τητα και άλλα εύηχα, για να δηµιουργηθεί κλίµα αναµονής και
προσµονής.

Τι σηµαίνουν, όµως, όλα αυτά για τους εργαζόµενους και τον
λαό; Τι θα αλλάξει στη ζωή του; Θα αυξηθούν οι µισθοί, οι συν-
τάξεις; Θα καταργηθούν οι φόροι; Παραµένουν οι εφαρµοστικοί
νόµοι που τσάκισαν την πλειονότητα του λαού, ναι ή όχι; Παρα-
µένει η φοροληστεία, ναι ή όχι; Παραµένουν απλήρωτοι ένα εκα-
τοµµύριο εργαζόµενοι για πάνω από πέντε µήνες, ναι ή όχι;
Φορτώθηκαν, ναι ή όχι, το πλεόνασµα µέχρι το 2060 οι εργαζό-
µενοι, οι συνταξιούχοι, τα λαϊκά στρώµατα; 

Προχθές ακόµη, δεν ενεργοποιήσατε ως Κυβέρνηση τον νόµο
Βρούτση, κάνοντάς τον ιδιοκτησία σας; Δεν αρνηθήκατε την επα-
ναφορά του κατώτατου µισθού στα 751 ευρώ; Δεν επιλέξατε και
εσείς να καταργήσετε τη συλλογική διαπραγµάτευση; Δεν επι-
λέξατε ο κατώτατος µισθός να καθορίζεται από τον εκάστοτε
Υπουργό Εργασίας µε κριτήρια εχθρικά προς τους εργαζόµε-
νους και τις ανάγκες τους, µε κριτήρια που θα διασφαλίζουν την
κερδοφορία, όπως αποτυπώνεται στον νόµο; 

Δεν διατηρήσατε, κύριοι, τέσσερα χρόνια τώρα, τον υποκατώ-
τατο µισθό, τη δουλειά των νέων αγοριών και κοριτσιών µε 200
και 300 ευρώ τον µήνα; 

Καταργήσατε την προστασία της κύριας κατοικίας από τον
πλειστηριασµό, ναι ή όχι; Προχθές ακόµα, ο Αντιπρόεδρος της
Κυβέρνησης είπε ότι αυτό πρέπει να καταργηθεί, διότι ήταν την
περίοδο της κρίσης. Τώρα τι λέτε; Λέτε για κατασχέσεις, πλει-
στηριασµούς της πρώτης κατοικίας. 

Προωθήσατε την επαναφορά των συλλογικών συµβάσεων στα
επίπεδα πριν τη λήξη της µετενέργειας; Όχι βέβαια. Τσακίσατε,
ναι ή όχι, τις συντάξεις µε τον νόµο Κατρούγκαλου; Δεν εξαφα-
νίσατε τις επικουρικές; Δεν καταργήσατε το ΕΚΑΣ; Δεν µειώσατε
δραστικά το εφάπαξ; Γιατί είναι στον δρόµο οι συνταξιούχοι;
Γιατί δεν έχουν τι να κάνουν; Δεν καταδικάσατε µεγάλο αριθµό
συνταξιούχων να ζει µε συντάξεις 400 και 500 ευρώ; Δεν καταδι-
κάσατε όσους έχουν περιέλθει σε κατάσταση χηρείας να ζουν
χωρίς σύνταξη ή µε το 50% αντί του 70% που υπήρχε µέχρι τώρα
για όσους δικαιούνται; 

Δεν διατηρείτε τις µειώσεις στις αποζηµιώσεις διευκολύνοντας
τις απολύσεις εργαζοµένων µε δικαιώµατα και την πρόσληψη
νέων επιχορηγούµενων και µε ευέλικτες µορφές; Δεν διατηρείτε
τη δοκιµαστική περίοδο στον έναν χρόνο από τους δύο µήνες
που ήταν; Ποιες εργασιακές σχέσεις αποκαθιστάτε; 
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Δεν κωδικοποιείτε το Εργατικό Δίκαιο, ενσωµατώνοντας όλες
τις ανατροπές που έγιναν και στα τρία µνηµόνια µέχρι τώρα;
Πρόσφατα είναι τα στοιχεία του «ΕΡΓΑΝΗ» που αποδεικνύουν
την εργασιακή ζούγκλα, την όλο και µεγαλύτερη ευελιξία, µε
προσλήψεις στην πλειονότητά τους µε διάφορες µορφές, παλιές
και νέες, όπως για παράδειγµα «σύµβαση µη γνήσιας απασχό-
λησης», όπως έχουν χαρακτηρίσει τη ζούγκλα οι εργοδότες.

Ο κατάλογος δεν έχει τέλος. Το επιστέγασµα είναι η περιστολή
του δικαιώµατος των εργαζοµένων για τη χρήση του όπλου της
απεργίας, για να µη γυρίσουµε στο παρελθόν, διότι όλα αυτά
ήταν παθογένειες του παρελθόντος, όπως είπατε και όπως τονί-
ζεται και από τον Πρωθυπουργό. Όλα αυτά που διατηρούνται και
ενισχύονται από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έχουν ως απο-
τέλεσµα περίπου πέντε εκατοµµύρια ευρώ, σύµφωνα µε επίσηµα
στοιχεία, να ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας. 

Αυτή είναι η κανονικότητα. Αυτό είναι το «δίκαιο που γίνεται
πράξη» µε την πολιτική σας. Αυτό δεν συνιστά, όπως ειπώθηκε
από τον Πρωθυπουργό, «οικονοµία ψηλά µε την κοινωνία όρθια»,
αλλά µε την κοινωνία τσακισµένη και την καπιταλιστική οικονοµία
ψηλά. Και όσο πιο ψηλά πάει η καπιταλιστική οικονοµία, τόσο θα
τσακίζονται οι εργαζόµενοι, η πλειονότητα του λαού. 

Σε αυτή τη στρατηγική συναντιέστε όλοι σας, στην ικανοποί-
ηση των αξιώσεων για τη διασφάλιση φτηνής εργατικής δύνα-
µης, στην ενίσχυση της κερδοφορίας και της ανταγωνιστικό-
τητας του κεφαλαίου. 

Δεν είστε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, το µικρότερο κακό όπως παρου-
σιάζεστε. Στηρίζετε τη βαρβαρότητα σε βάρος των πολλών, τον
εκσυγχρονισµό προς όφελος του µεγάλου κεφαλαίου. Η αντιπα-
ράθεση της Νέας Δηµοκρατίας δεν γίνεται από τη σκοπιά των
εργαζοµένων. Δεν ζητούν την ικανοποίηση των αιτηµάτων τους.
Ο καυγάς τους είναι για το ποιος υλοποίησε τις δικαστικές απο-
φάσεις και ποιος όχι, δηλαδή αν αυτοί έδωσαν το 50% και οι ση-
µερινοί από ηθική υποχρέωση δίνουν, λέει, µέρος των αναδρο-
µικών. Την επισήµανση του Πρωθυπουργού ότι δεν είναι νοµική
υποχρέωση, αλλά ηθική, χρειάζεται να την ακούσουν όλοι οι συν-
ταξιούχοι που τρέχουν στους δικηγόρους, που συνωστίζονται για
να κάνουν τις αιτήσεις για τα αναδροµικά τους. 

Τους λέµε ότι µόνο ο αγώνας τους, η συµµετοχή τους θα τους
υποχρεώσει. Μόνο η συµπόρευση µε το ΚΚΕ µπορεί να αλλάξει,
να ανατρέψει τη βάρβαρη, αδίστακτη επίθεση που θα συνεχίζε-
ται.

Το ΚΚΕ πρωτοστατεί στο κίνηµα, ώστε να οργανωθούν αγώνες
διεκδίκησης των απωλειών που επέφεραν όλες οι κυβερνήσεις
τα χρόνια της κρίσης στους εργαζόµενους, στους συνταξιού-
χους του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Η πανεργατική απεργία
στις 28 Νοεµβρίου αλλά και στις 14 αποφασίστηκε κάτω από την
πίεση πρωτοβάθµιων και δευτεροβάθµιων οργανώσεων. Έχει τα
αιτήµατα για κάλυψη των απωλειών, αυξήσεις σε µισθούς και
συντάξεις, κάτω η φοροληστεία, κανείς πλειστηριασµός της
πρώτης κατοικίας, 751 κατώτερο µισθό, επαναφορά των συλλο-
γικών συµβάσεων. Καλούµε σε µαζική καθολική συµµετοχή, να
νεκρώσουν τα πάντα, να µιλήσουν τα θύµατα του κεφαλαίου και
των κυβερνήσεων.

Ο Υπουργός παρουσίασε την τροπολογία ως θέµα πολιτικής
βούλησης ή «ηθικής υποχρέωσης», όπως είπε ο Πρωθυπουργός.
Άρα, κύριε Υπουργέ, τι σηµαίνει το ότι δεν δίνετε τα αναδροµικά
στους άλλους συνταξιούχους του ιδιωτικού τοµέα, που τα διεκ-
δικούν µε όλους τους τρόπους; Σηµαίνει ότι για όλους αυτούς
δεν έχετε την πολιτική βούληση. Αν την είχατε, θα είχατε ψηφίσει
και την τροπολογία µας για την µη περικοπή της προσωπικής δια-
φοράς ή θα την φέρνατε εσείς. Το κρύβετε, τους λέτε άλλα ο
ένας, άλλα ο άλλος, δηµιουργείτε συγχύσεις για τις προθέσεις
σας. Όµως, ο λεγόµενος δηµοσιονοµικός χώρος αξιοποιείται για
το ανακάτεµα της φτώχειας, για το κόκαλο που περισσεύει από
τα αρπακτικά για να γλείψει η πλειονότητα του λαού. Δεν είναι
για την κάλυψη των απωλειών, αλλά για νέα προνόµια, φοροα-
παλλαγές, εισφοροαπαλλαγές, ζεστό χρήµα για επενδύσεις στις
πολυεθνικές, στους επιχειρηµατικούς οµίλους.

Το ΚΚΕ ζήτησε -και ζητάει ακόµα τώρα- να αποσυρθεί η παρά-
γραφος 3 του άρθρου 6, γιατί έχει τεθεί θέµα ότι θα δηµιουργή-
σει προβλήµατα διεκδίκησης αναδροµικών σε συντάξεις. Θα

συνεχίσουµε αυτή την παρέµβαση για να εµποδίσουµε κάθε προ-
σπάθεια διεκδίκησης των δικαιωµάτων των εργαζοµένων και των
συνταξιούχων. Θα ψηφίσουµε την τροπολογία για να πάρουν οι
µισθωτοί και οι συνταξιούχοι αυτό το εφάπαξ, που είναι µέρος
των διεκδικήσεων τους. Για µια φορά δηλώνουµε ότι ως ΚΚΕ θα
συνεχίσουµε την προσπάθεια µαζί µε τους εργαζόµενους και
τους συνταξιούχους για την διεκδίκηση των δικαιωµάτων τους. 

Με την τροπολογία πανηγυρίζετε, προσπαθώντας να παρου-
σιάσετε την πραγµατικότητα µε το κεφάλι κάτω. Δεν κάνετε, κύ-
ριοι, καµµία παροχή. Υποχρεωθήκατε από τους αγώνες και τις
δικαστικές αποφάσεις να δώσετε ένα µέρος πίσω. Αυτό είναι. Τα
υπόλοιπα είναι παραµύθια. 

Τέλος, για το θέµα της οδηγίας, στόχος της οδηγίας είναι να
ενισχύσει τον τρίτο πυλώνα της ασφάλισης σε βάρος των κρατι-
κών ασφαλιστικών συστηµάτων, να το κάνει πιο ελκυστικό στους
πελάτες µε τις δήθεν διασφαλίσεις των δικαιωµάτων τους. Ερ-
γαλείο είναι στα χέρια των επιχειρηµατικών οµίλων στην ασφά-
λιση για να αυξήσουν την πελατεία τους. Στόχος είναι να ενι-
σχυθεί παραπέρα αυτός ο πυλώνας της ασφάλισης, που κύρια
απευθύνεται σε όσους έχουν υψηλές αµοιβές και µπορούν να
πληρώνουν. Είστε δεσµευµένοι να υπηρετήσετε αυτόν τον χαρα-
κτήρα της ασφάλισης που οι εργαζόµενοι θα ξέρουν τι θα πλη-
ρώνουν και όχι τι θα παίρνουν. Η οδηγία υπηρετεί αυτή την
αξίωση. Γι’ αυτό ψηφίζουµε «όχι» επί της αρχής και επί των άρ-
θρων.

Τώρα, για τη συνταγµατική αναθεώρηση έχουµε πει πολλά. Ιδι-
αίτερα στο θέµα των σχέσεων Εκκλησίας - Κράτους έχουµε να
πούµε ότι είναι ένα υπερώριµο θέµα -που αλλού λύθηκε πολλά
χρόνια πριν-, του πλήρους διαχωρισµού Κράτους - Εκκλησίας,
ακυρώνεται από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Στη θέση του
προέκυψε η οικονοµική συµφωνία για την αξιοποίηση της εκκλη-
σιαστικής περιουσίας, µε λογική 50-50, win-win, µε τη δηµιουργία
του ταµείου τύπου ΤΑΙΠΕΔ. Η θέση του ΚΚΕ για πλήρη διαχωρι-
σµό Κράτους - Εκκλησίας δεν σηµαίνει ότι δεν σεβόµαστε από-
λυτα την πίστη του λαού και τις εκδηλώσεις λατρείας τους. Θα
επιµείνουµε σε αυτή τη γραµµή.

Για την τροπολογία 1795 ψηφίζουµε «παρών», που αφορά τα
οστρακαλιευτικά σκάφη, γιατί πιστεύουµε ότι µετατρέπει τον
ελεγχόµενο σε επιτηρητή. Με την τροπολογία αυτή τον επιτη-
ρητή θα αντικαθιστά ένα µέλος του ίδιου του πληρώµατος, που
απλά θα είναι κάτοχος άδειας δύτη ή ένας µαθητευόµενος
δύτης. Πιστεύουµε ότι αυτό δεν λύνει το πρόβληµα. Γι’ αυτό ψη-
φίζουµε «παρών».

Για την τροπολογία που επικαλέστηκε ο Υπουργός ότι δεν πή-
ραµε θέση όσον αφορά το θέµα των δηµοτικών επιχειρήσεων,
εµείς πιστεύουµε ότι το θέµα αυτό είναι σοβαρό. Απαλλάσσει βέ-
βαια τη διαχείριση που έκαναν αυτοί που ήταν στη δηµοτική επι-
χείρηση, όµως µεταφέρει όλη αυτή την ευθύνη στο δηµοτικό
συµβούλιο και εµείς πιστεύουµε ότι είναι ένα θέµα. Γι’ αυτό ψη-
φίζουµε «παρών».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κατσώτη.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος. 
Κύριε συνάδελφε, θα δώσω και σε εσάς πέντε λεπτά. Από εκεί

και πέρα, αν εξαντλήσετε τον χρόνο και θέλετε περισσότερο,
υπάρχει σχετική ανοχή.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Πριν από καµµιά δεκαριά µέρες βγήκε µια δηµοσκόπηση µιας

δηµοσκοπικής εταιρείας που λέγεται «MARC». Έδινε έντεκα µο-
νάδες διαφορά. Πάλι καλά, γιατί παλιότερα οι δηµοσκοπήσεις
έδιναν καµµιά εικοσαριά µονάδες διαφορά. 

Θέλω να θυµίσω κάτι, γιατί κάποιοι έχουµε την επιµονή να τα
ψάχνουµε λίγο. Αυτή η εταιρεία, η αξιόπιστη εταιρεία «MARC»,
τη διαφορά των είκοσι δύο µονάδων σε µια εύκολη δηµοσκόπηση
-που ήταν για το δηµοψήφισµα, που ήταν «ναι – όχι»- την έβλεπε
στα όρια του στατιστικού λάθους, γύρω στις 3 µε 3,2 µονάδες.
Η ίδια εταιρεία στις τελευταίες εκλογές του Σεπτεµβρίου του
2015 τους µεν Ανεξάρτητους Έλληνες τους είχε σε πολύ µικρά
ποσοστά, αλλά εµείς είµαστε συνηθισµένοι απ’ αυτά, τον δε ΣΥ-
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ΡΙΖΑ τον είχε δέκα µονάδες κάτω. Το περίπου 36% που πήρε το
έβλεπε στο 26%. Και ακόµα η εφηµερίδα που παρήγγειλε αυτή
τη δηµοσκόπηση, το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», ψάξτε να δείτε πόσα εκα-
τοµµύρια έπαιρνε εκείνη την εποχή από τις τράπεζες και -ω του
θαύµατος- πόσα χρήµατα έπαιρνε από το ΚΕΕΛΠΝΟ. Αυτά τα
λέω γιατί το να βασίζεσαι σε ψεύτικα δεκανίκια και να ενθουσιά-
ζεσαι και να νοµίζεις ότι κάτι έκανες είναι δικαίωµά σου, αλλά η
πραγµατικότητα –ξέρετε- είναι σκληρή.

Εγώ δεν θέλω να µείνω στα παλιά στη δευτερολογία µου.
Θέλω απλά να θυµίσω µερικά πράγµατα. Το «Ερρίκος Ντυνάν»,
για το οποίο έγινε µεγάλη κουβέντα, πώς απαξιώθηκε; Πώς απα-
ξιώθηκε ένα νοσοκοµείο, δηλαδή πώς έγινε ένα προµελετηµένο
έγκληµα που απαξίωσε στην κυριολεξία ένα κόσµηµα και αυτά
όχι µε τις δικές µου τις κουβέντες, αλλά µε αυτές του Γιώργου
Σούρλα; Θα γίνει κοινωφελές ίδρυµα και θα ξαναγυρίσει όπως
ήταν πριν, να εξυπηρετεί περίπου και να λειτουργεί σαν δηµόσιο.
«Κοινωφελής χαρακτήρας» σχεδόν αυτό σηµαίνει. Σας λέω την
είδηση, γιατί έχει ήδη δροµολογηθεί. Έχουν απεριόριστη ανάγκη
οι πολίτες τα τριάντα οκτώ κρεβάτια στις µονάδες εντατικής θε-
ραπείας και το νιώθουν στο πετσί τους καθηµερινά. Σας λέω τι
κάνει αυτή η Κυβέρνηση τώρα. 

Θέλω ακόµα να θυµίσω για όσους δεν το έχουν καταλάβει ότι
µια λίµνη αποξηραµένη, η Κάρλα, ξαναγίνεται λίµνη. 

Θέλω ακόµα να θυµίσω ότι πρόσφατα περάσαµε ένα νοµοσχέ-
διο για τα υδατοδρόµια. Πολλοί µιλάνε για τη νησιωτικότητα της
Ελλάδας, για την επιµήκυνση της τουριστικής περιόδου. Κι αυτό
έχει γίνει πραγµατικότητα. 

Θέλω επίσης να θυµίσω ότι κάτι αλλάζει γενικώς. Δεν θέλω να
κολλήσω στα νούµερα, τα οποία πραγµατικά κουράζουν. Ωστό-
σο, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι σε παγκόσµιο επίπεδο η οικονοµία
της Ελλάδας είναι καλή. Εγώ δεν λέω υπερβολές. Είναι καλή, γι’
αυτό και δεν έγινε καµµία παρατήρηση στον προϋπολογισµό,
ενώ έγινε σε άλλες έξι-επτά χώρες. 

Ήδη η χώρα µετά από πολλά χρόνια κινείται σε ρυθµούς ανά-
πτυξης. Δεν υπάρχει έλλειµµα κάπου στο 15%, όπως το 2009.
Υπάρχει µικρό, υπαρκτό όµως πλεόνασµα. Επίσης, η ανεργία –
το λέω για να ακούγονται αυτά- είναι µεγάλη, αλλά έπεσε γύρω
στις οκτώ µονάδες. Παρελήφθη γύρω στο 27,5% και αυτή τη
στιγµή έσπασε και το φράγµα του 19%. Είναι ακόµα υψηλή, αλλά
η προσπάθεια γίνεται. 

Έβγαλα ένα χαρτί εδώ στην πρωτολογία µου, το οποίο δηµο-
σίευσε η «DIE WELT». Πού πήγαιναν τα περισσεύµατα τότε της
χώρας; Οκτακόσια δισεκατοµµύρια γράφει η «DIE WELT», η συν-
τηρητική εφηµερίδα, και µάλιστα σχεδόν µας έκανε παρατήρηση
και καλά έκανε.

Ψάξτε να βρείτε σε τι οικονοµικούς παραδείσους, σε τι τρά-
πεζες πήγαν αυτά τα χρήµατα, έλεγε το 2015 η «DIE WELT». 

Πια αυτά τα περισσεύµατα δεν πηγαίνουν σε offshore, δεν πη-
γαίνουν σε περίεργους λογαριασµούς, δεν πηγαίνουν σε περίερ-
γους οικονοµικούς παραδείσους -να µην σκαλίζω πάλι- µοιρά-
ζονται.

Η χώρα πέρασε µια τεράστια περιπέτεια. Βγήκε από τα µνη-
µόνια. Αυτή η Κυβέρνηση την βρήκε µέσα στα µνηµόνια. Με το
πιστόλι στον κρόταφο, γιατί έπρεπε να πάµε στα σκουπίδια µε
τα 50 δισεκατοµµύρια που µας έδινε τότε ο κ. Σόιµπλε, είπαµε:
«Όχι, θα συνεχίσουµε». 

Ναι, εκβιασµός ήταν το τρίτο µνηµόνιο. Το παλέψαµε. Την βγά-
λαµε την χώρα. Δεν ήταν δική µας επιλογή και ήταν πολύ καθαρή
άποψη µερικούς µήνες αργότερα, αφού είχαµε πει «ναι, θα πάµε
στο τρίτο µνηµόνιο», πήγαµε σε εκλογές και ζητήσαµε από τον
Έλληνα πολίτη «ποιος θέλετε να διαχειριστεί». Πού κολλάνε οι
υπερβολές, οι κατηγορίες, «η χειρότερη κυβέρνηση», «φύγετε,
κάνετε», δεν µπορώ να το καταλάβω.

Θέλω εδώ, τελειώνοντας, να ξαναθυµίσω τις έντεκα δεσµεύ-
σεις της Κυβέρνησης µέσω του Πρωθυπουργού στο Βελλίδειο,
που συνήθως ξέρουµε πολύ καλά πράγµατι ότι ο καθένας µπορεί
να λέει ό,τι θέλει. Όχι. Δεν είναι ότι ο καθένας λέει ό,τι θέλει.
Θέλω να ξαναθυµίσω ότι η µείωση του ΕΝΦΙΑ θα γίνει. Η µείωση
των ασφαλιστικών εισφορών ελεύθερων επαγγελµατιών µε εισό-
δηµα από 7.000 ευρώ και πάνω θα γίνει. Η µείωση 4% της φορο-
λογίας των επιχειρήσεων από 29% στο 25% θα γίνει, χωρίς

υπερβολές. Πολλά από αυτά γίνονται σταδιακά, δεν γίνονται αυ-
τόµατα. 

Η επιδότηση ενοικίου σε ποσά από εβδοµήντα έως διακόσια
ευρώ, που θα αφορά πάνω από 200.000 ίσως 300.000 οικογέ-
νειες, θα γίνει. Η ενίσχυση και µονιµοποίηση του προγράµµατος
«Βοήθεια στο Σπίτι» -ακούστε το αυτό, γιατί η λέξη κοινωνικό
κράτος είχε χαθεί από αυτή εδώ την πραγµατικότητα- για ηλικιω-
µένους και ΑΜΕΑ µε προσλήψεις τριών χιλιάδων µονίµου εξειδι-
κευµένου προσωπικού θα γίνει.

Η ενίσχυση της ειδικής αγωγής σε παιδάκια µε ειδικές ικανό-
τητες µε τεσσερισήµισι χιλιάδες εκπαιδευτικούς θα γίνει. Η κα-
τάργηση του φόρου επιτηδεύµατος για συνεταιρισµούς,
αγρότες, καθώς και άνεργες επιχειρήσεις θα γίνει. Η επιδότηση
του συνόλου των ασφαλιστικών εισφορών για νέους µισθωτούς
-προσέξτε το αυτό- έως είκοσι πέντε ετών, κίνητρο δηλαδή να
κτυπηθεί η ανεργία και άλλο στον ιδιωτικό τοµέα µε ορίζοντα διε-
τίας, θα γίνει. Η αλλαγή των συντελεστών του ΦΠΑ µε µείωση
κατά δύο µονάδες, 24% µε 22% και 13% µε 12% θα γίνει. Η εκκί-
νηση των διαδικασιών για την αύξηση του κατώτατου µισθού και
την κατάργηση του υποκατώτατου έχει ήδη δροµολογηθεί. 

Και βέβαια σήµερα ξεκίνησε και η καταβολή όλων των αναδρο-
µικών στις πέντε, έξι κατηγορίες που δεν θέλω ακόµα να τις επα-
ναλάβω. Το πιο σηµαντικό από όλα και θέλω να ακουστεί είναι
ότι -τόσο κινδυνολογία, τόσο υπερβολή, απίστευτες κινδυνολο-
γίες από το πρωί έως το βράδυ- το πρώτο δεκαήµερο του Δε-
κέµβρη -να ακουστεί αυτό- θα καταργηθεί η νοµοθετική ρύθµιση
που προβλέπει την κατάργηση της προσωπικής διαφοράς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Παπαχριστό-
πουλε, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Ενάµισι εκατοµµύριο συνταξιούχοι που τους αφορά να ξέρουν
ότι δεν κινδυνεύουν. 

Και, δυστυχώς, είστε υποχρεωµένοι -γιατί αυτά δεν είναι λόγια,
είναι νοµοθετικές ρυθµίσεις, είναι είκοσι τρεις µέσα στον Νοέµ-
βριο και δύο - τρεις τον Δεκέµβριο ανάµεσα στις οποίες και η µη
µείωση του κατώτατου µισθού- ό,τι και να λέτε -όσες κορώνες,
όσους φόβους- να τις ψηφίσετε µία-µία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπαχριστόπουλο.
Τον λόγο έχει ο κ. Μαυρωτάς και µετά θα κλείσει ο κύριος

Υπουργός για να προχωρήσουµε στην ψηφοφορία.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα χρειαστώ ούτε καν τα πέντε λεπτά. Θα είµαι αρκετά λα-

κωνικός.
Το Ποτάµι είναι θετικό στην ενσωµάτωση της οδηγίας για την

κινητικότητα. Θεωρούµε ότι πρόκειται για µια θετική προσαρ-
µογή στις σύγχρονες συνθήκες και για τη χώρα µας.

Θα αναφερθώ και στις τροπολογίες. Είµαστε θετικοί και στην
τροπολογία προς την εφαρµογή της απόφασης του Συµβουλίου
της Επικρατείας για τα αναδροµικά.

Η πανηγυρική, επικοινωνιακή παρέλαση, όµως, που έγινε σή-
µερα εδώ στη Βουλή από τον Πρωθυπουργό, τους Υπουργούς,
τους Υφυπουργούς, νοµίζουµε ότι δεν χρειαζόταν, γιατί έτσι ξύ-
νετε πληγές, ουσιαστικά, σε αυτούς από τους οποίους προήλθαν
αυτά τα υπερπλεονάσµατα που τώρα µοιράζονται. 

Σηµασία πρέπει να δώσουµε όχι µόνο στα υπερπλεονάσµατα
και στην επικοινωνία, όπως έγινε σήµερα, αλλά στα ουσιαστικά
µεγέθη της οικονοµίας. Σήµερα η Κοµισιόν ουσιαστικά προσάρ-
µοσε προς τα κάτω τον ρυθµό ανάπτυξης της χώρας, τον πήγε
στο 2%. Θυµάµαι ότι στον προϋπολογισµό του 2017 είχαµε βάλει
2,5% για το 2018. Αυτά είναι που πραγµατικά θα πρέπει να µας
απασχολούν, όπως για παράδειγµα, το γεγονός ότι το 11% αύ-
ξηση των επενδύσεων που είχαµε προβλέψει για το 2018, τώρα
στο προσχέδιο που υπάρχει είναι 0,8%, δηλαδή πάνω από έντεκα
- δώδεκα φορές µικρότερο. 

Αυτήν είναι η ατζέντα για την οποία θα πρέπει να µιλήσουµε
στο επόµενο διάστηµα. Θα έχουµε όλον τον χρόνο όλα αυτά να
τα πούµε και στον προϋπολογισµό.   
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Ευχαριστώ πολύ.   
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαυρωτά. Ήταν όντως λακωνικός, όπως είπε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης Και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Πρώτα απ’
όλα, πράγµατι, εξαιτίας των πολύ έντονων συζητήσεων για τα
άλλα θέµατα, αδίκησα το βασικό σχέδιο νόµου που εισήχθη για
την ενσωµάτωση της οδηγίας ως προς τα ταµεία επαγγελµατικής
ασφάλισης. 

Να εξηγήσω, για να ξέρουµε για τι µιλάµε, ότι αφορά δεκαο-
κτώµισι χιλιάδες εργαζόµενους στη χώρα µας. Αυτά είναι τα
επαγγελµατικά ταµεία. Είναι δεκατέσσερα επαγγελµατικά ταµεία
όλα-όλα. Εκείνο, όµως, που πετυχαίνουµε µε αυτή τη διάταξη κυ-
ρίως είναι οι Έλληνες που εργάζονται σε άλλες χώρες, γιατί εκεί
είναι πολύ διαδεδοµένα αυτού του είδους τα επαγγελµατικά τα-
µεία, να µην χάνουν τα δικαιώµατά τους. 

Σκοπός αυτής της οδηγίας στις υπάρχουσες λειτουργίες των
ταµείων επαγγελµατικής ασφάλισης είναι να διασφαλίζει δικαιώ-
µατα των ασφαλισµένων. Άρα το να διατηρούν τα χρήµατα τα
οποία έχουν καταβάλει και να µην τα χάνουν επειδή άλλαξαν ερ-
γασία ή έφυγαν από τον τόπο όπου ήταν ασφαλισµένοι είναι ένα
θετικό µέτρο προστασίας. 

Βεβαίως, όλα αυτά τα µέτρα τα οποία αποσκοπούν στην κα-
λυτέρευση της λειτουργίας των επαγγελµατικών ταµείων, όσον
αφορά τα δικαιώµατα των ασφαλισµένων σε αυτά, δεν καλύ-
πτουν προφανώς τις ανάγκες της ασφάλισης. Εδώ εµείς δεν
έχουµε καµµία διαφορετική άποψη και γι’ αυτόν τον λόγο, όσον
αφορά τα επαγγελµατικά ταµεία, δεν έχουµε δώσει την προτε-
ραιότητα που δίνουν άλλοι πολιτικοί χώροι. Δεν θα εµποδίσουµε,
όµως, τη δυνατότητα πολλών επαγγελµατικών χώρων που έχουν
τη δυνατότητα αυτή να αξιοποιήσουν αυτό το εργαλείο. 

Γι’ αυτό θα πω, το είπα και κατά τη συζήτηση στην επιτροπή,
έχουµε την περίπτωση των ναυτεργατών που, όπως είναι δοµη-
µένη η ναυτιλία παγκοσµίως, υπάρχει πραγµατικά δυσχέρεια,
λόγω του ότι ο ναυτικός προσλαµβάνεται σε οποιοδήποτε λιµάνι
ανά την υφήλιο. Υπάρχει πραγµατικά το Ναυτικό Δίκαιο, το οποίο
λειτουργεί µε έναν τρόπο πολυδιάσπασης της εργασίας των ναυ-
τικών. 

Θα µπορούσαµε εδώ να αξιοποιήσουµε, για παράδειγµα για
τους ναυτικούς, ένα τέτοιο ταµείο, το οποίο θεωρώ ότι θα µπο-
ρούσε να καλύψει τέτοιες ανάγκες για περιπτώσεις εργασίας οι
οποίες δεν έχουν τα χαρακτηριστικά της µόνιµης και σταθερής
απασχόλησης τοπικά.

Βεβαίως, δίνεται και ευχέρεια, µε συλλογική σύµβαση εργα-
σίας να µπορεί να συµφωνηθεί -ο τύπος πάντα είναι συµβολαι-
ογραφικός για την ίδρυση ταµείου επαγγελµατικής ασφάλισης-
η λειτουργία τέτοιων ταµείων. 

Νοµίζω ότι και µόνο αυτά τα θετικά στοιχεία που περιλαµβά-
νονται σε αυτή την οδηγία είναι αρκετά για να δει κανείς από θε-
τική σκοπιά την εισαγωγή τους προς επικύρωση και την εισαγω-
γή τους στο Εθνικό Δίκαιο.

Νοµίζω ότι µετά απ’ όσα άκουσα και από τις δευτερολογίες,
είναι ανάγκη να επανέλθω σε µερικά βασικά πράγµατα, κυρίως
για να ακούσουν οι πολίτες και να ενηµερωθούν.

Αυτά τα αναδροµικά που σήµερα ψηφίζουµε να καταβληθούν
δεν επηρεάζουν σε καµµία περίπτωση το ειδικό µισθολόγιο -το-
νίζεται σε κάθε διάταξη της σχετικής τροπολογίας-, διότι το ει-
δικό µισθολόγιο έχει ήδη διαµορφώσει ένα άλλο επίπεδο µισθού.
Και δεν είναι παράδοξο να συµβαίνει αυτό, όταν τα προηγούµενα
χρόνια όλες αυτές οι µειώσεις που είχαν επέλθει, είχαν δηµιουρ-
γήσει µια κατάσταση όχι αντίστοιχη της αξίας της εργασίας που
παρεχόταν σε κάποιους κλάδους, αλλά µια γενική ισοπέδωση.
Γιατί τέτοια ήταν η αντίληψη των προηγούµενων κυβερνήσεων,
µε γενικές και οριζόντιες περικοπές να εξοικονοµούν χρήµατα
και όχι µε µια προσέγγιση της ιδιαιτερότητας κάθε δουλειάς και
της αντίστοιχης αξίας που πρέπει να αποτιµάται στο µισθολόγιο.
Αυτό το έκανε το ειδικό µισθολόγιο. Δεν θίγεται, λοιπόν, σε καµ-
µία περίπτωση το ειδικό µισθολόγιο.

Και κατ’ αντιστοιχία δεν θίγεται και η επίδραση που έχει ο µι-
σθός στις συντάξεις. Ο Ενιαίος Φορέας Κοινωνικής Ασφάλισης

υπάρχει και λειτουργεί στη βάση των εισφορών που καταβάλλον-
ται επί του καθαρού εισοδήµατος. Και πράγµατι δεν µπορεί να
προκαλέσει κανένα πρόβληµα ούτε για τους κληρικούς που συν-
ταξιοδοτούνται από τον ΕΦΚΑ και θα εξακολουθούν και στο µέλ-
λον να συνταξιοδοτούνται από τον ΕΦΚΑ. Δεν επέρχεται καµµία
διαφοροποίηση για κανέναν. Και πλέον αποτυπώνεται στις συν-
τάξεις µετά το ειδικό µισθολόγιο η αντίστοιχη επίδραση που έχει
στον νόµο αυτό ο µισθός των ειδικών κατηγοριών, στις οποίες
αναφέρονται τα ειδικά µισθολόγια.

Γιατί δεν δίνουµε τα αναδροµικά από τις αποφάσεις που έχουν
εκδοθεί στα πρωτοδικεία; Αφορά την πρόταση που γίνεται απ’
όλες τις πτέρυγες να πληρώσουµε όλα τα αναδροµικά, επειδή
κάποια πρωτοδικεία έκριναν εν αντιθέσει µε το Συµβούλιο της
Επικρατείας ότι θα πρέπει να δοθούν τα αναδροµικά σε όλους,
ανεξαρτήτως εάν είχαν ασκήσει αγωγές. 

Εάν η πρόσκληση προς εµάς είναι να σεβαστούµε την από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, η απάντηση είναι ότι
αυτό ακριβώς συµβαίνει. Διότι το Συµβούλιο της Επικρατείας
έβαλε έναν περιορισµό, ότι δεν µπορεί να επεκταθεί η απόφασή
του σε εκείνους που δεν είχαν ασκήσει αγωγές. Συνεπώς µέχρι
να κριθεί το θέµα αυτό –διότι µπήκαν και άλλα θέµατα που αφο-
ρούν την Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου,
που ως προς αυτό το σκέλος θα πρέπει να γίνει µια καινούργια
κρίση- όλο το πρόβληµα θα αντιµετωπιστεί στο πλαίσιο των συν-
ταγµατικών επιταγών, που επιβάλλουν –όπως θα έπρεπε όλοι να
γνωρίζουν- ότι µισθός, σύνταξη, χορηγία ή αµοιβή ούτε εγγρά-
φεται στον προϋπολογισµό του κράτους ούτε παρέχεται χωρίς
οργανικό ή άλλο νόµο. 

Και είναι λογικό. Αυτό λέει το Σύνταγµα στο άρθρο 80. Αφού
κριθούν οι διαφορές που υπάρχουν στα δικαστήρια και αφού κα-
ταλήξουν τα δικαστήρια στην τελική τους κρίση σε οριστικό και
τελικό βαθµό, τότε θα δούµε πραγµατικά ποιο είναι το δηµοσιο-
νοµικό κόστος και µε ποιον τρόπο αυτό θα µπορεί να αντιµετω-
πιστεί στο πλαίσιο –αυτό που είπε η κ. Παπανάτσιου- της δη-
µοσιονοµικής νοµιµότητας. Είναι ακριβώς το άρθρο 80. Δεν µπο-
ρεί να γίνει διαφορετικά. Πρέπει να είναι µέσα στο πλαίσιο της
συνταγµατικής λειτουργίας.

Ο Ενιαίος Φορέας Κοινωνικής Ασφάλισης είναι ένα όχηµα το
οποίο διατηρεί τα δικαιώµατα σε βιωσιµότητα ως προς την ασφά-
λιση όλων των πολιτών. Και αυτό πρέπει πολύ καλά να το σκε-
φτούν όλες οι πτέρυγες της Βουλής. Διότι εκείνο που έρχεται ως
πρόθεση αντικατάστασης του ν.4387 είναι η πρόταση που έχει
ήδη προβάλει η Νέα Δηµοκρατία ως διάδοχο σχήµα. Να υπάρξει,
δηλαδή, ένας πυλώνας, η κύρια σύνταξη και µείωση της εισφο-
ράς από το 20% στο 15%. Αυτό σηµαίνει 2,5 δισεκατοµµύρια δη-
µοσιονοµικό έλλειµµα και έλλειµµα του ΕΦΚΑ. Άρα αυτό σηµαίνει
µείωση συντάξεων από την πρώτη µέρα.

Η µετατροπή του επικουρικού, που είναι σήµερα στον πρώτο
πυλώνα και είναι δηµόσιος φορέας ασφάλισης, σε ιδιωτικό φο-
ρέα επικουρικό, που ο κάθε ασφαλισµένος προαιρετικά επιλέγει
να πάει ή σε ιδιωτική εταιρεία ή σε άλλης µορφής και σε άλλο
σχήµα θα φέρει εκ των πραγµάτων την κατάρρευση του επικου-
ρικού ταµείου. Θα υπάρξει µία ολοσχερής εξαφάνιση των ασφα-
λιστικών κεφαλαίων. 

Διότι το παράδειγµα υπάρχει, έχω πει, στην Εθνική Τράπεζα,
που ο κ. Κωνσταντόπουλος έλεγε να το φροντίσουµε. Βγείτε
πείτε γι’ αυτό το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Σε ένα τέ-
τοιο πρόβληµα θα οδηγήσει όλη τη χώρα, αν ακολουθήσουµε
αυτή την πρόταση που η Νέα Δηµοκρατία υπόσχεται ως απειλή
για το µέλλον. 

Και, τέλος πάντων, εµείς απολογούµαστε γι’ αυτά που κά-
νουµε. Έχουµε καταγράψει απολύτως και µε απόλυτο έλεγχο
όλων των δεδοµένων τα επιτεύγµατα που έχει ο Ενιαίος Φορέας
Κοινωνικής Ασφάλισης στην περίοδο των µόλις σχεδόν δύο ετών
λειτουργίας του. Τα µεγάλα ελλείµµατα έχουν προκύψει από το
παρελθόν. Το 96,7% των οφειλών προέρχονται από τις παλιές
διατάξεις. Δεν είναι δυνατόν να ακούµε ακόµη και σήµερα να
επανέλθει το σύστηµα στην παλιά του δοµή, δηλαδή τρία ταµεία
ή όποια άλλα σχήµατα ακούγονται τελευταία. Και δεν νοµίζω ότι
θα βρεθεί κάποια πρόταση που θα µπορεί να αντικαταστήσει
αυτή την προοπτική βιωσιµότητας που έχει εξασφαλιστεί για τον
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ΕΦΚΑ µε βάση τον νόµο τον οποίο όλοι βάλλουν από δεξιά και
από αριστερά.

Είναι νοµίζω ανάγκη να το δουν όλοι οι φορείς και να κάνουµε
και µία συζήτηση πολύ σύντοµα στη σχετική επιτροπή, για να δώ-
σουµε ακριβώς όλα τα στοιχεία τα οποία αποδεικνύουν ότι αυτή
η προοπτική είναι η µόνη βιώσιµη προοπτική που πρέπει να υπο-
στηριχτεί για την προοπτική της χώρας και για την ανάπτυξη.
Διότι, η κοινωνική ασφάλιση είναι µέρος της ανάπτυξης. 

Την προηγούµενη περίοδο, από το 2011 και µετά, τα λουκέτα
έπεφταν συνεχώς ακριβώς επειδή υπήρχε αυτή η κατάσταση
στην οικονοµία. Οι µεγάλες επιβαρύνσεις της µικροµεσαίας επι-
χειρηµατικότητας ήταν ασήκωτες. Μειώθηκαν τουλάχιστον 740
εκατοµµύρια οι εισφορές την περίοδο από τον Γενάρη του 2017
µέχρι τώρα από τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα µόνο και
µόνο από την αντικατάσταση του συστήµατος εισφορών, από τις
ανελαστικές κλίµακες στον υπολογισµό της εισφοράς επί του κα-
θαρού εισοδήµατος. 

Ας τα δείτε αυτά, γιατί είναι µια µεγάλη ευθύνη για όλους τι
είναι αυτό που αξίζει να υποστηρίξουµε στο µέλλον και να µιλή-
σουµε ελεύθερα και ανοικτά στον ελληνικό λαό για τις προοπτι-
κές που υπάρχουν ως προς τις επιλογές που πραγµατικά τίθενται
µε σοβαρότητα, όµως, και µε µετρηµένα τα νούµερα εµπρός του.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον Υ-
πουργό κ. Πετρόπουλο.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν.3126/
2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών» όπως ισχύει στις 6-11-
2018: Ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας Παναγιώτη Καµµένο. Ποινική δικογραφία που αφορά
στον τέως Υπουργό Εξωτερικών κ. Νικόλαο Κοτζιά. Ποινική δι-
κογραφία που αφορά στον τέως Υπουργό Εξωτερικών κ. Νικό-
λαο Κοτζιά. Ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό
Αλέξιο Τσίπρα και στον τέως Υπουργό Εξωτερικών κ. Νικόλαο
Κοτζιά και ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό
Αλέξιο Τσίπρα και στον τέως Υπουργό Εξωτερικών Νικόλαο Κο-
τζιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Γυµνάσιο Βόλου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νο-
µοθεσία της Οδηγίας 2014/50/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014, σχετικά µε τις ελά-
χιστες προϋποθέσεις για την προαγωγή της κινητικότητας των
εργαζοµένων µεταξύ των κρατών-µελών µε τη βελτίωση της από-
κτησης και της διατήρησης δικαιωµάτων συµπληρωµατικής συν-
ταξιοδότησης (L128/1 της 30.4.2014) και άλλες διατάξεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και τρο-
πολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, οκτώ άρθρα, τρεις τροπολογίες, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. Κάθε
φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως και τέσσερα άρθρα προς ψή-
φιση και για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε
την οθόνη αφής, το λεγόµενο «scroll down». Στο πάνω δεξιά
µέρος της οθόνης εµφανίζεται κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων
που αποµένουν για ψήφιση. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα
τα άρθρα, τις τροπολογίες, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύ-
νολο και αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα
να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψη-
φοφορίας. Για οποιαδήποτε, βέβαια, απορία απευθυνθείτε στο

Προεδρείο, προκειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλ-
ληλοι µε τη βοήθειά τους. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

«Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2014/50/
ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης
Απριλίου 2014, σχετικά µε τις ελάχιστες προϋποθέσεις για την
προαγωγή της κινητικότητας των εργαζοµένων µεταξύ των κρα-
τών-µελών µε τη βελτίωση της απόκτησης και της διατήρησης
δικαιωµάτων συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης (L128/1 της
30.4.2014) και άλλες διατάξεις».

Ηµ/νία: 8/11/2018

Επί της Αρχής   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 1 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 3 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 4 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
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ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 5 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 6 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 8 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπ. Τροπ. 1795/140 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗ-
ΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Υπ. Τροπ. 1796/141 όπως τροπ.   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙ-
ΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Βουλ. Τροπ. 1797/142 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙ-
ΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο όπως τροπ.   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ
ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Επί του Συνόλου   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης: «Εν-
σωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2014/50/ΕΕ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης
Απριλίου 2014, σχετικά µε τις ελάχιστες προϋποθέσεις για την
προαγωγή της κινητικότητας των εργαζοµένων µεταξύ των κρα-
τών-µελών µε τη βελτίωση της απόκτησης και της διατήρησης
δικαιωµάτων συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης (L128/1 της
30.4.2014) και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2014/
50/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
16ης Απριλίου 2014, σχετικά µε τις ελάχιστες προϋποθέσεις
για την προαγωγή της κινητικότητας των εργαζοµένων µεταξύ
των κρατών-µελών µε τη βελτίωση της απόκτησης και της δια-
τήρησης δικαιωµάτων συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης
(L128/1 της 30.4.2014) και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός των διατάξεων του παρόντος είναι η προσαρµογή της
ελληνικής νοµοθεσίας προς τις διατάξεις της Οδηγίας 2014/
50/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
16ης Απριλίου 2014, σχετικά µε τις ελάχιστες προϋποθέσεις για
την προαγωγή της κινητικότητας των εργαζοµένων µεταξύ των
κρατών-µελών µε τη βελτίωση της απόκτησης και της διατήρη-
σης δικαιωµάτων συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης.

Άρθρο 2
Πεδίο Εφαρµογής

(Άρθρο 2 της Οδηγίας 2014/50/ΕΕ)

1. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται στα συστήµατα
συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης που συνδέονται µε σχέση
εργασίας, τα οποία παρέχουν συµπληρωµατικές συνταξιοδοτι-
κές παροχές για τους εργαζόµενους, και στους εργαζόµενους-
µέλη των συστηµάτων οι οποίοι, λόγω λήξης της σχέσης ερ-
γασίας µετακινούνται σε άλλα κράτη-µέλη, καθώς και στους ερ-
γαζόµενους-µέλη που αλλάζουν απασχόληση εντός της ελληνι-
κής επικράτειας. 

2. Οι διατάξεις του παρόντος δεν εφαρµόζονται στα ακόλουθα
συστήµατα:

α) συστήµατα που καλύπτονται από τον Κανονισµό (ΕΚ) αριθ.
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883/2004,
β) συστήµατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης τα οποία

έχουν παύσει να δέχονται νέα ενεργά µέλη κατά την 20ή Μαΐου
2014 και τα οποία παραµένουν κλειστά σε νέα µέλη,

γ) στα συστήµατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης τα
οποία υπόκεινται σε µέτρα που συνεπάγονται την παρέµβαση αρ-
µόδιων κατά περίπτωση εποπτικών ή δικαστικών αρχών και τα
οποία στόχο έχουν να διαφυλάξουν ή να αποκαταστήσουν την
οικονοµική τους κατάσταση, συµπεριλαµβανοµένων των διαδι-
κασιών εκκαθάρισης. Η εξαίρεση αυτή δεν παρατείνεται πέραν
του τέλους της παρέµβασης,

δ) συστήµατα εγγυήσεων σε περιπτώσεις αφερεγγυότητας,
ε) σε κατ’ αποκοπή πληρωµή του εργοδότη προς τον εργαζό-

µενο κατά το πέρας της εργασιακής σχέσης του, η οποία είναι
άσχετη προς τη σύνταξη.

3. Οι διατάξεις του παρόντος δεν εφαρµόζονται στις παροχές
αναπηρίας και/ή επιζώντων που συνδέονται µε τα συστήµατα
συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης, εξαιρουµένων των διατά-
ξεων των άρθρων 5 και 6 που αφορούν τις παροχές επιζώντων.

4. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται για τις περιόδους
απασχόλησης των εργαζοµένων που πραγµατοποιούνται µετά
την 21η Μαΐου 2018.

Άρθρο 3 
Ορισµοί

(Άρθρο 3 της Οδηγίας 2014/50/ΕΕ)

Για τους σκοπούς του παρόντος ισχύουν οι ακόλουθοι ορι-
σµοί: 

α) «συµπληρωµατική σύνταξη»: η συµπληρωµατική συνταξιο-
δοτική παροχή λόγω αποχώρησης που προβλέπεται από τους
κανόνες που διέπουν τα συστήµατα συµπληρωµατικής συνταξιο-
δότησης, τα οποία έχουν θεσπιστεί σύµφωνα µε την κείµενη νο-
µοθεσία και πρακτική,

β) «σύστηµα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης»: κάθε επαγ-
γελµατικό σύστηµα που χορηγεί συµπληρωµατική σύνταξη λόγω
αποχώρησης σε εργαζόµενους και συνδέεται µε σχέση εργασίας
και το οποίο προορίζεται για τη χορήγηση συµπληρωµατικής
σύνταξης σε εργαζόµενους,

γ) «ενεργά µέλη συστήµατος»: οι εργαζόµενοι οι οποίοι, βάσει
της τρέχουσας σχέσης εργασίας, έχουν ή πρόκειται να έχουν,
αφού εκπληρώσουν τους όρους απόκτησης, δικαίωµα για συµ-
πληρωµατική συνταξιοδοτική παροχή µε βάση τα οριζόµενα από
το σύστηµα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης,

δ) «περίοδος αναµονής»: το χρονικό διάστηµα της απασχόλη-
σης, που απαιτείται είτε βάσει της κείµενης νοµοθεσίας είτε από
τους κανόνες του συστήµατος συµπληρωµατικής συνταξιοδότη-
σης είτε από τον εργοδότη, προκειµένου ο εργαζόµενος να έχει
τις προϋποθέσεις για να υπαχθεί στο συνταξιοδοτικό πρόγραµµα
του συστήµατος,

ε) «περίοδος θεµελίωσης»: το χρονικό διάστηµα της ενεργής
συµµετοχής σε ένα σύστηµα συµπληρωµατικής συνταξιοδότη-
σης, που απαιτείται είτε από την κείµενη νοµοθεσία είτε βάσει
των κανόνων του συστήµατος για τη θεµελίωση σωρευµένων δι-
καιωµάτων συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης,

στ) «θεµελιωµένα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα»: όλα τα σωρευ-
µένα δικαιώµατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης που έχουν
αποκτηθεί µετά την εκπλήρωση των εκάστοτε όρων απόκτησης,
σύµφωνα µε τους κανόνες του συστήµατος συµπληρωµατικής
συνταξιοδότησης και της κείµενης νοµοθεσίας,

ζ) «αποχωρών εργαζόµενος»: το ενεργό µέλος ενός συστήµα-
τος συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης του οποίου η τρέχουσα
σχέση εργασίας τερµατίζεται για λόγους ανεξάρτητους από τη
συµπλήρωση προϋποθέσεων λήψης συµπληρωµατικής παροχής
από το σύστηµα και το οποίο µετακινείται µεταξύ κρατών-µελών
ή και εντός της ελληνικής επικράτειας,

η) «εν αναµονή δικαιούχος»: το πρώην ενεργό µέλος ενός συ-
στήµατος συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης που έχει θεµελιω-
µένα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα στο σύστηµα και δεν του έχει
καταβληθεί ακόµη συµπληρωµατική σύνταξη από το εν λόγω σύ-
στηµα,

θ) «αδρανοποιηµένα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα»: τα θεµελιω-
µένα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα που διατηρούνται στο σύστηµα,
στο οποίο σωρεύθηκαν από έναν εν αναµονή δικαιούχο,

ι) «αξία αδρανοποιηµένων συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων»: η
κεφαλαιουχική αξία που έχει δηµιουργηθεί από τα αδρανοποι-
ηµένα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα και η οποία υπολογίζεται σύµ-
φωνα µε τα προβλεπόµενα από το σύστηµα συµπληρωµατικής
συνταξιοδότησης και την κείµενη νοµοθεσία.

Άρθρο 4
Όροι απόκτησης δικαιωµάτων 

σε συνταξιοδοτική παροχή
(Άρθρο 4 της Οδηγίας 2014/50/ΕΕ) 

1. Όταν ορίζεται περίοδος θεµελίωσης για την απόκτηση δι-
καιώµατος ή περίοδος αναµονής ή και τα δύο, η συνδυασµένη
συνολική περίοδος δεν µπορεί να υπερβαίνει τα τρία (3) έτη για
τους αποχωρούντες εργαζοµένους.

2. Όταν απαιτείται ελάχιστο όριο ηλικίας για τη θεµελίωση
συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων, το εν λόγω όριο δεν υπερβαίνει
το 21ο έτος για τους αποχωρούντες εργαζοµένους.

3. Όταν ο αποχωρών εργαζόµενος δεν έχει θεµελιώσει συντα-
ξιοδοτικά δικαιώµατα κατά τη λήξη της εργασιακής σχέσης:

α) εφόσον το σύστηµα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης ή
ο εργοδότης φέρει τον επενδυτικό κίνδυνο, επιστρέφονται, κατά
τη λήξη της εργασιακής σχέσης, οι εισφορές που καταβλήθηκαν
από τον αποχωρούντα εργαζόµενο ή για λογαριασµό του,

β) εφόσον ο αποχωρών εργαζόµενος φέρει τον επενδυτικό κίν-
δυνο, επιστρέφονται, κατά τη λήξη της εργασιακής σχέσης είτε
οι εισφορές που καταβλήθηκαν από τον αποχωρούντα εργαζό-
µενο ή για λογαριασµό του είτε η σωρευµένη αξία των επενδύ-
σεων που προέκυψε από αυτές τις εισφορές.

Άρθρο 5
Διατήρηση των αδρανοποιηµένων 

συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων
(Άρθρο 5 της Οδηγίας 2014/50/ΕΕ)

1. Οι αποχωρούντες εργαζόµενοι διατηρούν τα θεµελιωµένα
συνταξιοδοτικά δικαιώµατά τους στο σύστηµα συµπληρωµατικής
συνταξιοδότησης στο οποίο αποκτήθηκαν, µε την επιφύλαξη της
παραγράφου 4. Η αξία αυτών των δικαιωµάτων υπολογίζεται στο
χρονικό σηµείο λήξης της σχέσης εργασίας στην οποία αφο-
ρούν, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία και τα προβλεπόµενα
από το σύστηµα, και ορίζεται ως αρχική αξία.

2. Η µεταχείριση των αδρανοποιηµένων συνταξιοδοτικών δι-
καιωµάτων των αποχωρούντων εργαζοµένων και των επιζώντων
δικαιούχων τους, καθώς και της αξίας αυτών των δικαιωµάτων,
είναι σύµφωνη µε την αξία των δικαιωµάτων των ενεργών ασφα-
λισµένων ή την εξέλιξη των καταβαλλόµενων συνταξιοδοτικών
παροχών ή γίνεται µε άλλα µέσα, όπως:

α) µε τη διασφάλιση της ονοµαστικής αξίας των αδρανοποι-
ηµένων συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων, όταν αυτά αποκτώνται ως
δικαίωµα σε ονοµαστικό ποσό,

β) µε την προσαρµογή της αξίας των αδρανοποιηµένων συν-
ταξιοδοτικών δικαιωµάτων εφαρµόζοντας είτε επιτόκιο ενσωµα-
τωµένο στο συνταξιοδοτικό πρόγραµµα ή αποδόσεις επενδύ-
σεων προερχόµενες από το συνταξιοδοτικό πρόγραµµα, όταν η
αξία των σωρευµένων συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων αλλάζει στο
χρόνο, ή

γ) µε την προσαρµογή της αξίας των αδρανοποιηµένων συν-
ταξιοδοτικών δικαιωµάτων εφαρµόζοντας ποσοστό του πληθω-
ρισµού ή µεταβολή του επιπέδου των µισθών ή άλλο δείκτη, όταν
η αξία των εν γένει σωρευµένων συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων
συνδέεται µε παρόµοιους δείκτες. Στην περίπτωση αυτή για την
αναπροσαρµογή δύνανται να προβλέπονται αναλογικοί περιορι-
σµοί.

3. Ο τρόπος µεταχείρισης των αδρανοποιηµένων συνταξιοδο-
τικών δικαιωµάτων των αποχωρούντων εργαζοµένων και των επι-
ζώντων δικαιούχων τους, καθώς και της αξίας αυτών των δικαιω-
µάτων περιγράφεται µε σαφήνεια στους κανόνες που διέπουν το
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σύστηµα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης. 
4. Το σύστηµα δύναται, µε τη συγκατάθεση του εργαζόµενου

και κατόπιν ενηµέρωσής του, µεταξύ άλλων και για οφειλόµενες
επιβαρύνσεις, να καταβάλλει στον αποχωρούντα εργαζόµενο
εφάπαξ ποσό ισοδύναµο µε την αξία των θεµελιωµένων συντα-
ξιοδοτικών δικαιωµάτων, στο βαθµό που η αξία των θεµελιωµέ-
νων συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων δεν υπερβαίνει σε ύψος ένα
συγκεκριµένο ποσό. Το ύψος του ποσού αυτού ορίζεται σε δύο
χιλιάδες (2.000) ευρώ, το οποίο και αναπροσαρµόζεται ετησίως
µε το µέσο ετήσιο γενικό Δείκτη Τιµών Καταναλωτή της Ελληνι-
κής Στατιστικής Αρχής, αρχής γενοµένης το 2020. Ο σωρευµέ-
νος συντελεστής που προκύπτει από τους κατ’ έτος προανα-
φερόµενους δείκτες δεν µπορεί να είναι µικρότερος από ένα (1).

Άρθρο 6
Ενηµέρωση ενεργών µελών και εν αναµονή δικαιούχων

(Άρθρο 6 της Οδηγίας 2014/50/ΕΕ)

1. Τα συστήµατα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης ενηµε-
ρώνουν τα ενεργά µέλη, µετά από αίτησή τους, για τις συνέπειες
που επιφέρει στα δικαιώµατά τους η ενδεχόµενη λήξη της απα-
σχόλησής τους.

Ειδικότερα, ενηµερώνουν για:
α) τους όρους απόκτησης δικαιωµάτων συµπληρωµατικής

συνταξιοδοτικής παροχής στο σύστηµα και τις συνέπειες της
εφαρµογής τους, 

β) την αξία των θεµελιωµένων συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων
τους ή εκτίµηση των θεµελιωµένων συνταξιοδοτικών δικαιωµά-
των που έχει διενεργηθεί το ανώτερο δώδεκα (12) µήνες πριν
από την ηµεροµηνία της αίτησης, και 

γ) τους όρους της µελλοντικής µεταχείρισης των αδρανοποι-
ηµένων συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων.

Αν το σύστηµα παρέχει στον αποχωρούντα εργαζόµενο τη δυ-
νατότητα καταβολής εφάπαξ ποσού ισοδύναµου µε την αξία των
θεµελιωµένων συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων του, στις ανωτέρω
πληροφορίες περιλαµβάνεται και γραπτή δήλωση ότι το µέλος
θα πρέπει να εξετάσει τη δυνατότητα να λάβει συµβουλές για να
επενδύσει το εφάπαξ ποσό για συνταξιοδοτικές παροχές. 

2. Το σύστηµα συµπληρωµατικής συνταξιοδότησης ενηµερώ-
νει τους εν αναµονή δικαιούχους και τους επιζώντες δικαιούχους
τους, µετά από αίτησή τους, για τα εξής:

α) την αξία των αδρανοποιηµένων συνταξιοδοτικών δικαιωµά-
των τους ή εκτίµηση των αδρανοποιηµένων συνταξιοδοτικών δι-
καιωµάτων τους που έχει διενεργηθεί κατ’ ανώτατο όριο δώδεκα
(12) µήνες πριν από την ηµεροµηνία της αίτησης, και

β) τους όρους που διέπουν τη µεταχείριση των αδρανοποιηµέ-
νων συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων.

3. Η ενηµέρωση παρέχεται γραπτά, µε σαφή τρόπο, κατά µέ-
γιστο µία φορά το χρόνο και εντός εύλογης χρονικής περιόδου
από την υποβολή της αίτησης.

4. Οι υποχρεώσεις που προβλέπονται στις παραγράφους 1
έως 3 ισχύουν µε την επιφύλαξη και επιπροσθέτως των υποχρε-
ώσεων των Ταµείων Επαγγελµατικής Ασφάλισης, που απορρέ-
ουν από τις διατάξεις που ισχύουν για την επαγγελµατική
ασφάλιση.

Άρθρο 7

Αν ο εργαζόµενος – ασφαλισµένος αλλάξει επαγγελµατική
δραστηριότητα και µεταφέρει τα δικαιώµατά του σε άλλο Ταµείο
Επαγγελµατικής Ασφάλισης, που λειτουργεί στο χώρο της νέας
απασχόλησής του, εφαρµόζονται οι διατάξεις της νοµοθεσίας
που διέπει την επαγγελµατική ασφάλιση, η µε αριθµ. Φ.
Επαγγ.Ασφ./43/13.11.2003 (Β’ 1703) υπουργική απόφαση και οι
καταστατικές διατάξεις του κάθε Ταµείου Επαγγελµατικής Ασφά-
λισης, όπως εκάστοτε ισχύουν. Αν ο ασφαλισµένος δεν ζητήσει
τη µεταφορά των δικαιωµάτων του σε άλλο Ταµείο Επαγγελµα-
τικής Ασφάλισης, εφαρµόζονται οι διατάξεις των παραγράφων
1 έως 3 του άρθρου 5.

Άρθρο 8

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, ρυθµίζεται
κάθε αναγκαίο θέµα για την εφαρµογή των διατάξεων του πα-
ρόντος.

Άρθρο 9
Τροποποίηση του π.δ. 33/2018 (Α’ 66)

Μετά την παρ. 3 του άρθρου 1 του π.δ. 33/2018 (Α’ 66) προ-
στίθεται παράγραφος 4 ως εξής:

«4. Από την 1η Οκτωβρίου 2018 µέχρι την 31η Ιουλίου 2019 ο
επιτηρητής της παραγράφου 2 µπορεί να αντικαθίσταται από κά-
τοχο βεβαίωσης επιτυχούς φοίτησης της Σχολής Δυτών Καλύ-
µνου και αν δεν υπάρχει τέτοιος, από κάτοχο άδειας δύτη ή από
µαθητευόµενο δύτη.»

Άρθρο 10
Καταβολή εφάπαξ χρηµατικού ποσού στα στελέχη 

Ενόπλων Δυνάµεων και Σωµάτων Ασφαλείας

1. Στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και της Ελληνικής
Αστυνοµίας, του Πυροσβεστικού Σώµατος και του Λιµενικού Σώ-
µατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής και για όσο χρόνο αυτά ήταν εν
ενεργεία κατά το χρονικό διάστηµα από 1.8.2012 έως και
31.12.2016, καταβάλλεται εφάπαξ χρηµατικό ποσό, που αντιστοι-
χεί στη διαφορά µεταξύ των µηνιαίων αποδοχών που θα δι-
καιούνταν να λάβουν µε βάση τις ισχύουσες κατά την 31.7.2012
µισθολογικές διατάξεις και των µηνιαίων αποδοχών που πράγ-
µατι τους κατεβλήθησαν µε βάση το άρθρο 86 του ν. 4307/2014
(Α’ 246). Το χρηµατικό ποσό του προηγούµενου εδαφίου υπολο-
γίζεται µε αναφορά στο χρονικό διάστηµα από 1.8.2012 έως και
31.12.2016.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εθνικής
Άµυνας, Προστασίας του Πολίτη και Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής καθορίζεται ο χρόνος, η διαδικασία, οι προβλεπόµενες
από τις κείµενες διατάξεις κρατήσεις και κάθε άλλο αναγκαίο ζή-
τηµα σχετικά µε την καταβολή του ποσού της προηγούµενης πα-
ραγράφου.

3. Οι διατάξεις του παρόντος δεν επηρεάζουν τις αποδοχές
των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας, του Πυροσβεστικού Σώµατος και του Λιµενικού Σώµατος
- Ελληνικής Ακτοφυλακής, οι οποίες έχουν ληφθεί υπόψη για την
εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 155 του ν. 4472/2017 (Α’
74).

Άρθρο 11
Καταβολή εφάπαξ χρηµατικού ποσού 

στο Ιατρικό Προσωπικό

1. Στους Ιατρούς του Ε.Σ.Υ., Ιατρούς Δηµόσιας Υγείας Ε.Σ.Υ.,
Επικουρικούς Ιατρούς και Ειδικευόµενους Ιατρούς και για όσο
χρόνο αυτοί ήταν εν ενεργεία κατά το χρονικό διάστηµα από
13.11.2014 έως και 31.12.2016 καταβάλλεται, πλην της αποζη-
µίωσης εφηµεριών, εφάπαξ χρηµατικό ποσό, που αντιστοιχεί στη
διαφορά µεταξύ των µηνιαίων αποδοχών που θα δικαιούνταν να
λάβουν µε βάση τις ισχύουσες κατά την 31.7.2012 µισθολογικές
διατάξεις, και των µηνιαίων αποδοχών που πράγµατι τους κατε-
βλήθησαν µε βάση τις διατάξεις του ν. 4093/2012 (Α’ 222).Το
χρηµατικό ποσό του προηγούµενου εδαφίου υπολογίζεται µε
αναφορά στο χρονικό διάστηµα από 13.11.2014 έως και
31.12.2016.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας
καθορίζεται ο χρόνος, η διαδικασία, οι προβλεπόµενες από τις
κείµενες διατάξεις κρατήσεις και κάθε άλλο αναγκαίο ζήτηµα
σχετικά µε την καταβολή του ποσού της προηγούµενης παρα-
γράφου.

3. Οι διατάξεις του παρόντος δεν επηρεάζουν τις αποδοχές
των Ιατρών του Ε.Σ.Υ., Ιατρών Δηµόσιας Υγείας Ε.Σ.Υ., Επικου-
ρικών Ιατρών και Ειδικευόµενων Ιατρών, οι οποίες έχουν ληφθεί
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υπόψη για την εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 155 του ν.
4472/2017.

Άρθρο 12
Καταβολή εφάπαξ χρηµατικού ποσού στα µέλη Δ.Ε.Π.,

Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. των Πανεπιστηµίων και των Τ.Ε.Ι. 
και σε λοιπό προσωπικό

1. Στα µέλη του Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.),
του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και του Εργα-
στηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) των Πανεπιστηµίων
και των Τ.Ε.Ι., στο Εκπαιδευτικό Προσωπικό (Ε.Π.) και το Εργα-
στηριακό Διδακτικό Προσωπικό (Ε.ΔΙ.Π.) της Ανώτατης Σχολής
Παιδαγωγικής και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε.), στα
µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) και του Ειδι-
κού και Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.Ε.ΔΙ.Π.) των
Ανώτατων Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), στα
µέλη του Διδακτικού και Ειδικού Διδακτικού Προσωπικού των
Ανώτατων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών (Α.Ε.Α.), στους ερευνητές
και Ειδικούς Λειτουργικούς Επιστήµονες (Ε.Λ.Ε.) των ερευνητι-
κών κέντρων, ινστιτούτων και τεχνολογικών φορέων του άρθρου
13α του ν. 4310/2014 (Α’ 258), καθώς και των ερευνητικών κέν-
τρων της Ακαδηµίας Αθηνών και του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών
Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών, και για όσο χρόνο αυτά ήταν
εν ενεργεία κατά το χρονικό διάστηµα από 1.1.2015 έως και
31.12.2016 καταβάλλεται εφάπαξ χρηµατικό ποσό, που αντιστοι-
χεί στη διαφορά µεταξύ των µηναίων αποδοχών που θα δικαιούν-
ταν να λάβουν µε βάση τις ισχύουσες κατά την 31.7.2012
µισθολογικές διατάξεις και των µηνιαίων αποδοχών που πράγ-
µατι τους κατεβλήθησαν µε βάση τις διατάξεις του ν. 4093/2012.
Το χρηµατικό ποσό του προηγούµενου εδαφίου υπολογίζεται µε
αναφορά στο χρονικό διάστηµα από 1.1.2015 έως και
31.12.2016.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και του κατά περίπτωση συ-
ναρµόδιου υπουργού καθορίζεται ο χρόνος, η διαδικασία, οι
προβλεπόµενες από τις κείµενες διατάξεις κρατήσεις και κάθε
άλλο αναγκαίο ζήτηµα σχετικά µε την καταβολή του ποσού της
προηγούµενης παραγράφου.

3.  Οι διατάξεις του παρόντος δεν επηρεάζουν τις αποδοχές
των µελών του προσωπικού της παραγράφου 1, οι οποίες έχουν
ληφθεί υπόψη για την εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 155
του ν. 4472/2017.

Άρθρο 13
Καταβολή εφάπαξ χρηµατικού ποσού στα µέλη 

του µόνιµου καλλιτεχνικού προσωπικού 
της Κρατικής Ορχήστρας Αθηνών, της Κρατικής 
Ορχήστρας Θεσσαλονίκης και της Ορχήστρας 

της Εθνικής Λυρικής Σκηνής

1. Στα µέλη του µόνιµου καλλιτεχνικού προσωπικού της Κρα-
τικής Ορχήστρας Αθηνών, της Κρατικής Ορχήστρας Θεσσαλο-
νίκης και της Ορχήστρας της Εθνικής Λυρικής Σκηνής και για
όσο χρόνο αυτά ήταν εν ενεργεία κατά το χρονικό διάστηµα από
1.1.2015 έως και 31.12.2016 καταβάλλεται εφάπαξ χρηµατικό
ποσό, που αντιστοιχεί στη διαφορά µεταξύ των µηνιαίων αποδο-
χών που θα δικαιούνταν να λάβουν µε βάση τις ισχύουσες κατά
την 31.7.2012 µισθολογικές διατάξεις και των µηνιαίων αποδο-
χών που πράγµατι τους κατεβλήθησαν µε βάση τις διατάξεις του
ν. 4093/2012. Το χρηµατικό ποσό του προηγούµενου εδαφίου
υπολογίζεται µε αναφορά στο χρονικό διάστηµα από 1.1.2015
έως και 31.12.2016.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού καθορίζεται ο χρόνος, η διαδικασία, οι προ-
βλεπόµενες από τις κείµενες διατάξεις κρατήσεις και κάθε άλλο
αναγκαίο ζήτηµα σχετικά µε την καταβολή του ποσού της προ-
ηγούµενης παραγράφου.

3. Οι διατάξεις του παρόντος δεν επηρεάζουν τις αποδοχές
των µελών του προσωπικού της παραγράφου 1, οι οποίες έχουν
ληφθεί υπόψη για την εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 155

του ν. 4472/2017.

Άρθρο 14
Καταβολή εφάπαξ χρηµατικού ποσού 

στους Δικαστικούς Λειτουργούς και τα µέλη 
του κύριου προσωπικού του Ν.Σ.Κ.

1. Στους Δικαστικούς Λειτουργούς και τα µέλη του κύριου προ-
σωπικού του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους και για όσο
χρόνο αυτοί ήταν εν ενεργεία κατά το χρονικό διάστηµα από
1.8.2012 έως και 30.6.2014 καταβάλλεται εφάπαξ χρηµατικό
ποσό, που αντιστοιχεί στο υπόλοιπο ήµισυ της διαφοράς αποδο-
χών που απορρέει από τις διατάξεις των περιπτώσεων α’ έως και
ε’ της παρ. 1 του άρθρου 181 του ν. 4270/2014 (Α’ 143). Το χρη-
µατικό ποσό του προηγούµενου εδαφίου υπολογίζεται µε ανα-
φορά στο χρονικό διάστηµα από 1.8.2012 έως και 30.6.2014.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων καθορίζεται ο χρό-
νος, η διαδικασία, οι προβλεπόµενες από τις κείµενες διατάξεις
κρατήσεις και κάθε άλλο αναγκαίο ζήτηµα, σχετικά µε την κατα-
βολή του ποσού της προηγούµενης παραγράφου.

Άρθρο 15
Καταβολή εφάπαξ χρηµατικού ποσού 

σε συνταξιούχους

1. Στους συνταξιούχους των κατηγοριών προσωπικού των άρ-
θρων 10 έως 14 καταβάλλεται εφάπαξ χρηµατικό ποσό, που αν-
τιστοιχεί στη διαφορά µεταξύ της µηνιαίας σύνταξης που θα
δικαιούνταν να λάβουν, εάν δεν είχαν µεσολαβήσει οι µισθολο-
γικές διατάξεις του ν. 4093/2012 και αυτής που πράγµατι τους
κατεβλήθη κατ' εφαρµογή των εν λόγω διατάξεων σε συνδυασµό
µε τα οριζόµενα στο π.δ. 169/2007 (Α’ 210). Το χρηµατικό αυτό
ποσό υπολογίζεται µε αναφορά στα αντίστοιχα για κάθε κατηγο-
ρία συνταξιούχων χρονικά διαστήµατα, που προβλέπονται στα
άρθρα 10 έως 14 και µέχρι το χρονικό σηµείο υπαγωγής τους
στις διατάξεις του ν. 4387/2016.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθο-
ρίζεται ο χρόνος, η διαδικασία, οι προβλεπόµενες από τις κείµε-
νες διατάξεις κρατήσεις και κάθε άλλο αναγκαίο ζήτηµα, σχετικά
µε την καταβολή του χρηµατικού ποσού της προηγούµενης πα-
ραγράφου.

3. Η καταβολή του ποσού της προηγούµενης παραγράφου δεν
επηρεάζει, το ύψος της καταβαλλόµενης σύνταξης που έχει λη-
φθεί υπόψη για τον επανυπολογισµό και την αναπροσαρµογή
που προβλέπεται στο άρθρο 14 του ν. 4387/2016 (Α’ 85).

Άρθρο 16
Ρύθµιση ζητηµάτων αναδοχής οφειλών 

επιχειρήσεων Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

1. Στο τέλος της περίπτωσης β’ της παρ. 9 του άρθρου 109
του ν. 3852/2010 (Α’ 87), προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Από την ηµεροµηνία έκδοσης της απόφασης επέρχεται αυ-
τοδικαίως στερητική αναδοχή από το δήµο των κατά την ηµερο-
µηνία αυτή βεβαιωµένων οφειλών, της υπό εκκαθάριση επιχεί-
ρησης προς το Δηµόσιο και προς τους ασφαλιστικούς οργανι-
σµούς, κατά το ποσό που αναλαµβάνεται. Ο δήµος καθίσταται
πλέον ο µοναδικός υπόχρεος για την καταβολή των οφειλών που
αναδέχεται και η υπό εκκαθάριση επιχείρηση απαλλάσσεται από
την υποχρέωση καταβολής τους. Τα συνυπόχρεα µε την υπό εκ-
καθάριση πρόσωπα απαλλάσσονται από κάθε αστική, ποινική ή
άλλη ευθύνη για την καταβολή των οφειλών αυτών. Εµπράγµα-
τες ασφάλειες και αναγκαστικά µέτρα είσπραξης που έχουν λη-
φθεί σε βάρος της επιχείρησης ή/και των συνυπόχρεων µε αυτήν
προσώπων για τις οφειλές αυτές, εξαλείφονται ή αίρονται. Προ-
ληπτικά ή διασφαλιστικά µέτρα που έχουν επιβληθεί σύµφωνα
µε τις διατάξεις των παραγράφων 5 και 6 του άρθρου 46 του ν.
4174/2013, ή και µε προϊσχύουσες του νόµου αυτού διατάξεις,
αίρονται υποχρεωτικά στις περιπτώσεις που ο δήµος αναλαµβά-
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νει το σύνολο των οικείων, των µέτρων, οφειλών. Ήδη καταβλη-
θέντα ή εισπραχθέντα µε οποιονδήποτε τρόπο ποσά, από το Ελ-
ληνικό Δηµόσιο και τους ασφαλιστικούς οργανισµούς, για τις
οφειλές της υπό εκκαθάριση επιχείρησης από την ίδια ή από τα
συνυπεύθυνα µε αυτήν πρόσωπα, δεν αναζητούνται και δεν επι-
στρέφονται. Η έκδοση απόφασης του δηµοτικού συµβουλίου
περί αναδοχής οφειλών διακόπτει το χρόνο παραγραφής αυ-
τών.»

2. Στο τέλος της περίπτωσης γ’ της παρ. 2 του άρθρου 15 του
ν. 4483/2017 (Α’ 107), προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Από την ηµεροµηνία έκδοσης της απόφασης επέρχεται αυ-
τοδικαίως στερητική αναδοχή από τον οικείο Ο.Τ.Α. των κατά την
ηµεροµηνία αυτή βεβαιωµένων οφειλών, της υπό εκκαθάριση
επιχείρησης προς το Δηµόσιο και προς τους ασφαλιστικούς ορ-
γανισµούς, κατά το ποσό που αναλαµβάνεται. Ο οικείος Ο.Τ.Α.
καθίσταται πλέον ο µοναδικός υπόχρεος για την καταβολή των
οφειλών που αναδέχεται και η υπό εκκαθάριση επιχείρηση απαλ-
λάσσεται από την υποχρέωση καταβολής τους. Τα συνυπόχρεα
µε την υπό εκκαθάριση πρόσωπα απαλλάσσονται από κάθε
αστική, ποινική ή άλλη ευθύνη για την καταβολή των οφειλών
αυτών. Εµπράγµατες ασφάλειες και αναγκαστικά µέτρα είσπρα-
ξης που έχουν ληφθεί σε βάρος της επιχείρησης ή/και των συ-
νυπόχρεων µε αυτήν προσώπων για τις οφειλές αυτές,
εξαλείφονται ή αίρονται. Προληπτικά ή διασφαλιστικά µέτρα που
έχουν επιβληθεί σύµφωνα µε τις διατάξεις των παραγράφων 5
και 6 του άρθρου 46 του ν. 4174/2013, ή και µε προϊσχύουσες
του νόµου αυτού διατάξεις, αίρονται υποχρεωτικά στις περιπτώ-
σεις που ο οικείος Ο.Τ.Α. αναλαµβάνει το σύνολο των οικείων των
µέτρων οφειλών. Ήδη καταβληθέντα ή εισπραχθέντα µε οποιον-
δήποτε τρόπο ποσά, από το Ελληνικό Δηµόσιο και τους ασφαλι-
στικούς οργανισµούς, για τις οφειλές της υπό εκκαθάριση
επιχείρησης από την ίδια ή από τα συνυπεύθυνα µε αυτήν πρό-
σωπα, δεν αναζητούνται και δεν επιστρέφονται. Η έκδοση από-
φασης του οικείου συµβουλίου περί αναδοχής οφειλών διακόπτει
το χρόνο παραγραφής αυτών.»

3. Η έναρξη ισχύος των προηγούµενων παραγράφων είναι η
31.7.2017.

Άρθρο 17
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από την δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός από τα άρθρα 1 έως
8 που ισχύουν από την 21η Μαΐου του 2018 και το άρθρο 16 που
ισχύει από την 31η Ιουλίου του 2017.

Αθήνα,                             2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ 2. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 
ΕΡΕΥΝΑΣ

ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

3. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 4. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 6. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

7. ΥΓΕΙΑΣ 8. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

9. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ 10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ                             ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ

ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΥΓΕΙΑΣ

14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 15. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρα-

κτικά της Δευτέρας 1ης Οκτωβρίου 2018 (πρωί) και ερωτάται το
Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Δευτέρας 1ης Οκτωβρίου 2018 επικυρώθηκαν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.52’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 9 Νοεµβρίου 2018 ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                             ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


